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EDITORIAL

prvá polovica roka 2023 sa na Sloven-
sku niesla v znamení čísla 30. Krajina 
i náš Slovenský olympijský a športový 
výbor (SOŠV) si pripomínali 30 rokov 
existencie. SOŠV je o  čosi starší ako 
krajina, keďže vznikol už 19. decem-
bra 1992. Aj preto sa oslavy našej tri-
dsaťročnice začali symbolicky práve 
19. decembra 2022 počas vyhlásenia 
výsledkov ankety Športovec roka 2022 
a  budú pokračovať až do septembra, 
keď si pripomenieme 30 rokov od chví-
le uznania za plnohodnotného člena 
olympijskej rodiny. 

Prezidentom Medzinárodného olym-
pijského výboru (MOV) bol v tom čase 
Juan Antonio Samaranch. Som rád, že 
sa jeho syn rozhodol prijať naše pozva-
nie a vydal sa v šľapajach svojho otca na 
Slovensko. V  Bratislave prežil dnešný 
viceprezident MOV tri zaujímavé dni 
a spoločne sme si zaspomínali na uda-
losti, ktoré sa diali pred 30 rokmi. 

Tridsaťročnici Slovenského olympij-
ského a športového výboru sme sa po-
drobne venovali v minulom čísle nášho 
magazínu. V aktuálnom vydaní sa preto 
kolektív autorov rozhodol pozrieť na 
rok 1993, keď sa v mladom štáte formo-
vala identita slovenského športu. 

Odvtedy mal slovenský šport už veľa 
športových hviezd a ich pomyselný reb-
ríček, ktorý predstavujeme na základe 
výsledkov ankety Športovec roka, je 
skutočne zaujímavý. Jednou z  prvých 
veľkých osobností v  ére samostatnosti 
bol Jozef Lohyňa. Skvelý človek a výbor-

ný zápasník má miesto v dvorane slávy 
slovenského športu a samozrejme aj na 
stránkach nášho časopisu. Nedávno sa 
stal aj čestným členom SOŠV. 

Dnes je veľkou postavou slovenského 
športu Stanislav Lobotka. Vo futbalo-
vom Neapole si vydobyl výnimočnú 
pozíciu. Stal sa motorom nového ta-
lianskeho majstra, ktorého fanúšikovia 
o ňom spievajú ódy. Stanislav Lobotka 
nám ako hosť čísla prezradil mnohé za-
ujímavosti z  futbalového zákulisia i zo 
života v Neapole. 

V  prvej časti tohto roka som mal 
veľkú radosť z  osobného stretnutia so 
skialpinistkou Mariannou Jagerčíko-
vou, ktorá sa stala štvrtou slovenskou 
majsterkou sveta v  zimnom individu-
álnom olympijskom športe. Výsledky 
Jagerčíkovej či Petry Vlhovej môžu byť 
impulzom pre opätovný rozvoj sloven-
ských zimných športov, ktoré nezažili 
veľmi výnimočnú zimnú sezónu. 

Na prelome júna a júla nás čakajú 
Európske hry 2023 v  Krakove a  v  re-
gióne Malopoľska. Myslíme však už aj 
na budúcoročné olympijské hry 2024 
v Paríži, na ktorých organizátori pripra-
vujú výnimočný otvárací ceremoniál. 
Európske hry môžu byť pre niektorých 
našich športovcov dobrým odrazovým 
mostíkom do Paríža. 

O  rok na OH môže podobne ako 
pred dvoma rokmi v Tokiu golfi sta Rory 
Sabbatini príjemne prekvapiť skejtbor-
dista Richard Tury, o  ktorého ceste do 
Francúzska sa dočítate na nasledujú-

cich stránkach. Pod päť kruhov by sa 
radi dostali aj talentované boxerky Mi-
roslava Jedináková a Bibiana Lovašová. 

Zaujímavý život po úspešnej basket-
balovej kariére má Martin Rančík, ktorý 
pôsobí ako tréner v slávnom basketba-
lovom klube Chicago Bulls. 

Naším malým ostrovom pokladov je 
Slovenské olympijské a  športové mú-
zeum. Vo svojich zbierkach ukrýva veľa 
pokladov, ktoré pohladia dušu každého 
fanúšika. Odporúčam každému náv-
števu Výstavnej siene prof. Vladimíra 
Černušáka. Nielenže sa návštevník 
v nej veľa dozvie, ale môže sa aj dobre 
zabaviť. Pred návštevou sa veľa o expo-
nátoch, i  o  aktuálnej výstave o  cyklis-
tických Pretekoch mieru, dozviete aj na 
stránkach nášho magazínu. 

Verím, že časopis Olympic.sk Vám 
spríjemní nasledujúce horúce letné dni. 

elám Vám príjemné čítanie.

MILÍ 
PRIAZNIVCI 
ŠPORTU,

Anton Siekel
prezident SOŠV

FOTO: ANDREJ GALICA

002-003 editorial.indd   3 04.06.2023   22:37



4   OLYMPIC.SK JAR / LETO 2023 WWW.OLYMPIC.SK

OBSAH

6

9

10

16

22

26

29

32

36

40

44

46

48

OCENENÉ OSOBNOSTI
A DEKLARÁCIA SLOVENSKÉHO ŠPORTU

JUAN ANTONIO SAMARANCH 
MLADŠÍ V BRATISLAVE

HOSŤ ČÍSLA STANISLAV LOBOTKA
ZAŽIL NEAPOLSKÚ DIVOČINU

DO KRAKOVA AJ S VIDINOU PARÍŽA

OH 2024 SÚ UŽ NA OBZORE

KAM KRÁČA
SLOVENSKÉ DŽUDO?

RICHARD TURY:
ESO MLADÉHO OLYMPIJSKÉHO ŠPORTU 

PRE MIROSLAVU JEDINÁKOVÚ
A BIBIANU LOVAŠOVÚ
UŽ NIE SÚ OH IBA SEN

MARTIN RANČÍK SA PREBÍJA 
V SLÁVNOM KLUBE NBA

NAŠU ZIMU ZACHRÁNILI 
VÝNIMOČNÉ ŽENY

PÔJDE MARIANNA 
JAGERČÍKOVÁ RAKETOVÝM 
TEMPOM AŽ DO CORTINY?

STRIEBORNÝ ZIMNÝ EYOF 2023

OSTROV POKLADOV – NAŠE 
OLYMPIJSKÉ A ŠPORTOVÉ MÚZEUM

JAR 
LETO
2023

829

10

16

004-005 obsah.indd   4 04.06.2023   22:43



OLYMPIC.SK JAR / LETO 2023  5

56

62

66

70

75

80

RETRO: PRETEKY MIERU
AKO TOUR VÝCHODU

ROZČESNUTÝ OLYMPIJSKÝ 
A ŠPORTOVÝ SVET

HĽADÁME SLOVENSKÉHO 
ŠPORTOVCA TRIDSAŤROČIA

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK
– ŠESŤDESIATNIK
JOZEF LOHYŇA

ČO HÝBALO ŠPORTOVÝM 
SLOVENSKOM V ROKU 1993

VELIKÁN ANTON TKÁČ
SA ODOBRAL NA VEČNOSŤ 

90

91

94

JUNIORSKÝ OLYMPIJSKÝ 
TÍM S MEDAILISTAMI Z EYOF

RASTIE VÝZNAM OLOV

Z KUCHYNE SOŠV

44

66

70

36

Magazín OLYMPIC.SK pre Slovenský 
olympijský a športový výbor a Slovenskú 
olympijskú marketingovú, a. s., vydáva 
vydavateľstvo PUBLISHING HOUSE, a. s.

Slovenský olympijský a športový výbor
Junácka 6, 831 04 Bratislava
Tel.: +421 2 492 56 101
www.olympic.sk, e-mail: o³ ice@olympic.sk

Vydavateľ: PUBLISHING HOUSE, a. s.
Jána Milca 6, 010 01 Žilina
IČO: 464 959 59, IČ DPH: SK 282 00 160 78
e-mail: marketing@publishinghouse.sk

Design a Layout:
Jana Friedrichová, Miro Salaj

Tlač: KASICO, a.s., Bratislava

Zostavovateľ: Peter Pašuth
Koordinátor projektu a zodpovedný 
redaktor: Ľubomír Souček
Jazykový redaktor: Štefan Žilka 

Na čísle spolupracovali: 
Autori textov: Miroslav Antol, Gabriel Bogdá-
nyi, Tomáš Grosmann, Ivan Janko, Igor Kováč, 
Zdeno Kríž, Stanislav Krško, Ivor Lehoťan, 
Peter Pašuth, Tomáš Prokop, Ľubomír Souček, 
Boris Vanya, Štefan Žilka

Autori fotografií: Andrej Galica, Magdaléna 
Hlaváčková, Ivan Janko, Ján Koller, Dušan 
Koutný, Ján Luky, Peter Pašuth, Jiří Pekárek, 
Ján Súkup, Ľubomír Souček, TASR/Martin 
Baumann, Pavol Neubauer, Radovan Stoklasa, 
TASR/AP, archívy (AIPS, BC Stavbár Nitra, EOV, 
EJU, Paris 2024, Planet Lover, SOŠM, Štartfoto, 
ENVATO, Stanislava Lobotku, Marianny Jager-
číkovej, Martina Rančíka, SZZ)

Redakčná rada: Anton Siekel (prezident 
SOŠV), Zdenko Kríž (predseda mediálnej 
a edičnej komisie SOŠV), Svetlana Barátová, 
Gabriel Bogdányi, Michaela Grendelová, To-
máš Grosmann, Ivan Janko, Stanislav Krško, 
Zdenka Letenayová, Igor Machajdík, Peter 
Pašuth, Ľubomír Souček, Stanislav Ščepán, 
Michal Tegza, Boris Vanya, Štefan Žilka (čle-
novia MEK SOŠV)

Registrácia: ISSN 2585-7274

Ročník: VII. Periodicita: polročník
Poradové číslo: 1/2023

Evidenčné číslo: EV 6120/23/PT

Rozširuje: Slovenská pošta, a. s.

Foto na prednej obálke: JÁN SÚKUP 

Vydanie časopisu finančne podporili Olym-
pijská solidarita MOV a Slovenská olympijská 
marketingová, a. s.

Uzávierka čísla  31. mája 2023
Dátum vydania: 15. júna 2023
Jednotlivé články vyjadrujú stanovisko autorov 
a  nemusia byť vždy totožné so stanoviskom 
vydavateľstva a redakcie. Nevyžiadané rukopisy 
a obrazový materiál nevraciame. Kopírovanie, 
znovupublikovanie alebo rozširovanie ktorej-
koľvek časti časopisu sa povoľuje výhradne so 
súhlasom vydavateľa.

SLOVENSKÁ OLYMPIJSKÁ REVUE SLOVENSKÁ OLYMPIJSKÁ REVUE 

OLYMPIC . S K

004-005 obsah.indd   5 04.06.2023   22:43



6   OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2023 WWW.OLYMPIC.SK

iceprezident MOV vo svo-
jom príhovore konštatoval, 
že SOŠV patrí v Európe me-
dzi najdôležitejšie národ-
né olympijské výbory. „Za 
30  rokov, čo nie je dlhá 
doba, ste prešli dlhú cestu. 
Môžete sa pochváliť ziskom 
42 olympijských medailí, ale 
aj množstvom rozmanitých 
aktivít smerujúcich k rozvoju 
olympizmu. My v  Lausan-

ne počítame s vašimi radami, nápadmi, 
entuziazmom a  vodcovstvom. Máte 
olympijské kluby, múzeum a akadémiu, 
a to dostáva olympizmus do spoločnosti, 
čo je naším cieľom. Ste ukážkou toho, 
že dobrá práca, entuziazmus a vášeň sa 
vyplácajú,  povedal Juan Antonio Samaranch 
ml., ktorý Slovensko navštívil premiéro-
vo.

Prezident SOŠV Anton Siekel komplex-
ne zhrnul 30 rokov SOŠV (do decembra 
2018 SOV). Konštatoval, že strešná or-
ganizácia slovenského športu za tridsať 
rokov napísala úspešný príbeh. SOŠV sa 
stal pevnou a stabilnou súčasťou sveto-

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ANDREJ GALICA

V

SNEMOVANIE V SLÁVNOSTNEJŠOM DUCHU
64. VALNÉ ZHROMAŽDENIE SOV

V poradí 64. valné zhromaždenie Slovenského olympijského a športového výboru 
(SOŠV) 26. mája v Bratislave malo slávnostnejší duch. Svojou účasťou ho poctil aj 
viceprezident Medzinárodného olympijského výboru (MOV) Juan Antonio Samaranch ml., ktorý 
v mene MOV zablahoželal k 30-ročnému jubileu SOŠV (ako SOV vznikol 19. decembra 2022).
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C TROFEJ SOŠV (za aktuálny 
prínos v  propagácii olympij-
ského hnutia a  prehlbovaní 
jeho vplyvu na šport, kultúru, 
výchovu a  spoločnosť): Orga-
nizačný výbor XVI. letného EYOF 
Banská Bystrica 2022
C CENA PAVLA SCHMIDTA (za 
najhodnotnejší individuálny 
výkon roka): Petra Vlhová
C CENA BOHUMILA GOLIANA (za 
najhodnotnejší kolektívny vý -

kon roka): družstvo hokejistov 
SR na ZOH v Pekingu
C CENA ONDREJA NEPELU (pre 
mladého športovca do 23 
rokov, u  ktorého sa výrazne 
prejavila športová perspektí-
va): Juraj Slafkovský
C CENA PAVLA DEMITRU (za mi-
moriadny pozitívny prínos 
k  reprezentácii v  spojení 
s vynikajúcimi výkonmi): Erik 
Vlček

C CENA JÁNA ZACHARU (pre tré-
nera mládeže, ktorý dlhodobo 
i aktuálne dosahuje prenikavé 
výsledky v práci s mládežou): 
Dalibor Jahoda, Peter Mečiar
C CENA VLADIMÍRA ČERNUŠÁ-
KA (za propagáciu a  šírenie 
olympijských myšlienok naj-
mä v pedagogickom procese): 
Eduard Čordáš
C CENA MATYLDY PÁLFYOVEJ
(pre ženu za športové vý-

sledky, aktivitu v  športe 
a  v  olympijskom hnutí): Eva 
Charfreitagová, ubomíra 
Iľanovská-Balážová
C CENA MIRA PROCHÁZKU (za ce-
loživotnú propagáciu športu 
a  olympizmu prostriedkami 
publicistiky): Milan Michalič
C CENA VINCENTA LAFKA – OLYM-
PIJSKÝ KLUB ROKA: Olympijský 
klub Banská Bystrica.

NOVÍ ČESTNÍ ČLENOVIA SOŠV JOZEF LOHYŇA, MARIANNA NÉMETHOVÁ-KRAJČÍROVÁ 
A JÚLIUS DUBOVSKÝ V SPOLOČNOSTI PREZIDENTA SOŠV ANTONA SIEKELA A ČESTNÉHO 
PREZIDENTA FRANTIŠKA CHMELÁRA.

VÝROČNÉ OCENENIA SOŠV ZA ROK 2022
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vej olympijskej rodiny. Sme vnímaní 
ako seriózny a  rešpektovaný partner,  
povedal Siekel. Ďalej uviedol, že aj vďaka 
významnému zaangažovaniu SOŠV sa 
za posledné roky podarilo presadiť zria-
denie Fondu na podporu športu i funk-
cie  štátneho tajomníka MŠVVŠ SR pre 
šport, či schválenie príspevku za zásluhy 
v oblasti športu. SOŠV rozpracoval aj dl-
hodobú Stratégiu rozvoja športu do roku 
2030. Ocenil by však, keby organizácia 
bola v minulosti i v súčasnosti výraznej-
šie prizvaná k tvorbe Zákona o športe.

Za nových riadnych členov SOŠV 
boli prijatí Slovenská asociácia go a  Zväz 
slovenského kolieskového korčuľovania. Tým 
sa celkový počet členov SOŠV zvýšil na 
94, z  ktorých je 83 právnických osôb 
a  11  fyzických osôb. Spolu disponujú 
132 hlasmi. 

Za čestných členov SOŠV boli prijaté 
tri osobnosti – Marianna Némethová-Krajčí-
rová, Jozef Lohyňa a Július Dubovský. Lohyňa 
a  Dubovský dostali aj Zlatý odznak 
SOŠV, Némethová-Krajčírová toto vy-
znamenanie dostala už pred niekoľkými 
rokmi. Okrem nich Zlatý odznak SOŠV 
udelili aj Agnese Búřilovej, Pavlovi Blahovi, 
Rudolfovi Horváthovi, Františkovi Révészovi, 
Mariánovi Kafkovi a Vladimírovi Hančíkovi.

VÝROČNÁ SPRÁVA ZA ROK 2022 
A ROZPOČET 2023
Výročnú správu SOŠV za rok 2022 uvie-
dol výkonný riaditeľ SOŠV Gábor Asványi,
ktorý prezentoval aj výročné správy 
dcérskych spoločností SOŠV – Slovenskej 
olympijskej marketingovej, a.s., a Sport 
Event, s.r.o. Zo správy o  hospodárení 
vyplynulo, že podľa účtovnej závierky 
mal SOŠV za rok 2022 výnosy vo výške 

5 185 2 eur a náklady  039 844 eur. 
Výsledkom teda bola strata 854 082 eur. 
Dôvody straty v hospodárení boli účto-
vanie výdavkov z roku 2021 do nákladov 
v  roku 2022 a  náklady spojené s  ZOH 
v  Pekingu (letecká preprava materiálu, 
športového oblečenia, ubytovanie). Plé-
num schválilo prevedenie straty na účet 
Nevysporiadaný výsledok hospodárenia 
minulých rokov.

Výročnú správu Nadácie SOŠV, ktorú 
takisto zriadil SOŠV, predniesla jej ria-
diteľka Zuzana Vodáčková. Nadácia SOŠV 
za minulý rok rozdelila granty v celkovej 
výške 315-tisíc eur, z toho v rámci pro-

jektu Juniorský olympijský tím (JOT) 
5-tisíc eur. Okrem fi nančnej podpory 

môžu členovia JOT využívať aj rôzne 
benefi ty.

Výročná správa bola plénom schvá-
lená takmer jednomyseľne, len dvaja 
delegáti sa zdržali.

Účastníci 4. VZ SOŠV schválili roz-
počet SOŠV na rok 2023. Rozpočet pred-
pokladá výdavky vo výške 3 884 521 eur 
a príjmy vo výške 3 894 52  eur. Kalkuluje 
sa teda zisk 10 00  eur. Percentuálne sa 
najväčšie výdavky predpokladajú na 
prevádzku sekretariátu SOŠV a  na čin-
nosť športového oddelenia. Zo štátneho 
rozpočtu sa predpokladá príjem vo výške 
2 33  52  eur ( 0 ), z medzinárodných 
príspevkov 1 213 885 eur (31 ), z  ob-
chodnej a iných činností 344 33  eur (9 ).

SCHVÁLENIE DEKLARÁCIE 
SLOVENSKÉHO ŠPORTU 2023
Účastníci 4. VZ SOŠV jednomyseľne 
schválili text Deklarácie slovenského 
športu, ktorý spoločne pripravili SOŠV 
a  Slovenský futbalový zväz. V  plnom 
znení je zverejnený na webe olympic.sk. 
Anton Siekel konštatoval, že schválenie 
deklarácie predstavuje začiatok komu-
nikácie s politikmi. SOŠV plánoval v júni 
pozvať na stretnutie za okrúhlym stolom 
lídrov relevantných politických strán, aby 
v  rámci blížiacej sa predvolebnej kam-
pane predebatovali ich plány v  oblasti 
športu.

„Chceli by sme, aby sa do volebných 
programov politických strán dostal aj 
šport. Radi by sme sa od ich predstavite-
ľov dočkali nejakého verejného prísľubu, 
ako chcú po voľbách postupovať smerom 
k oblasti športu,  uviedol A. Siekel. I

64. VALNÉ ZHROMAŽDENIE SOV

TROFEJ SOŠV ZA ORGANIZAČNÝ VÝBOR 
XVI. LETNÉHO EYOF BANSKÁ BYSTRICA 
2022 PREVZALI JEHO VÝKONNÝ RIADITEĽ 
PETER HAMAJ A PREZIDENT OV, ZÁROVEŇ 
PRIMÁTOR MESTA JÁN NOSKO.
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VYZNAMENANIA SOŠV 
ZA ROK 2022

C ZLATÝ ODZNAK SOŠV (za vý-
nimočný prínos pre olym-
pijské a  športové hnutie): 
Agnesa Búřilová, Pavel Blaho, 
Rudolf Horváth, František Révész, 
Marián Kafka, Vladimír Hančík
C STRIEBORNÝ ODZNAK SOŠV
(za výrazný prínos pre olym-
pijské a  športové hnutie): 
Branislav Delej, Ján Godál, Anton 
Hamran, Jaroslav Holeša, Štefan 

Chudík, Alfons Juck, Dušan Kobli-
šek, Pavlína Kohútová-Štefková, 
Jozef Konečný, Miroslav Luberda, 
Štefan Máj, Vladimír Mihočko, Juraj 
Mokrý, Dušan Noga, Ján Petrovič, 
Jan Plachetka, Peter Rovnianek, 
Martin Schelling, Milan Špánik st., 
Jozef Tománek
C BRONZOVÝ ODZNAK SOŠV (za 
dlhodobú prácu a prínos pre 
rozvoj olympijského a športo-
vého hnutia): Gabriel Bogdányi, 
Erik Cap, Eva Eibnerová-Drahov-
ská, Ondrej Gajdoš, Ján Garaj, Mi-
loš Gašaj, Ľubomír Ftáčnik, Jozef 
Gajdošík, Eva Gažová, Jozef Gál, Ján 

Gigac, Milan Jagnešák, Stanislav 
Kočiš, Anna Košíková, Viliam Mar-
tinkovič, Ľudmila Melicherová, Mi-
roslav Michalech, Ľubomír Orosz, 
Pavol Palša, Jozef Pavelka, Karol 
Pátek, Ivan Petrovič, František 
Pitoňák, Milan Pollák, Alena Pro-
cházková, Elena Režná, Róbert Ruf-
fíni, Rudolf Slíž, Dušan Šimočko, 
Hana Švehlová-Mazáková, Jaroslav 
Švorc, Ján Valuška, Ľudovít Valárik, 
Dušan Vanický, Miroslav Vavák
C MEDAILA SOŠV (za úspeš-
nú reprezentáciu na OH
ZOH, resp. za zisk medaily 
na Svetových hrách): Pavol 

Bojanovský, Vidor Borsig, Eva Gu-
zikiewiczová-Berková, Anna Hrad-
ská-Kopecká, Martina Hrašnová, 
Tomáš Jančí, Miroslav Vanko, Ale-
xandra Filipová, Zuzana Hrašková, 
Monika Chochlíková, Ingrida Su-
chánková
C PLAKETA SOŠV (za významný 
príspevok k rozvoju olympiz-
mu a  športu): Andrea Balucho-
vá, Anna Berdáková, Centrum 
voľného času Junior Banská Bys-
trica, Dagmar Gavorníková, Mária 
Hajduková, Jozef Kačenga, Ľubica 
Neuschlová, Gerhard Puchír, Július 
Šefčík, Dušan Trčan
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J. A. SAMARANCH ML. V BRATISLAVE TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ANDREJ GALICA

stredu 24. mája absolvoval 
obed aj večeru s  predstavi-
teľmi SOŠV a v  parlamente 
prijatie u  podpredsedu Ná-
rodnej rady SR Petra Pčo-
linského. Vo štvrtok sa 
najprv stretol s  členkou 
MOV na Slovensku Dankou 
Bartekovou, potom mal 
v  Slovenskom olympijskom 
a športovom múzeu (SOŠM) 

stretnutie s  našimi športovými osob-
nosťami, navštívil aj sídlo SOŠV, ná-
sledne ho prijali na magistráte mesta 
Bratislava a večer bol na koncerte v Re-
dute. A v piatok vystúpil na 4. valnom 
zhromaždení SOŠV.

Počas prvého dňa pobytu v Bratisla-
ve poskytol syn legendárneho Juana 
Antonia Samarancha st. exkluzívny 
rozhovor pre portál Olympic.sk. Do 
rovnomenného časopisu sme z ob-
siahleho  rozhovoru vybrali niektoré 
pasáže.

C Pán Samaranch, čo hlavné ste sa na-
učili od otca pre výkon funkcie športo-
vého lídra?
Už od útleho detstva som silno vní-

mal, že môj otec je veľmi angažovaný 
v  rôznych športových organizáciách, 
pretože cez víkend zvyčajne nebol 
doma. Ak som chcel byť s ním, nemal 
som inú možnosť, len veľa s ním chodiť 
na podujatia. Vďaka tomu sa vo mne 
postupne prebudila vášeň pre šport. 
Naučil som sa od neho veľmi veľa 
vecí. Bol rozhodný, mal jasný cieľ a od 
mladého veku bol veľmi zapálený pre 
olympijské hnutie. Z neho to akosi os-
moticky prešlo aj do mňa.

C V  súčasnosti je olympijské hnutie 
v  dôsledku vojny na Ukrajine veľmi roz-
delené. Prezident MOV Thomas Bach 
opakovane konštatoval, že táto situácia 
a  jej dôsledky v  športe predstavujú pre 
hnutie neriešiteľnú dilemu. Ako to vní-
mate vy?

V prvom rade vidím ľudí na Ukrajine 
a  zodpovednosť MOV voči ukrajinskej 
športovej a  olympijskej komunite. 
Slovensko je sused Ukrajiny a patrí do 
popredia medzi štátmi, ktoré sa sna-
žia solidárne pomôcť ľudu Ukrajiny, aj 
našim bratom a sestrám z olympijskej 
rodiny. Podporujete ich, umožňujete 
ich športovcom prípravu na Slovensku, 
aby mohli pokračovať vo svojom špor-
tovom živote.

Bod dva je, že MOV patrí medzi málo 
organizácií na svete, ktoré sa snažia 
presadzovať nejaké ideály ľudského 
spolužitia a hľadať veci, ktoré ľudí spá-
jajú, namiesto tých, ktoré ich rozdeľu-
jú. Olympizmus sa snaží budovať lepší 
svet prostredníctvom športu. Neviete 
ovplyvniť, odkiaľ pochádzate, aký po-
litický systém tam je, či aké pohlavie 
máte. Snažíme sa zjednocovať ľudí 
s  rozdielnym pozadím. Preto musíme 
rešpektovať každého a snažiť sa zacho-
vať univerzalitu.

Na jednej strane plne podporujeme 
Ukrajinu a jej športovcov, ako aj sank-
cionovanie ruského a  bieloruského 
štátu za odsúdeniahodnú vojnovú bru-
talitu na Ukrajine. Ale zároveň musíme 
udržiavať nažive plameň viery, že je 
možné aj spolužitie ľudí, ktorí pochá-
dzajú z  rozdielneho prostredia. Nie 
každý človek má šťastie, že sa narodil 
do demokratickej krajiny. Ale všetci 
sme si rovní.  

C Váš otec nastúpil do funkcie počas 
OH 1980 v  Moskve, ktoré čelili masívne-
mu bojkotu. Už počas jeho pôsobenia bol 
ďalší bojkot – v Los Angeles 1984. A ďalší 
hrozil v Soule 1988, ale obrovským diplo-
matickým úsilím sa mu podarilo dosiah-
nuť zvrat a jednotu olympijského hnutia. 
To označoval za najdôležitejšiu vec. Nie 
je súčasná situácia ešte zložitejšia, než 
v akej musel vtedy konať on?
Nesúhlasím. Je veľmi zložité kategori-

zovať tieto rozdielne situácie, ktoré sa 
viazali k  rozdielnej dobe. V  minulosti, 

V

„OD OTCA SOM SA NAUČIL VEĽMI VEĽA“
Viceprezident Medzinárodného olympijského výboru (MOV), 63-ročný Španiel Juan Antonio Samaranch ml., 
mal počas trojdňovej návštevy Bratislavy nabitý program. Syn legendárneho dlhoročného bývalého prezidenta 
MOV rovnakého mena vzbudzoval všade pozornosť .

JUAN ANTONIO
SAMARANCH ML.
Narodil sa v roku 1959. 
Na barcelonskej univerzite vyštudoval 
priemyselné inžinierstvo, na New York 
University získal titul MBA. Pôsobil 
vo vysokých pozíciách vo viacerých 
korporáciách. Aktívne sa venoval, resp. 
venuje skialpinizmu, golfu, behaniu 
a tenisu. Funkcionárske pôsobenie 
v modernom päťboji začal v roku 
1980 v španielskom zväze. Od roku 
1984 bol vo vedení medzinárodnej 
federácie UIPM, od roku 1996 je 
neustále jej prvý viceprezident. 
Členom MOV v Španielsku sa stal 
v roku 2001. Na zvolenie ho odporučil 
jeho otec rovnakého mena, ktorý 
vtedy po 21 rokoch končil vo funkcii 
prezidenta MOV. V rokoch 2012 – 2016 
pôsobil v exekutíve MOV. V roku 2016 
ho prvý raz zvolili na štyri roky za 
viceprezidenta MOV. V roku 2022 ho 
do funkcie zvolili opätovne. Viedol 
koordinačnú komisiu MOV pre ZOH 
2022 v Pekingu a je predseda tzv. 
španielskej rady riaditeľov Olympic 
Channel Services, S.A.

VICEPREZIDENT MOV JUAN ANTONIO 
SAMARANCH ML. POČAS VYSTÚPENIA
NA VZ SOŠV.
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ktorú spomínate, bol svet polarizovaný. 
Olympijské hry v juhokórejskom Soule sa 
odohrávali v krajine, ktorá bola technic-
ky vo vojnovom stave so susednou K DR 
a nemala diplomatické styky s väčšinou 
štátov sveta. To bolo naozaj dosť kom-
plikované. Ale svet vtedy pochopil, že 
olympijské hry najmä mladým ľuďom 
môžu ukázať, že aj iný svet je možný. 
Dnes je to tiež veľmi zložité. A zložité to 
budú mať aj ďalšie generácie.  

C Viete odhadnúť, ako sa to celé môže 
skončiť?
Veríme, že prevládne zdravý rozum. 

Samozrejme, pre Ukrajincov je to veľmi 
ťažké. Ale chcem povedať, že ak túžime 
mať lepší svet a  poskytovať mládeži 
sveta možnosť stretávať sa napriek 
všetkým rozdielnostiam, potrebujeme 
olympijské hry zachovať univerzálne. 
Je ľahké to zničiť. Je veľmi ľahké pove-
dať, že týchto nemám rád, pretože mi 
ubližujú, ale určite sú na oboch stra-
nách ľudia, ktorí si myslia, že majú viac 
spoločného než rozdielneho. Šport 
môže dať týchto ľudí dohromady.

MOV sa snaží rešpektovať olym-
pijské hodnoty a presviedčať, že OH 
sú o súdržnosti aj v najťažších mo-
mentoch života. Snažíme sa ukázať, 
že existuje aj iná cesta ako vojna. 
Budeme sa snažiť, aby sme na OH 
mali neutrálnych športovcov z Ruska 
a Bieloruska, ak sa nezúčastňujú na 
vojenskom konflikte.  

C Boli ste šéf koordinačnej komisie 
MOV pre ZOH 2022 v Pekingu. Môžete po-
važovať výkon tejto funkcie za najväč-
šiu výzvu vo vašej kariére športového 
funkcionára? Jednak Čína bez tradície 
vo viacerých zimných športoch chcela 
spraviť „veľký zimný skok “ so zaanga-
žovaním 346 miliónov občanov do ak-
tívneho vykonávania zimných športov 
a  jednak do toho prišla pandémia ocho-
renia COVID-19 so všetkými prísnymi ob-
medzeniami. A k  tomu sa ešte pridávali 
z  nemalej časti sveta politické ataky na 
Čínu za jej porušovanie ľudských práv...
Neviem, či to bola najväčšia výzva, 

ale poviem vám zopár vecí. Bol som 
naozaj šťastný, že MOV mi zveril túto 

zodpovednosť. Mal som od MOV k dis-
pozícii vynikajúci tím ľudí s  množ-
stvom skúseností, ktorí vedeli, čo majú 
robiť a robili to na vysokej úrovni. Na 
druhej strane aj Číňania mali kvalitný, 
inteligentný a spoľahlivý organizátor-
ský tím. Samozrejme, museli sme čeliť 
mnohým komplikáciám, vyrovnávať sa 
s geopolitickými problémami a ešte aj 
s  pandémiou COVID-19. Boli to veľ-
ké výzvy, ale s  oboma sme si poradili 
vďaka týmto silným tímom na oboch 
stranách, ktoré sa starali o  prípravy 
hier. Čestne musím priznať, že nebolo 
až také ťažké koordinovať to.

C Zamýšľate v roku 2025 kandidovať na 
post prezidenta MOV?
Momentálne musíme riešiť veľmi dô-

ležité veci okolo príprav  OH v  Paríži 
a je dôležité, aby sme všetci išli jedným 
smerom. Potrebujeme, aby hry boli 
naozaj úspešné, takže v tejto chvíli sa 
v MOV všetci plne zameriavame na to. 
Do roku 2025 nás čaká veľmi veľa dô-
ležitých vecí. Ešte je priskoro o tomto 
hovoriť.  I

V SOŠM SA J. A . SAMARANCH ODFOTOGRAFOVAL S NAŠIMI OLYMPIJSKÝMI MEDAILISTAMI (ZĽAVA) MATEJOM TÓTHOM, DANKOU 
BARTEKOVOU, ANASTASIOU KUZMINOVOU, MARIANNOU NÉMETHOVOU-KRAJČÍROVOU, MARTINOU MORAVCOVOU, ZUZANOU REHÁK 
ŠTEFEČEKOVOU A S MEDAILISTKAMI Z VLAŇAJŠÍCH SVETOVÝCH HIER INGRIDOU BAKOS SUCHÁNKOVOU A MONIKOU CHOCHLÍKOVOU.
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a nasledujúcich riadkoch sme 
s 28-ročným stredopoliarom, 
stále ešte čerstvým držite-
ľom majstrovského Scudetta 
v drese SSC Neapol, prebrali 
všetky nuansy jeho kariéry. 
Tá ho nasmerovala po sto-
pách nášho reprezentačného 
rekordéra Mareka Hamšíka 
pod Vezuv, kde napokon po-
pulárneho Marekiara  zis-
kom ligového titulu dokonca 
prekonal. 

VEĽKÝ SEN Z VEĽKEJ HRADNEJ
p Hláška „This is my sen“, ktorú ste 
vzhľadom na vašu vtedajšiu angličtinu 
použili po prestupe do Ajaxu Amster-
dam, zľudovela. Dá sa povedať, že vtedy, 
pred desiatimi rokmi, ste prežívali ešte 
len taký malý sen – v  porovnaní s  tým, 
v  čom ste sa ocitli v  majstrovskej sezó-
ne Neapole?
Prestup z Trenčína do Ajaxu som v tej 
dobe, pochopiteľne, vnímal ako niečo 
veľké. Predtým som nikdy ani len ne-
uvažoval, že by som v  takom mladom 
veku prestúpil do takého skvelého klu-
bu. V tom to bol pre mňa splnený sen.

TEXT: MIROSLAV ANTOL, FOTO: JÁN SÚKUP, TASR/AP,
TASR/MARTIN BAUMANN, ARCHÍV (SL)

N

V NEAPOLE ŽIJEM
POKOJNÝ, NORMÁLNY ŽIVOT

HOSŤ ČÍSLA STANISLAV LOBOTKA

Je príklad toho, že šikovný človek sa aj z malej
(slovenskej) dedinky dokáže dostať na svetový piedestál.
A tiež krásny obraz pravdy hovoriacej o životnej sínusoide. 
Aj futbalista STANISLAV LOBOTKA, o ktorom je od začiatku 
reč, totiž počas svojej cesty na (taliansky) vrchol nezažil 
len samé vzostupy. Postretli ho tiež pády.

v  čom ste sa ocitli v  majstrovskej sezó-
ne Neapole?
Prestup z Trenčína do Ajaxu som v tej 
dobe, pochopiteľne, vnímal ako niečo 
veľké. Predtým som nikdy ani len ne-
uvažoval, že by som v  takom mladom 
veku prestúpil do takého skvelého klu-
bu. V tom to bol pre mňa splnený sen.

TEXT: MIROSLAV ANTOL, FOTO: JÁN SÚKUP, TASR/AP,
TASR/MARTIN BAUMANN, ARCHÍV (SL)

V NEAPOLE ŽIJEM
POKOJNÝ, NORMÁLNY ŽIVOT

HOSŤ ČÍSLA STANISLAV LOBOTKA

Je príklad toho, že šikovný človek sa aj z malej
(slovenskej) dedinky dokáže dostať na svetový piedestál.
A tiež krásny obraz pravdy hovoriacej o životnej sínusoide. 
Aj futbalista STANISLAV LOBOTKA,STANISLAV LOBOTKA,
reč, totiž počas svojej cesty na (taliansky) vrchol nezažil 
len samé vzostupy. Postretli ho tiež pády.

bu. V tom to bol pre mňa splnený sen.

Je príklad toho, že šikovný človek sa aj z malej
(slovenskej) dedinky dokáže dostať na svetový piedestál.
A tiež krásny obraz pravdy hovoriacej o životnej sínusoide. 
(slovenskej) dedinky dokáže dostať na svetový piedestál.
A tiež krásny obraz pravdy hovoriacej o životnej sínusoide. 

a nasledujúcich riadkoch sme 
s 28-ročným stredopoliarom, 
stále ešte čerstvým držite-
ľom majstrovského Scudetta 
v drese SSC Neapol, prebrali 
všetky nuansy jeho kariéry. 
Tá ho nasmerovala po sto-
pách nášho reprezentačného 
rekordéra Mareka Hamšíka 
pod Vezuv, kde napokon po-
pulárneho Marekiara  zis-
kom ligového titulu dokonca 
prekonal. 

VEĽKÝ SEN Z VEĽKEJ HRADNEJ
p Hláška „This is my sen“, ktorú ste 
vzhľadom na vašu vtedajšiu angličtinu 
použili po prestupe do Ajaxu Amster-
dam, zľudovela. Dá sa povedať, že vtedy, 
pred desiatimi rokmi, ste prežívali ešte 
len taký malý sen – v  porovnaní s  tým, 
v  čom ste sa ocitli v  majstrovskej sezó-
ne Neapole?
Prestup z Trenčína do Ajaxu som v tej 
dobe, pochopiteľne, vnímal ako niečo 
veľké. Predtým som nikdy ani len ne-
uvažoval, že by som v  takom mladom 
veku prestúpil do takého skvelého klu-
bu. V tom to bol pre mňa splnený sen.

N

STANISLAV LOBOTKA,STANISLAV LOBOTKA, o ktorom je od začiatku  o ktorom je od začiatku 
reč, totiž počas svojej cesty na (taliansky) vrchol nezažil 
len samé vzostupy. Postretli ho tiež pády.

a nasledujúcich riadkoch sme 
s 28-ročným stredopoliarom, 
stále ešte čerstvým držite-
ľom majstrovského Scudetta 
v drese SSC Neapol, prebrali 
všetky nuansy jeho kariéry. 
Tá ho nasmerovala po sto-
pách nášho reprezentačného 
rekordéra Mareka Hamšíka 
pod Vezuv, kde napokon po-
pulárneho Marekiara  zis-
kom ligového titulu dokonca 

 Hláška „This is my sen“, ktorú ste 
vzhľadom na vašu vtedajšiu angličtinu 
použili po prestupe do Ajaxu Amster-
dam, zľudovela. Dá sa povedať, že vtedy, 
pred desiatimi rokmi, ste prežívali ešte 
len taký malý sen – v  porovnaní s  tým, 
v  čom ste sa ocitli v  majstrovskej sezó-

Prestup z Trenčína do Ajaxu som v tej 
dobe, pochopiteľne, vnímal ako niečo 
veľké. Predtým som nikdy ani len ne-
uvažoval, že by som v  takom mladom 
veku prestúpil do takého skvelého klu-
bu. V tom to bol pre mňa splnený sen.

(slovenskej) dedinky dokáže dostať na svetový piedestál.
A tiež krásny obraz pravdy hovoriacej o životnej sínusoide. 

 o ktorom je od začiatku 
reč, totiž počas svojej cesty na (taliansky) vrchol nezažil 
len samé vzostupy. Postretli ho tiež pády.
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p A  teraz? Chlapec z  Veľkej Hradnej sa 
ocitol vo veľkom sne?
Teraz je to neopísateľný pocit. V Trenčí-
ne som síce vyhral titul, ale predsa len 
je iné stať sa majstrom na Slovensku 
a v Taliansku. V Serii A je viac mužstiev 
a  väčšia konkurencia než v  slovenskej 
lige. Navyše, pred začiatkom sezóny 
nám z mužstva odišlo dosť veľa hráčov. 
Môžem pokojne povedať, že toto je asi 
najväčší a najkrajší sen, aký sa dá snívať.

p Vás stále mnohí brali ako Stanka Lo-
botku, nášho milého slovenského chlap-
ca. Máte pocit, že zo Stanka sa už stal 
Stano? Že ste sa ľudsky aj osobnostne 
posunuli za posledné obdobie?
Ja sa práveže stále snažím byť rovnaký, 
aký som býval kedysi. Chcem byť najmä 
pozitívny a  užívať si život. Nerád sám 
seba zväzujem, čo by som mal alebo 
nemal robiť či hovoriť. Som otvorený 
a  naďalej sám sebou. Zároveň je pre 
mňa ideálne, keď som v ústraní a nikto 
o mne nepíše či nehovorí.

p Nemajte nám za zlé, že teraz to úpl-
ne nedodržíme... Je náročné zostať sám 
sebou, keď ste futbalovo na výslní a  či 
chcete či nie, píše sa o vás veľa a často?
Z môjho pohľadu to nie je ťažké. Nepri-
púšťam si to ani v  takých momentoch, 
keď prichádzajú víťazstvá a  tituly. Ro-
bím to, čo ma baví. Futbal nevnímam 
ako prácu, ale ako moje hobby, ktoré ma 
nap ňa. Som šťastný. Navyše sa môžem 
každé ráno zobúdzať aj s  tým, že som 

zdravý. Popritom nič okolo mňa nebe-
riem ako niečo veľké. Aj to mi pomáha.

p Pomáhajú vám aj ľudia okolo vás 
v  tom, aby ste mohli zostať sám sebou? 
Aby ste neuleteli do nežiaducich výšin, 
čo sa, v mnohých prípadoch stáva...
Je veľmi dôležité mať okolo seba ľudí, 

ktorí vás berú presne takého, aký ste boli 
predtým. Ktorí nechcú, aby ste sa zmenili, 
len preto, lebo zrazu bojujete o titul v Ta-
liansku. A ktorí sa tiež nemenia. Rodina, 
sestry, priateľka, agent, ktorý je však viac 
rodina ako agent... Kamaráti, ktorých je 
dosť málo, myslím tých ozajstných, pre-
tože sa snažím nepripúšťať si veľa ľudí 
k  sebe. Páči sa mi, že ma nepotrebujú 
meniť a sú radi za to, že vedia, aký som. 
Je to môj fanklub, ktorý vždy pri mne stál 
a naďalej stojí. Aspoň dúfam.

STÁLE NA STO PERCENT
p Môj štvorročný syn mi pred rozhovo-
rom s  vami radil: Tati, opýtaj sa ho, ako 
sa mu páči futbal... Takže, ako to je? Ako 
sa vám páči futbal?
Keď sa vyhráva, tak sa mi veľmi páči. 
Alebo keď hrávam. Ale keď nehrávam, 
nemám ho príliš rád. Jasné, každý hráč, 
keď nastupuje, si myslí, že všetko je su-
per. Keď nedostáva priestor, alebo sa 
nedarí, je to výrazne iné. Nepovedal by 
som, že otravné, to až nie, ale ste vtedy 
taký negatívne naladený. Aj preto sa veľ-
mi snažím – keď prehráme, alebo keď ma 
vyradí zranenie – zostať pozitívny. Ho-
vorím si, že sa nič nedeje, že to zranenie 

HOSŤ ČÍSLA STANISLAV LOBOTKA

SLOVENSKÝ REPREZENTANT PONÚKOL POČAS ROZHOVORU PRE OLYMPIC.SK VEĽA 
ZAUJÍMAVÝCH MYŠLIENOK .

STANISLAV LOBOTKA

Narodil sa 25. novembra 1994 
v Trenčíne, pochádza z obce 
Veľká Hradná. S futbalom 

začínal v klube AAC Sparta Trenčín, 
neskôr prešiel do AS Trenčín. 
V ligovom drese AS debutoval na 
začiatku jarnej časti sezóny 2011/12. 
V ročníku 2013/14 si premiérovo 
vyskúšal zahraničný angažmán: 
hrával v druhej holandskej lige za 
Jong Ajax, teda B-tím slávneho 
Ajaxu Amsterdam. 

Keď sa vrátil do Trenčína, 
oslavoval s AS v sezóne 2014/15 
historické double - víťazstvo 
v lige aj v pohári. V auguste 2015 
podpísal prestupové papiere do 
dánskeho FC Nordsjaelland, kde si 
odkrútil dve sezóny. V júli 2017 po 
ňom siahla španielska Celta Vigo. 
Do januára 2020 za ňu v Primera 
Division absolvoval 86 stretnutí, 
pričom hneď v prvej sezóne 2017/18 
nastúpil vo všetkých 38 zápasoch. 

Začiatkom roka 2020 prestúpil 
do SSC Neapol, kde sa postupne 
vypracoval na veľkú oporu stredu 
poľa. Predovšetkým pod vedením 
trénera Luciana Spallettiho sa 
z neho stala neoddeliteľná súčasť 
základnej zostavy. Vo štvrtok 4. mája
2023 sa so spoluhráčmi z SSC 
zapísal do dejín klubu: pre Neapol 
vybojoval ešte len tretí titul v histórii 
a premiérový po dlhých 33 rokoch.

Štyri roky patril k stabilným členom 
výberu Slovenska do 21 rokov, 
nechýbal na záverečnom turnaji 
majstrovstiev Európy hráčov tejto 
vekovej kategórie v roku 2017 
v Poľsku, kde Slováci obsadili piate 
miesto.

V roku 2016 debutoval v drese 
A-mužstva Slovenska. Doteraz 
nazbieral 45 štartov, v nich trikrát 
skóroval. Hral aj na záverečnom 
turnaji Eura 2020.

Na konte má majstrovský titul 
(2023) aj Taliansky pohár (2020) 
s SSC Neapol a už spomenuté 
double s AS Trenčín (2015).

V ankete Futbalista roka na 
Slovensku skončil za rok 2022 na 
striebornom stupienku (za Milanom 
Škriniarom), v hlasovaní fanúšikov 
dokonca vyhral. Celkovo to bolo 
v tejto prestížnej ankete jeho tretie 
umiestenie na „bedni“, predtým bol 
dvakrát tretí (za roky 2017 a 2018).

S ex-priateľkou Danielou 
Nízlovou má dcéru Lindu.
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neznamená, že už nikdy nebudem hrať. 
Môžem ráno vstať a chodiť po vlastných 
nohách. Mám čo jesť, som zabezpečený, 
rovnako aj moja rodina. Práve na takúto 
kartu sa to snažím v  tých horších mo-
mentoch obracať.

p Na čo sa práve v  tých horších okami-
hoch najviac upierate?
Keď nehrávam, sú to ľudia okolo mňa. 
Ale najmä je to o mne. Hovorím si vte-
dy, že je to len futbal a keď budem robiť 
úplne všetko, zmení sa to. Trénujem na 
sto percent, hoci viem, že nie vždy to 
vychádza. Keby som nedával do toho 
maximum, mohol by som si neskôr nie-
čo vyčítať. Preto idem stále naplno. A to 
platí aj vtedy, keď sa darí.

p Prístup teda máte stále rovnaký, ale 
nie vždy to prináša rovnaký efekt. Aké 
sú ďalšie vplyvy na konečný výsledok?
Čiastočne sú aj také, ktoré neviem 
ovplyvniť. Ako keď prišiel tréner Gen-
naro Gattuso. Preferoval iných hráčov, 
a  to len ťažko zmeníte. Môžete vtedy 
schudnúť nie päť, ale aj desať kíl, a ne-
pomôže vám to. Keď mu raz nepasujete 
do koncepcie, je hotovo. Ale keď viete, 
že ste do toho dali všetko, aspoň si ne-
máte čo vyčítať. Potom môžete len vy-
trvať, alebo napríklad odísť niekam na 
hosťovanie.

p Ako často si uvedomujete, čo všetko 
ste museli obetovať, aby ste sa dostali 
tam, kde momentálne ste?

Keďže som zo Slovenska, nemal som to 
jednoduché. Ak by som bol Španiel, už 
len to by mi dalo väčšiu šancu na úspech. 
Keď sme teraz bojovali o Scudetto, veru 
som si uvedomoval, čo som musel urobiť 
a že nemám za sebou ľahkú cestu. V mi-
nulosti som to tak nebral, vtedy to bolo 
iné. S  odstupom času však premýšľam 
o  tom, že to nebolo jednoduché. Pred 
rokmi som bol jednoducho rád za to, čo 
robím. Hoci aj vtedy, najmä so školou, to 
bolo veľmi náročné. Aj teraz sa mi ešte 
niekedy sníva, že nemám maturitu... 
Potom sa prebudím a odľahne mi. Avšak 
vidíte, škola ma straší doteraz.

p Mali ste ako futbalista protekciu?
Bol tam jeden riaditeľ... Na druhej stra-
ne, on môže pomôcť v odložení skúšky, 
ale naučiť sa, prísť tam a napísať, to som 
už musel sám.

NIČ NIE JE ZADARMO
p V školských laviciach ste sa asi nala-
mentovali dosť, ale zažili ste to aj v  sú-
vislosti s  tréningami? Boli vo vašom 
slovníku výrazy nechcem, nebudem, 
nejdem?

no, najmä keď som bol malý. Bol som 
ešte na dedine a chodiť hrávať do Trenčí-
na, čo bolo pre mňa ako veľkomesto, bolo 
ťažké. Myslel som na to, že keď zmeškám 
autobus, ďalší mi pôjde až o  dve hodi-
ny. Vyšiel som však zo svojho komfortu 
a potom som to už bral normálne. Pomá-
hali mi rodičia či sestra, ktorí ma neustá-
le povzbudzovali. Prízvukovali mi, aby 

som to nezabalil. Práve im ďakujem za 
to, aký som a kde som.

p Zmien v živote ste aj potom zažili po-
merne dosť. Ako ste ich zvládali?

ažké bolo pre mňa najmä ísť prvýkrát 
do zahraničia, keďže som mal sedemnásť 
rokov. Nevedel som jazyk, išiel som do 
úplne neznámeho prostredia, do cudzej 
rodiny. Pamätám si stále na svoj prvý 
deň. Ako sme tam spolu sedeli. Hoci 
boli na mňa milí, prišlo mi to celé veľmi 
ľúto a rozplakal som sa. Všetko na mňa 
doľahlo. Pýtal som sa sám seba: kde je 
mama, tata, sestry  Vyspal som sa na to 
a bolo mi lepšie. Napriek tomu prišli po-
čas obdobia v Ajaxe momenty, keď som 
sa chcel vrátiť. Predtým som sa chcel 
z Trenčína dostať späť na dedinu, potom 
z Amsterdamu na Slovensko. Myslel som 
si, že to nezvládnem. Vyšiel som však zo 
spomenutej komfortnej zóny. Uvedomil 
som si, čo by iní dali za to, aby mohli byť 
na mojom mieste. A tak som ,makal . Za-
čal som sa učiť aj jazyk a postupne som 
sa dokázal aklimatizovať.

p Keby ste teraz mali dať odporúčanie 
vašim nasledovníkom, ktorí sa možno na 
svojej prvej či druhej vážnejšej zastáv-
ke v kariére dostávajú do rovnakého du-
ševného rozpoloženia, aké by boli?

„AJ TERAZ SA MI EŠTE 
NIEKEDY SNÍVA, ŽE 
NEMÁM MATURITU...“

PRVÉ ÚSPECHY PRE STANISLAVA LOBOTKU (VPRAVO) PRIŠLI V DRESE AS TRENČÍN, S KTORÝM 
SA V SEZÓNE 2014/15 TEŠIL ZO ZISKU DOUBLE, TEDA Z TROFEJE V LIGE AJ V POHÁRI.

DÔLEŽITÝ MOMENT V KARIÉRE STANISLAVA 
LOBOTKU: V JANUÁRI 2020 ZAŽIL DEBUT 
VO FARBÁCH NEAPOLA.
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ÚSPEŠNÉ POKRAČOVANIE 
SPOLUPRÁCE?

S tanislav Lobotka pred zopár 
mesiacmi podpísal s SSC 
Neapol nový kontrakt, platný 

až do júna 2027. Bude dlhodobo 
pokračovať úspešná spolupráca 
medzi slovenským záložníkom 
a čerstvým majstrom Talianska? 
„Beriem to tak, že klub ma oslovil 
a chce, aby som pokračoval. Ja 
som v Neapole spokojný. Tamojší 
ľudia majú super mentalitu, 
v Taliansku je dobré jedlo. Nie 
je to ďaleko do Viedne, neprší 
tam, nie je tam sneh. Naopak, sú 
tam pláže, slnko a celkovo je tam 
krásne,“ pousmial sa Stanislav 
Lobotka. I

ÚSPEŠNÉ POKRAČOVANIE 

HOSŤ ČÍSLA STANISLAV LOBOTKA

S  prekážkami, nech budú akékoľvek, sa 
treba pasovať. Keď niečo chcete dosiah-
nuť a  mať pekný život, musíte pre to 
niečo obetovať. Málokto vám dá niečo 
zadarmo. Musíte si to oddrieť, zaťať zuby.

p Mnohí futbalisti hovoria, že najviac 
ich v  živote zmení narodenie dieťaťa. 
Platí to aj o vás?
Najmä pohľad na život je odrazu úplne 
iný. Kedysi ako mladý som sa tešil na 
voľno preto, aby som sa mohol ísť za-
bávať či vychutnať si dovolenku. Keď už 
mám dcéru, chcem tráviť čas s ňou. Tak-
že v určitom smere ma to zmenilo, no na 
druhej strane sa ako človek stále snažím 
byť ako predtým. Teda naďalej si užívať 
život a hľadieť naň pozitívnymi očami.

p O vás je známe, že žartujete takmer ne-
ustále. Ste aj doma studnica plná humoru?
Ale áno. Mama, keďže je stará škola , 
to nesie trochu ťažšie. Niekedy nie je 
naladená na mojej vlne, trebárs na roz-
diel od sestier. Ale aj ona si už postu-
pom času azda zvykla.

p Aj dcérka Linda sa už stala terčom va-
šich žartíkov?
Na to je ešte skoro, keďže má tri roky. Je 
to malá, čistá dušička, ktorá tomu nero-
zumie. Keď som s ňou, ani sa nesnažím 

byť extra vtipný. Naopak, som vtedy veľ-
mi seriózny...

MASKOVANIE (NE)POMÁHA
p Pred viac než tromi rokmi ste urobili 
zásadný krok: zo Celty Vigo ste prestú-
pili do SSC Neapol. Napriek súčasnému 
skvostnému obdobiu, boli aj časy, keď 
ste ľutovali príchod do Talianska?
Jasné. Každý futbalista zažije obdobie, 

keď nehráva a vtedy viacero vecí ľutuje. 
Ja som skôr ľutoval to, že ma nepustili 
z  Neapola na hosťovanie. Nie, že som 
šiel do Neapola. Lebo je to pekný klub, 
pekné mesto. Pre mňa naozaj áno. Pre 
niekoho možno nie, keďže je tam veľa 
špiny, divoko sa jazdí...

p V čom je teda pre vás pekné?
Nepozerám sa na to, že sú tam smeti, 
prípadne na iné negatíva. Obdivujem 
miestnu mentalitu, kultúru, spôsob ži-
vota. Ako si to všetko užívajú. V nedeľu 
sa idú rodiny spolu najesť, trávia čas 
spoločne. Snažím sa hľadať dobré veci. 
Aj futbalovo. Mrzí ma naozaj len to, že 
ma predčasom nepustili. Mohol som 
inde napredovať a hrávať.

p Vy si môžete dovoliť ísť v  Neapole sa 
s rodinou či kamarátmi najesť do reštau-
rácie? A nemyslíme finančne...

Ale áno, niekedy idem. udia sa pozera-
jú, sem-tam sa prídu odfotiť. Ja sa však 
tiež chcem ísť s  priateľkou či známymi 
niekedy takto odreagovať. Cítim sa pri-
tom príjemne.

Ste slávny futbalista. Uvedomujete si, 
že aj fanúšikovia sú súčasť života a  ka-
riéry?
p Neberiem to tak, že som slávny. Skôr 
to vnímam tak, že keď oni chcú, nemám 
s  tým problém. Rovnako však nemám 
problém im povedať, aby ma nechali 
najesť sa, keď je už toho veľa. Lebo keď 
príde jeden, veľakrát sa potom nahrnú 
mnohí. no, chápem, že oni sa chcú prísť 
pozdraviť, ale už tiež vedia, kedy mi majú 
dať aj pokoj.

p Zvyknete sa z tohto dôvodu občas za-
maskovať a potom sa tvárite, že tam nie 
ste?
Teraz už áno. Keď išla nedávno dcérka na 
detské ihrisko na trampolínu, dal som si 
šiltovku aj kapucňu. Ale keď už ma uvidí 
a spozná jeden, je hotovo.

p Dá sa fanúšikovstvo v  Neapole ozna-
čiť za šialenstvo?
Teraz je to tak. Občas si hovorím, ako bolo 
dobré, keď som nehrával, keďže ľudia ma 
toľko nespoznávali a  neotravovali. Ale 

V SEZÓNE 2022/23 PATRIL NEODMYSLITEĽNE DO ZÁKLADNEJ ZOSTAVY SSC.
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všetko má svoje pre a  proti. Teraz je to 
určite lepšie. Hlavne, že hrávam a môžem 
sa s mužstvom tešiť z víťazstiev a úspe-
chov. Každý triumf viac teší, keď k nemu 
prispejete. Teraz je to o to lepšie, že maj-
strovský titul je v našich rukách.

ANANÁS… NIE, ŽARTUJEM!
p Pred vami sa do histórie SSC nezma-
zateľne zapísal Marek Hamšík. Je jeho 
stopa v klube či v meste stále „horúca“?
Jasné, fanúšikovia ho stále vnímajú ako 
ikonu a legendu. Je ho tam cítiť a podľa 
mňa ho tam navždy bude cítiť. Predávajú 
sa stále jeho dresy či účesy. Kedykoľvek 
sa tam vráti, nastane okolo neho šialen-
stvo, ako keby stále hrával za SSC.

p Chceli by ste, aby vás fanúšikovia Ne-
apola vnímali rovnako, alebo aspoň po-
dobne? Je to jeden z vašich cieľov?
Nepremýšľam nad tým. Ja si myslím, že 
ani Marek to v minulosti nevnímal tak, 
že chce zanechať nezmazateľnú stopu. 
Jednoducho hral, dával góly a potvrdzo-
val kvalitu. S  tým potom automaticky 

prichádzajú veci, o  ktorých sa bavíme. 
Ja som sem prišiel hrať a žiť a či na mňa 
ľudia zabudnú alebo nie, to neovplyv-
ním. Kým tu budem, dám do toho všetko 
a uvidíme, na čo to bude stačiť.

p Máte už v  meste vlastnú pizzu, ako  
mal Marek?
Viem, že v  reštaurácii bolo aj suši 
s  jeho menom. Volalo sa to MH1 . 
O tom, že by som mal ja svoju vlastnú 
pizzu, zatiaľ nič neviem.

p Ak by bola podľa vás, čo by na nej 
bolo?
Ananás  Nie, žartujem  Takú by si ľu-
dia asi nekúpili. Ja mám najradšej mar-
gheritu.

p V  súvislosti s  Neapolom nemôžeme 
obísť Diega Maradonu. Ako hráča si ho 
nemôžete pamätať.
Veru nie. Narodil som sa v  roku 1994, 
teda presne vtedy, keď hral naposledy za 
Argentínu.

p Z pohľadu fanúšikov SSC je ešte o nie-
čo vyššie ako Marek Hamšík, je to tak?

no. Je to preto, že tím s  Maradonom 
dvakrát vyhral majstrovský titul. A boli 
to až do tejto sezóny jediné dva tituly 
pre Neapol. S  Juventusom, AC či Inte-
rom vyhralo Scudetto mnoho hráčov, 
ale väčšinou to bol iba jeden z viacerých 
titulov. V  Neapole, keď vyhráte trofej, 
ľudia si vás navždy zapamätajú. Nie 
je to klub, ktorý pravidelne dominuje 
v lige. Ak by Marek vyhral s Neapolom 
titul, bol by u  priaznivcov na rovnakej 
úrovni ako Diego.

p Vy ste titul vyhrali…
S  nimi sa však rozhodne nemôžem po-
rovnávať. Marek odohral neskutočne veľa 
zápasov, strelil obrovské množstvo gólov. 
Bol to práve on, kto prekonal klubový 
strelecký rekord Maradonu. Marek je po 
Maradonovi druhá najväčšia legenda.

p Mareka za tých dvanásť rokov niekoľ-
kokrát na ulici prepadli, dokonca sa to 
stalo aj jeho manželke. Vy ste ešte ne-
mali takúto skúsenosť?
Musím zaklopať, ale zatiaľ, našťastie, nie. 
Priznám sa, že ani o tom nerozmýšľam 
a teda nemám žiadne obavy. Opačný po-
stoj by nebol dobrý. Každú chvíľu by som 
bol v strehu. V Neapole žijem normálny, 
pokojný život, v ničom nevynikám a ne-
vytŕčam z davu.

p Čo vás vo voľnom čase najviac napĺňa?
Keď máme aspoň jeden deň v  týždni 
ľahší tréning, s  kamarátmi si chodíme 

BOLA TO DIVOČINA

V Neapole sa majstrovský 
titul oslavoval dlho a divoko. 
„Vedel som, že ľudia futbal 

milujú, ale že zostanem po 
zápase len v spodkoch, to mi 
nenapadlo. Bola to divočina. 
Chvíľu som si myslel, že zo mňa 
strhnú komplet celé oblečenie. 
Našťastie, boxerky mi nechali,“ 
smial sa Stanislav Lobotka. I

BOLA TO DIVOČINA

VLANI NA JESEŇ TLIESKAL SVOJMU 
PREDCHODCOVI V NEAPOLE 
A DLHOROČNÉMU KAPITÁNOVI 
REPREZENTÁCIE MAREKOVI HAMŠÍKOVI.

ZISK SCUDETTA SO SEBOU PRINIESOL NÁVAL RADOSTNÝCH EMÓCIÍ.

Slováci doteraz získali 
3 tituly v talianskej Serii A, 

pred Stanislavom Lobotkom 
to dokázali len Július Schubert 
(rok 1949) a Milan Škriniar 
(2021).3
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zahrať padel, čo je vlastne tenis a  s u-
ash dokopy. Občas sa ideme najesť do 
reštaurácie, či na kávu na pláž. Často 
však doma oddychujem. Snažím sa naj-
mä vnímať a  počúvať svoje telo. Keď 
cítim, že som unavený, som skôr doma 
a naberám energiu.

p Keď hovoríme o počúvaní svojho tela, 
ako sa cítite? Stále ako mladý futbalis-
ta? Na budúci rok oslávite tridsiatku…
Keď hráme veľa zápasov, alebo sa dobre 
nevyspím, na druhý deň sa cítim hor-
šie. Nie je to ako vo veku 22 či 23 rokov, 
keď mi to vôbec neprekážalo. Myslím si 
však, že je to normálne. Keď toľko rokov 
,makáte , prejaví sa to. Telo má tiež svo-
je limity. Čas a vek nezastavíte. Dobrou
životosprávou sa to dá trochu oddialiť. 
Na každého to však raz príde.

p Ako sa tento nezvratný proces snaží-
te oddialiť vy?
Predovšetkým sa snažím telu dožičiť 
dobrú stravu, spánok a regeneráciu. Keď 
po väčšej záťaži cítim akýkoľvek dis-
komfort, venujem tomu zvýšenú pozor-
nosť. V minulosti to tak úplne nebolo. 
Mohol ma aj ťahať sval, ale bral som to 
inak ako teraz.

ŠÍPKY HO NECHYTILI
p Keby ste nehrali futbal, venovali by 
ste sa inému športu?
Šport ma bavil odmalička. Neexistovali 
ešte mobilné telefóny, takže som na bi-
cykli obehal kamarátov a išli sme si za-
hrať buď hokej, futbal, alebo basketbal.

p Vy a basketbal?
no, uznávam, výšku na to príliš ne-

mám. Trochu mi museli pomáhať, keď 
som chcel dosiahnuť kôš, ale aj basketbal 
ma bavil. Rovnako ako všetky ostatné. Ak 
by som nehral futbal, asi by som si vybral 
tenis. Chcel by som, aby sa tenisu veno-
vala aj dcérka. Ja sa potom na ňu budem 
chodiť pozerať. Bude to však, samozrej-
me, na nej, čo ju bude baviť a nap ňať.

p Zvyknete aj sledovať iné športy v  te-
levízii?
Pozriem si hokej, tenis či golf, občas 
zámorskú NBA. Napríklad šípky ma 
zatiaľ nechytili.

p Aké disciplíny vás bavia na olympij-
ských hrách?
Čo sa týka zimy, tak určite hokej. Tak to 
majú asi všetci Slováci. Ďalej záleží na 
tom, či tam máme niekoho zo Sloven-
ska. Ak nie, príliš to nesledujem. Našich 
športovcov sa však snažím si pozrieť.

p Aké úspechy slovenského športu ste 
si v minulosti najviac užili?
Majstrovstvá sveta v  hokeji 2012, keď 
sme získali striebro. Pekné na tom bolo, 
že to od nás nikto neočakával. Takéto 
úspechy sú najkrajšie. Sledujem tiež 
našu skvelú lyžiarku Petru Vlhovú. I

V POĽSKU SI FUTBAL UŽÍVALI

V  roku 2017 si Lobotka prvýkrát zahral za Slovensko na veľkom turnaji: Eure 
21-ročných v Poľsku. „Boli sme tam super partia. Veľa z nás hralo vtedy či predtým 
pod vedením trénera Adriána Guľu. Bola to taká trenčiansko-žilinská partia, do 

ktorej skvelo zapadli „Bobo“ Rusnák, Maťo Chrien alebo Braňo Niňaj. Futbal sme si 
náramne užívali. Povedali sme si, že sme na turnaji, na ktorom nemáme čo stratiť. Myslím 
si, že sa to prejavilo na našej hre,“ zaspomínal si Stanislav Lobotka. V roku 2021 nechýbal 
v nominácii Štefana Tarkoviča na seniorské Euro. „To už bolo o niečom úplne inom. 
Dvadsaťjednotka predsa len ešte nie je mužský futbal. Na tomto turnaji už boli najlepší 
hráči z celej Európy,“ doplnil stredopoliar Neapola. I

V POĽSKU SI FUTBAL UŽÍVALI

PRED DVOMA ROKMI SI STANISLAV LOBOTKA ZAHRAL ZA SLOVENSKO NA 
MAJSTROVSTVÁCH EURÓPY.

V ANKETE FUTBALISTA ROKA 2022 OBSADIL 
DRUHÚ PRIEČKU, KEĎ HO PREDSTIHOL IBA 
REPREZENTAČNÝ KAPITÁN MILAN ŠKRINIAR.

„TROCHU MI MUSELI 
POMÁHAŤ, KEĎ SOM CHCEL 
DOSIAHNUŤ KÔŠ, ALE 
AJ BASKETBAL MA BAVIL.“
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remiéra Európskych hier (EH) 
v  azerbajdžanskom  Baku 
2015 bola veľkolepá. Po-
dobne aj repríza v  bielorus-
kom Minsku v  roku 2019. 
V  oboch  krajinách s  auto-
ritatívnymi režimami toto 
po dujatie usporiadali na 
vysokej úrovni ako vec prvo-
radého štátneho významu. 
V  Baku s  malými organizá-
torskými skúsenosťami si na 

všetky manažérske pozície najali množ-
stvo expertov zo zahraničia, v  Minsku 
však všetko na vysokej úrovni zvládol 
šikovný domáci tím.

V POĽSKU VEĽMI „ROZŤAHANÉ“ 
PODUJATIE
Treba na rovinu povedať, že v  prípra-
vách Krakova-Malopoľska na EH zďa-
leka nebolo vidno taký ťah na bránu  
ako u predchodcov. Súviselo to aj s vý-
razne nižšou podporou štátu. Prípravy 
pôsobili dosť ťažkopádnym dojmom 
a  kľúčové informácie sa aj národné 

olympijské výbory či médiá dozvedali 
s veľkým oneskorením.

Vlastníkom práv na Európske hry 
sú Európske olympijské výbory (EOV). 
Hoci ofi ciálne vyhlásenia predstavite-
ľov EOV na margo príprav podujatia sa 
dlhodobo niesli v  pozitívnom duchu, 
určite vnímali, že pre Poľsko toto po-
dujatie nie je zďaleka také dôležité ako 
pre Azerbajdžan a Bielorusko, ktorých 
celková pozícia v Európe je podstatne 
slabšia. Navyše do príprav negatívne 
zasiahli pandémia ochorenia CO-
VID-19 a vojna na Ukrajine.

Veľkú výzvu predstavuje predo-
všetkým skutočnosť, že súťaže sa 
uskutočnia na veľkej ploche a v mno-
hých lokalitách. Bude naozaj ťažké 
docieliť, aby ich účastníci vnímali ako 
jedno ,spoločné  podujatie a  nie len 
ako jednotlivé európske šampionáty či 
podujatia európskeho rangu v rôznych 
športoch,  konštatoval po návšteve 
v dejisku EH 2023 koncom marca člen 
koordinačnej komisie EOV a generálny 
sekretár SOŠV Jozef Liba.

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: KRAKOW 2023, ENVATO, JÁN SÚKUP

P
U „SUSEDOV“ NIEKTORÍ 
AJ S VIDINOU PARÍŽA

PRED EURÓPSKYMI HRAMI

Európske hry mali svoju 
premiéru v roku 2015 – až veľa 
desaťročí po zrode Ázijských, 
Afrických, Panamerických 
či Panpacifických hier. 
Rozsahom a počtom 
účastníkov sa tieto 
multišportové podujatia 
síce blížia k olympijským 
hrám, ale v Európe si stále 
hľadajú svoju tvár. Od 21. júna 
do 2. júla sa ich tretie dejstvo 
odohrá v susednej krajine
– v Krakove a v regióne 
Malopoľsko.

„VEĽKÚ VÝZVU 
PREDSTAVUJE 
PREDOVŠETKÝM 
SKUTOČNOSŤ, ŽE 
SÚŤAŽE SA USKUTOČNIA 
NA VEĽKEJ PLOCHE 
A V MNOHÝCH 
LOKALITÁCH.“
JOZEF LIBA

HISTORICKÉ MESTO KRAKOV.
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Poliaci chystajú pre účastníkov tri 
dediny a na ďalších šiestich miestach 
ubytovanie v hoteloch. Z tohto pohľa-
du za kľúčovú vec považujem zvlád-
nutie prepravy z  miesta ubytovania 
na športoviská a späť, ktorá sa takmer 
výlučne bude realizovať autobusmi, 

ako aj dobré prepojenie medzi jed-
notlivými centrami diania, aby celé 
Európske hry pôsobili ako jedno po-
dujatie,  upozornil ďalej Liba. Podľa 
neho sa teraz v  Krakove-Malopoľsku 
ukáže, do akej miery sú Európske hry 
životaschopné. 

Športové súťaže sa uskutočnia v  11 
lokalitách. Športovci budú bývať v troch 
dedinách (hlavná bude v  Krakove, atléti 
budú úplne separátne ďaleko od centra 
diania v Chorzówe a strelci ešte oveľa ďa-
lej vo roclawe) a v hoteloch v ďalších  
lokalitách (Oswienčim, Zakopané Nowy 
Targ, Krynica-Zdrój Nowy Sacz, Rzes-
zów, Tarnów a Myšlenice).

VŠEHOCHUŤ ŠPORTOV
V PROGRAME HIER
V programe EH 2023 je až 2  športov, pri-
čom v troch z nich po dve odvetvia – čiže 
spolu až 29. Pokiaľ ide o počet športov, je 
to výrazný nárast v porovnaní s Baku aj 
Minskom, kde ich bolo zhodne po pät-
násť. Ak však rátame aj odvetvia športov, 
tak v Baku ich bolo až tridsať. Počet me-
dailových disciplín teraz je 24  – v Baku 
to bolo 253 a v Minsku 200.

Počet zúčastnených športovcov sa 
odhaduje na zhruba 000 zo 48 krajín 
(mimo Ruska a Bieloruska) a premiérovo 

PRED EURÓPSKYMI HRAMI

BEZ RUSOV A BIELORUSOV

Vdôsledku vojenskej agresie proti 
Ukrajine, ktorú vo februári 2022 
rozpútalo Rusko s podporou 

Bieloruska, a ktorá stále trvá, budú 
v Krakove-Malopoľsku výpravy oboch 
týchto krajín absentovať. Mimochodom, 
v medailovom rebríčku krajín v Minsku 
2019 obsadili prvé tri miesta práve 
Rusko, Bielorusko a Ukrajina... I

BEZ RUSOV A BIELORUSOV

OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2023  17

I. EURÓPSKE HRY: BAKU
(Azerbajdžan), 12. – 28. 6. 2015. 
Počet športovcov: 5898 z 50 krajín. 
Počet disciplín: 253, v plaveckých 
športoch však boli len juniorské, 
resp. kadetské. Počet športov/
odvetví: 15/30. S výnimkou 
rýchlostnej kanoistiky v Mingačevire 
sa všetky súťaže uskutočnili 
priamo v Baku, alebo v jeho 
blízkosti. Športovci bývali v novo 
vybudovanej komfortnej dedine. 
Turnaje v zápasení a v džude mali 

status ME. Najúspešnejšie krajiny 
podľa zisku medailí: Rusko 79-40-
45, Azerbajdžan 21-15-20, Veľká 
Británia 18-11-18, Nemecko 16-17-33, 
Francúzsko 12-13-18, ... Slovensko 
2-2-3.

II. EURÓPSKE HRY: MINSK
(Bielorusko), 21. – 30. 6. 2019.
Počet športovcov: 3667 z 50 krajín. 
Počet disciplín: 200, v atletike sa 
súťažilo v novom formáte DNA. 
Počet športov/odvetví: 15/23. 

Všetky súťaže sa uskutočnili 
priamo v Minsku, iba rýchlostná 
kanoistika v Zaslavli 20 km od 
metropoly. Športovci bývali 
v jednom univerzitnom komplexe. 
Boxerský turnaj mal status ME. 
Najúspešnejšie krajiny podľa zisku 
medailí: Rusko 44-24-41, Bielorusko 
23-16-29, Ukrajina 16-17-19, Taliansko 
13-15-13, Holandsko 9-13-7, ... 
Slovensko 0-1-3.

III. EURÓPSKE HRY: KRAKOV-
MALOPOĽSKO
(Poľsko), 21. 6. – 2. 7. 2023.
Počet športovcov: predpokladá sa 

účasť približne 7000 zo 48 krajín 
(bez výprav z Ruska a Bieloruska, 
ktoré v dôsledku vedenia vojny 
proti Ukrajine nedostali pozvanie). 
Počet disciplín: 247. Počet športov/
odvetví: 26/29, v 12 športoch/
odvetviach budú EH zároveň ME. 
Športové súťaže sa uskutočnia
v 11 lokalitách, športovci budú bývať 
v troch dedinách (hlavná bude 
v Krakove, atléti budú v Chorzówe 
a strelci vo Wroclawe) a v hoteloch 
v ďalších 6 lokalitách (Oswienčim, 
Zakopané/Nowy Targ, Krynica-
Zdrój/Nowy Sacz, Rzeszów, Tarnów 
a Myślenice). I

TRI EDÍCIE EURÓPSKYCH HIER V KOCKETRI EDÍCIE EURÓPSKYCH HIER V KOCKE

ROZLOŽENIE EURÓPSKYCH HIER 2023 NA OBROVSKÚ PLOCHU DOBRE 
ILUSTRUJE PRILOŽENÁ MAPKA.
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PRED EURÓPSKYMI HRAMI

aj z Tímu utečencov. To je podstatne viac 
ako v Baku (5898) aj v Minsku (3 ).

V programe všetkých troch edícií Eu-
rópskych hier fi gurujú aj  neolympijské 
športy. Teraz ich bude ešte viac, než v mi-
nulosti – a teda aj ich účastníkov. Dokon-
ca aj objaví aj letná verzia zimného športu 
– skoky na lyžiach na umelej hmote. 
V programe hier je teda naozaj všehochuť 
športov. Novinkou je ukážkové zaradenie 
elektronických športov, teda hier.

V  niektorých olympijských športoch 
v  minulosti bola a  aj teraz bude účasť 
špičky okyptená. Napríklad atletika ako 
letný olympijský šport číslo jeden ani 
na jedných EH nemala, resp. nemá svoj 
zvyčajný súťažný program. Plávanie ako 
olympijský šport číslo dva sa ani v  jed-
nom prípade neukázalo v plnej paráde. 
V Baku a v Minsku to platilo aj pre gym-
nastiku ako olympijský šport číslo tri. Tá 
v Krakove dokonca úplne absentuje.

Aj v  ďalších tzv. veľkých športoch, 
ktoré majú svoje lukratívne európske 
šampionáty, vnímajú kontinentálne 
federácie Európske hry ako neželanú 
konkurenciu, preto na nich nechcú svoj 
šport prezentovať v plnej paráde. Takže 
futbal aj hádzaná sa teraz predstavia len 
v plážovej verzii, basketbal len vo verzii 
streetballu a volejbal vôbec. A cyklistika 
len s  dvoma odvetviami, bez cestárov 
i dráharov.

V 12 ŠPORTOCH O EURÓPSKE MEDAILY, 
NIEKDE AJ O OLYMPIÁDU
Až dvanásť z 29 športov odvetví v Krako-
ve-Malopoľsku bude mať status európ-
skych šampionátov. Z  olympijských sú 
to atletika (ale len ME družstiev), vodný 
slalom aj rýchlostná kanoistika, horská 
cyklistika aj BM , bedminton, džudo (ale 
len ME družstiev), moderný päťboj, sko-
ky vo vody a  umelecké plávanie, šerm, 
z neolympijských te ball. Nielen v nich, 
ale určite aj v streľbe, boxe, stolnom te-

nise, lukostreľbe či v triatlone by kvalita 
súťaží mala byť špičková.

iaľ, len v  malom počte prípadov sa 
bude dať priamo vybojovať miestenky na 
OH v Paríži. Vo viacerých športoch budú 
súťaže EH len jedným z tzv. renkingových 
podujatí, slúžiacich na získavanie bodov 
do dlhodobého rebríčka určeného na zisk 
olympijských miesteniek. V tomto smere 
sú na tom zijské či Africké hry podstatne 
lepšie, čo samozrejme dvíha ich kredit na 
celom kontinente. Európske hry naopak 
čelia silnej konkurencii tzv. spoločných 
európskych šampionátov, ktoré sa už 
druhý raz konali vlani.

Vidinu olympijského Paríža budú mať 
pred sebou súťažiaci v každom z olympij-
ských športov zaradených do programu 
Európskych hier. Priamo miestenky sa 
budú udeľovať v streľbe, boxe, brejkingu, 
lukostreľbe, modernom päťboji, sedmič-
kovom ragby, stolnom tenise, skokoch 
do vody, umeleckom plávaní a  vo vod-
nom slalome. Výsledky zo súťaží v atle-
tike, basketbale 3 proti 3, bedmintone, 
BM , džude, horskej cyklistike, šerme, 
taekwonde a v triatlone sa budú započí-
tavať do kvalifi kačných rebríčkov. 

SLOVÁCI S VEĽKOU VÝPRAVOU
Zatiaľ čo na olympijských hrách sa slo-
venské výpravy postupne zmenšujú, na 

Európskych hrách vzhľadom na ich odliš-
ný program a podstatne ľahší postup na 
ne nemáme o športovcov núdzu.

Na I. EH v Baku 2015 vyslal Slovenský 
olympijský výbor historicky najväčšiu 
slovenskú výpravu na multišportové 
podujatie so 1  športovcami. Na II. EH 
v Minsku 2019 cestovalo síce už len  5 
športovcov, ale do Krakova-Malopoľska 
si vybojovalo miestenky až 14  Slová-
kov v  19  športoch, resp. odvetviach  Vo 
výprave by s  nimi malo byť 0 členov 
ofi ciálneho sprievodu s plnohodnotnými 
akreditáciami. To znamená, že celá ofi -
ciálna výprava by mala mať 221 členov. 
Niektorí ďalší členovia výpravy, ktorí 
budú nad tento počet, budú musieť bývať 
mimo športových dedín, resp. vyhrade-
ných hotelov.

Od času našej uzávierky až do sláv-
nostného otvorenia najväčšieho toh-
toročného multišportového podujatia 
v  Európe 21. júna na štadióne isly 
Krakov ešte môžu nastať nejaké zmeny. 
Ale aj keby nastali, tak najpočetnejšie 
zastúpenie bude mať Slovensko v  at-
letike, kde nás bude reprezentovať 4  
športovcov.

Atléti v  Chorzówe budú úplne sepa-
rovaní od ostatného diania. Ich súťaž 
má status I., II. a  III. ligy ME družstiev. 
Je však zaujímavé, že okrem tímových sa 
budú udeľovať aj medaily v  individuál-
nych disciplínach na základe najlepších 
výkonov v rámci všetkých troch líg. Keďže 
súťaže v jednotlivých ligách sa odohrajú 
v  rôznych dňoch, medaily jednotlivcom 
budú posielať dodatočne...

Nasleduje kanoistika s 25 slovenskými 
športovcami (12 vodný slalom, 13  rých-
lostná kanoistika), športová streľba so 
1 , cyklistika s  9 (5 horská a  4 BM ), 
šerm a stolný tenis zhodne s 8, box so , 
kickbox a triatlon zhodne s 5, te ball so 
4, lukostreľba s 3, bedminton, letné skoky 
na lyžiach a  umelecké plávanie zhodne 
s 2, športové lezenie, karate a taekwondo 
zhodne s 1 športovcom. I

NÁSTUP SLOVENSKEJ VÝPRAVY NA SLÁVNOSTNOM OTVORENÍ PREDCHÁDZAJÚCICH EH 
2019 V MINSKU. S NAŠOU VLAJKOU KRÁČAL STRELEC JURAJ TUŽINSKÝ.

ŠPORTY V PROGRAME EH 2023 BEZ ÚČASTI SLOVÁKOV
C Basketbal 3 proti 3 (Krakov, Cracovia Arena): 2 disciplíny C Beh do vrchu (neolympijské 
– Krynica-Zdrój): 2 disciplíny mimo oficiálneho programu EH C Džudo (Krynica-Zdrój 
Arena): 2 disciplíny (len súťaže družstiev, zároveň ME) C Brejking (Nowy Sacz/Národný 
park Strzelecki): 2 disciplíny C Moderný päťboj (Krakov, Športové centrum AWF): 5 
disciplín, zároveň ME C Padel (neolympijské – Krakov, Hlavné námestie): 5 disciplín 
C Plavecké športy –  skoky do vody (Rzeszów/Skokanská aréna: 13 disciplín, zároveň 
ME C Plážová hádzaná (neolympijské –  Tarnów, Plážová aréna): 2 disciplíny C Plážový 
futbal (neolympijské –  Tarnów, Plážová aréna): 2 disciplíny C Sedmičkové ragby (Krakov, 
Mestský štadión): 2 disciplíny C E-športy (mimo oficiálneho programu EH).

ŠPORTY V PROGRAME EH 2023 BEZ ÚČASTI SLOVÁKOV
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ajväčšia pozornosť sloven-
ských športových fanúšikov 
sa počas Európskych hier 
bude v olympijských športoch 
upierať do roclawu, kde sa 
budú konať súťaže v športovej 
streľbe, na kanál rýchlost-
ných kanoistov v Kry pinówe 
a  vodnoslalomársky areál 
Kolna v Krakove.

NAJVIAC TROMFOV MEDZI STRELCAMI
Streľba je jeden z  najpočetnejšie obsa-
dených športov v  programe EH a  práve 
v nej by sa mohol navýšiť aj počet olym-
pijských miesteniek pre Slovensko. Medzi 
450 strelcami bude aj slovenská šestnást-
ka na čele so Zuzanou Rehák Štefečeko-
vou, Dankou Bartekovou, Erikom Vargom, 
Jurajom Tužinským a  Patrikom Jánym. 
V streľbe je naplánovaných až 30 súťaží, 
dvanásť individuálnych (všetky z  paríž-
skeho olympijského programu), dvanásť 
tímových a šesť miešaných.

Najlepší majú šancu získať aj tri cenné 
kovy. Pomýšľať na ne môže predovšetkým 
Zuzana Rehák Štefečeková, ktorá bude 
bez stresu z boja o miesto do Paríža 2024. 
Olympijská víťazka v  trape z  Tokia má 
šancu na individuálny úspech, ale aj na 
kvalitné umiestenia v tímoch a v mieša-
nej súťaži dvojíc. Miestenky do mužského 
trapu pre Slovensko vybojovali Erik Varga 
a  Adrián Dobrý a  radi by zabojovali aj 
o voľné miesto do olympijskej súťaže. 

Slovenské skeetarky aj s Dankou Bar-
tekovou nebudú súťažiť v mixoch, keďže 
sa nekvalifi koval žiaden slovenský muž. 
V  skeete už jednu olympijskú mies-
tenku Slovensko má zásluhou Vanesy 
Hockovej. Je veľmi pravdepodobné, že 
v Krakove v prípade kvalitného výsledku 
by ďalšiu mohla vybojovať aj aktuálna 
jednotka svetového rebríčka Danka Bar-
teková. 

Z  puškárov sa bude uchádzať o  kva-
litné umiestenie Patrik Jány. Aj on môže 
strieľať bez stresu boja o  olympijskú 
účasť, keďže si ju už vybojoval striebrom 
z ME. V pištoliarskej súťaži bude chcieť 
nadviazať na medailové úspechy z  po-
sledných kontinentálnych šampionátov 
a zároveň zabojovať o olympijskú mies-
tenku Juraj Tužinský.

ESÁ NA HLADKEJ AJ DIVOKEJ VODE
Rýchlostní kanoisti budú v Kry pinówe 
bojovať o  tituly majstrov Európy. Už 
tradične sa najväčšia pozornosť sú-
stredí na vystúpenie mužského štvor-

kajaku, ktorý by mal štartovať v zložení 
Samuel Baláž, Denis Myšák, Adam Bo-
tek a  Csaba Zalka. Vlani v  tomto zlo-
žení na ME v Mníchove bral štvorkajak 
striebro. Veterán Erik Vlček nastúpi 
v K2 spolu s Gacsalom.

V  areáli Kolna, ktorý vodní slalo-
mári dôverne poznajú, vyšle do bojov 
o  medaily Slovensko až 12 zástupcov 
a  zástupkýň. Vzhľadom na štatút maj-
strovstiev Európy bude k dispozícii až 10 
cenných kovov, udeľovať sa budú tituly aj 
v hliadkach a v extrémnom slalome.

Najväčšie slovenské nádeje sú už 
tradične v  C1 mužov, kde sa konal 
opäť tradičný veľký nominačný súboj 
štvorice Juraj Slafkovský, Matej Beňuš, 
Marko Mirgorodský a Michal Martikán 
o  miesta do reprezentácie. Napokon 
Čierny Peter zostal dvojnásobnému 
olympijskému víťazovi Martikánovi. 
V  hliadkach pravidelne singlkanoisti 
bojujú o  medaily. V  pozícii obhajkýň 
zlata z  Liptovského Mikuláša 2022 
pricestujú na ME do Poľska slovenské 

PRED EURÓPSKYMI HRAMI

SLOVENSKÉ NÁDEJE
A OLYMPIJSKÉ ŠANCE
Slovensko malo mesiac pred 
začiatkom Európskych hier isté 
tri miestenky na olympijské 
hry do Paríža 2024 – všetky 
v športovej streľbe. Po skončení 
európskeho multišportového 
podujatia by sa aj vďaka 
úspechom v ďalších športoch 
tento počet mohol navýšiť .

N

TEXT: PETER PAŠUTH, ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ANDREJ GALICA, JÁN SÚKUP

V NAŠEJ VÝPRAVE BUDÚ AJ DVAJA ZLATÍ MEDAILISTI Z PREMIÉRY EH V BAKU 2015 – 
STRELCI ZUZANA REHÁK ŠTEFEČEKOVÁ A ERIK VARGA TAM TRIUMFOVALI V MIX TRAPE, 
VARGA BOL EŠTE V TRAPE DRUHÝ.

SLOVENSKÉ NÁDEJE
A OLYMPIJSKÉ ŠANCE

 ANDREJ GALICA, JÁN SÚKUP

SLOVENSKÉ NÁDEJE
A OLYMPIJSKÉ ŠANCE

FOTO: ANDREJ GALICA, JÁN SÚKUP

SLOVENSKÉ NÁDEJE
 ANDREJ GALICA, JÁN SÚKUP

začiatkom Európskych hier isté 
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reprezentantky v  3xC1. V  mužskom 
kajaku pomýšľa minimálne na fi nále 
Jakub Grigar, zlato z  Liptovského Mi-
kuláša bude chcieť obhájiť v  K1 žien 
Eliška Mintálová. 

V  Krakove sa vo vodnom slalome 
nebude priamo bojovať o  olympijské 
miestenky. Výsledky však budú dôleži-
té z pohľadu celosvetovej kvalifi kácie, 
ktorá bude v septembri v Londýne. Ak 
si tam krajina nevybojuje miestenku 
do disciplíny, môže ju získať dodatočne 
z Krakova, ak bude v poradí EH najvyš-
šie z nekvalifi kovaných štátov.

20   OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2023 WWW.OLYMPIC.SK

Slovenský olympijský výbor 
do Baku vyslal dovtedy 
najväčšiu športovú výpravu 

v slovenskej histórii. Bolo v nej 
257 ľudí, z toho 167 športovcov, 
z ktorých 164 nastúpilo na 
súťaže. Výpravu viedol Branislav 
Delej. Slováci súťažili v 18 
športoch, resp. v 22 odvetviach. 
V zápasení boli súťaže EH 
súčasťou majstrovstiev Európy, 
v atletike miešaná tímová súťaž 
mala status III. ligy ME družstiev, 
v plávaní aj synchronizovanom 
plávaní to boli juniorské ME 
a vo vodnom póle kadetské 

ME. Naši dosiahli spolu 18 
umiestení v prvej šestke, z toho 7 
medailových (2-2-3-4-5-2). Jednu 
zlatú získali spoločne strelci 
Zuzana Rehák Štefečeková a Erik 
Varga v mix trape (Varga navyše 
v sólovej súťaži pridal striebro), 
druhú si vybojovalo miešané 
družstvo atlétov. 

Počet súťažiacich slovenských 
športovcov: atletika 37 (18 mužov 
+ 19 žien), vodné pólo 26 (13+13), 
rýchlostná kanoistika 15 (12 + 3), 
volejbal 13 (13+0), športová streľba 
11 (6+5), synchronizované plávanie 
10 (0+10), zápasenie voľným 

štýlom 6 (5+1), plávanie 6 (3+3), 
triatlon 4 (2+2), box 4 (4+0), cestná 
cyklistika 4 (3+1), basketbal 3 proti 
3 – 4 (0+4), stolný tenis 4 (2+2), 
grécko-rímske zápasenie 3 (3+0), 
džudo 3 (2+0), šerm 3 (1+2), horská 
cyklistika 2 (2+0), bedminton 2 
(1+1), lukostreľba 2 (1+1), športová 
gymnastika 2 (1+1), bikros 1 (1+0), 
taekwondo 1 (0+1), karate 1 (0+1).

SLOVENSKÝ MEDAILOVÝ 
SUMÁR V BAKU: 
ZLATO (2)
ERIK VARGA, ZUZANA REHÁK 
ŠTEFEČEKOVÁ (športová streľba, 

mix trap)
MIEŠANÉ DRUŽSTVO ATLÉTOV
(víťaz III. ligy ME družstiev)
STRIEBRO (2)
PAVOL KOPP (športová streľba, 
ľubovoľná pištoľ 60)
ERIK VARGA (športová streľba, 
trap)
BRONZ (3)
ISTVÁN LÉVAI (grécko-rímske 
zápasenie, do 66 kg – zároveň 
ME)
JURAJ TUŽINSKÝ (športová 
streľba, vzduchová pištoľ 60)
VILIAM TANKÓ (box, do 52 kg)

SLOVENSKO NA I. EURÓPSKYCH HRÁCH V BAKU 2015SLOVENSKO NA I. EURÓPSKYCH HRÁCH V BAKU 2015

ZLATO (2)

STRIEBRO (2)

BRONZ (3)

ŠTVORKAJAK 
V ZLOŽENÍ BALÁŽ, 
VLČEK, ZALKA, 
BOTEK ZÍSKAL 
NA EH 2019 
V MINSKU BRONZ.

ŠPORTY V PROGRAME EH 2023 S ÚČASŤOU SLOVÁKOV
C Atletika (Chorzów, Sliezsky štadión): 37 disciplín, zároveň ME družstiev – SR: 46 športovcov (23 mužov + 23 žien)
C Bedminton (Tarnów, Hala únie): 5 disciplín, zároveň ME – SR: 2 (1+1)
C Box (Nowy Targ, Arena): 13 disciplín – SR: 7 (4+3)
C Cyklistika –  horská (Krynica-Zdrój): 2 disciplíny, zároveň ME – SR: 5 (3+2)
C Cyklistika – BMX (Krzeszowice BMX Park) 2 disciplíny, zároveň ME – SR: 4 (2+2)
C Kanoistika –  rýchlostná (Krakov-Kryśpinów: 16 disciplín, zároveň ME – SR: 13 (9+4)
C Kanoistika –  vodný slalom (Krakov-Kolna), 10 disciplín, zároveň ME – SR: 12 (7+5)
C Karate (neolympijské - Bielsko-Biala Arena): 12 disciplín – SR: 1 (0+1)
C Kickbox (neolympijské – Krakov, hala Cracovia): 16 disciplín – SR: 5 (2+3)
C Letné skoky na lyžiach (neolympijské – Zakopané, Wielka Krokiew): 5 disciplín – SR: 2 (1+1)
C Lukostreľba (Krakov, Plaszowianka): 8 disciplín – SR: 3 (2+1)
C Plavecké športy –  umelecké plávanie (Oswienčim, Plavecké centrum): 8 disciplín, zároveň ME – SR 2 (0+2)
C Stolný tenis (Krakov, Hutnik Arena): 5 disciplín – SR: 8 (4+4)
C Šerm (Krakov, Tauron Arena): 12 disciplín, zároveň ME – SR: 8 (7+1)
C Športová streľba (Wroclaw, Strelecké centrum): 30 disciplín – SR: 16 (7+9)
C Športové lezenie (Tarnów, Lezecké centrum):  6 disciplín – SR: 1 (0+1)
C Taekwondo (Krynica-Zdrój Arena): 16 disciplín – SR: 1 (0+1)
C Teqball (neolympijské – Krakov, Hlavné námestie): 5 disciplín, zároveň ME – SR: 4 (2+2)
C Thajský box (neolympijské –  Myślenice): 10 disciplín – SR: 2 (1+1)
C Triatlon (Krakov, AWF Sports Centre): 6 disciplín – SR: 5 (2+3)

ŠPORTY V PROGRAME EH 2023 S ÚČASŤOU SLOVÁKOV
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AJ VOLKO, CSEMEZ A BALÁŽOVÁ 
S PIŠTEJOM
Každé Európske hry prinášajú nový for-
mát atletických súťaží. Slovenskí atléti 
budú súťažiť v II. lige ME družstiev. Ján 
Volko pred štyrmi rokmi v Minsku získal 
na 100 m striebro, teraz bude konkuren-
cia vzhľadom na štatút ME ešte o niečo 
silnejšia a každé umiestenie jednotlivca 
do 10. miesta bude veľký úspech. Atlé-
tom pôjde aj o  posun v  olympijských 
rebríčkoch či o splnenie prísnych limitov. 

Bez šancí na cenný kov nie je 
v  boxe Andrej Csemez, ktorý bol 
v  Minsku 2019 bronzový. Jeho se-
mifinálová účasť, rovnako ako po-
stup do bojov o  medaily ostatných 
slovenských boxerov, by znamenali 
aj postup do Paríža. O  čo najlepší 
výsledok sa budú chcieť v  mixoch 
stolných tenistov pobiť aj Barbora 
Balážová s  ubomírom Pištejom. 
Práve v miešanej štvorhre sa víťazný 
pár kvalifikuje na OH 2024.

V NEOLYMPIJSKÝCH ŠPORTOCH 
AJ CHOCHLÍKOVÁ ČI SUCHÁNKOVÁ
Bez šancí nie sú slovenskí zástupco-
via ani v  neolympijských športoch. 
Zaradeniu thajského boxu do progra-
mu Európskych hier sa veľmi potešila 
Monika Chochlíková. Zlatá medailist-
ka zo Svetových hier bude chcieť aj 
v športovej hale v My leniciach potvr-
diť pozíciu svetovej jednotky v najľah-
šej váhe. 

Zaujímavý návrat sa chystá v karate. 
Ingrida Suchánková pred rokom zís-
kala zlato na majstrovstvách Európy 
v  Turecku, neskôr bola bronzová na 
Svetových hrách v Birminghame a po-
tom porodila prvého potomka. Popri 
rodičovských povinnostiach si opäť 
oblieka kimono a plánuje sa presadiť aj 
na scéne Európskych hier. I

OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2023  21

Hry v Minsku mali výrazne 
menší rozsah ako v Baku, 
navyše na nich absentovali 

súťaže juniorov aj kadetov. 
V dôsledku toho SOŠV vyslal 
podstatne menšiu výpravu. 
Bolo v nej 125 ľudí, z toho 75 
športovcov, z ktorých 70 aj 
nastúpilo na súťaže. Výpravu 
viedol Roman Buček. Slováci 
súťažili v 13 športoch, resp. v 14 
odvetviach. Dosiahli spolu 13 
umiestení v prvej šestke, z toho 
štyri medailové (0-1-3-2-4-3). 
Najcennejší kov – striebro – si 
vybojoval na 100 m Ján Volko, ale 

vzhľadom na nový formát súťaže 
s označením DNA (Dynamic 
New Athletics) ho dosiahol len 
na základe výkonu v prvom 
slede štvorsledovej súťaže, teda 
bez priameho súboja s ďalšími 
medailistami. V boxe boli súťaže 
EH zároveň majstrovstvami 
Európy.

Počet súťažiacich slovenských 
športovcov: atletika 18 (10+8), 
rýchlostná kanoistika 13 (7+6), 
športová streľba 10 (5+5), box 
6 (6+0), cestná cyklistika 6 
(5+1), dráhová cyklistika 5 (3+2, 
Bačíková súťažila na ceste aj 

na dráhe), džudo 5 (4+1), stolný 
tenis 4 (2+2), lukostreľba 2 (1+1), 
športová gymnastika 2 (1+1), 
bedminton 1 (0+1), sambo 1 (0+1), 
karate 1 (0+1), zápasenie voľným 
štýlom 1 (1+0).

SLOVENSKÝ MEDAILOVÝ 
SUMÁR V MINSKU:
STRIEBRO (1)
JÁN VOLKO (atletika, beh na 
100 m)

BRONZ (3)
SAMUEL BALÁŽ, ERIK VLČEK, 
ADAM BOTEK, CSABA ZALKA
(rýchlostná kanoistika, K4 na 
500 m)
MARIANA PETRUŠOVÁ
(rýchlostná kanoistika, K1 na 
5000 m)
ANDREJ CSEMEZ (box, do 75 kg 
– zároveň ME)

SLOVENSKO NA II. EURÓPSKYCH HRÁCH V MINSKU 2019SLOVENSKO NA II. EURÓPSKYCH HRÁCH V MINSKU 2019

STRIEBRO (1)

BRONZ (3)

JÁN VOLKO MÁ Z MINSKA 
INDIVIDUÁLNU STRIEBORNÚ MEDAILU. 

BOXER ANDREJ CSEMEZ (V MODROM, V SÚBOJI S NESKORŠÍM VÍŤAZOM TURNAJA 
UKRAJINCOM CHYŽNIAKOM) V SEMIFINÁLE NA EH V MINSKU, KDE SI VYBOJOVAL BRONZ.

PRED EURÓPSKYMI HRAMI

V NEOLYMPIJSKÝCH ŠPORTOCH 
AJ CHOCHLÍKOVÁ ČI SUCHÁNKOVÁ
Bez šancí nie sú slovenskí zástupco-
via ani v  neolympijských športoch. 
Zaradeniu thajského boxu do progra-
mu Európskych hier sa veľmi potešila 

Bez šancí na cenný kov nie je 
v  boxe Andrej Csemez, ktorý bol 
v  Minsku 2019 bronzový. Jeho se-
mifinálová účasť, rovnako ako po-
stup do bojov o  medaily ostatných 
slovenských boxerov, by znamenali 
aj postup do Paríža. O  čo najlepší 
výsledok sa budú chcieť v  mixoch 
stolných tenistov pobiť aj Barbora 
Balážová s  ubomírom Pištejom. 
Práve v miešanej štvorhre sa víťazný 
pár kvalifikuje na OH 2024.

ka zo Svetových hier bude chcieť aj 
v športovej hale v My leniciach potvr-
diť pozíciu svetovej jednotky v najľah-
šej váhe. 
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rganizátori hier už počas 
kandidatúry deklarovali kom-
paktný koncept hier, ktorý po-
skytne komfortné podmienky 
nielen športovcom a  ich 
sprievodu, ale tiež ostatným 
akreditovaným účastníkom 
a  v  neposlednom rade aj di-
vákom.

Ich úmysel má pôvod 
aj v  snahe minimalizovať 
environmentálne dopady or -
 ganizácie podujatia a  uspo-

riadať prvé klimaticky pozitívne hry. 
K tomu mali prispieť aj malé prepravné 
vzdialenosti a z toho vyplývajúce nižšie 
emisie z dopravy.

Do plánov organizátorov však ne-
príjemne zasiahla pandémia COVID-19 
a  vojenský kon  ikt na Ukrajine. Tieto 
okolnosti napríklad zásadne pozdržali 
výstavbu jedného z mála nových olym-
pijských športovísk, arény Porte de la 
Chapelle, kde mali použiť 1500 ton oce-
le z  ukrajinských oceliarní. Keďže tam 
výroba klesla o  0 , museli byť nahra-

Takmer rok pred začiatkom 
olympijských hier v Paríži 
(uskutočnia sa 26. júla – 11. augusta 
2024) sú prípravné práce v plnom 
prúde. Týka sa to samozrejme 
aj športovísk, pri ktorých 
organizačný výbor musel urobiť 
niekoľko neplánovaných zmien.

p

O
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Do palety zmien súvisiacich 
so športoviskami pre OH 
2024 sa zapojilo aj Marseille, 

dejisko súťaží v  jachtingu, ktoré 
sa uskutočnia v  lodenici Roucas 
Blanc. Na tento účel mala byť 
vybudovaná dočasná tribúna 
pre 5000 divákov priamo na fre-
kventovanej štvorprúdovej komu-
nikácii J. F. Kennedyho, ktorá by 
ponúkala dokonalé výhľady na 
olympijské zápolenia na mori.

Zástupcovia mesta Marseille 
však upozornili na zásadné bez-
pečnostné riziká tohto riešenia. 
Špecialisti na boj s  terorizmom 
potvrdili, že nebude možné po-

voliť vozidlám prechod v  plá-
novanom tuneli pod tribúnou 
plnej divákov. Zároveň by si toto 
riešenie vyžadovalo každodennú 
kontrolu pre prípad odmínovania. 
Zásadným argumentom proti in-
štalácii tribúny bola aj skutočnosť, 
že by sa dalo iba ťažko uzavrieť 
celú komunikáciu na niekoľko 
týždňov a odkloniť všetku dopra-
vu, vrátane autobusovej.

Alternatíva sa našla na neďale-
kej pláži Prado, ktorá eliminuje ri-
ziko dopravných kolízií a zároveň 
stále dokáže ponúknuť dostatoč-
ne atraktívne výhľady pre priaz-
nivcov jachtárskych súťaží.

Mesto Marseille, ktoré bude 
aj jedným z  dejísk futbalového 
turnaja, sa však dočkalo aj inej 
významnej pocty. Stane sa totiž 
miestom privítania olympijského 
ohňa na francúzskej pôde.

Voľba Marseille bola vcelku 
logická a  symbolická, keďže so 
svojou 2600-ročnou históriou 
ako bývalá grécka kolónia Mas-
salia je najstarším mestom vo 
Francúzsku. Po zapálení olym-
pijského ohňa v  antickej Olym-
pii bude jeho púť pokračovať 
na palube trojsťažníka Belém 
po Stredozemnom mori a  svoju 
cestu ukončí v  starom prístave 

OLYMPIJSKÝ 
OHEŇ VSTÚPI
NA FRANCÚZSKU 
PÔDU 
V MARSEILLE

OLYMPIJSKÝ 
OHEŇ VSTÚPI

TEXT: IGOR KOVÁČ, FOTO: PARIS 2024ROK DO OH V PARÍŽI

PRÍPRAVY 
PLNÉ ZMIEN

NA DOMINANTE PARÍŽA – 
EIFFELOVEJ VEŽI – MÁ POČAS HIER 

VIAŤ OBROVSKÁ VLAJKA OH 2024.
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ROK DO OH V PARÍŽI

dené dodávkami z južnej Európy a Poľ-
ska. Tým sa ukončenie prác namiesto 
leta 2023 posunie až na marec 2024. 

Okrem toho organizátori musia 
čeliť aj zvýšeniu plánovaných nákla-
dov. V  snahe dosiahnuť 10-percentné 
úspory vo výške 400 miliónov dolárov 
hľadali alternatívne riešenia, ktoré by 
im umožnili optimalizovať výdavkovú 
časť rozpočtu. Zasiahli aj dejiská olym-
pijských súťaží. To vyvolalo vlnu ne-
vôle v radoch politikov, predstaviteľov 
dotknutých samospráv.

SRDCE OH 2024 V SEINE-SAINT-
DENIS TAKMER DOSTALO INFARKT
Už počas neúspešnej kandidatúry Pa-
ríža na OH 2012 mala byť štvrť Saint 
Denis na severnom okraji francúzskej 
metropoly hlavným centrom olym-
pijského diania. Išlo o  vcelku logický 
krok, pretože už pred futbalovými MS 
1998 tam vybudovali štadión Stade de 
France a aj v jeho susedstve došlo k po-
zitívnej sídelnej transformácii. 

Štvrť je súčasťou departmentu Sei-
ne-Saint-Denis, ktorý patrí k  najchu-
dobnejším v celom Francúzsku. V jeho 
sociálnej štruktúre dominuje margina-
lizovaná skupina prisťahovalcov. Práve 
hry sa mali stať impulzom na ďalšiu 
pozitívnu transformáciu v tejto oblasti. 

Projekt OH 2024 si udržal tento prí-
stup a  zo Seine-Saint-Denis plánoval 
urobiť dejisko tých najvychytenejších 
olympijských súťaží. Okrem atletiky na 
štadióne Stade de France sa v jeho su-
sedstve mali konať súťaže vo všetkých 
plaveckých disciplínach (s  výnimkou 
diaľkového plávania), ale tiež zápole-
nia v športovej streľbe, volejbale a bed-

mintone. Zároveň mala byť na jeho 
území situovaná olympijská dedina, 
mediálna dedina, ako aj medzinárodné 
vysielacie centrum (IBC) a hlavné tla-
čové centrum (MPC).

Organizačný výbor bol však z úspor-
ných dôvodov nútený hľadať alter-
natívy. V  dôsledku toho plánované 
srdce  hier zažívalo priam infarktové 

stavy. 
Prvou obeťou bol otvárací ceremo-

niál. Ten sa namiesto Stade de France 
uskutoční v  centre Paríža na brehu 
Seiny, po ktorej sa výpravy budú plaviť 

 km na lodiach.
Ďalšie v poradí bolo plávanie, ktoré 

malo najskôr nájsť svoje miesto v no-
vom plaveckom centre. Následne bolo 
presunuté do dočasného športoviska, 
ktorého výstavba by však stála niekoľ-
ko desiatok miliónov eur. Rozhodlo sa 
preto o  využití Areny92 vo štvrti La 
Défense, ktorá ponúkne pre plavcov 
impozantnú kulisu 1   000 divákov. 
Našťastie nové plavecké centrum, aj 
keď s  nižšou kapacitou i  tak postavia 
– oproti Stade de France. Predstavia 
sa v  ňom skokani do vody, akvabely 
a nakoniec aj vodní pólisti, ktorí mali 
pôvodne súťažiť v inom bazéne v rámci 
Saint Denis.

Exodus olympijských súťaží zo 
Seine-Saint-Denis sa dotkol aj dvoch 
ďalších športov. Tie z  výstaviska v  Le 
Bourget premiestnili do výstaviska na 
juhu Paríža (volejbal), resp. do haly 
Porte de la Chapelle (bedminton). 
Mimochodom, jej vybudovanie bolo 
jedným z  hlavných záväzkov organi-
zátorov a  pôvodne mala vyrásť vedľa 
Accor arény v Bercy. Technické štúdie 

však odhalili obmedzenia v tejto loka-
lite a nové miesto sa našlo v severnej 
časti Paríža. 

Aby toho nebolo málo, z výstaviska 
v  Le Bourget presunuli aj hlavné me-
diálne centrum (MPC) – do Kongre-
sového paláca na okraji Boulonského 
lesa, na skok od Víťazného oblúka. Na 
výstavisku tak zostalo iba medziná-
rodné vysielacie centrum (IBC). V jeho 
susedstve v  meste Dougny zostala 
mediálna dedina. Jej pôvodná kapacita 
1300 bytových jednotiek sa však znížila 
zhruba na polovicu. To spôsobil súdny 
spor zo strany environmentálnych ak-
tivistov. Do OH 2024 sa stihne postaviť 
len 00 bytových jednotiek, kde nájde 
ubytovanie asi 2000 pracovníkov tele-
víznych spoločností.

ŠPORTOVÁ STREĽBA 
V CENTRE FRANCÚZSKA
Ranám, ktoré utŕžilo pomyselné srdce 
hier, však stále nebol koniec. Na rad to-
tiž prišlo aj dejisko súťaží v  športovej 
streľbe. To malo byť vybudované ako 
dočasné športovisko v lokalite La Cour-
nevue neďaleko výstaviska Le Bourget 
a v susedstve parku Georges-Valbon.

Po návrate predstaviteľov organi-
začného výboru z  dejiska OH 2020 
Tokia však dospeli k názoru, že rozloha 
plánovanej lokality nie je dostatočná 
a neposkytne dostatok priestoru pre di-
vákov. Riešením bolo rozšírenie plochy 
pozemku, čo by však spôsobilo zásah 
do oblasti nachádzajúcej sa v  zozna-
me Natura 2000 s chránenými druhmi 
živočíchov. To bolo v  ostrom rozpore 
s environmentálnymi záväzkami orga-
nizátorov. Predstavitelia regiónu Ile-

p
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VIZUALIZÁCIA PRÍCHODU 
OLYMPIJSKÉHO OHŇA 
DO MARSEILLE.

v  Marseille, kde ho privítajú 
stovky lodí a  tisíce divákov. 
Odtiaľ poputuje do olympijskej 
lodenice a na miestny futbalový 
štadión. Následne sa už vydá 
na cestu po celom Francúzsku 
v  rámci tradičnej olympijskej 
štafety, ktorú ukončí na námestí 
Trocadéro pod Eiffelovou vežou, 
Tam prebehne oficiálna časť 
otváracieho ceremoniálu hier 
26. júla 2024.  I
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de-France ich navyše varovali, že nová 
environmentálna legislatíva by krátko 
pred konaním hier zásadne skompliko-
vala realizáciu projektu. Rozumnejšie 
tak bolo hľadať inú alternatívu.

Tú ponúkalo Národné strelecké cen-
trum v Ch teauroux v strednom Fran-
cúzsku, vzdialené 2 2 km od Paríža, 
ktoré je najväčším a  najmodernejším 
streleckým centrom v  Európe. Otvo-
rené bolo v roku 201  a po dokončení 
haly pre fi nálové súťaže v  guľových 
disciplínach v roku 2022 ponúka doko-

nalé podmienky pre olympijské súťaže. 
Podľa starostu mesta Gila Averousa 

je to veľká príležitosť pre celý región 
ukázať sa svetu. Veľkou výzvou však zo-
stáva nájsť 00 ubytovacích jednotiek 
pre súťažiacich a ich sprievod. Riešenia 
si budú vyžadovať veľa kreativity, napr. 
v  podobe využitia bývalého logistic-
kého a  vzdelávacieho centra NATO. 
Dočasné prefabrikované konštrukcie 
použijú na to, aby doplnili už existu-
júce ubytovacie kapacity pre 300 osôb 
a ultramoderné stravovacie zariadenia. 

Inou výzvou bude ubytovanie di-
vákov, keďže v  samotnom meste sú 
asi dve desiatky penziónov a  hotelov. 

V širšom okolí by však mal byť dosta-
tok ubytovacích kapacít. Ako opti-
mistická sa ukazuje byť deklarovaná 
trojhodinová vzdialenosť od Paríža. Pri 
použití vlakového spojenia ofi ciálna 
internetová stránka hier dokonca uvá-
dza, že by cesta mala trvať iba 2 hodiny 
a  15  minút. Je viac než pravdepodob-
né, že realita bude úplne iná a predo-
všetkým zástupcovia médií budú mať 
o  zábavu  postarané, aby dokázali po-
kryť aj túto časť olympijského diania. 
Pochopiteľne, komplikáciu to pred-
stavuje aj z  pohľadu Slovenska, keďže 
strelci patria už tradične k  najväčším 
medailovým nádejam.

ROK DO OH V PARÍŽI 
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Nie, nejde o chybu, ani o ďalšie 
z  prekvapivých rozhodnutí 
slovenskej športovej legen-

dy. Po tom, čo sa Peter Sagan 
rozhodol ukončiť svoju športovú 
kariéru na OH 2024 štartom v sú-
ťaži v  horskej cyklistike, existo-
vala skutočne možnosť, že by sa 
predstavil práve v dejisku prvých 
zimných olympijských hier 1924.

Podľa francúzskych médií totiž 
organizátori čelili silnému tlaku 

zo strany miestnych politikov, aby 
sa súťaže v horskej cyklistike pre-
sunuli z  parížskeho predmestia 
v Saint-Quentin-en-Yvelines práve 
do horského strediska na úpätí 
Mont Blancu. Prsty v  tom mala 
mať aj francúzska lyžiarska ikona
Jean-Claude Killy, trojnásobný ví-
ťaz zo ZOH 1968 v Grenobli a býva-
lý člen MOV. Jedným z argumentov 
mala byť aj snaha posilniť odkaz 
osláv storočnice olympijských 

hier 1924. Ďalším z dôvodov mala 
byť možnosť poskytnúť v Chamo-
nix náročnejšie terény vo vyššej 
nadmorskej výške a atraktívnejšie 
scenérie pre prezentáciu športu 
v televíznom vysielaní.

Nakoniec sa však predsta-
viteľom miestnej samosprávy 
v  Saint-Quentin-en-Yvelines, ako 
aj voleným zástupcom regiónu Ile-
de-France podarilo vyhrať boj o za-
chovanie cyklistických súťaží na ich 

území (uskutočnia sa tam aj súťaže 
BMX a  v  dráhovej cyklistike). Na 
umelom kopci Colline d‘Élancourt, 
ktorý je s nadmorskou výškou 237 
m najvyšším v celom Ile-de-France, 
majú prebehnúť úpravy, aby spĺňal 
náročné požiadavky olympijských 
súťaží a  po skončení hier zostal 
k dispozícii nielen pre vyznávačov 
súťažnej horskej cyklistiky, ale tiež 
ako priestor na rekreáciu miestne-
ho obyvateľstva. I

SAGANOVI SA TAKMER ČRTAL ŠTART NA OH V CHAMONIX

DEJISKOM PLAVECKÝCH 
OLYMPIJSKÝCH SÚŤAŽÍ 
BUDE ARENA92 V ŠTVRTI 
LA DÉFENSE.
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ROK DO OH V PARÍŽI 

O HÁDZANÁRSKE MEDAILY SA BUDE HRAŤ NA PALUBOVKE POLOŽENEJ 
NA FUTBALOVOM TRÁVNIKU STADE PIERRE MAUROY V LILLE.

ORGANIZÁTORI MUSELI TÍŠIŤ HNEV 
PREDSTAVITEĽOV SEINE-SAINT-DENIS
Aj keď sa zdá, že voľbou Ch teauroux 
sa organizátorom podarilo vyriešiť 
ďalší z neočakávaných problémov, po-
dobne pozitívny prístup k tomuto rie-
šeniu nezaujali politickí predstavitelia 
Seine-Saint-Denis. Tí pred samotným 
rozhodnutím o  preložení dejiska sú-
ťaží v  športovej streľbe zorganizovali 
tlačovú konferenciu, na ktorej vyjadrili 
svoju veľkú nespokojnosť nad rozhod-
nutím organizačného výboru pripraviť 
ich department o podstatnú časť olym-
pijského diania, ktoré tam malo zane-
chať čo najviac pozitívneho dedičstva.

V snahe upokojiť rozhorčenie miest-
nych politikov sa organizátori rozhodli 
ako kompenzáciu presunúť súťaže 
v  boxe a  šermiarsku časť moderného 
päťboja do výstaviska vo Villepinte, 
dejisko súťaží športového lezenia 
z Place de la Concorde do Le Bourget 
a medailové zápasy v sedmičkovom ru-
gby zo štadióna Jeana Bouina na juhu 
Paríža do Stade de France.

V prípade šermu v rámci moderného 
päťboja môže ísť o určitú komplikáciu, 
keďže pôvodne sa mal uskutočniť na 
velodróme v  Saint- uentin-en- veli-
nes neďaleko Versailles. Na tomto his-
torickom mieste má prebehnúť zvyšná 
časť päťbojárskych súťaží.

Na turnaj v boxe sa pôvodne rátalo 
s využitím kurtu Suzanne Lenglenovej 
v  areáli Roland Garros. Ten má mať 
inštalovanú zaťahovaciu strechu, na-
priek tomu by však jej ľahká konštruk-
cia neposkytla dostatočne kvalitné 
podmienky na priebeh súťaží. Finálové 
časti boxerského turnaja sa aj naďalej 
uskutočnia na centrálnom dvorci Phi-
lippa Chatriera, na ktorom je už zaťa-
hovacia strecha k dispozícii.

Útechou pre Seine-Saint-Denis by 
malo byť dodržanie plánu revitalizovať 
13 hektárov pozemkov v  La Courne-
vue, kde mala pôvodne vyrásť dočasná 
olympijská strelnica. Toto miesto totiž 
patrilo francúzskemu ministerstvu 
obrany a  počas druhej svetovej vojny 
bolo terčom častých bombardovaní. 
Súčasťou olympijských príprav aj na-
ďalej zostane jeho dekontaminácia 
a realizácia vegetačných úprav.

KOMPAKTNOSŤ PROJEKTU OH 2024 
NARUŠILI AJ HÁDZANÁ A BASKETBAL
Šachy  s olympijskými športoviskami 

sa dotkli aj hádzanárov a basketbalis-
tov, ktorí sa nakoniec okrem Paríža 
predstavia aj na futbalovom štadióne 
Stade Pierre Mauroy v  Lille vzdiale-
nom 220 km. Na tomto štadióne so 
zaťahovacou strechou sú vytvorené 
podmienky aj pre halové športy, keďže 

umožňuje premiestniť polovicu fut-
balového ihriska tak, aby sa vytvoril 
priestor pre ďalšie tribúny a umiestne-
nie palubovky.

Skupinové časti turnaja v basketbale 
a fi nálové časti turnaja v hádzanej tak 
prebehnú pred kulisou viac ako 2  000 
divákov, čo organizátorom umožní 
vygenerovať vyššie príjmy z  predaja 
vstupeniek (podobne ako v prípade pre-
loženia plávania do arény v La Défense).

V prípade basketbalu ešte stále pre-
biehajú diskusie s Medzinárodnou bas-
ketbalovou federáciou (FIBA) ohľadom 
zabezpečenia podmienok pre olympij-
ský turnaj. Potrebné je totiž dodatočne 
inštalovať systém klimatizácie, aby 
sa zamedzilo kondenzácii vody na 
palubovke, ktorá môže byť pre hráčov 
nebezpečná.

Hádzanári svoje skupinové zápasy 
odohrajú vo výstavisku na juhu Paríža, 
kde mali pôvodne štartovať práve bas-
ketbalisti. Po kritike zástupcov fran-
cúzskej basketbalovej reprezentácie, že 
hala neposkytuje dôstojné podmienky 
pre ich šport, prišli organizátori s alter-
natívnym riešením v podobe odohrania 
skupinovej fázy v Lille. Záverečná časť 
turnaja už prebehne v  Accor aréne 
v  Bercy. V  nej vystriedajú gymnastov, 
ktorí boli preložení z pôvodného dejiska 
v aréne v La Defense. I
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prehľade našich doterajších 
medailistov sa nachádza po-
merne veľa ďalších Slovákov 
vzhľadom na úzku základňu. 
Rok 2022 sa zapísal do histó-
rie veľkým počtom medailí 
z  dorasteneckých a  junior-
ských turnajov – bolo ich až 
2 . Tieto úspechy rezonovali 
aj na galavečere Slovenské-
ho zväzu džuda (SZJ) v  Pe-
zinku. Absolútnou víťazkou 
za rok 2022 sa stala Patrícia 

Tománková, bronzová z dorasteneckých 
majstrovstiev sveta.

Podľa získaných mládežníckych me-
dailí sa dá identifi kovať okruh talentov: 
Benjamín Maťašeje, Patrícia a Lenka To-

mánkové, Jozef Tománek, Matej Klobuč-
ník, Samuel Háger, Ema Fízeľová, Alex 
Maruška, alebo aj Nina Filkorová.

Zvlášť treba oceniť Maťašejeho za 
bronz na juniorských MS, čo bola prvá 
medaila slovenského džuda na tomto 
podujatí po 2  rokoch, od Krnáčovho 
zlata v  roku 199 . Na dorasteneckých 
MS získala Patrícia Tománková bronz do 
40 kg (pridala aj striebro na MEJ) a vysokú 
hodnotu má aj bronz Lenky Tománkovej 
na dorasteneckých MSJ 2022 (do 3 kg).

Je už najvyšší čas, aby motiváciu 
mladým dodal aspoň jeden slovenský 
džudista postupom na olympijské hry do 
Paríža 2024. Slovenské kimono chýbalo 
na dvoch predchádzajúcich olympiá-
dach. V  kvalifi kácii na OH 2024 to mal 
v  apríli 2023 (koniec kvalifi kácie bude 
v júni 2024) najlepšie rozbehnuté bývalý 
úspešný mládežník, dnes 24-ročný Má-
rius Fízeľ (nad 100 kg). Virtuálne bol na 
postupovom mieste.

POHĽAD DO PEZINKA
Prečo tak sľubne vykročili v džudistickej 
kariére sesternice Tománkové

V Pezinku sme už dávnejšie nastavili 
dobrý systém a úspech dievčat je výsle-
dok práce celého tímu,  hovorí podpred-
seda SZJ Jozef Tománek, otec a  tréner 
Patrície Tománkovej. Podarilo sa nám 
udržať generáciu detí, ktoré sú stále 
spolu od žiackeho veku. Hlavná úloha je 
udržať úroveň, akú majú nastavenú. Toto 
je generácia dorastencov a juniorov, kto-
rí dokážu vyhrávať nad Francúzmi, Ja-
poncami vo svojej vekovej kategórii. Pre 
našich mladých to nie sú nezdolateľní 
súperi. Treba to nastaviť ako štandard.

SLABÁ ŠTÁTNA PODPORA
Predseda SZJ (od roku 2022) Pavol Krejčí 
hovoril zoširšia: Situácia v slovenskom 
športe, nielen v  džude, je z  hľadiska 
podpory štátu veľmi zlá. Ako malý zväz 
dostávame minimálnu podporu. Stráca-
me motivačný prvok pre našich tréne-
rov, od ktorých chceme, aby sa venovali 
našej mládeži a  vzdelávali sa. V  realite 
to robia na báze dobrovoľnosti a ocho-
ty. Keby sme vedeli poskytnúť fi nančné 
prostriedky, aby sa vzdelávali nielen na 
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VV
MNOŽSTVO PREKÁŽOK NA CESTE

KAM KRÁČA SLOVENSKÉ DŽUDO?

NAJVÄČŠIU ŠANCU POSTÚPIŤ 
NA OH V PARÍŽI MÁ Z NAŠICH 
DŽUDISTOV MÁRIUS FIZEĽ 
(V BIELOM), NA SNÍMKE VO FINÁLE 
EUROPEAN OPEN VO VARŠAVE.

Slovenské džudo malo 
už v minulosti pozoruhodné 
úspechy v mládežníckej 
kategórii. Medzi jeho 
osobnosťami vyniká jediný 
olympijský medailista v ére 
samostatnosti Jozef Krnáč 
(Atény 2004), ktorý bol 
juniorský majster sveta 
i Európy.
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Slovensku, ale aj v zahraničí, aby videli 
trend, akým sa svetové džudo neuveri-
teľne rýchlo mení, veľmi by to pomohlo.

Ak chceme udržať krok, musíme sa za-
merať na kvalitu trénerov, aby vedeli vy-
selektovať najlepších a udržať nastavený 
výsledkový štandard. To je veľký prob-
lém. Financie a  odbornosť trénerov. Za 
minulý rok sa našim mladým podarilo to, 
čo nie za predchádzajúcich dvadsať. A to 
sa porovnávame s partnerskými zväzmi 
z  okolitých krajín, ktoré majú rozpočty 
vyše 2 milióny. Naše džudo disponuje 
300-tisícovým... Keď to vravím, mnohí 
neveria, čo sa podarilo s takými zdrojmi.

Oplatilo sa investovať do výjazdov do 
cudziny. Zo súkromných zdrojov.

V  Pezinku sme to nastavili tak, že 
som bol s  deťmi veľakrát na európ-
skych sústredeniach i  v  Japonsku,  
vraví Jozef Tománek. Doma taký spa-
ring nenájdeme. Pred dorasteneckými 
majstrovstvami sveta sme sa neustále 

pripravovali v cudzine. To nefi nancoval 
zväz, išlo to zo súkromných zdrojov. 
Moja dcéra Patrícia vyhrala 22 zápasov 
na turnajoch a jeden vyšiel na 12 eur zo 
zdrojov zo zväzu... Potrebujeme peniaze 
už pre mládežníkov, pretože na tejto 
úrovni sa musia presadiť. Keď nie sú 
dobrí v doraste a medzi juniormi, medzi 
mužmi sa nepresadia.

Krejčí hovoril o potrebe vytvoriť kon-
kurenčné prostredie a  motiváciu, aby 
mali najlepší mladí pred sebou vidinu 
sociálnej istoty napríklad ako profesio-
nálni športovci alebo tréneri.

Centrum seniorského džuda je v Ban-
skej Bystrici, pretože najlepší majú 
sociálne zázemie a prácu vo Vojenskom 
športovom centre Dukla. 

Ak sa nebudeme snažiť o iné miesta, 
možno pod policajným klubom, neutvo-

ríme podmienky a konkurenciu, nebude-
me utvárať priestor pre tých, ktorí chcú 
udržať tempo so špičkou. Ak by sa nám to 
podarilo, znamenalo by to aj vznik kon-
kurenčného prostredia,  dodal Krejčí. 

Zväz nemá možnosti vytvoriť vlastné 
miesta, povedzme vo zväzovom senior-
skom centre, pre najlepších. Ale pripra-
vili vlastný top tím pre mládežníckych 
medailistov.

KRNÁČOV POHĽAD
Juniorský reprezentačný tréner, olym-
pijský medailista z  Atén 2004 Jozef 
Krnáč, bol dorastenecký majster Euró-
py a  juniorský majster sveta. Uznáva 
postupný nárast výkonnosti, aby boli 
najlepší slovenskí juniori najsilnejší 
v  posledných dvoch rokoch juniorskej 
kariéry. 

SLOVENSKÍ DŽUDISTI 
NA OH V ÉRE 
SAMOSTATNOSTI

ATLANTA 1996 
MAREK MATUSZEK (do 60 kg) 
bez umiestenia
SEMÍR PEPIC (do 95 kg) 
bez umiestenia

SYDNEY 2000
MAREK MATUSZEK (do 60 kg) 
9. miesto

ATÉNY 2004
JOZEF KRNÁČ (do 66 kg) 
2. miesto
ZOLTÁN PÁLKOVÁCS (do 100 kg) 
bez umiestenia

PEKING 2008
ZOLTÁN PÁLKOVÁCS (do 100 kg) 
bez umiestenia

LONDÝN 2012
MILAN RANDL (do 90 kg) 
bez umiestnenia

RIO DE JANEIRO 2016
NIKTO

TOKIO 2020
NIKTO

SLOVENSKÍ DŽUDISTI 

Zväz nemá možnosti vytvoriť vlastné 
miesta, povedzme vo zväzovom senior-
skom centre, pre najlepších. Ale pripra-
vili vlastný top tím pre mládežníckych 

Juniorský reprezentačný tréner, olym-
pijský medailista z  Atén 2004 Jozef 
Krnáč, bol dorastenecký majster Euró-
py a  juniorský majster sveta. Uznáva 
postupný nárast výkonnosti, aby boli 
najlepší slovenskí juniori najsilnejší 
v  posledných dvoch rokoch juniorskej 

JUNIORSKÝ REPREZENTAČNÝ TRÉNER A STRIEBORNÝ OLYMPIONIK JOZEF KRNÁČ 
SPOLU S LANSKÝMI MEDAILISTAMI Z VRCHOLNÝCH MLÁDEŽNÍCKYCH SÚŤAŽÍ 
BENJAMÍNOM MAŤAŠEJEM (VPRAVO) A VIKTOROM ÁDÁMOM.

SLOVENSKÉ TOP VÝSLEDKY V ÉRE SAMOSTATNOSTI

JOZEF KRNÁČ STRIEBRO  OH 2004 DO 66 kg
SEMÍR PEPIC STRIEBRO ME 1999 NAD 100 kg
JOZEF KRNÁČ STRIEBRO ME 2002 DO 66 kg
BORIS NOVOTNÝ STRIEBRO ME 2005 DO 81 kg
JOZEF KRNÁČ BRONZ ME 2001 DO 66 kg
MATEJ POLIAK BRONZ ME 2017 DO 66 kg
MIROSLAVA JÁNOŠÍKOVÁ BRONZ ME 1994 DO 61 kg

SLOVENSKÉ TOP VÝSLEDKY V ÉRE SAMOSTATNOSTI
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KAM KRÁČA SLOVENSKÉ DŽUDO?

Keď hovoríme iba o  medailách 
z  turnajov Európskeho pohára, tie sa 
nám darilo nosiť na Slovensko aj v mi-
nulosti,  hovorí Jozef Krnáč. Čím sa to 
líšilo v roku 2022, to boli výsledky ses-
terníc Tománkových na dorasteneckých 
majstrovstvách sveta a  Európy a  na 
majstrovstvách juniorov bronz Maťaše-
jeho.

Krnáč dodáva, že Maťašeje sa dlho-
dobo zlepšoval. Na ,svete  mu sadlo 
všetko, ale bolo to vyvrcholenie pred-
chádzajúcich mesiacov. Takisto Viktor 

dám sa zlepšoval od dorastencov až 
po juniorov, tiež postupnou cestou. Ja 
sa snažím cieliť prípravu tak, aby juniori 
dosahovali najlepšie výkony v  posled-
nom roku v  tejto kategórii, čo sa zatiaľ 
darí. Čo sa týka dorasteneckej, skvelé sú 
výkony v  ženskej zložke a  ja verím, že 
dievčatám to vydrží. Trochu zaostávajú 
chlapci.

Podľa Krnáča najväčší problém nielen 
v  rámci džuda, ale aj v  iných individu-
álnych športoch na Slovensku je v tom, 
že sa tlačí na výkon v nižších vekových 
kategóriách a  do seniorských dôjdu 
väčšinou vyčerpaní. Ďalší problém je 
motivácia. Keď ide mladík z  kategórie 
do 18 rokov vyššie a  začne riešiť svoju 
sociálnu situáciu, či štúdium na vysokej 
škole a  platby za internát, alebo chce 

pomôcť brigádou rodičom, tam sa stráca 
veľa športovcov. Väčšina vidí, že v indivi-
duálnom športe sa ťažko uživí.

Najúspešnejší športovec v  histórii 
slovenského džuda upozorňuje, že v naj-
silnejších džudistických krajinách sú 
v juniorskom veku už profesionáli, ktorí 
sú v centrách, alebo sú platení zväzom. 
Nám to stále chýba. Chvíľu fungovali 

centrá olympijskej prípravy, čo bol naj-
lepší projekt za pätnásť rokov. Z  toho 
vzišli reprezentanti ilka a Poliak, ktorý 
získal medailu na ME mužov. Išlo tam 
o to, aby si mladí mohli vybrať z viace-
rých možností a  škôl. Momentálne nie 
je veľa šancí ísť študovať a  popri tom 
kvalitne trénovať. Je to problém sloven-
ského športu všeobecne a slabej podpory 
zo strany štátu.  I

„V PEZINKU SME UŽ 
DÁVNEJŠIE NASTAVILI 
DOBRÝ SYSTÉM 
A ÚSPECH DIEVČAT 
JE VÝSLEDOK PRÁCE 
CELÉHO TÍMU. PODARILO 
SA NÁM UDRŽAŤ 
GENERÁCIU DETÍ, KTORÉ 
SÚ STÁLE SPOLU OD 
ŽIACKEHO VEKU.“  
JOZEF TOMÁNEK
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Patrícia Tománková patrí medzi najväčšie 
nádeje slovenského džuda. V dorasteneckej 
kategórii získava jeden úspech za druhým, 

presadila sa aj na kontinentálnom šampionáte. 
Na olympijských hrách 2028 v Los Angeles by 
mohla byť slovenskou medailovou nádejou. 

Ako ste sa dostali k džudu? 
„Odmalička ma k džudu viedol otec a som mu 
za to vďačná.“

Kedy prišiel moment, keď ste si uvedo-
mili, že sa džudu chcete naozaj venovať 
na sto percent?
„Ani presne neviem, či šlo o konkrétny 
moment. Možno to bola práve medaila mojej 

staršej sestry Silvinky z Európskeho pohára. 
Postupne som si začínala uvedomovať, aké je 
pre mňa džudo dôležité.“

Čo je vaším najväčším športovým snom?
„Chcela by som získať medailu z majstrovstiev 
sveta alebo olympijských hier. Čaká ma ešte 
dlhá a tvrdá cesta.“

Džudu sa venuje prakticky celá vaša rodina. 
Aké je to mať v rodine toľkých džudistov? 
Bavíte sa doma aj o niečom inom?
„Keďže sa džudu venujú všetci moji súrodenci 
(starší brat, staršia aj mladšia sestra), bavíme 
sa často o džude. Ale samozrejme, máme aj 
iné bežné rodinné témy.“  (sk)

PATRÍCIA TOMÁNKOVÁ CHCE ZÍSKAVAŤ MEDAILY Z MS A OH

ÚSPEŠNÉ DORASTENKY SESTERNICE 
PATRÍCIA (VĽAVO) A LENKA TOMÁNKOVÉ.

PATRÍCIA TOMÁNKOVÁ CHCE ZÍSKAVAŤ MEDAILY Z MS A OH

MLÁDEŽNÍCKE MEDAILY
JUNIORSKÉ MS
JOZEF KRNÁČ ZLATO 1996 do 65 kg
BENJAMÍN MAŤAŠEJE BRONZ 2022 do 100 kg

JUNIORSKÉ ME
JOZEF KRNÁČ ZLATO, STRIEBRO, BRONZ 1995 – 1997 do 65 kg
SEMÍR PEPIC STRIEBRO, BRONZ 1990 a 1991 do 95 kg
ZOLTÁN PÁLKOVÁCS  STRIEBRO, BRONZ 1999 a 2000 do 100 kg
MILAN RANDL BRONZ 2006 do 81 kg

DORASTENECKÉ MS
PATRÍCIA TOMÁNKOVÁ  BRONZ 2022 do 40 kg
LENKA TOMÁNKOVÁ BRONZ 2022 do 63 kg

MLÁDEŽNÍCKE MEDAILY

dám sa zlepšoval od dorastencov až dám sa zlepšoval od dorastencov až 
po juniorov, tiež postupnou cestou. Ja po juniorov, tiež postupnou cestou. Ja 
sa snažím cieliť prípravu tak, aby juniori sa snažím cieliť prípravu tak, aby juniori 
dosahovali najlepšie výkony v  posled-dosahovali najlepšie výkony v  posled-
nom roku v  tejto kategórii, čo sa zatiaľ 
darí. Čo sa týka dorasteneckej, skvelé sú 
výkony v  ženskej zložke a  ja verím, že 
dievčatám to vydrží. Trochu zaostávajú 

pomôcť brigádou rodičom, tam sa stráca 
veľa športovcov. Väčšina vidí, že v indivi-
duálnom športe sa ťažko uživí.

Najúspešnejší športovec v  histórii 
slovenského džuda upozorňuje, že v naj-
silnejších džudistických krajinách sú 
v juniorskom veku už profesionáli, ktorí 
sú v centrách, alebo sú platení zväzom. 
Nám to stále chýba. Chvíľu fungovali 

centrá olympijskej prípravy, čo bol naj-
lepší projekt za pätnásť rokov. Z  toho 
vzišli reprezentanti ilka a Poliak, ktorý 
získal medailu na ME mužov. Išlo tam 
o to, aby si mladí mohli vybrať z viace-

026-028 ̌ do - 3s.indd   28 04.06.2023   23:00



OLYMPIC.SK  JAR / LETO 2023  29

ri svojej premiérovej fi nálovej 
účasti na MS získal v Spojených 
arabských emirátoch 245,42 
b, od medaily ho delilo len 18 
bodov. Pocity sú neuveriteľ-
né. V kvalifi kácii do Tokia som 
kvalifi kačné jazdy kazil a kazil. 
Nikdy som sa nedostal do fi ná-
le. Teraz sa to podarilo. Mám 
veľkú radosť. A navyše sú za to 
krásne body do olympijského 
rebríčka,  povedal po príchode 
na Slovensko člen Športového 
centra polície.

DLHO KLOPAL NA DVERE, TERAZ 
OČAKÁVA ZLEPŠENIE BODOVANIA
Titul majstra sveta si vybojoval Francúz 
Aurelien Giraud. Druhý skončil Gustavo 
Ribeiro z Portugalska, tretí len 12-ročný 
Japonec Ginwoo Onodera. Tury získal 
cenný skalp bronzového medailistu 
z  Tokia 2020 – Jaggera Eatona z  USA. 

Ani som nepremýšľal nad tým, že som 
vo fi nále. Išiel som ako prvý, triky mi vy-
chádzali jedna radosť. Podaril sa kvalitný 
výsledok,  tešil sa Tury.

Vo fi nále podal kvalitný výkon a všet-
ko mu vyšlo podľa predstáv, no napriek 

tomu mal výhrady k bodovaniu rozhod-
cov. V  subjektívne hodnotenom športe, 
akým skejtbording rozhodne je, rozhodu-
jú aj maličkosti. 

Sú rôzne kritéria, ako rozhodcovia 
bodujú. Zameriavajú sa na štýl jazdy, 
dôležitú rolu však zohráva aj to, ako 
dobre daného jazdca poznajú. Je to celý 
balík. Myslím si, že som už dlho klopal 
na ,dvere  fi nále. Teraz to rozhodcovia 
ohodnotili takto, možno iným jazdcom 
by dali viac bodov. V budúcnosti to azda 
bude lepšie,  zhodnotil slovenský re-
prezentant.

ONEDLHO BUDÚ VO FINÁLE JAZDIŤ
AJ 10-ROČNÍ CHLAPCI 
Tury sa skejtbordingu venuje už 23 rokov. 
Po fi nále disciplíny street obleteli sociál-
ne siete zábery 12-ročného bronzového 
medailistu Onoderu. Názory na jeho 
úspechy v mladom veku sa rôznia aj me-
dzi športovcami. 

Skejtbordista
Richard Tury obsadil 
vo februári 2023 
na svetovom šampionáte 
v Dubaji skvelé 5. miesto. 
Najlepším umiestením 
v kariére získal aj cenné 
body do kvalifikačného 
rebríčka pre olympijské hry 
v Paríži 2024. Na nich by 
chcel štartovať v disciplíne 
street a zažiť svoju premiéru 
pod piatimi kruhmi.

SKEJTBORDING OBČAS AJ PORIADNE BOLÍ.P
krásne body do olympijského 
rebríčka,  povedal po príchode 
na Slovensko člen Športového 
centra polície.

DLHO KLOPAL NA DVERE, TERAZ 
OČAKÁVA ZLEPŠENIE BODOVANIA
Titul majstra sveta si vybojoval Francúz 
Aurelien Giraud. Druhý skončil Gustavo 
Ribeiro z Portugalska, tretí len 12-ročný 
Japonec Ginwoo Onodera. Tury získal 
cenný skalp bronzového medailistu 
z  Tokia 2020 – Jaggera Eatona z  USA. 
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Tury sa skejtbordingu venuje už 23 rokov. 
Po fi nále disciplíny street obleteli sociál-
ne siete zábery 12-ročného bronzového 
medailistu Onoderu. Názory na jeho 
úspechy v mladom veku sa rôznia aj me-

ri svojej premiérovej fi nálovej 
účasti na MS získal v Spojených 
arabských emirátoch 245,42 
b, od medaily ho delilo len 18 
bodov. Pocity sú neuveriteľ-
né. V kvalifi kácii do Tokia som 
kvalifi kačné jazdy kazil a kazil. 
Nikdy som sa nedostal do fi ná-
le. Teraz sa to podarilo. Mám 
veľkú radosť. A navyše sú za to 
krásne body do olympijského 

P
TURY NA KURZE DO PARÍŽA

Richard Tury obsadil 

SLOVENSKÉ ESO MLADÉHO ŠPORTUTEXT: STANISLAV KRŠKO, FOTO: ARCHÍV (RT)

RICHARD TURY JE 
NAJVÝRAZNEJŠIA 

OSOBNOSŤ SLOVENSKÉHO 
SKEJTBORDINGU. 
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SLOVENSKÉ ESO MLADÉHO ŠPORTU

Je to diskutabilné. Bol však skvelý. 
Podobné prípady sme videli v  ženskej 
súťaži aj na OH v Tokiu, u mužov je to 
skôr výnimka. Otázka je, ako bude jazdiť 
v  19 rokoch. Čím je človek starší, tým 
viac padanie bolí. Myslím si však, že za 
chvíľu budú jazdiť aj 10-roční chalani,  
hovorí Tury. Mne trvalo dlho dostať 
sa na požadovanú úroveň. Jeho to ešte 
tak nebolí, môže spadnúť aj desaťkrát 
za tréning. Ja by som spadol raz a už by 
som do toho triku znovu nešiel,  dodáva 
s úsmevom.

Napriek tvrdým pádom u skejtbordis-
tov počas jazdenia absentuje akákoľvek 
ochranná pomôcka. V  našej disciplíne 
street to väčšina ľudí odmieta. Chrániče 
na ruky či prilbu takmer nikto nemá. 
Väčšinou sa používajú v druhej disciplí-
ne - park. Podľa street skejtbordistov to 
zhoršuje štýl jazdenia. Nedá sa na to jed-
noducho pozerať. Je to však veľké riziko,  
uvedomuje si Tury.

FINÁLOVÝ SKEJTBORD PÔJDE
NA STENU
Dvadsaťdeväťročný športovec priznal, že 
skejtbord, na ktorom odjazdil fi nále, si 

určite odloží. Na podujatí v SAE vymenil 
päť dosiek a rovnaký počet koliesok.

Na iných súťažiach však niekedy jaz-
dím s jedným skejtbordom až do konca. 
Závisí to napríklad od povrchu skejtpar-
ku. Za sezónu miniem možno 4 tracky, to 
sú tie železné veci, ktoré držia kolieska. 
Dosiek aj koliesok miniem možno okolo 
40. Mám rád, keď skejt ide rýchlo, nemu-
sím míňať toľko energie,  vysvetľoval.

SPRÁVNY KURZ DO PARÍŽA
Druhá kvalifi kačná zastávka na ceste do 
Paríža vyšla košickému rodákovi na vý-
bornú. Vylepšil som si pozíciu pre OH 
v Paríži, čo ma veľmi teší. V prvej kvali-
fi kačnej súťaži som obsadil 29. miesto, 
ale teraz piate, ktoré ma posunulo na 
priebežnú . priečku v celkovom poradí. 
Poradie sa bude ešte meniť, konkurencia 
je veľká. Rád by som jazdil všetky preteky 
do Top 22.

Keďže na MS skončil piaty, na ďalšej 
zo štyroch zostávajúcich zastávok v bo-
joch o Paríž nebude musieť prechádzať 
cez náročnú kvalifi káciu. Po OH v Tokiu 
sa zmenili aj kvalifi kačné podmienky na 
účasť pod piatimi kruhmi. Z kvalifi kácie 
vyradili národné aj kontinentálne šam-
pionáty. Do úvahy sa už berú len svetové 
súťaže, pričom najviac bodov sa dá získať 
práve na MS.

Štart na OH by bol môj splnený sen. 
Keď som začínal so skejtbordingom, tak 
sme ani nesnívali, že tento šport bude na 
olympiáde. Teraz je šanca, že by som tam 
mohol štartovať aj ja. Bol by som veľmi 
rád, keby sa mi to podarilo. Budeme mu-
sieť strategicky zbierať body a uvidíme, 
ako to vyjde. Chcel by som zapracovať na 
technike, aby mi rozhodcovia dávali viac 

bodov. Naučím sa aj nejaký dobrý trik, 
ktorý ešte odo mňa nikto nevidel.

VIDEO ANALÝZA MU POMOHLA
ZÍSKAŤ RÝCHLOSŤ
Video analýzy tréningov či zápasov sú 
bežné vo futbale, hokeji či tenise. Výnim-
kou nie je ani skejtbording. Nakrúcanie 
našich trikov je naozaj dôležité,  hovorí. 
Veľakrát sa stane, že sa mi konkrétny 

trik nedarí a neviem ho dokončiť. Vďaka 
záznamom dokážem identifi kovať, aké 
chyby robím a prečo mi trik nejde.

Tieto záznamy mu pomáhajú nielen 
analyzovať chyby. Z týchto videí tiež mô-
žeme odhaliť, prečo mám strach z  urči-
tých trikov. Napríklad, ak skvelo naskočím 
na trik a dobre ho slajdujem, ale bojím sa 
ho dokončiť, na videu presne vidím, kde 
robím chyby a čo by sa dalo zlepšiť.

Analyzovať videá sa mu oplatilo aj 
v  príprave na šampionát v  Dubaji: Od 
prvého dňa v  decembri až po posledný 
deň tréningu som dokázal získať 2 se-
kundy v rýchlosti, čo bolo dosť pôsobivé. 
Na zázname bolo vidieť, ako a kde som 
nevedel získať rýchlosť, a  tak som si to 
potrénoval. Bolo to naozaj zaujímavé.

SKEJTPARKY NA SLOVENSKU? 
CHÝBAJÚ NAJMÄ HALY
Už sme dokázali zorganizovať úspešné 

podujatie v  Košiciach, kde sme privítali 
svetové jazdecké talenty, ale park nebol 
dostatočne vybavený. Trať sme muse-
li postaviť len s  prekážkami, ktoré sme 
mali k dispozícii. Bolo to skôr ako uličná 
súťaž.

Podľa Turyho existujú na Slovensku 
kvalitné skejtparky, napríklad v Poprade 
a  Martine. Ale v  Bratislave, hlavnom 

RICHARD 
TURY SNÍVA 
O OLYMPIJSKEJ 
ÚČASTI V PARÍŽI.

BEZ KOHO BY TO NEŠLO?

A j v skejtboringu je potrebné 
mať okolo seba správny tím 
ľudí. Aj vďaka ich podpore sa 

Tury vie posúvať ďalej a dosahovať 
lepšie výsledky. „Môj tréner 
Tomáš Vintr, ktorý bol v minulosti 
aj mojím manažérom, je jeden 
z kľúčových ľudí v mojej kariére. 
Bývalý profesionálny skejtbordista 
so mnou spolupracuje od roku 
2013. On ma prvýkrát vzal do 
Ameriky, ešte keď som jazdil za 
značku Vans. Jeho prítomnosť 
a vedenie boli neoceniteľné. Bez 
neho by som nebol tam, kde 
som dnes. Tomáš mi radí počas 
súťaží a tlačí ma, aby som sa 
vždy snažil dosiahnuť viac. Je to 
psychicky náročné, ale prináša 
to efekt. Ďalšou dôležitou osobou 
v mojom živote je môj brat Juraj. 
Bez jeho podpory a manažovania 
by som tiež nedosiahol to, čo 
som dosiahol. A potom je tu aj 
môj kondičný tréner Eduard 
Synák z Prahy, ktorý mi pomáha 
udržiavať si fyzickú kondíciu.“

BEZ KOHO BY TO NEŠLO?

 JAR / LETO 2023 WWW.OLYMPIC.SK

svetové jazdecké talenty, ale park nebol 
dostatočne vybavený. Trať sme muse-
li postaviť len s  prekážkami, ktoré sme 
mali k dispozícii. Bolo to skôr ako uličná 

Podľa Turyho existujú na Slovensku 
kvalitné skejtparky, napríklad v Poprade 
a  Martine. Ale v  Bratislave, hlavnom 
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SLOVENSKÉ ESO MLADÉHO ŠPORTU

meste, je situácia iná. Bratislave chýba 
poriadny skejtpark. Existujúce sú z 90. ro-
kov - asfalt je poškodený, prekážky sú 
pozbíjané a  počasie ich ďalej ničí. Na-
príklad v  Prahe je 20 skejtparkov, v  na-
šom hlavnom meste chýba aspoň jeden 
kvalitný. Sú tu len menšie parky, ktoré 
sa však nedajú porovnať s tými skutočne 
kvalitnými.

Richard poukazuje na to, že najväčšou 
výzvou pre skejtbordistov na Slovensku 
je nedostatok krytých hál. Využiť sa dajú 
najmä v zimných mesiacoch či v prípade 
zlého počasia. Situácia v Česku je v tomto 
prípade diametrálne odlišná. Je tam do-
statok parkov a aj niekoľko krytých hál.

Napriek týmto výzvam Tury zostáva 
optimistický a dúfa, že budúcnosť skejt-
bordingu na Slovensku bude svetlejšia. 
Pomôcť by mohol aj jeho postup na OH 
v Paríži. Mohol by to byť míľnik , vďaka 
ktorému by sa skejtbording dostal do šir-
šieho povedomia ľudí ako skutočný šport.

OD VIZUALIZÁCIE K VIZUALIZÁCII
Už  rokov sa v Košiciach snažíme o vy-

tvorenie skejtparku, no zatiaľ sme sa 

dostali len od vizualizácie k vizualizácii. 
Verím, že keby sa verejnosť viac zapoji-
la do tejto veci, mohlo by ju to pohnúť 
dopredu. iaľ, mnoho komentárov, kto-
ré som čítal, ukazuje, že niektorí ľudia 
stále vnímajú skejtbording ako nejaký 
výsmech športu a nerozumejú, prečo sa 
ním vôbec zaoberáme,  dodáva.

Podľa neho je potrebné, aby vstúpila 
na scénu aj mladšia generácia a  začala 
meniť spôsob, akým ľudia vnímajú tento 
šport. Skejtbording je pouličný šport, 

ktorý je súčasťou našej kultúry. Keď nie-
kto kritizuje skejtbording, pre mňa je to 
vlastne znamenie, že nerozumie jeho 
hodnote. Je to stále lepšie, ako keby mla-
dí ľudia strávili svoj čas pitím alkoholu 
alebo užívaním drog. Ak by som sa aj do-
stal na olympijské hry, nečakám žiadne 
zásadné zmeny. Ale určite by malo prísť 
k aspoň nejakému posunu vpred. Verím, 
že keď sa nám podarí posunúť tento šport 
dopredu, mladší budú mať lepšie pod-
mienky, ako som mal ja v ich veku.  I

NASLEDOVNÍCI

Skejtbording je mladý 
a dynamicky sa rozvíjajúci 
šport. Napriek tomu sa v širšej 

svetovej špičke nachádza len 
jeden Slovák. Má okrem Turyho 
niekto šancu zopakovať podobný 
výsledok aj na svetovej úrovni? 
„V našej skejtbordovej komunite 
máme talentovaných jazdcov, 
napríklad Kristiána Nguyena. 
Má len 26 rokov a pochádza 
z Bánoviec nad Bebravou. Má 
úžasné triky, ale zatiaľ sa mu 
nedarí ich plne využiť na súťažiach. 
Niečo mu zakaždým pokazí 
plán, ale podľa mňa má veľkú 
šancu stať sa ďalším významným 
menom v našom športe. Pokiaľ 
ide o ženy, Dominika Králiková 
pred dvoma rokmi bojovala 
o účasť v Tokiu. Avšak po tom, ako 
ju v minulom roku vyradili z Top 
tímu, sa rozhodla, že už nebude 
súťažiť a skejtovať bude už len pre 
radosť. Žiaľ, momentálne nemáme 
žiadne významné ženské talenty, 
ktoré by sa mohli umiestniť na 
medzinárodnej úrovni.“

NASLEDOVNÍCI

PARK A STREET

Na olympijských hrách v Paríži 2024 budú rovnako na v Tokiu 2020 zastúpené dva 
hlavné formáty skejtbordingových súťaží: park a street. Na olympijské hry sa 
kvalifikuje po 20 mužov a 20 žien v oboch disciplínach.

STREET: Street súťaže sú inšpirované mestským prostredím a jeho architektúrou. Prekážky 
v týchto súťažiach zahŕňajú schody, zábradlia, betónové rampy, lavice, steny a ďalšie prvky, 
ktoré by ste mohli nájsť v mestskom prostredí. Jazdci sú hodnotení na základe rôznych 
faktorov, ako sú rýchlosť, technika, originalita, výber trikov a celková kompozícia jazdy. 

PARK: Súťaže sa konajú v špeciálne navrhnutých „bazénoch“ s komplexnými rampami, 
kde sú prekážky väčšinou umiestnené vo vnútri priehlbiny. Tieto súťaže umožňujú 
jazdcom využiť rýchlosť a výšku, aby vykonali zložité a technicky náročné triky. Podobne 
ako v street súťažiach, aj tu sú jazdci hodnotení na základe rôznych faktorov, vrátane 
originality, výberu trikov, predvedenia a celkového dojmu.

PARK A STREET

NA MAJSTROVSTVÁCH 
SVETA V SAE ZÍSKAL 
RICHARD TURY 
DÔLEŽITÉ BODY 
DO OLYMPIJSKEJ 
KVALIFIKÁCIE.

Richard poukazuje na to, že najväčšou 
výzvou pre skejtbordistov na Slovensku 
je nedostatok krytých hál. Využiť sa dajú 
najmä v zimných mesiacoch či v prípade 
zlého počasia. Situácia v Česku je v tomto 
prípade diametrálne odlišná. Je tam do-
statok parkov a aj niekoľko krytých hál.

Napriek týmto výzvam Tury zostáva 
optimistický a dúfa, že budúcnosť skejt-
bordingu na Slovensku bude svetlejšia. 
Pomôcť by mohol aj jeho postup na OH 
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ž dávno neplatí, že box je 
len pre silných a  odvážnych 
chlapov. Po olympijskom 
ringu preto túžia aj sloven-
ské ženy. Svoj olympijský sen 
snívajú viaceré, medzi nimi 
aj 22-ročná Miroslava Jedi-
náková a  o  5 rokov mladšia 
Bibiana Lovašová, ktorá je 
tento rok aj členkou Junior-
ského olympijského tímu. 
V Box clube Stavbár Nitra na 
ich prípravu dozerá skúsený 

tréner Tibor Hlavačka spoločne zo sy-
nom Pavlom. 

enský box ide vo svete čoraz viac 
dopredu. V posledných piatich rokoch 
sa dostáva do popredia aj u nás. V rin-

gu postupne pribúdajú dievčatá,  skon-
štatoval Pavol Hlavačka. 

ŽIADNE ÚĽAVY
Miroslava Jedináková a Bibiana Lovašo-
vá trénujú v kolektíve, v ktorom je stále 
dominantná mužská sila. Ibaže diev-
čenské  výnimky sa v ich telocvični ne-
nosia. Celý tréningový proces nastavujú 
tak, aby sme všetci robili to isté. Aj my 
chceme vyhrávať a  bez náročnej a  ťaž-
kej prípravy to predsa nejde,  povedala 
juniorská vicemajsterka Európy Bibiana 
Lovašová. 

Na prvý a neraz ani na druhý pohľad 
nevyzerá ako dievča, ktoré si bez váha-
nia navlečie boxerské rukavice a  vlezie 
medzi povrazy. Zdanie však v jej prípade 

Slovenský box má úspešnú 
olympijskú históriu. Od veľkých 
víťazstiev však už uplynulo 
veľa rokov. Pred Tokiom 2020 
chýbal na OH slovenský pästiar 
dokonca celé štvr ťstoročie. 
Až Andrej Csemez dokázal, že 
sa dá postúpiť pod päť kruhov. 
Po kľukatej ceste kvalif ikačných 
turnajov do Paríža 2024 sa 
pustia aj ďalší. A nielen muži!  

U
OLYMPIÁDA?

UŽ TO NIE JE IBA SEN

MIROSLAVA JEDINÁKOVÁ 
MÁ ŠANCU POZRIEŤ SA DO 
OLYMPIJSKÉHO PARÍŽA.
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riadne klame. Ja som bola dlho skôr 
,Barbie  typ. Autíčka ma nikdy nezaují-
mali. Po nástupe na osemročné gymná-
zium som sa rozhodla pre zmenu. Mám 
rada netradičné veci, box bol pre mňa 
výzva,  poznamenala Bibiana, ktorá sa 
označuje za veľmi cieľavedomú športov-
kyňu. Pravda však je, že toto stále ešte 
mladé a na prvý pohľad krehké žieňa  
nemalo k boxu nikdy ďaleko. Môj otec 
kedysi boxoval. Prestal v momente, keď 
som sa narodila. Tak som sa rozhodla 
pokračovať v  jeho ceste,  prezradila 
štvornásobná slovenská šampiónka. 

BÚRANIE STEREOT YPOV
Ani Miroslava Jedináková nebola v  det-
stve klasickým chlapčenským typom, aj 
keď s chlapcami na dvore hrávala aj futbal. 
Šesťnásobná slovenská šampiónka nepo-
važuje box za vyslovene mužskú záleži-
tosť. Tieto stereotypy treba búrať. Je to 
len vec rozhodnutia. Box vôbec nevnímam 
ako nejakú bitku. Skutočný olympijský 
box je o  niečom úplne inom. Zameriate 
sa na techniku, pridáte pohyb v  ringu 
a pochopíte, že to vôbec nie je o bitke. Bez 
úderov to samozrejme nejde a údery treba 
rozdávať, ale treba ich vedieť aj prijať. No 
je to iba malá časť veľkého celku,  myslí si 
majsterka Európy do 22 rokov.

BEZ MODRÍN TO NEJDE
Začiatky bývajú ťažké a  neúspech do-
káže ľahko odradiť. Najmä ak sa bavíme 

o športe, ako je box, a o dievčatách. Ne-
chať sa len tak dobrovoľne ot kať je na 
psychiku mladého dievčaťa neraz veľké 
sústo, aj keď si box vybralo samé za svoju 
pohybovú aktivitu.

Kontaktný šport nie je pre každé 
dievča. Až neskôr sa ukáže, ako to majú 
v  hlave upratané. Sú to mladé ženy 
a  každá sa chce aj páčiť. Ibaže pre box 
treba naozaj veľa obetovať, a  to  aj za 
cenu nejakej modriny,  pousmial sa nad 
realitou tréner Pavol Hlavačka. Jedným 
dychom dodal, že spolu s otcom Tiborom 
všetky dievčatá v klube vedú predovšet-
kým k technickému boxu založenému na 
dobrej obrane, reakciách a rýchlosti.

ZÁKLAD JE DISCIPLÍNA
Na úspešné napredovanie na medziná-
rodnej scéne ženského boxu je okrem 
talentu a vrodenej zodpovednosti a seba-
disciplíne potrebná aj vhodná kombinácia 
rýchlosti, odvahy, či schopnosti rýchleho 
a najmä správneho rozhodnutia. Dôležité 
je správne čítanie súperiek a  odhadnu-
tie vzdialenosti. To všetko sa tréningom 
a zápasmi výrazne zlepšuje, no predpo-
klady musia byť hlboko zakorenené ešte 
pred prvým vstupom do ringu. 

Kto sa chce prebojovať až na olym-
pijské hry, ten musí boxom doslova žiť. 
Je to často na úkor rodiny a kamarátov. 

Napríklad víkendy by som mohla tráviť 
spoločne s rodinou a s mojimi mladšími 
sestrami. iaľ, box ma o tento čas často 
oberá. Turnaje alebo sústredenia sa 
odložiť nedajú. Počas týždňa to nie je 
o nič lepšie. Na tréning idem hneď ráno, 
potom mám školu a po nej ďalší tréning. 
Domov sa dostanem až večer, keď už idú 
moje mladšie sestričky do postele. Takže 
hoci s nimi rada trávim čas, som s nimi 
len minimálne. A to nehovorím o kama-
rátoch...  poznamenala Lovašová.

Pre niekoho krásny a  cenný teena-
gerský  život vymenila za čas v  telo-
cvični. To, čo by som teraz v  tréningu 
stratila, sa neskôr nedá dohnať. A  box 
ma navyše naozaj veľmi baví,  priznala 
Bibiana Lovašová.

OLYMPIÁDA V ROVINE
REÁLNEHO CIEĽA
Rebríček hodnôt má dobre usporiada-
ný aj Miroslava Jedináková. Olympiáda 
už pre ňu nie je iba snom. Ak si dobre 
nastavíte priority, tak to nie je žiaden 
problém. V  momente, ako som zača-
la šport brať naozaj vážne, som prišla 
o veľa kamarátov, čo ma aj trocha mrze-
lo. Už nebol čas sa stretávať a mať spo-
ločné záujmy. Kto ráno vstáva, nemôže 

TEXT: IVAN JANKO, FOTO: MAGDALÉNA HLAVAČKOVÁ, IVAN JANKO, ARCHÍV BCS NITRA

MIROSLAVA JEDINÁKOVÁ 
(2000)
Bilancia v ringu:
61 zápasov - 53 víťazstiev
Debut: 23. 9. 2017
Najväčšie úspechy: majsterka 
Európy do 22 rokov 2022 v Poreči, 
bronzová z ME do 22 rokov 2019 
vo Vladikavkaze a 2021 v  Rosete Degli 
Abruzzi, 5. na ME žien 2022 v Budve, 
5. na ME junioriek 2018 v Rosete 
Degli Abruzzi, 5. na MS junioriek 2018 
v Budapešti, šesťnásobná majsterka 
Slovenska.

BIBIANA LOVAŠOVÁ (2005)
Bilancia v ringu:
43 zápasov - 37 víťazstiev
Debut: 22. 9. 2018
Najväčšie úspechy: 1. na SP 
juniorov 2023 v Budve, 2. na ME 
starších dorasteniek 2022 v Sofii, 
3. na ME starších dorasteniek 2023 
v Jerevane, 6. na ME kadetiek 2021 
v Tbilisi, štvornásobná majsterka 
Slovenska.

MLADÉ TALENTY

BIBIANA LOVAŠOVÁ JE 
POSLEDNÝ ROK STARŠOU 
DORASTENKOU. 
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MLADÉ TALENTY

ponocovať. A unavený človek nemá po 
tréningu chuť chodiť ešte niekam von. 
Ak máte okolo seba ľudí, ktorí to chá-
pu a držia s vami, tak to ide,  myslí si 
Jedináková. 

Denne teraz pracuje na tom, aby sa 
jej sny stali realitou. Je pred nami ešte 
veľa práce, ale aj olympiáda je dnes 
v  rovine reálneho cieľa,  povedala bez 
váhania Jedináková. Vie, čo chce, aj keď 
nie každý deň ide všetko tak hladko, ako 
by si želala.

Niekedy je motivácia na tréningoch 
silnejšia, inokedy o niečo slabšia. Vtedy 
si spomeniem, že môj najvyšší cieľ sú 
olympijské hry. Ak je na mojej ceste 
menšia prekážka, musím ju rýchlo zdo-
lať, aby som sa prepracovala k najväčšej, 
za ktorou je postup na olympijské hry,  
poznamenala Miroslava Jedináková.

MEDAILOVÉ AMBÍCIE
Ísť na maximum. To je heslo Bibia-
ny Lovašovej, ktoré ju posúva bližšie 
k splneniu jej športových snov a cieľov. 
Pretože 99 percent nikdy nestačí,  

poznamenala cieľavedomá boxerka. 
Dostala som sa na cestu, ktorú nemô-

žem len tak pre niečo opustiť. Do kaž-
dého turnaja nastupujem s  vedomím, 
že si idem po medailu. Cesta na OH je 
dlhá a náročná. A ak sa tam dostanem, 
tak budem spokojná a  šťastná. Mojím 
najväčším snom je však olympiádu 
vyhrať,  hovorí sebavedome Lovašová. 
Sama dobre vie, že nič netreba uponá-
hľať – a že to vôbec nebude ľahké. 

Čo však má prísť, to aj príde. Bi-
biana síce bude už od sezóny 2024 môcť 

boxovať medzi ženami, ale v jej prípade 
je ešte predčasné hovoriť o  olympiáde 
v Paríži 2024. Jej reálnym cieľom sú až 
hry v roku 2028,  myslí si tréner Pavol 
Hlavačka. Už dnes však má všetko vo 
svojich rukách, či skôr pästiach. Dostá-
va sa do veku, v ktorom sa dejú mnohé 
zmeny. Prechod do seniorskej kategórie 
býva vždy náročný.

Verím, že box bude u  nej na prvom 
mieste aj po skončení strednej školy. 
Bude však potrebovať adekvátne pod-
mienky, bez ktorých sa najvyššia medzi-
národná úroveň dosahuje veľmi ťažko,  
poznamenal tréner, ktorý mal v  roku 
2008 sám ako boxer na dosah olympijskú 
miestenku.

Debata o  olympiáde v  roku 2028 
neznie Bibiane Lovašovej ako hudba 
priveľmi vzdialenej budúcnosti. Päť 
rokov ubehne rýchlo a nič sa nedá pod-
ceniť. Nemôžem teraz niečo vypustiť 
s tým, že to neskôr dobehnem. Nefun-

guje to tak, že rok pred olympijskou 
kvalifikáciou zapnem zase naplno,  
vraví si Bibiana.

BOXERKY MAJÚ DLHŠIU ŽIVOTNOSŤ
Pre Mirku Jedinákovú je však Paríž ove-
ľa bližšie. Pri dobrej zhode okolností 
a  dobrej športovej forme má šancu 
zabojovať o  olympijskú miestenku. 
Zdolala už aj súperky, ktoré v  uplynu-
lých sezónach získali medaily na maj-
strovstvách Európy. Ak dobré výkony 
zopakuje v  tejto sezóne, tak pocestuje 
do Paríža,  tvrdí Pavol Hlavačka. Sám 
však dobre vie, že to nebude vôbec jed-
noduché. enský box je iný ako muž-
ský, v ringu často dominujú vyzretejšie 
pästiarky. Tie najlepšie majú často 28 
a viac rokov. V amatérskom ringu majú 
predsa len o niečo dlhšiu životnosť ako 
ich mužskí kolegovia. Aj preto si mys-
lím, že Mirkin absolútny vrchol by mal 
prísť až v  nasledujúcom olympijskom 
cykle. Musí zotrvať v nastavenom tren-
de, aby jej vydržalo zdravie,  skonštato-
val Pavol Hlavačka. 

ZAHRANIČNÉ A SPARINGOVÉ 
SKÚSENOSTI
Kvalita každého boxera rastie najmä vďa-
ka medzinárodným skúsenostiam, ak sa 
konfrontuje so seberovnými, prípadne 
lepšími súpermi. A to platí aj v ženskom 
ringu. Častou súčasťou tréningového 
procesu sú preto medzinárodné spa-
ringové sústredenia, na ktoré chodia 
Slovenky najmä do susedných krajín. 
V Maďarsku, Česku či v Poľsku nachádza-
jú zdatné súperky. 

„STRACH IBA ZATIENI 
ROZUM A NEMÔŽETE SA 
NÍM NECHAŤ OVLÁDAŤ. 
ALE TAKÝ MALÝ KÚSOK 
TAM NIEKDE MUSÍ BYŤ.“
MIROSLAVA JEDINÁKOVÁ

MIROSLAVA JEDINÁKOVÁ 
SA VLANI V POREČI 
STALA MAJSTERKOU 
EURÓPY DO 22 ROKOV. 

MIROSLAVA JEDINÁKOVÁ (VPRAVO) V AKCII.
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Porovnávanie je pre mňa motivujú-
ce. Ak v  sparingových súbojoch domi-
nujem, vždy mi to dodá extra energiu. 
Motivuje ma to, aby som bola ešte lep-
šia a na tréningu si potom ešte pridám. 
Proste sa neuspokojím s  tým, že som 
už niekoho zdolala,  prezradila Bibiana 
Lovašová. 

V sparingových súbojoch v podsta-
te o nič nejde. Je to v úvodzovkách iba 
tréning. Nemusíme predviesť svoju do-
minanciu, hoci v niektorých prípadoch 
máme viditeľne navrch. Skôr si skúšame 
konkrétnu taktiku, alebo technické de-
taily. Skúšame nové veci, ktoré potom 
môžeme využiť v  ostrom zápase,  vy-
svetľuje Mirka Jedináková. 

Počas sparingových duelov však podľa 
nej netreba podľahnúť falošnému pocitu 

úspechu. Sparingová protivníčka sa totiž 
môže zmeniť na súperku, ktorá bude stáť 
napríklad v ceste za vytúženou olympiá-
dou. V takom momente si treba rýchlo 
uvedomiť, že to, čo sa dialo počas trénin-
gového súboja, nemusí platiť aj v zápase. 
Sú to absolútne rozdielne veci,  hovorí 
Mirka Jedináková, ktorá je presvedčená, 
že strach do ringu nepatrí. Strach iba 
zatieni rozum a nemôžete sa ním nechať 
ovládať. Ale taký malý kúsok tam niekde 
musí byť. Pretože ten nás drží v strehu. 
Je to v podstate rešpekt pred tým, čo sa 
práve deje. Nedovolí nám nič podceniť,  
vysvetľuje Jedináková. 

AJ CESTA JE CIEĽ
Vrcholový športovec niečo stratí, ale 
niečo získa. Tento výmenný obchod 

funguje na každej úrovni a na naplne-
nie olympijských ambícií je potrebné 
obetovať naozaj veľa. Tým zadosťu-
činením sú úspechy a  to je aj naplne-
nie cieľa. Vtedy to dáva zmysel. Je to 
naplnenie vnútorného pocitu, že sme 
spravili naozaj maximum. A  funguje 
to aj v prípade, že sa niečo nepodarilo. 
Pretože je to predsa len šport,  myslí si 
Jedináková.

Box mi dal smer a  cestu. Dnes si 
bez neho neviem predstaviť jediný deň 
alebo týždeň. Proste viem, kedy mám 
tréning a  že následne príde oddych. 
Takto to mám nastavené dlhodobo 
dopredu. Pocit zadosťučinenia dokonca 
prichádza aj po kvalitne odpracova-
nom tréningu. A možno preto niekedy 
prehra bolí o  to viac, a naopak, radosť 
a víťazstvo sú o to sladšie,  dodáva. 

BOX DÁVA AJ BERIE
Vrcholový šport veľa dáva, ale niečo si aj 
nekompromisne berie. Mne dáva najmä 
disciplínu. To je pre mňa najdôležitejšie. 
K  tomu sa pridáva nevyhnutná organi-
zácia času a celého dňa, pretože inak by 
som určite nestíhala školu, tréningy, ro-
dinu a sem-tam aj kamarátov. Všetko, čo 
mi box dáva, ma jednoducho nap ňa. Je 
to síce individuálny šport, ale okolo mňa 
sú skvelí ľudia. Bez dobre fungujúceho 
kolektívu by to nešlo. A   v Nitre presne 
taký kolektív máme. Preto som aj ja 
ochotná mu pre zmenu obetovať všetko 
ostatné,  dodala Bibiana Lovašová. Vie, 
že akékoľvek podcenenie životosprávy, 
alebo nedodržanie tréningového plánu 
sa v ringu nekompromisne trestá.  I

UTAJENÁ MODELKA

Obe dievčatá neraz v rámci tréningu „sparujú“ spoločne s chlapcami. Tí berú na 
nežnejšie súperky ohľad a nedávajú do úderov celú silu. „Nie je to však preto, že 
sme dievčatá. Ak bojujeme s chlapcami, ktorí sú 20 kíl ťažší ako my, tak to je veľký 

silový nepomer. Boxuje sa preto skôr technicky. Rozhodne nás ani jeden nikdy nešetrí. 
A to je dobre, pretože iba ťažká príprava nás posúva k  dobrým výsledkom,“ myslí si 
Bibiana Lovašová. 

Mladá 17-ročná boxerka sa vo voľnom čase, ktorého nie je až tak veľa, rada pohybuje 
aj v tom povedzme klasickom ženskom svete. Na autosalóne si už vyskúšala prácu 
hostesky a rozhodne tam nevyzerala, že dokáže svojimi päsťami naháňať súperkám 
strach. „Väčšina z tých, ktorí ma tam oslovili, mali pocit, že som skôr modelka. Keď 
sa dozvedeli, že väčšinu času trávim v boxerskej telocvični, tak zavládlo u každého 
všeobecné prekvapenie. Málokto tomu uveril. Dokazovať som to našťastie nikomu 
nemusela. Boxujem totiž iba v ringu,“ zasmiala sa mladá slovenská šampiónka.

UTAJENÁ MODELKA

MLADÉ TALENTY

BIBIANA LOVAŠOVÁ SI VYSKÚŠALA
AJ ÚLOHU HOSTESKY NA AUTOSALÓNE.

RADOSŤ BIBIANY LOVAŠOVEJ 
PO VÍŤAZSTVE V SEMIFINÁLE NA 
ME JUNIORIEK V SOFII 2022.

úspechu. Sparingová protivníčka sa totiž 
môže zmeniť na súperku, ktorá bude stáť 
napríklad v ceste za vytúženou olympiá-
dou. V takom momente si treba rýchlo 
uvedomiť, že to, čo sa dialo počas trénin-

nom tréningu. A možno preto niekedy 
prehra bolí o  to viac, a naopak, radosť 
a víťazstvo sú o to sladšie,  dodáva. 

BOX DÁVA AJ BERIE
Vrcholový šport veľa dáva, ale niečo si aj 
nekompromisne berie. Mne dáva najmä 
disciplínu. To je pre mňa najdôležitejšie. 
K  tomu sa pridáva nevyhnutná organi-
zácia času a celého dňa, pretože inak by 
som určite nestíhala školu, tréningy, ro-som určite nestíhala školu, tréningy, ro-
dinu a sem-tam aj kamarátov. Všetko, čo 
mi box dáva, ma jednoducho nap ňa. Je 
to síce individuálny šport, ale okolo mňa 
sú skvelí ľudia. Bez dobre fungujúceho 
kolektívu by to nešlo. A   v Nitre presne 
taký kolektív máme. Preto som aj ja 
ochotná mu pre zmenu obetovať všetko 
ostatné,  dodala Bibiana Lovašová. Vie, 

K  tomu sa pridáva nevyhnutná organi-
zácia času a celého dňa, pretože inak by 
som určite nestíhala školu, tréningy, ro-
dinu a sem-tam aj kamarátov. Všetko, čo 
mi box dáva, ma jednoducho nap ňa. Je 
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ko hráč roky pôsobil 
v  Španielsku, Taliansku 
či v  Grécku. Zahral si aj 
Euroligu, čo je najvyšší 
stupeň v európskom bas-
ketbale. Na záver kariéry 
ešte pomohol k  titulu 
i k víťazstvu v domácom 
pohári Interu Bratislava.

PIAT Y ROK 
V TRÉNERSKOM ŠTÁBE 
CHICAGA BULLS
Pred necelými piatimi 
rokmi začal svoju púť 
v NBA v jednom z najlep-

ších klubov, v akom sa kedy basketbal 
hral, v Chicagu Bulls. Vždy ma bavilo 
trénovať. Cez Slovenskú basketbalovú 
asociáciu som si robil kurz na získanie 
medzinárodného trénerského certifi -
kátu a zrazu sa mi naskytla príležitosť 
ísť do Chicaga,  rozhovoril sa starší zo 

známeho bratského dua a priblížil, ako 
sa mu vôbec podarilo dostať do kon-
taktu s Bulls. 

Tesne predtým, ako som podpísal 
svoj prvý kontrakt s Chicagom, som bol 
na šesťtýždňovej ceste po USA. Chodil 
som najmä po univerzitách, kde som 
vďaka kontaktom mohol sledovať, ako 
sa pracuje v jednotlivých tímoch a ako to 
celé funguje. Jednou zo zastávok boli aj 
Bulls, kde bol zhodou okolností generál-
nym manažérom jeden z mojich trénerov 
počas hráčskych čias na univerzite Iowa 
State. Najskôr to bola len myšlienka. Ab-
solvovali sme druhý telefonát, tretí a on 
mi ponúkol prácu asistenta videokoor-
dinátora, čo je najnižšia možná pozícia 
v trénerskom štábe v klube NBA. Zobral 
som ju. Začal som na sebe pracovať a te-
raz som v klube už piaty rok,  pousmial 
sa niekdajší výborný pivot. 

Z  pozície videokoordinátora sa 
postupne vypracoval na asistenta tré-

TEXT: TOMÁŠ PROKOP, FOTO: ARCHÍV (MR), TASR/DUŠAN HEIN

MARTIN RANČÍK patrí medzi 
najlepších basketbalistov 
našej histórie. Má za sebou 
úspešnú kariéru,
ktorú poznačili viaceré 
zranenia či problémy 
so srdcom. Po konci kariéry 
neoddychoval, ale začal 
novú, trénerskú etapu. 
Ani sám netušil, že už v jej 
úvode sa mu podarí 
preniknúť tam,
kde sa mu to nepodarilo 
ako hráčovi. Do NBA . 

A
RAZ CHCE BYŤ HLAVNÝM 
TRÉNEROM TÍMU NBA 

DRUHÁ KARIÉRA: MARTIN RANČÍK 

MARTIN RANČÍK PÔSOBÍ V JEDNOM Z NAJSLÁVNEJŠÍCH KLUBOV NBA.

MARTIN RANČÍK 

„BEZ VZDELÁVANIA 
A POSÚVANIA SA 
TO V NBA NEJDE. 
DRUHÁ STRÁNKA 
JE VYTVÁRANIE SI 
KONTAKTOV S INÝMI 
TRÉNERMI A HRÁČMI.“
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nera vo farmárskom klube indy City 
Bulls a odtiaľ sa vrátil do prvého tímu, 
kde momentálne pôsobí ako jeden 
z  asistentov hlavného trénera Billyho 
Donovana. Vo indy City som bol dva 
a pol roka, pol sezóny sme nehrali pre 
COVID-19. V  poslednom ročníku som 
zapôsobil a po ňom si ma vzali naspäť 
do áčka.  

ROVNAKÁ VÁŠEŇ AKO NA IHRISKU 
V NBA na rozdiel od európskych súťa-
ží nepotrebuje tréner certifi káty, aby 
mohol viesť tím či pomáhať pri ňom. 
To však neznamená, že neštuduje. 
V  Európe som ešte nepracoval ako 

tréner, tak neviem, aké to je. Predpo-

kladám, že v  samotnej práci to je po-
dobné. Stále hľadáte nové defenzívne 
a  ofenzívne koncepty, ktorými by ste 
sa posunuli ďalej vy aj hráči. Bez vzde-
lávania a posúvania sa to v NBA nejde. 
Druhá stránka je vytváranie si kontak-
tov s inými trénermi a hráčmi. Tréner-
stvo má široký záber, ale nemusíte mať 
vysokú školu, aby ste dobre koučovali 
v  najlepšej lige sveta,  zamyslel sa 
Martin Rančík. 

Preňho bolo vždy dôležité, aby si 
udržiaval a rozširoval kontakty. Nebo-
lo to však z čisto zištných dôvodov, ale 
pre kamarátstva a  získavanie nových 
poznatkov. Nikdy som neudržiaval 
kontakty preto, že v budúcnosti budem 

niečo potrebovať. S  ľuďmi udržiavam 
vzťah, lebo mi niečo dali, som im 
vďačný, prežili sme spolu časť života. 
To, že sa z toho vyskytla príležitosť, je 
náhoda. Podobné vzťahy by nemali byť 
preto, aby z nich človek profi toval. To 
by bol najhorší možný spôsob.

Rančík bol na ihrisku energický hráč. 
Išiel do všetkého naplno. Podobne vní-
ma aj trénerskú prácu. Paradoxom je, 
že som sa nikdy ako hráč netlačil do 
trénerstva. Sledovanie a rozoberanie 
videa neboli počas hráčskej kariéry mo-
jou silnou stránkou. Mohol som v tom 
byť lepší. Vykľulo sa to postupne, až to 
prekvitlo do vášne, podobnej ako som 
mal na ihrisku ako hráč.  

DRUHÁ KARIÉRA: MARTIN RANČÍK

MOMENTKA Z HRÁČSKYCH ČIAS 
PRED 10 ROKMI. MARTIN RANČÍK  
S TYRONNEOM MCNEALOM POČAS 
ZÁPASU HVIEZD SLOVENSKEJ 
EXTRALIGY.

KTO JE MARTIN RANČÍK

Narodil sa 5. júna 1978. Vďaka 
dobrým fyzickým parametrom 
(205  cm, 100 kg) zaujal už 

v  mladom veku. V  zámorí hral na 
stredoškolskej a  univerzitnej úrovni 
za St. Louis Park a Iowa State. V roku 
2001 sa vrátil do Európy, tri sezóny 
pôsobil v Olympii Miláno, potom 
vo Fortitude Bologna, Olympiacose 
Pireus, Bilbau, Estudiantes, Saski 
Baskonia, Alicante, Nymburku a v In-
teri Bratislava. Raz vyhral taliansku 
a  raz slovenskú ligu, dvakrát sa stal 
slovenským Basketbalistom roka. Po 
skončení kariéry sa dal na trénerskú 
kariéru a  pôsobí v  štruktúrach 
Chicaga Bulls.  I

DVAJA SLOVENSKÍ ŠPORTOVCI, KTORÝCH KARIÉRA JE SPOJENÁ S CHICAGOM. 
BASKETBALOVÝ TRÉNER MARTIN RANČÍK (VPRAVO) V SPOLOČNOSTI NIEKDAJŠEJ 
HOKEJOVEJ HVIEZDY MARIÁNA HOSSU.

KTO JE MARTIN RANČÍK
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DRUHÁ KARIÉRA: MARTIN RANČÍK

Výhodou urasteného basketbalistu 
bola prirodzená autorita a  líderská 
pozícia, ktorú zastával vo viacerých 
kluboch. Dostávam na to aj pozitívnu 
odozvu, že to je moja silná stránka. 
Vystupovanie pred tímom, osobnosť, 
čistý prejav. Mám jasno vo veciach, 
ktoré považujem za dôležité. Viem to aj 
patrične prezentovať. Každý tréner je 
však osobitý a neexistuje na to postup. 
Snažím sa byť čo najviac autentický. 
Ak nie ste sám sebou, hráči to vycítia,  
vysvetlil niekdajší reprezentant. 

ŤAŽŠIE Z MENTÁLNEJ STRÁNKY
Rančík bol vždy zvyknutý tvrdo praco-
vať, ale v USA musí robote ako tréner 
obetovať ešte viac. Ako hráč som do 
toho až tak nevidel. Počas siedmich 
mesiacov sa tréner v  zámorí nezasta-

„MÁM JASNO VO VECIACH, KTORÉ 
POVAŽUJEM ZA DÔLEŽITÉ. VIEM TO 
AJ PATRIČNE PREZENTOVAŤ. SNAŽÍM SA BYŤ 
ČO NAJVIAC AUTENTICKÝ.“

NEUSTÁLE POROVNÁVANIE 
S JORDANOVOU ÉROU

Martin Rančík je súčasťou jednej 
z najslávnejších organizácií 
basketbalového sveta. Chicago 

Bulls a jeho úspechy poznajú aj 
nebasketbaloví fanúšikovia. Duch 
fenomenálneho Michaela Jordana 
a jeho šesť titulov v deväťdesiatych 
rokoch minulého storočia je 
všadeprítomný.

„Až tak to nevnímam. Viem si 
predstaviť, že by som bol aj v menej 
známom tíme NBA. Môj prístup by sa 
ani tak nezmenil. Samozrejme, tradíciu 
Chicaga Bulls je v meste cítiť. Nie 
nadarmo máme najvyššiu návštevnosť 
v celej lige. Ľudia sú na Bulls hrdí, hoci 
posledné roky nie sú až také skvelé. 
Fanúšikovia sa radi identifikujú s naším 
tímom. Zodpovednosť za úspech a dobre 
odvedenú robotu je z našej strany veľká,“ 
priblížil tréner.

Pôsobenie v Bulls je náročné 
z psychickej stránky aj pre hráčov. 
Každý vydarenejší rok či dlhšie úseky 
sú hneď porovnávané s Jordanovou 
érou. „Niečo na tom bude, že hrať za 
Bulls a pôsobiť v tomto tíme je ťažšie 
ako niekde inde. Na druhej strane 
prístup by mal byť stopercentný 
hocikde,“ dodal Martin Rančík.

S JORDANOVOU ÉROU

MARTIN RANČÍK PREŽÍVA INTENZÍVNE KAŽDÝ ZÁPAS.

MARTIN RANČÍK DOSTAL ŠANCU PRACOVAŤ V CHICAGU BULLS.

 JAR / LETO 2023 WWW.OLYMPIC.SK

„MÁM JASNO VO VECIACH, KTORÉ 
POVAŽUJEM ZA DÔLEŽITÉ. VIEM TO 
AJ PATRIČNE PREZENTOVAŤ. SNAŽÍM SA BYŤ 
ČO NAJVIAC AUTENTICKÝ.“

MARTIN RANČÍK DOSTAL ŠANCU PRACOVAŤ V CHICAGU BULLS.
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DRUHÁ KARIÉRA: MARTIN RANČÍK

ví. Neustále pozerá videá, ,skautuje  
súperov, komunikuje s  tímom a hľadá 
spôsoby, ako posunúť hráčov ďalej. 
Veľmi sa nezastavíme. Únava je potom 
iná ako u hráčov.

Bývalý popredný európsky pivot sa 
rýchlo prispôsobil prechodu z  hráč-
skej kariéry na trénerskú. Pre každého 
športovca to znamená veľkú zmenu 
životného rytmu, na ktorý je zvyknutý. 
Musím práci obetovať viac času. Keď 

sa hráčovi skončí tréning či zápas, 
ide si oddýchnuť, má voľný čas. Ako 
trénerovi sa vám práca začína pred 
a  pokračuje aj po tréningu. Voľného 
času tam veľa nie je. Vedel som však, do 
čoho idem,  pokračoval starší z  našej 
najznámejšej bratskej basketbalovej 
dvojice v ére samostatného Slovenska. 

Pre hráčov sa kluby snažia vytvárať 
ideálne podmienky, ktoré zabezpečujú 
aj tréneri. Tí z nich musia prípravou do-
stať to najlepšie. Veľa sa zamýšľam pri 
tejto príležitosti nad trénermi, ktorí ma 
viedli počas kariéry. Každý z  nich mal 
iné princípy, postoje. Na základe skú-
senosti z  hráčskej kariéry viem lepšie 
pochopiť, čo moji zverenci potrebujú. 
Viem sa do ich postojov lepšie vcítiť. 
Nehral som síce na úrovni NBA, ale 
Euroliga k nej nemá až tak ďaleko. Rád 
komunikujem s  hráčmi, hľadáme spô-
soby, ako ich posunúť ďalej, pomôcť im. 
Mám veľké šťastie, že pracujem v tíme 
trénerov, ktorí ťahajú za jeden povraz,  
zamyslel sa Martin Rančík. Najviac si 
užíva prácu pri individuálnych trénin-
goch. Vtedy stratím pojem o čase... Je 
úžasný pocit vidieť hráča napredovať.  

V NBA je poriadne nabitý kalendár, 
od novembra do apríla musia tímy 
odohrať 82 zápasov základnej časti 
a  ak sú úspešné, čaká ich aj play-off. 
Pri takej brutálnej záťaži sa trénuje 
málo, viac sa myslí na regeneráciu. 
Zápasy idú veľmi rýchlo po sebe. Na 

tímové tréningy nie je čas. Snažíme sa 
mať s mladými hráčmi aspoň desať až 
dvadsaťminútové bloky, v  rámci kto-
rých pracujeme na rôznych aspektoch 
hry, či to je prihrávka, streľba, dribling 
a rôzne útočné koncepty. Priestor sa dá 
nájsť vždy. Zastávam názor, že aj krát-
ky čas je potrebné obetovať podobným 
veciam. Kľúč je v konzistentnosti prá-
ce,  priblížil Rančík. 

NEZBLÁZNIŤ SA Z ČÍSIEL 
Dnešný profesionálny šport sú šachy  
nielen na palubovke, ale najmä mimo 
nej. Do basketbalu podobne ako do 

všetkých špičkových športov výraz-
nejšie prehovorila matematika a  tzv. 
rozšírené štatistiky, v ktorých sa nesle-
duje len to, kto dá koľko bodov, pripíše 
si koľko doskokov, blokov, asistencií, 
získaných lôpt. Sledujú sa aj väčšie 
detaily hry, v ktorých sa rozoberá, kedy 
je tím najsilnejší a  kedy má naopak 
problémy. 

Je to dobrý pomocný nástroj. Tiež 
veľa používame analytiku. Máme na 
to aj špeciálneho trénera. Sú to kvantá 
informácií, v  ktorých sa môžete ľahko 
stratiť. Máme výhodu, že náš analytik 

Billy Schmidt vie skvele premostiť roz-
šírené štatistiky s  reálnymi príkladmi. 
Má na to cit. Je dôležité sa na štatistiky 
pozerať, preložiť ich do hry a aplikovať 
ich hráčom. Keď skautujem zápasy, sna-
žím sa pozrieť si ich bez štatistík, aby 
som sa spoľahol na vlastné oko. Potom 
si to viem s číslami doplniť, všetko ove-
riť a porovnať so svojimi myšlienkami. 
Určite to je úžasná pomôcka. Treba 
však nájsť balans. Potrebujete s  čísla-
mi narábať opatrne, aby vás nepohltili 
a  neunavili ste hráčov,  uviedol náš 
momentálne jediný zástupca v NBA.  I

MARTIN RANČÍK NA PALUBOVKÁCH NBA STRETÁVA HVIEZDNE MENÁ VRÁTANE GIANNISA 
ANTETOKOUNMPA.
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ž tradične sa najväčšia po-
zornosť sústredila počas 
zimnej sezóny na vystú-
penia Petry Vlhovej. Do 
sezóny vstupovala ako 
olympijská víťazka v  sla-
lome. Jej zima nebola zlá, 
aj keď ľudia boli zvyknutí 
na hviezdnejšie výsledky 
a  častejšie víťazstvá. Úro-
veň všetkých slalomárok 
sa však posunula a  začali 
sa presadzovať aj mladšie 

pretekárky. Nad všetkými čnela Mikae-
la Shiffrinová z  USA, ktorá prekonala 
rekord Ingemara Stenmarka v počte ví-
ťazstiev v pretekoch Svetového pohára. 

PETRA VLHOVÁ PIAT Y RAZ V SÉRII 
V TOP 3 SVETOVÉHO POHÁRA 
Ani Petra Vlhová nie je naprogramova-
ný robot, schopný dosahovať roky veľké 

výsledky. Uplynulá sezóna jej môže po-
môcť do budúcnosti. Ak odstráni, čo ne-
fungovalo, najmä v slalome nadobudne 
opäť väčšiu istotu, nastaví sa ešte lepšie 
psychicky, odrazí sa k ešte úspešnejším 
výsledkom ako teraz. 

Petra Vlhová natiahla sériu aspoň 
s  jedným víťazstvom na osem sezón za 
sebou. V  pretekoch Svetového pohára 
2022 23 dvakrát zvíťazila, deväťkrát bola 
v najlepšej trojke, osemnásťkrát sa dosta-
la do top 10, osemkrát bola na nepopulár-
nom 4. mieste. Na majstrovstvách sveta 
v  Courcheveli-Méribeli skončila siedma 
v obrovskom slalome a piata v slalome. 

V  zime 2022 23 jazdila predovšet-
kým technické disciplíny. K zavé s vý-
nimkou štyroch pretekov, z  ktorých 
v troch nebodovala, vynechávala. Piaty 
raz za sebou sa dostala do najlepšej 
trojky Svetového pohára, čo je určite 
veľký úspech. Takisto piaty raz bez 

prerušenia sa dostala cez hranicu 1000 
bodov. 

Sezónu hodnotím dobre. Nie najlep-
šie, ale dobre. Boli dni, ktoré neboli úplne 
ideálne. Boli dni, ktoré boli super. Bolo to 
také hore-dole. Najlepší moment bol asi 
vo Flachau, bolo to emotívne víťazstvo. 
Moje výsledky neboli také, ako som chce-
la ja a potom prišlo víťazstvo. Cítila som 
sa skvele a vyhrala som pred slovenskými 
fanúšikmi. Nechystám sa skončiť, takže 
sa uvidíme aj v nasledujúcej sezóne,  po-
vedala pre Joj Šport Vlhová.

MEDZERA ZA VLHOVOU 
Za Petrou Vlhovou je v  slovenskom 
lyžovaní veľká medzera. Vo Svetovom 
pohári sa zo žien objavili ešte Rebeka 
Jančová a Petra Hromcová. Obe štarto-
vali aj na majstrovstvách sveta, v  ob-
rovskom slalome skončili vo štvrtej 
desiatke. Na šampionáte ich doplnili aj 

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: TASR/MARTIN BAUMANN, TASR/AP

U
NAD VODOU NÁS DRŽIA
 NAJMÄ VÝNIMOČNÉ ŽENY

AKÁ BOLA NAŠA ZIMNÁ SEZÓNA

Ďalšia zlatá medaila 
z majstrovstiev sveta v zimnom 
športe v olympijskej disciplíne 
pre Slovensko. Tentoraz ju 
však nezískala zjazdárka 
Petra Vlhová, ale skialpinistka 
Marianna Jagerčíková. Zima 
2022/23 však len potvrdila trend, 
že Slovensko vo väčšine zimných 
športov za svetovou špičkou 
zaostáva a priepasť sa ďalej 
prehlbuje. 

PETRA VLHOVÁ 
DOSIAHLA JEDNO 

Z DVOCH VÍŤAZSTIEV 
V POSLEDNEJ ZIME 

SP VO FLACHAU.
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muži Adam ampa, Teo ampa a Mar-
tin Hyška. 

Adam ampa sa už zopár rokov 
špecializuje na obrovský slalom, v  inej 
disciplíne v poslednej zime SP ani neštar-
toval. V  minulej sezóne vypadol z  prvej 
tridsiatky pre nasadzovanie na pretekoch 
Svetového pohára, päťkrát z ôsmich pod-
ujatí sa pozrel do druhého kola. Andreas 

ampa musel v januári pre zranenie člen-
ka predčasne ukončiť sezónu.

V SP štartoval aj Martin Bendík, ktorý 
sa špecializuje na k zavé disciplíny. Zra-

nenie z  engenu, kde dosiahol najlepší 
výsledok zimy (48. miesto), mu však zne-
možnilo jeho snahu absolvovať všetky 
zjazdy v programe Svetového pohára. 

KRÍZA SEVERSKÉHO LYŽOVANIA, 
ÚSPECH SKIALPINIZMU
Slovensko napriek vcelku vhodným 
klimatickým podmienkam stále zaostá-
va za svetom v  severských lyžiarskych 
disciplínach. V  SP v  behu na lyžiach 
nemali Slováci s  výnimkou decem-
brového štartu 22-ročného Andreja 
Rendu v  Davose zastúpenie, na MS 
v  Planici štartovali len štyria bežci na 
lyžiach. Najskúsenejšia reprezentantka 
bola 28-ročná Barbora Klementová, po-
pri nej naberali skúsenosti dvadsiatnici 
Marianna Klementová a  Jáchym Cenek 
a  spomínaný Renda. Reprezentácia 
nemala ani spoločnú prípravu pred 
MS. Každý sa pripravoval individuálne 
a v Planici za najlepšími zaostali. Keďže 
účasť na domácich podujatiach pomaly 
stúpa, možno sa raz objaví dôstojný ná-
stupca Martina Bajčičáka, Ivana Bátory-
ho či Alžbety Havrančíkovej. 

Na lepšie časy svitá v skokoch na ly-
žiach a možno aj v severskej kombinácii. 
Tamara Mesíková už štartovala aj v pre-
tekoch Svetového pohára. Zaujímavo sa 
rysuje kariéra pätnásťročného Hektora 
Kapustíka, ktorý vyskákal v závere sezó-
ny miesto pre Slovensko v SP. Popri nich 
vyrastajú ďalší skokani, ktorí sú schopní 
aj behať na lyžiach, čo by mohlo zname-
nať aj obnovenie severskej kombinácie 

na Slovensku. V  skokanskom hnutí to 
koncom jari poriadne vrelo pre nenomi-
novanie pretekárov na MS. 

Najúspešnejšia slovenská snoubor-
distka Klaudia Medlová bola pre ope-
ráciu pravého kolena nútená vynechať 
celú sezónu. Samuel Jaroš pre chorobu 
na MS v gruzínskom Bakuriani napriek 
ambíciám chýbal na štarte slopestylu, 
v big air obsadil 10. pozíciu. 

Na Slovensku sa čoraz viac ľudí ve-
nuje skialpinizmu, ktorý vo svete ožil aj 
zaradením do programu ZOH. Jednou 
z najväčších hviezd tohto športu vo sve-
te je Marianna Jagerčíková, ktorá vyhrala 
svetový šampionát v šprinte v pyrenej-
skom Boi Ta ll. Spolu s Jakubom Šiarni-
kom skončila v mixoch na . priečke. Do 
svetovej špičky sa tlačí aj Šiarnik. Väčší 
rozhovor s  Jagerčíkovou si prečítate na 
nasledujúcich stranách. 

BIATLONISTKY SI POLEPŠILI,
ÚTLM MUŽOV
Aj v  poslednej zime boli úspešnejšie 
v  slovenskom biatlone ženy. Štatistic-
ky sa v  porovnaní s  predošlými tromi 
ročníkmi SP zlepšili, na najlepšie však 
naďalej nestačili. V  Pohári národov sa 
posúvali bližšie k  prvej desiatke, ale 
v  druhej časti ročníka im akoby došla 
para. Ivonu Fialkovú trápili choroby 
a zdravotné problémy, pre ktoré Sloven-
sko vynechalo aj štafetu na MS. Zdra-
votné problémy mali aj ostatné dievčatá 
s výnimkou Paulíny Bátovskej Fialkovej 
a sestier Remeňových. Paulína dosiahla 

AKÁ BOLA NAŠA ZIMNÁ SEZÓNA

JAKUB BORGUĽA 
MLÁDEŽNÍCKYM 
MAJSTROM SVETA

K ým v seniorskom 
biatlone sa Slováci trápia, 
v mládežníckom žiari Jakub 

Borguľa. Člen Juniorského 
olympijského tímu ukázal svoj 
talent aj na majstrovstvách 
sveta mládeže v biatlone 
v kazašskom Ščučinsku, keď sa 
stal dorasteneckým šampiónom 
vo vytrvalostných pretekoch. Vlani 
na svetovom šampionáte v Soldier 
Hollow získal jednu zlatú a dve 
strieborné medaily. I

JAKUB BORGUĽA 

BEKEŠ ATAKOVAL 
250 KM/H

Lyžiar Michal Bekeš prekonal 
na MS vo francúzskom 
Varse trikrát svoj doterajší 

rýchlostný rekord. Po svetovom 
šampionáte, na ktorom 
obsadil konečnú 7. priečku, je 
hodnota slovenského maxima 
248,550 km/h. Michal Bekeš 
držal pred podujatím vo Varse 
aj doterajší slovenský rekord, 
jeho hodnota bola 223,464 
km/h. „Je neopísateľný pocit byť 
jedným z hŕstky ľudí, ktorí zažili 
rýchlosť nad 248 km/h,“ uviedol 
Michal Bekeš.I

250 KM/H

BEZ PAULÍNY BÁTOVSKEJ 
FIALKOVEJ SI DNES 
SLOVENSKÝ BIATLON 
NEVIEME PREDSTAVIŤ. 
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AKÁ BOLA NAŠA ZIMNÁ SEZÓNA

najlepší individuálny výsledok na MS 
v  Oberhofe, kde skončila v  pretekoch 
s hromadným štartom na 1 . pozícii. Vo 
Svetovom pohári bola najvyššie po Via-
nociach v Pokljuke, v šprinte i v stíhačke 
fi nišovala štvrtá. 

Okrem Fialkových sa už etablovala 
v  seriáli SP Mária Remeňová, ktorá už 
ukazuje pozitívne náznaky na dobrú 
budúcnosť. V  závere zimy sa chytila aj 
jej dvojička Zuzana. V  zálohe sú ešte 
Júlia Machyniaková a  Henrieta Horvá-
tová, ktorá však na uplynulý ročník bude 
chcieť zabudnúť. 

Nemáme generáciu, ktorá by mala 
nahradiť Paulínu Bátovskú Fialkovú. 
Nevravím, že nie je žiadna, ale ak Paula 
skončí, momentálne nemáme dievčatá 
na takej úrovni, aby nahradili výsled-
ky, ktoré teraz dosahuje,  priznal pre 
Sportnet reprezentačný tréner Lukáš 
Daubner. 

Slovenský mužský biatlon pocí-
til veľký výpadok. Z  piatich seniorov 
schopných ísť na medzinárodné preteky 
zostali v sezóne len Michal Šima, ktorý 
bol v Kontiolahti na 10 km na 28. mieste, 
a Tomáš Sklenárik, ktorý v polovici roč-
níka ochorel. Prvý raz v  ére samostat-
nosti nepostavilo Slovensko ani štafetu. 
Na poslednú chvíľu zaskakovali veteráni 
Tomáš Hasilla a  Matej Kazár, ktorí už 
športujú najmä z pasie. 

ĽADOVÉ ŠTADIÓNOVÉ ŠPORT Y
Po dlhšom čase má Slovensko kraso-
korčuliara, ktorý sa dokáže prebojovať 
na vrcholných podujatiach do voľných 
jázd. Adam Hagara ukázal počas pred-
chádzajúcej sezóny svoj talent. Se-
demnásťročný rodák z  Trnavy skončil 
na svetovom šampionáte v  japonskej 
Saitame na 23. mieste, na európskom 
v Espoo bol 18. a na juniorskom sve-
te  v  Calgary 14. Progres naznačil aj 
tanečný pár tanečný pár Anna Šimová 
a Kirill Aksenov, ktorý bol vo fi nále na 
ME (14.), na MS skončil na 23. pozícii. 
Smolu mali na MSJ v Kanade, kde Akse-
nov nedostal víza a nemohli útočiť na 
popredné miesto. Medzi ženami Ale-
xandra Filcová a  Ema Doboszová boli 
na vrcholných podujatiach na hrane 
postupu do fi nále. 

Šortrekári zatiaľ dosahujú úspechy na 
mládežníckych podujatiach v  Európe. 
Na seniorských patrili Tamara Tokáro-
vá, Emma Hympánová a  Jakub Karabin 
medzi najmladších a  zbierali najmä 
skúsenosti. Na svetovom i  európskom 
šampionáte však naznačili potenciál do 
budúcnosti. 

SÁNKARI A BOBISTKY MEDZI
ŠIRŠOU ŠPIČKOU
Napriek chýbajúcej dráhe dokážu sloven-
skí sánkari naďalej podávať kvalitné vý-
kony. Najviac sa darilo Jozefovi Ninisovi. 
Štyridsaťjedenročný päťnásobný olym-
pionik ukázal veľkú chuť a  využíval na 
dráhach svoje bohaté skúsenosti. V Park 
City dosiahol v  úvodnej jazde životný 
výsledok, keď viedol v  pretekoch Sveto-
vého pohára. V sezóne vždy končil okolo 
10. miesta, na ME v  Sigulde bol siedmy 
a v celkovom hodnotení SP jedenásty. 

Marián Skupek s  Jozefom Hušlom už 
tiež nazbierali skúsenosti, momentálne 
patria k  špičke v  kategórii do 23 rokov 
a  ukazujú sa, že by mohli v  budúcnosti 
Ninisa nahradiť. Medzi ženami je situácia 
zložitejšia, vrcholné podujatia obchá-
dzala len Katarína Šimoňáková. Väčšiu 
vyrovnanosť výkonov by privítali Tomáš 
Vaverčák s  Matejom Zmijom v  dvoj-
sedadlových saniach. Slovensko napriek 
úzkej základni vie postaviť konkuren-
cieschopnú štafetu. V  poslednej zime 
jazdila v  zložení Katarína Šimoňáková, 
Jozef Ninis, Tomáš Vaverčák Matej Zmij. 
Na ME bola piata, na MS siedma. 

Slovenskou bobovou jednotkou bola 
aj v sezóne 2022 23 Viktória Čerňanská. 
Jazdila monoboby a  spoločne s  Luciou 
Mokrášovou aj dvojboby. V hodnotení SP 
skončila v  oboch disciplínach v  druhej 

desiatke. Po prvý raz v histórii malo Slo-
vensko zastúpenie aj na MS v  ženských 
dvojboboch, Čerňanská s  Mokrášovou 
skončili na 14. priečke, na ME medzi dva-
nástimi osádkami boli piate. Čerňanskej 
sa tentoraz nepodarilo obhájiť titul maj-
sterky sveta do 23 rokov, skončila šiesta. 
Hneď za ňou bola Patrícia Tajcnárová, 
ktorá sa  postupne chce prepracovať do 
seriálu Svetového pohára.  I

JANČOVÁ A ADAM ŽAMPA 
MAJSTRAMI GHANY

Z aujímavým titulom sa môžu 
pochváliť lyžiari Rebeka 
Jančová a Adam Žampa. 

Obaja vyhrali majstrovstvá 
Ghany v obrovskom slalome. Ich 
dejiskom bolo koncom marca 
Štrbské Pleso. Šampionát Ghany 
bol medzinárodný a štartovali na 
ňom lyžiari z celého sveta. Štrbské 
Pleso bolo na prelome marca 
a apríla aj dejiskom majstrovstiev 
Východného Timoru i domáceho 
šampionátu. I

MAJSTRAMI GHANY

ADAM HAGARA JE PO 
ČASE PRVÝ SLOVENSKÝ 
KRASOKORČULIAR, KTORÝ 
JE SCHOPNÝ POSTÚPIŤ DO 
FINÁLOVÝCH VOĽNÝCH JÁZD 
NA VRCHOLNOM PODUJATÍ.
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k by sme sa na vystúpenie 
slovenského tímu pozreli 
len z  pohľadu konečného 
9. miesta a bilancie tri víťaz-
stvá nad Lotyšskom (2:1), 
Slovinskom (1:0) a  Nór-
skom (4:1), dve prehry po 
nájazdoch (1:2 s  Kanadou, 
3:4 s  Kazachstanom) a  dve 
v riadnom hracom čase (2:3 
s Českom a 2:4 so Švajčiar-
skom), tak by sme len stro-
ho skonštatovali, že cieľ sa 

nenaplnil, aj keď bol na dosah. Hovoriť 
o  výraznom sklamaní či prepadáku 
však nie je namieste. 

ŠAMPIONÁT ODHALIL
POZITÍVA I SLABINY
Väčšinu času hrali Slováci hokej, kto-
rý preferuje ich kanadský kouč Craig 
Ramsay. Snažili sa útočiť, hrať s  pu-
kom, nechýbala im bojovnosť, nasa-
denie, rýchle korčuľovanie. Brankári 
z  extraligy Stanislav Škorvánek a  Sa-
muel Hlavaj chytali veľmi dobre, aj keď 
pred šampionátom o  nich mnohí po-
chybovali. Najmä v dueloch s favoritmi 
bolo vidno, že tím nastupoval s cieľom 
vyhrať. Absolutórium za výkony si za-
slúžili predovšetkým kapitán Marek 
Hrivík, obaja brankári či obranca Mário 
Grman. Tentoraz naša obrana domi-
novala nad útokom, kde sa hráči dosť 
narobili na každý jeden gól. 

Uprieť snahu nikomu z  tímu ne-
možno, opäť sa však ukázali staré sla-
biny slovenského hokeja – chvíľkové 
herné výpadky a  nedisciplinovanosť, 
veď Slovensko bolo jeden z najtresta-
nejších tímov na turnaji. Hrať seba-
vedome a  aktívne na oboch koncoch 
klziska, disciplinovane a používať pri 
hre aj hlavu je synonymom dobrého 
hokejistu. Nie všetci tieto atribúty 
naplnili.

Hráčov mrzí zbabraná šesťminú-
tovka v  úvode druhej tretiny zápasu 
s Kazachstanom. Slovensko stála lepší 
výsledok na turnaji a možno aj priamy 
postup na olympijský turnaj do Milána 
202 . Ten bude závisieť od toho, ako sa 
športový svet vyrovná s účasťou Ruska. 

PRÁCA S MLADÝMI SA VYPLÁCA
Aj sezóna 2022 23 potvrdila, že na-
stúpená cesta, ktorú razí prezident 
Slovenského zväzu ľadového hokeja 
Miroslav Šatan, je správna a slovenský 
hokej čaká svetlá budúcnosť.

Juraj Slafkovský, Šimon Nemec, 
Dalibor Dvorský, Adam Sýkora, Filip 
Mešár či Samuel Kňažko sú budúci lídri 
slovenského hokeja. V mladom veku sú 
aj ďalší zaujímaví hráči pre reprezen-
táciu. Práca s mladými hokejistami na 
reprezentačnej úrovni sa vypláca. Po-
maly sa mení aj situácia v kluboch, kde 
si začínajú osvojovať moderné trendy. 
Je to však stále beh na dlhú trať. 

Kým sa dostavia ďalšie úspechy na 
reprezentačnej scéne, ešte to chvíľu po-
trvá. Švajčiari začali dôslednejšie pra-
covať s  mládežou už pred dvadsiatimi 
rokmi a výsledky, aj keď zo šampionátov 
väčšinou odchádzajú smutní, sa už po-
maly dostavujú.  I

REPREZENTAČNÝ HOKEJ V SEZÓNE 2022/23TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: TASR/MARTIN BAUMANN

A

NASTÚPENÁ 
CESTA
JE SPRÁVNA
Na hokejovom Slovensku zavládol po seniorských 
majstrovstvách sveta v Rige a Tampere menší 
smútok. V posledných rokoch sa štvr ťfinále stalo 
„normou“ a po dvoch šampionátoch a olympijskom 
turnaji v Pekingu sa očakávalo opäť . Stále platí, 
že slovenský hokej má svetu čo ponúknuť , 
ale naďalej musí pracovať na svojom rozvoji. 

DVE NEŠŤASTNÉ PREHRY 
S KANADOU

Na svetových šampionátoch 
sa predstavili aj ďalšie 
reprezentačné výbery. 

Slovensko žilo najmä výsledkami 
výberu chlapcov do 18 rokov, ktorý 
na MS vo Švajčiarsku bojoval 
o medaily a napokon po predĺžení 
prehral s Kanadou 3:4 v súboji 
o 3. miesto. Rovnakým pomerom 
v nadstavenom čase s javorovými 
listami i s viacerými hráčmi 
„osemnástky“ v zostave skončila 
aj reprezentácia do 20 rokov vo 
štvrťfinále MS. 

Svetlá budúcnosť sa rysuje aj 
v slovenskom ženskom hokeji. 
Na MS hráčok do 18 rokov skončil 
tím okolo Nely Lopušanovej na 
6. mieste. Na zimnom EYOF brali 
Slovenky striebro. 

DVE NEŠŤASTNÉ PREHRY 

ÚTOČNÍK MAREK HRIVÍK SI ZA SVOJE VÝKONY
NA MS V RIGE ZASLÚŽI ABSOLUTÓRIUM. 
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rasokorčuliar Ondrej Nepela, 
biatlonistka Anastasia Kuzmi-
nová, zjazdová lyžiarka Petra 
Vlhová a skialpinistka Marian-
na Jagerčíková. Len tieto štyri 
slovenské športové osobnosti 
získali svetový majstrovský 
titul v  individuálnej zimnej 
olympijskej disciplíne. Rodáč-
ka z Polomky Jagerčíková sa do 
exkluzívneho klubu pridala vo 
februári 2023. Titul majsterky 
sveta v  šprinte si členka VŠC 
Dukla Banská Bystrica vybojo-
vala v pyrenejskom Boi Ta ll.  

Stredisko dôverne pozná, pred rokom 
tam triumfovala na majstrovstvách Eu-
rópy.  Vedela som, že je to miesto a trať,  
ktoré mi relatívne sedia. Preteky boli vo 
vysokej nadmorskej výške - 2100 metrov. 
Trať je dosť priama a  relatívne krátka. 
Viem, že profi lovo mi vyhovuje. Čo sa 
týka fyziológie, mám pocit, že mi to vo 
vyššej nadmorskej výške ide lepšie ako 
mojim konkurentkám,  hovorí.

V CESTE ZA MAJSTROVSKÝM 
TITULOM JEJ „POMOHLA“ SÚPERKA 
Napriek očakávaniam však do pretekov 
nenastupovala ako najväčšia favoritka 
na zlato. Tou bola Francúzska Emily 
Harropová. Zopakoval sa však podobný 
scenár ako vlani na európskom šam-
pionáte.  Aj vtedy ju Jagerčíková pred-
behla na takzvanej prezúvačke, kde sa 
dávajú lyže z  batoha znova na nohy. 
Tam treba byť presný, koncentrovaný, 

aj keď je človek v plnej pare. Keď to pre-
tekár prepáli, tak tam potom má pro-
blém s koordináciou,  vysvetľuje.  

Už stačilo zvládnuť iba zjazd a moh-
la sa tešiť z  triumfu. Nebolo to však 

jednoduché. Krátke, no intenzívne 
preteky ju stáli veľa energie. Bola som 
veľmi unavená. Hovorila som si, že už 
len nejako dôjdem. Bolo to aj o hlave. 
Keď som prišla do cieľa, bol to neuveri-
teľný pocit. Dlho som nechcela uveriť, 
že som si splnila sen.  

PÄŤROČNÁ KARIÉRA 
Majstrovstvá sveta v skialpinizme sa ko-
návajú každé dva roky. Jagerčíkovej sa na 
nich podarilo vybojovať si už tretiu me-

MAJSTERKA SVETA MARIANNA JAGERČÍKOVÁ

Profesionálnu kariéru začala až ako 31-ročná, no napredovala raketovým tempom. Po piatich pretekoch 
v šprinte sa stala vicemajsterkou sveta. Po piatich rokoch v tejto disciplíne získala na svetovom šampionáte 
zlato. Skialpinistka Marianna Jagerčíková má teraz pred sebou najväčšiu výzvu – dostať sa na zimné olympijské 
hry v roku 2026 v Miláne a Cortine d´Ampezzo. Práve tam bude mať jej šport premiéru pod piatimi kruhmi. 

K
Marianna Jagerčíková má teraz pred sebou najväčšiu výzvu – dostať sa na zimné olympijské 

MARIANNA
JAGERČÍKOVÁ

Dátum a miesto narodenia: 
9. septembra 1985, Brezno
Výška, váha: 163 cm, 51 kg
Najväčšie úspechy: majsterka 
sveta 2023 v šprinte, majsterka 
Európy 2022 v šprinte, dvakrát 
bronzová na MS, víťazka troch 
pretekov Svetového pohára.

JAGERČÍKOVÁ

PÔJDE RAKETOVÝM TEMPOM 
AŽ DO CORTINY?
PÔJDE RAKETOVÝM TEMPOM 
AŽ DO CORTINY?

MARIANNA JAGERČÍKOVÁ 
POČAS NÁVŠTEVY 
U PREZIDENTA SOŠV 
V BRATISLAVE POROZPRÁVALA 
O SVOJOM ŠPORTE. 
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dailu, historicky prvú zlatú pre slovenský 
skialpinizmus. Až neuveriteľne znie, že 
dnes 3 -ročná športovkyňa začala profe-
sionálnu kariéru len pred piatimi rokmi.  

Skialpinizmus ju síce sprevádza už 
od pätnástich, no súťažne pretekať sa 
začala až ako 31-ročná. Dlho som sa 
venovala len hobby skialpinizmu. Po-
tom som si kúpila pretekársky výstroj, 
ktorý je ľahší než klasický. Topánky 
vážia 500 gramov a  lyže s  viazaním 

50 gramov, čo mi umožňovalo rýchlo 
stúpať do kopca. Aj dovtedy som trá-
vila  veľa času v  horách, ale s  ťažším 
výstrojom som prešla menej výško-
vých a  d žkových metrov. S  ľahším 
som mohla viac trénovať. Išla som na 
preteky, na ktorých som zistila, že som 
relatívne dobrá. Videla som aj priestor 
na zlepšenie, čo ma motivovalo pokra-
čovať,  popisovala svoje začiatky.  

RAKETOVÝ NÁSTUP 
V  roku 201  a  2018 sa začala zúčast-
ňovať na rôznych regionálnych prete-
koch, neskôr aj na väčších súťažiach so 
silnejšou konkurenciou. Zlom nastal, 
keď dostala   príležitosť od Slovenskej 
skialpinistickej asociácie ísť reprezen-
tovať na Svetový pohár. 

Zrazu sa mi otvorili dvere. Vo verti-
kále som vtedy skončila v prvej desiatke, 
v  individuálnych pretekoch som bola 
s  chybami štrnásta. Výsledky ma moti-
vovali zlepšiť sa. Každými pretekmi to 
išlo lepšie. Uvedomila som si, že najväčší 
potenciál preraziť mám v šprinte. Piaty 
šprint, na ktorom som sa zúčastnila, boli 
majstrovstvá sveta 2019. Skončila som 
druhá... Môj nástup do tohto športu bol 
naozaj veľmi rýchly.  

Je pravda, že konkurencia v  ski-
alpinizme je menšia ako v  zjazdovom 
lyžovaní, ale to neznamená, že úspech 
je ľahko dosiahnuteľný. Možno som 
mala šťastie s  načasovaním svojho 
vstupu do športu, keďže úroveň sa po-
stupne zvyšuje. V  mnohých športoch 
je začínať s  vrcholovým športom po 
tridsiatke náročné, ale v  niektorých 
vytrvalostných sa to ešte dá.

ŽIVOT AJ PRÍPRAVA 
VO FRANCÚZSKYCH ALPÁCH 
Jagerčíková už 18 rokov žije vo Francúz-
sku, kam odišla ako študentka. Študo-
vala som päť rokov geológiu v Grenobli 
a  v  Lyone, potom som absolvovala aj 
doktorandské štúdium. Počas štúdia 
som si vo Francúzsku zorganizovala aj 
svoj osobný život. Mám tam skvelé pod-
mienky na prípravu a tréning.

S  úspechmi vo Svetových pohároch 
prišlo aj zlepšenie podmienok a  skva-
litnenie športovej prípravy. Predtým 
som pracovala ako geologička a horská 
sprievodkyňa, organizovala som vy-
chádzky a učila som geológiu v občian-
skych združeniach. Pracovala som asi 
šesť mesiacov do roka - v lete, koncom 
jari a začiatkom jesene. V zime som sa 
venovala skialpinizmu.  Od vlani, keď 
som sa stala členkou VŠC Dukla, mám 
viac času aj na letnú prípravu. Moje pra-
covné vyťaženie sa výrazne zmenilo.  

OLYMPIJSKÝ SEN JE SILNÁ MOTIVÁCIA 
Na ZOH 202  v Miláne a Cortine d'Am-
pezzo čaká skialpinistov veľká olym-
pijská premiéra (malá bola na ZOH 
mládeže 2020 v  Lausanne). Súťažiť 
budú v šprinte i v individuálnych pre-
tekoch jednotlivcov a  v  súťaži mieša-
ných tímov. 

V čase konania hier bude mať Jager-
číková 40 rokov. Priznáva, že olympij-
ský sen je silná motivácia. Minimálne 
by som sa chcela udržať na svojej sú-
časnej výkonnosti. Je pravda, že výbuš-
nosť s vekom klesá, no zatiaľ sa mi zdá, 
že u  mňa sa to ešte nedeje. Súperím 
s  pretekárkami o  10 rokov mladšími 
a  stále dokážem byť vpredu. Podľa 
mňa mám dobrý genetický základ pre 
výbušnosť, a rýchle svalové vlákna. Ak 
budem pokračovať vo svojich silových 
tréningoch, alebo ich zvýšim, možno 
sa ešte zlepším. Zároveň musím praco-
vať na svojej vytrvalosti,  hovorí naša 
najúspešnejšia skialpinistka. 

Európsku špičku však začínajú po-
maly dobiehať najmä ázijské krajiny. 
Skialpinizmus sa výrazne rozvíja, 

hlavne v  krajinách na východe, ktoré 
majú obrovské rozpočty na fi nancova-
nie športu oproti Európe. Zatiaľ sú ešte 
ďaleko, ale majú tri roky na to, aby nás 
dobehli,  myslí si Jagerčíková.  I

MAJSTERKA SVETA MARIANNA JAGERČÍKOVÁTEXT: STANISLAV KRŠKO, FOTO: ANDREJ GALICA, ARCHÍV (MJ)

CENA EURÓPSKEJ MEDAILY

Medzinárodná federácia skialpinizmu vyvíjala snahu, aby bol skialpiniz-
mus zaradený ako olympijský šport už v Pekingu 2022. V Číne sa konalo 
aj niekoľko pretekov Svetového pohára. V  čase konania pekinských 

hier mala Jagerčíková výbornú formu. Spomínaný titul majsterky Európy zís-
kala  v  čase, keď sa Petra Vlhová stala olympijskou šampiónkou v  slalome. 
„Keby som mala možnosť súťažiť už v Pekingu, bolo by to skvelé. Konkurencia 
v našom športe je najmä z európskych krajín, čo znamená, že súťaž bola na 
svetovej úrovni a medaila z ME má veľkú cenu,” povedala.  I

CENA EURÓPSKEJ MEDAILY

sa ešte zlepším. Zároveň musím praco-
vať na svojej vytrvalosti,  hovorí naša 
najúspešnejšia skialpinistka. 

Európsku špičku však začínajú po-
maly dobiehať najmä ázijské krajiny. 
Skialpinizmus sa výrazne rozvíja, 

hlavne v  krajinách na východe, ktoré 

„PREZÚVANIE“ JE DÔLEŽITOU 
SÚČASŤOU SKIALPINIZMU, 
JAGERČÍKOVEJ PRINIESLO UŽ DVE 
ZLATÉ MEDAILY Z VRCHOLNÝCH 
PODUJATÍ. 
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poradí XVI. zimný EYOF 2023 
bol pre každého veľkou skúse-
nosťou. Mladí športovci zažili 
prvýkrát atmosféru veľkého 
multišportového podujatia. 
Realizačné tímy a  jednotlivé 
národné olympijské výbory 
si otestovali, ako to asi bude 
vyzerať na zimných olympij-
ských hrách 202  v  Miláne 

a  v  Cortine dAmpezzo, ktoré sa budú 
konať v štyroch od seba ešte viac vzdia-
lených oblastiach. A  zástupcom Európ-
skych olympijských výborov ukázal, akou 
cestou sa do budúcnosti nemajú uberať. 
Strava i kvalita ubytovania sa líšila od ho-

tela k hotelu. Zabezpečenie a organizácia 
hokejových turnajov mali ďaleko od me-
dzinárodných štandardov. 

ODFÚKNUTÉ OTVORENIE
Chvíľami mal človek pocit, že je na jed-
notlivých mládežníckych kontinentál-
nych šampionátoch v zimných športoch 
a nie na olympijskom festivale. Dievčen-
ský hokej sa hral v  rakúskom Spittali, 
chlapčenský v  Udine, skoky na lyžiach 
boli v  slovinskej  Planici, zo zjazdového 
lyžovania v  Tarvisiu do biatlonového 
areálu vo Forni Avoltri bolo vyše 100 km. 

Účastníci sa nemohli spoznať, kra-
jania sa nemohli vzájomne na športo-

viskách podporiť, dopredu pripravený 
ambasádorský program sa obmedzil len 
na lokalitu Tarvisia. Keď sa po skonče-
ní E OF stretli na pôde Slovenského 
olympijského a  športového výboru tri 
strieborné hokejistky s  Michalom Ada-
movom, videli sa prvýkrát v živote. 

Organizátorom urobilo už na začiat-
ku veľké problémy počasie. Na morskom 
pobreží v  Terste silný vietor doslova 
odvial slávnostné otvorenie. Stovky 
mladých športovcov sa síce po vyše ho-
dinovom čakaní v  chladnom veternom 
počasí dočkali nástupu, avšak potom už 
expresne rýchlo prebehla protokolárna 
časť a mohli ísť všetci domov. Aj závereč-
ný ceremoniál pod strechou výstaviska 
v Udine bol rozpačitý, počas neho odo-
vzdali vlajku EOV usporiadateľovi zim-
ného E OF 2025 gruzínskemu Borjomi.

HISTORICKÉ STRIEBRO HOKEJISTIEK
Najväčšia pozornosť zo slovenskej výpra-
vy sa na zimnom E OF 2023 venovala 
hokejistkám. V ich tíme bola aj Nela Lo-
pušanová, ktorá krátko pred začiatkom 

Zimný Európsky olympijský festival mládeže (EYOF) 2023 v talianskom regióne Friuli 
Venezia Giulia na rozdiel od toho lanského letného v Banskej Bystrici nenadchol. 
Športovci neboli na jednom mieste, festival sa konal na kopcoch a v dolinách 
Julských Álp na ôsmich miestach v troch krajinách. Chýbala mu typická atmosféra. 
Slovenskí športovci na zimnom EYOF 2023 získali dve strieborné medaily 
zásluhou kolektívu hokejistiek a biatlonistu Michala Adamova. 

V

STRIEBROM OVENČENÉ 
ROZŤAHANÉ PODUJATIE

TÍM STRIEBORNÝCH HOKEJISTIEK ZO ZIMNÉHO EYOF 2023 
VO FRIULI VENEZIA GIULIA. 
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fascinovala hokejový svet na MS do 
18 rokov vo Švédsku. A v Spittali naplno 
opäť predviedla svoj veľký talent. V šty-
roch zápasoch nazbierala 12 kanadských 
bodov za  gólov a rovnaký počet asisten-
cií. Organizátori ju vyhlásili za najlepšiu 
útočníčku turnaja. S  výnimkou jedného 
gólu bola pri všetkých slovenských. 

Dievčatá síce začali turnaj prehrou 3:4 
so Švajčiarkami, ale potom sa nakopli 
tesnou výhrou 5:4 nad Rakúskom a svet 
šokovali výhrou 4:2 nad Fínkami, ktorá 
im zabezpečila prvenstvo v  zá kladnej 
A-skupine a postup do fi nále proti Češ-
kám, z ktorých mnohé hrávajú na severe 
Európy a  v  Kanade. Po zaujímavom 
priebehu prehrali zverenky Nicol Lucák 
Čupkovej 1:4, keď doplatili na individu-
álne chyby v tretej tretine.

Bol to dobrý zápas. Češky však boli 
jednoznačne lepším tímom. Dosť nás 
provokovali, čo nás značne vyviedlo 
z miery. Striebro má pre mňa cenu, ale 
zlato je zlato. Chceli sme turnaj vyhrať 
a získať zlatú medailu. Škoda, nepodarilo 
sa,  povedala Nela Lopušanová, ktorá na 
záverečnom ceremoniáli v Udine niesla 
slovenskú vlajku. 

Slovensko získalo prvú dievčenskú me-
dailu v histórii hokejových turnajov E OF. 

BIATLONISTI PO ROKU 
OPÄŤ S MEDAILOU
Slovenský biatlon momentálne ne-
prežíva v  seniorskej kategórii úspešné 
obdobie, avšak výsledky mládežníkov 
naznačujú, že sa môže blýskať na lepšie 
časy. Vlani vo Vuokatti získal na E OF 
bronz Jakub Borguľa, o rok neskôr sa po 
vytrvalostných pretekoch na 12,5 km 

v stredisku Forni Avoltri radoval Michal 
Adamov zo striebra.

Finalista grantového programu Na-
dácie SOŠV Ukáž sa  v  roku 2021 má 
talent na rôzne športy, na E OF ho lákali 
aj skialpinisti. Na biatlonové preteky bol 
výborne pripravený fyzicky i  mentálne. 
Veľmi dobre od úvodu bežal a  potom 
i strieľal. Z medaily mám veľkú radosť. 
Veľa pre mňa znamená, je to odmena 
za tréningovú drinu na snehu i letnú na 
suchu. Som rád, že som sa dočkal tohto 
kovu,  povedal Michal Adamov.

Prvá streľba mu nevyšla podľa pred-
stáv, keď dvakrát minul. Potom však na 
strelnici vybieľoval jeden terč za druhým. 
Podľa streleckých časov síce dlhšie mie-
ril ako jeho súperi, pomohlo mu to však 
k oveľa presnejším výstrelom.

Prvýkrát v živote sa mi takto darilo 
na strelnici. Na prvej položke som sa 
až tak nesústredil na streľbu, avšak pri 
ďalších som si povedal, že mám šancu sa 
ukázať. Snažil som sa, ako som najlepšie 
vedel,  vysvetľoval v cieli.

UMIESTENIA DO 10. MIESTA
Na zimnom E OF 2023 sa vo veľmi do-
brom svetle prezentovala aj šortrekárka 
Lea Popovičová. Na 500 m skončila na 

. pozícii, na 1500 m bola o jedno miesto 
horšia. Štafete pomohla k  . priečke. 

Smutní odchádzali hokejisti, ktorí ob-
sadili v šesťčlennom turnaji až 5. priečku, 
keď sa nedokázali v  základnej skupine 
vyrovnať s agresivitou a dôrazom Fínov 
i Nemcov. Konečným 5. miestom v snou-
bordkrose miešaných tímov potešili 
snoubordisti Sára Pitoňáková s Jakubom 
Tomašákom, ktorí boli zhodne na 9. po-

zícii v  individuálnych pretekoch. Blízko 
k úspechu bol krasokorčuliar Lukáš Vá-
clavík, ktorý po krátkom programe vie-
dol, avšak voľná jazda mu nevyšla podľa 
predstáv a skončil siedmy. V top 10 skon-
čili aj miešaná štafeta biatlonistov (8.), 
skokanka na lyžiach Tamara Mesíková 
(9.) a  šortrekárka Michaela Ižarová na 
500 m (10.).  I

ZIMNÝ EYOF 2023 FRIULI VENEZIA GIULIATEXT: PETER PAŠUTH,  FOTO: ANDREJ GALICA

NAJÚSPEŠNEJŠÍ 
BOLI FRANCÚZI

S lovensko v medailovej 
bilancii krajín obsadilo 
20. priečku. Najúspešnejšou 

krajinou so ziskom 7 zlatých, 
6 strieborných a 4 bronzových 
medailí sa stalo Francúzsko. 
Najčastejšie dekorovali 
domácich Talianov, ktorí získali 
21 cenných kovov (6 – 8 – 7). 
Medaily putovali do 23 krajín. 
Vo Friuli Venezia Giulia 
súťažilo vyše 1300 mladých 
športovcov zo 47 krajín.

BOLI FRANCÚZI

MANŽELSKÝ SÚBOJ 
VO FINÁLE

F inále dievčenského 
hokejového turnaja bolo 
aj súbojom manželov 

Lucákovcov. Slovenský výber 
dievčat do 16 rokov viedla Nicol 
Lucák Čupková, na českej 
striedačke bol jej manžel Jan. Na 
medzinárodnej scéne to bol asi 
prvý súboj, v ktorom tímy proti 
sebe viedli manželia. V mužskom 
hokeji k niečomu podobnému 
nedošlo a pravdepodobne ani 
v ženskom, kde sú na striedačkách 
čoraz viac zastúpené ženy.

„Boli medzi nami podpichovačky. 
Povedali sme si však, že nech vyhrá 
lepší a šťastnejší tím. Jeden musel 
vyhrať, druhý prehrať. Mrzí ma, že 
môj prehral, lebo som dosť súťaživá. 
Verím, že ak by sme sa náhodou 
v budúcnosti stretli v ďalšom súboji, 
budem ja spokojnejšia,“ hovorila 
po finále Nicol Lucák Čupková.

MANŽELSKÝ SÚBOJ 
VO FINÁLE

MICHAL ADAMOV (VĽAVO) NA STUPNI PRE VÍŤAZOV 
PO VYTRVALOSTNÝCH BIATLONOVÝCH PRETEKOCH. 
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tedajšia riaditeľka múzea 
Zdenka Letenayová sa pri 
otvorení, symbolicky na-
časovanom na Olympijský 
deň, poďakovala za to, že pri 
rekonštrukcii Domu športu 
na Junáckej ulici sa pamä-
talo aj na múzeum a na prí-
zemí moderného sídla preň 
vyčlenili dôstojný priestor.

Vo Výstavnej sieni Vla-
dimíra Černušáka, ktorá pri 
rekonštrukcii Domu športu 

vznikla na mieste niekdajšej Kongre-
sovej sály, mohli pracovníci múzea na-
trvalo vystaviť časť bohatých zbierok. 
Širokej verejnosti sprístupnili vzácne 
exponáty z  tohto unikátneho ostrova 

V  OSTROV
 ŠPORTOVÝCH
      POKLADOV

ZOZNÁMTE SA: SLOVENSKÉ OLYMPIJSKÉ A ŠPORTOVÉ MÚZEUM

Po 35 rokoch a 242 dňoch 
sa športová verejnosť 
23. júna 2021 konečne 
dočkala vlastnej stálej 
expozície Slovenského 
olympijského 
a športového výboru – 
Slovenského športového 
a olympijského 
múzea (SOŠV – SOŠM) 
v Bratislave. Za dva roky, 
ktoré odvtedy prešli, 
si múzeum získalo veľmi 
dobré meno.
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Múzeum telesnej kultúry 
v Slovenskej republike 
(MTK v SR) založili 

24. októbra 1985. Vzniklo 
ako účelové zariadenie 
Slovenského ústredného výboru 
Československého zväzu 
telesnej výchovy (SÚV ČSZTV). 
Vtedy však ešte nezačalo 
so zbieraním predmetov, 
dokumentov, fotografií, filmov 

a iných vzácnych veci, ktoré 
by dokumentovali úspechy 
slovenských športovcov 
v československej reprezentácii. 
„Začali sme s tým v januári 
1987,“ pripomína niekdajšia šéfka 
múzea Zdenka Letenayová, ktorá 
je teraz zástupkyňa riaditeľky.

Za uplynulých 36 rokov 
dokázali v múzeu zhromaždiť viac 
ako 28-tisíc predmetov zbierkovej 

povahy. Najstaršie z nich 
pochádzajú z konca 19. storočia. 
V knižnici má SOŠM evidovaných 
okolo 13-tisíc kníh, publikácií, 
časopisov a iných tlačív 
z oblasti športu na Slovensku. 
Aktuálne má v digitálnom 
archíve spracovaných viac ako 
55-tisíc fotografií, diapozitívov 
a negatívov. Ďalších viac ako 
100-tisíc fotografií, diapozitívov 

a negatívov na spracovanie 
a archivovanie ešte čaká.

„Každý jeden predmet je pre nás 
vzácny, lebo za každým je príbeh, 
udalosť, osud človeka. Vážime si, 
že nám ho ľudia prinesú, že nám 
ho zveria do opatery. Z ich strany 
je to prejav veľkej dôvery,“ hovorí 
Zdenka Letenayová.

Podľa nej je obdivuhodné, 
že mnohí športovci, tréneri 

KEĎ SA POVIE OLYMPIJSKÉ  A ŠPORTOVÉ MÚZEUMKEĎ SA POVIE OLYMPIJSKÉ  A ŠPORTOVÉ MÚZEUM

ŠPORTOVÉ „KLENOTY“, VYSTAVENÉ V PREDNEJ ČASTI MÚZEA.
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pokladov nášho športu a olympijského 
hnutia na Slovensku.

Za necelé dva roky sa vo výstavnej 
sieni vystriedalo mnoho návštevníkov, 
najmä žiakov základných škôl z  celého 
Slovenska. Aj vďaka ústretovosti a  eru-
dovanosti pracovníkov múzea mali šancu 
počas exkurzie zoznámiť sa s mnohými 
nevšednými a  zaujímavými príbehmi, 
v ktorých hlavnú alebo významnú úlohu 
hrali a hrajú slávni a známi športovci zo 
Slovenska i z bývalého Československa. 
Spoznali životné osudy tých, ktorí nás 
výbornými výkonmi stále tešia, ale aj 
tých, čo už nie sú medzi nami.

Vďaka stálej expozícii začína široká 
verejnosť ale aj školy vnímať, že exis-
tuje múzeum, ktoré sa venuje športovej 
histórii na Slovensku. Pomáha nám to 
napríklad aj v zbierkovej činnosti. Vždy 
je totiž zaujímavejšie darovať alebo za-
požičať exponát múzeu, ktoré má svoju 
výstavnú sieň, a vidieť ho vystavený vo 
svetle re  ektorov,  konštatuje riaditeľ-
ka SOŠM Diana Kosová.

ŠPORTOVÉ ARTEFAKT Y
AJ POD STROPOM
V  tomto múzeu sa netreba zamerať 
iba na exponáty vo vitrínach, resp. na 
stenách. Netreba sa pozerať iba pred 
seba, ale aj nad seba. Lebo nad hlavami 
návštevníkov sú umiestnené medailo-
vé lode našich úspešných olympioni-
kov vo vodnom slalome a v rýchlostnej 
kanoistike.

Návštevníci môžu s  mierne vyvrá-
tenou hlavou obdivovať loď trojnásob-
ných olympijských víťazov v C2 bratov 
Pavla a  Petra Hochschornerovcov, na 
ktorej sa doplavili  k prvému triumfu 
v Sydney 2000, zlatú loď ich nasledov-
níkov Ladislava a  Petra Škantárovcov 
z  OH 201  v  Riu de Janeiro, či jeden 
z  našich štyroch medailových štvor-
kajakov z OH.

Medzi exponátmi nájdete aj bicykle 
legendárnych československých cyklis-
tov Vlastimila Ružičku a Jana Veselého, 
či dúhový dres trojnásobného majstra 
sveta a  olympijského víťaza v  šprinte 

ZOZNÁMTE SA...TEXT: ŠTEFAN ŽILKA, FOTO: ANDREJ GALICA, JÁN SUKUP, ARCHÍV SOŠM
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MNOŽSTVO 
OLYMPIJSKÝCH KOVOV 
NA JEDNOM MIESTE

K  30. výročiu SOŠV pripravilo 
SOŠM od začiatku marca 
do konca mája výstavu 

„Olympijské príbehy a emócie“. 
V jej rámci vystavili viac ako 
40 olympijských medailí, ktoré si 
reprezentanti SR vybojovali pod 
piatimi kruhmi počnúc OH 1996 
v Atlante. Až na tri repliky všetko 
boli originály. Taká jedinečná 
výstava cenných športových 
trofejí na Slovensku ešte nebola. 
A určite dlho ani nebude.

Ako uviedla kurátorka 
a autorka ideového zámeru 
výstavy Zdenka Letenayová, 
slovenskí športovci od roku 
1993 vybojovali na OH a ZOH 
spolu 42 medailových umiestení. 
„V múzeu sme mohli prezentovať 
prvú medailu (bronzovú), 
ktorú získal Jozef Gönci na OH 
1996 v Atlante v streľbe, a tiež 
bronzovú, ktorú na ZOH 2022 
v Pekingu vybojovali hokejisti,“ 
zdôraznila Zdenka Letenayová. 
Súčasťou slávnostného otvorenia 
výstavy k 30. výročiu SOŠV bolo 
uvedenie do života publikácie 
s názvom „Olympijské príbehy 
a emócie“ od autorov Ľubomíra 
Součeka a Jána Súkupa.   I

OLYMPIJSKÝCH KOVOV 

ŠESŤ ZO SIEDMICH MEDAILÍ, KTORÉ SI SLOVÁCI PRINIESLI Z OH 2020 V TOKIU, NA 
PRÍLEŽITOSTNEJ VÝSTAVE „OLYMPIJSKÉ PRÍBEHY A EMÓCIE“.

a ich príbuzní im mnohokrát 
zverili do opatery najcennejšie 
predmety, dokumenty, 
fotografie a iné suveníry, 
ktoré zostali po ich rodinných 
príslušníkoch a príbuzných 
– úspešných športovcoch 
a reprezentantoch. Zverili im 
trofeje či medaily so želaním, 
aby po ich blízkych niečo 
zostalo, aby si ich úspechy 

a výsledky mohli pripomínať aj 
ďalšie generácie. A to aj vtedy, 
keď ich držitelia a darcovia 
už medzi nami nebudú. To je 
veľmi silný motív pre kvarteto 
súčasných pracovníkov múzea, 
ktoré sa o zverené fondy 
aktuálne stará.

Po vzniku samostatnej 
Slovenskej republiky 
a následnom zrušení ČSZTV sa 

Múzeum telesnej kultúry v SR 
stalo útvarom Slovenského 
združenia telesnej kultúry (SZTK) 
a jediným špecializovaným 
múzeom so zameraním na 
históriu športu a olympizmu na 
Slovensku. Od 1. januára 2015 
prešlo pod správu Slovenského 
olympijského výboru (SOV) 
ako jeho organizačná zložka. 
Je členom medzinárodnej 

organizácie olympijských múzeí 
The Olympic Museums Network.

Okrem Bratislavy pripravilo 
SOŠM, predtým MTK v SR, 
mnohé príležitostné výstavy aj 
v ďalších mestách Slovenska. 
Patria medzi ne napríklad 
Košice, Poprad, Kremnica, 
Banská Bystrica, Štrbské Pleso, 
Kežmarok, Piešťany, Topoľčany, 
Trenčín či Žilina. I
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z OH 19  v Montreale Antona Tkáča. 
Takisto dres zápasníckeho bronzového 
olympijského medailistu Jozefa Lohy-
ňa, či súčasti oblečenia našich viace-
rých špičkových strelcov.

Na múzeum pamätala aj trojná-
sobná olympijská víťazka v  biatlone 
Anastasia Kuzminová, ktorá do zbierok 

prispela svojimi čiapkami a  štartov-
ným číslom. Podobne ústretoví boli aj 
zjazdári Adam ampa a Veronika Velez 
Zuzulová, ktorí mu darovali časť svoj-
ho výstroja. Samozrejme, v  múzejnej 
zbierke je aj viacero párov starších či 
novších lyží, vrátane ozrutných sko-
čiek  Martina Švagerka.

Vo vitrínach sú aj súčasti výstroja 
troch našich hokejových brankárov. 
Hokejky z  čias zisku titulov majstrov 
sveta 19 2, resp. 2002, patrili Vladi-
mírovi Dzurillovi a Jánovi Lašákovi. Ja-
roslav Halák zase do múzea priniesol 
lapačku a vyrážačku, s ktorými chytal 
zápasy na ZOH 2010 vo Vancouveri. 
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Pri rekonštrukcii Domu športu 
podporovatelia Slovenského 
olympijského a športového 

múzea pamätali aj na to, že nikdy 
za takmer 36 rokov existencie 
(počas tohto obdobia sa sídlo 
štyri razy sťahovalo) nemalo 
stálu expozíciu a bolo odkázané 
vystavovať svoje exponáty 
v priestoroch iných múzeí. 
Na prízemí obnoveného sídla 
slovenských športových zväzov 
a organizácií predvlani utvorili pre 
SOŠM veľmi dôstojný priestor. 

Častými návštevníkmi tejto 
stálej expozície sú deti zo škôl. 
Pracovníci múzea pre nich 
robia odborný a poučný výklad, 
pripravujú pre nich vedomostné 

testy a rôzne kvízy. „Hravou 
a súťažnou formou chceme, 
aby spoznali úspechy a osudy 
našich úspešných športovcov 
a olympionikov. Zoznamujeme 
ich s ich životnými príbehmi. 
Chceme, aby pre nich boli dobrou 
inšpiráciou, vzorom, poučením, 
receptom na úspešný život,“ 
priblížila nová riaditeľka múzea 
Diana Kosová pomerne častú 
náplň pracovných dní pracovníkov 
múzea.

Jej kolegovia robia presne to, 
o čo ich v marci 1989 poprosila 
mama prvého olympijského víťaza 
v zimnom športe Ondreja Nepelu, 
ktorá darovala do múzea jeho 
športovú pozostalosť aj s prvou 

zlatou olympijskou medailou 
Slováka získanou na ZOH. 
Darovala ju s veľkou prosbou, aby 
sa „na Ondríka nezabudlo“.

SOŠM SPRAVUJE AJ STÁLU 
EXPOZÍCIU LYŽOVANIA 
V KREMNICI
Na základe rokovania Národnej 
banky Slovenska – Múzea 
mincí a medailí v Kremnici, 
Slovenského združenia telesnej 
kultúry a Mesta Kremnica prišlo 
koncom roka 2001 k prevodu 
fondu lyžovania z majetku Múzea 
mincí a medailí do vlastníctva 
Múzea telesnej kultúry v SR. 
V roku 2003 bola sprístupnená 
v spolupráci s Mestom Kremnica 

Stála expozícia histórie lyžovania 
na Slovensku v priestoroch 
Informačného centra mesta 
Kremnica. Túto expozíciu spravuje 
SOŠM.

Od 6. decembra 2013 je 
reinštalovaná expozícia prístupná 
verejnosti v Bellovom dome 
(historická budova v susedstve 
Mestského úradu v Kremnici na 
Štefánikovom nám. č. 14) počas 
sobôt a nedieľ v čase od 12. do 
15. hodiny. V tejto špecializovanej 
expozícii majú záujemcovia 
o lyžovanie podstatne širšiu 
ponuku artefaktov z tohto športu, 
než v polytematicky zameranej 
Výstavnej sieni prof. Vladimíra 
Černušáka v Bratislave. I

KONEČNE STÁLA EXPOZÍCIA KONEČNE STÁLA EXPOZÍCIA 

ČASŤ VÝZNAMNÝCH HOKEJOVÝCH 
ARTEFAKTOV, VYSTAVENÝCH V MÚZEU 
POČAS VLAŇAJŠEJ PRÍLEŽITOSTNEJ 
VÝSTAVY „HOKEJ MENOM SLOVAN“.

MOMENTKA Z MARCOVÉHO UVEDENIA PUBLIKÁCIE „OLYMPIJSKÉ PRÍBEHY A EMÓCIE“ V RÁMCI 
VERNISÁŽE ROVNOMENNEJ VÝSTAVY. OKOLO AUTOROV KNIHY ĽUBOMÍRA SOUČEKA A JÁNA 
SÚKUPA ŠESTICA NAŠICH OLYMPIJSKÝCH MEDAILISTOV – ZĽAVA JOZEF GÖNCI, DANKA 
BARTEKOVÁ, MARIANNA NÉMETHOVÁ-KRAJČÍROVÁ, JURAJ BAČA, MATEJ TÓTH A JOZEF KRNÁČ.
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Kapitánmi reprezentačných tímov 
ČSSR boli zo Slovákov Jozef Golonka 
a Dárius Rusnák. Aj ich dresy tam náj-
dete. Takisto ako hokejku Petra Šťast-
ného zo ZOH 1994 v Lillehammeri, či 
Stanislava Konopáska z MS 1949.

K najnovším prírastkom patrí kom-
binéza olympijskej víťazky v  slalome 
žien na ZOH 2022 v Pekingu Petry Vl-
hovej. A takto by sme mohli pokračovať 
v  prezentácii množstva trojrozmer-
ných predmetov, ktoré môžu návštev-
níci tohto múzea obdivovať zblízka. 

A  môžu si o  nich aj niečo priamo na 
mieste prečítať.

Tí, ktorí pri exkurzii chcú zájsť 
v  histórii športu ešte ďalej, sa môžu 
pokochať pohľadom na bicykel z konca 
19. storočia, resp. preskúmať drevené 
štvorboby z toho istého obdobia.

ČÁSLAVSKÁ: ČASŤ Z MOJICH
MEDAILÍ PATRÍ SLOVÁKOM
Pre mňa sú mimoriadne vzácne zlaté 

medaily najslávnejšej československej 
gymnastky V ry Čáslavskej z OH 19 4 

v Tokiu a z OH 19 8 v Mexico City. Za 
ich cestou do zbierok nášho múzea je 
totiž krásny príbeh, do ktorého som 
sa zapojila na niekoľko etáp,  hovorí 
Zdenka Letenayová. Pani V ra nám 
ich v  septembri 2013 darovala so slo-
vami, že ona na týchto olympiádach 
reprezentovala Československo, preto 
časť medailí patrí aj Slovensku, kde 
mala vždy veľa priaznivcov a  priate-
ľov. Veľmi pekné gesto, ktoré si budem 
vždy vysoko vážiť,  zdôrazňuje bývalá 
dlhoročná šéfka športového múzea. 
Čáslavskej gesto ocenili aj experti, 
ktorí dary sedemnásobnej olympijskej 
víťazky vyhlásili za slovenskú múzejnú 
akvizíciu roka a jej i múzeu udelili vý-
ročnú cenu. 

KUCSERA DAROVAL VŠETKO
Z OH 1924 V PARÍŽI 
Pre múzeum je vzácna aj pozostalosť 
po československom reprezentanto-
vi v  atletike Mikulášovi Kucserovi, 
účastníkovi OH 1924 v Paríži. Narodil 
sa v Budapešti, stredoškolské štúdium 
absolvoval na Reálnom gymnáziu 
v  Kremnici, no väčšinu života prežil 
v Bratislave, kde 28. mája 198  vo veku 
84 rokov umrel. V Bratislave súťažil vo 
farbách 1. ČsŠK Bratislava a  jeho tré-
nerom bol Ján Hajdócy.

V  Prahe, kde vtedy pracoval, sa 
pôvodne prišiel rozlúčiť s  kamarát-
mi, ktorí cestovali na OH v Paríži. Na 
poslednú chvíľu mu však oznámili, že 

NAJVZÁCNEJŠIE EXPONÁTY SOŠM

D ve zlaté medaily legendárnej športovej gymnastky Věry Čáslavskej z OH 
1964 v Tokiu a z OH 1968 v Mexico City  rukavice boxera Jána Zacharu 
z víťazného finále OH 1952 v Helsinkách  kolekcia medailí olympijského víťaza 

v krasokorčuľovaní mužov na ZOH 1972 v Sappore Ondreja Nepelu, od ktorého 
múzeum vlastní viac ako tristo predmetov, dokumentov a suvenírov  dúhový dres 
majstra sveta a zlatá medaila z MS 1974 v cyklistickom šprinte Antona Tkáča 
brankárska hokejka Vladimíra Dzurillu s podpismi spoluhráčov z víťazných MS 1972 
v Prahe  brankárska hokejka Jána Lašáka s podpismi spoluhráčov z víťazných MS 
2002 v Göteborgu  medaily hokejistu Jozefa Golonku z hokejového turnaja na ZOH 
1964 v Innsbrucku (bronz) a na ZOH 1968 v Grenoble (striebro)  strieborná medaila 
futbalového brankára Viliama Schrojfa z MS 1962 v Čile, ako aj plaketa pre najlepšieho 
brankára šampionátu  lopta zo zápasu vo volejbale mužov ČSSR - ZSSR na OH 
1964 v Tokiu o prvé miesto, aj olympijská vlajka s autogramami množstva osobností 
z pozostalosti rozhlasového reportéra Gaba Zelenaya  krasokorčuliarske rondo Jozefa 
Sabovčíka, v ktorom súťažil na ZOH 1984 v Sarajeve.   I

NAJVZÁCNEJŠIE EXPONÁTY SOŠM

MOMENTKA Z VERNISÁŽE VLAŇAJŠEJ VÝSTAVY O VĚRE ČÁSLAVSKEJ. VEDĽA JAPONSKÉHO VEĽVYSLANCA V SR RIADITEĽKA SOŠM DIANA 
KOSOVÁ, VĽAVO ZDENKA LETENAYOVÁ.
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aj on cestuje s nimi. V skoku do výš-
ky síce nezvládol základnú výšku, no 
v Paríži získal také sebavedomie a od-
hodlanie, že po návrate z  olym piády 
skočil československý rekord. Pri re-
kordnom skoku prekonal 185 cm, čo 
by mu na osemčlenné fi nále v  Paríži 
stačilo,  uvádza Zdenka Letenayová.

Ako skúsený bankový úradník 
a  precízny človek mal z  Paríža sta-
rostlivo odložené všetko. Ešte aj lístky 
z  parížskeho metra. Bol to veľmi ele-
gantný pán, dlhé roky pracoval v banke 
v  Bratislave a  neskôr v  Trnave, kde 
je aj pochovaný. Bol tiež riaditeľom 
bratislavskej plavárne Gr ssling. Jeho 
mama bola neter hudobného sklada-
teľa Franza Liszta. Do vysokého veku 
nezaprel v  sebe elegána. Ešte pred 
smrťou nám stihol odovzdať všetko, 
čo sa viazalo k  jeho športovému živo-
tu. Zvyšok nám potom darovala jeho 
rodina, ktorá žila v  Trnave,  priblížila 
životný príbeh Kucseru. 

MRAČNOVÁ: V MÚZEU JE TO 
V DOBRÝCH RUKÁCH 
Veľmi žičlivý postoj mala a  má 
k  nášmu olympijskému a  športovému 
múzeu aj ďalšia skvelá výškarka a  če-
skoslovenská rekordérka Mária Mrač-
nová-Faithová. Aj ona zverila múzeu 
do opatery všetky svoje športové tro-
feje, predmety, dokumenty a  suvení-
ry. Viackrát na túto tému hovorila, že 
v múzeu sa to nestratí, tam je to v naj-
lepších rukách.

Vďaka tomu populárna Faja zásobila 
SOŠM mnohými vzácnymi predmetmi, 
ktoré ju sprevádzali počas jej dlho-
ročnej úspešnej kariéry športovkyne, 
poprednej športovej funkcionárky, 
zakladateľky Olympijskej spoločnosti 
Slovenska, šéfky Slovenského atletic-
kého zväzu i  podpredsedníčky niek-
dajšieho Slovenského olympijského 
výboru. Práve z  tohto zdroja čerpali 
autori jubilejnej výstavy Faja  k  jej 

0. narodeninám v rodných Košiciach.

NAJNOVŠIE PRÍRASTKY

K ombinéza olympijskej víťazky 
v slalome na ZOH 2022 
v Pekingu Petry Vlhovej 

víťazná trofej z Hopmanovho 
pohára v tenise miešaných 
párov z roku 1998, ktorú múzeu 
zapožičal Karol Kučera (získal ju 
spolu s Karinou Habšudovou) 
trofej za 2. miesto v Davisovom 
pohári, ktoré vybojovali slovenskí 
tenisti v roku 2005 (zapožičal 
Karol Kučera)   výstroj a výzbroj 
hokejistu 20. storočia Vladimíra 
Dzurillu  I

NAJNOVŠIE PRÍRASTKY

HISTORICKÚ PRVÚ OLYMPIJSKÚ MEDAILU SAMOSTATNÉHO SLOVENSKA ZÍSKAL NA OH 1996 BRONZOVÝ STRELEC JOZEF GÖNCI. TAKTO SA 
ZAPÍSAL NA MÚZEJNÝ BANER MEDAILISTOV.
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Latka so stojanmi, ktorú múzeu 
venoval jej tréner Viliam Lendel, je 
postavená na výške 192 cm, čo bola 
hodnota Mračnovej posledného česko-
slovenského rekordu...

AJ ČERNUŠÁK , MRÁZ A NEMEČEK 
VENOVALI MNOŽSTVO PREDMETOV
Naše olympijské hnutie prechováva 
veľkú úctu k  historicky prvému pred-
sedovi SOV a prvému Slovákovi v Me-
dzinárodnom olympijskom výbore 
profesorovi Vladimírovi Černušákovi. 
Preto výstavná sieň nesie jeho meno. 
Patril k  iniciátorom a  popredným 

donátorom múzea. Vďaka nemu sa 
môžeme pýšiť aj dielom španielskeho 
maliara Salvadora Dalího,  prezrádza 
Zdenka Letenayová.

Ako ďalšieho zmieňuje vôbec prvé-
ho generálneho sekretára SOV Janka 
Mráza. On nám venoval celý archív 
MS v  klasickom lyžovaní v  roku 19 0 
vo Vysokých Tatrách. Ale takých pod-
porovateľov nášho múzea bolo viac. 
Všetci nám veľmi pomohli už iba tým, 
že na nás pamätali.

Ďalší je bývalý olympijský funkcio-
nár Igor Nemeček, ktorý naň pamätá 
pri každej príležitosti. Aj nedávno sa 
ozval, že má pre múzeum odložené 
predmety, dokumenty a suveníry z ME 
v hádzanej mužov, ktoré boli v januári 
2022 v Maďarsku a na Slovensku. Od-

ložil pre múzeum niekoľko škatúľ vecí, 
ktoré budú ďalším generáciám pripo-
mínať, že aj v zložitej ,covidovej  dobe 
sme úspešne zvládli organizáciu konti-
nentálneho šampionátu hádzanárov,  
zdôraznila Letenayová.

Dodala, že Igor Nemeček na múze-
um pamätal aj ako šéf organizačného 
výboru MS v  ľadovom hokeji, ktoré 
u nás boli v rokoch 2011 i 2019. Z týchto 
šampionátov majú v zbierkach dokonca 
aj oblečenie maskotov – Goolyho a Ma-
cejka. A samozrejme, aj ďalšie množstvo 
predmetov zbierkovej povahy.

OLY VOLÁ ŠKOLY: V MÚZEU BOLO UŽ 
VYŠE DVETISÍC ŽIAKOV
Počas ZOH 2022 v Pekingu SOŠM spus-
tilo program s názvom Oly volá školy . 
Jeho cieľom je priblížiť žiakom základ-
ných a stredných škôl športovú histó-
riu Slovenska, či už v ére samostatnosti 
alebo spoločného československého 
štátu. Počas prehliadok približujeme 
školákom nielen historické úspechy, 
ale aj príbehy športových osobností, 
ktoré sa vyznačujú nezlomnou vôľou, 
vierou vo vlastné schopnosti, ochotou 
prekonávať prekážky a láskou k pohy-
bu. Od februára 2022 sme v našom mú-
zeu privítali už viac ako dvetisíc žiakov 
a  150 pedagógov z  takmer 80 základ-
ných škôl,  hovorí riaditeľka múzea 
Diana Kosová. 

NAJUNIKÁTNEJŠIE 
EXPONÁTY

B icykel z konca 19. storočia 
drevené štvorboby z konca 
19. storočia  rukavice 

svetoznámeho horolezca 
Reinholda Messnera z Nanga 
Parbatu  vyplnená prihláška 
kandidatúry Vysokých Tatier 
o právo zorganizovať ZOH 1984, 
ktorú mal na zasadaní MOV 
v lichtenštajnskom Vaduze 
so sebou člen MOV Vladimír 
Černušák, no nesmel ju podať, 
lebo vláda ČSSR ju neschválila... 
olympijská fakľa, s ktorou štafeta 
s olympijským ohňom bežala 
pred berlínskymi OH 1936 aj cez 
dnešné územie Slovenska (časť 
Bratislava-Jarovce)  zbierka 
olympijských fakieľ z OH a ZOH, 
ktoré sa doteraz podarilo múzeu 
získať a sú vystavené v prednej 
časti stálej expozície.  I

NAJUNIKÁTNEJŠIE 

TOP VÝSTAVY
V HISTÓRII MÚZEA
...na snehu, na ľade – z histórie 
zimných športov na olympijských 
hrách (2002)
Šport a osobnosti – alebo čo 
nenájdete v encyklopédii športu
(2008) 
Víťazstvá a prehry (2013)
Everest (2014)
30x o športe ( 2015)
Nájdi si svoje hobby (2017)
90 rokov slovenského hokeja (2019)
Dokumentarista s citom pre okamih 
– Ladislav Bielik (2019)
Osamelý krasokorčuliar – Ondrej 
Nepela (2021)
Pri mikrofóne Gabo Zelenay (2022)
Olympijské príbehy a emócie 
(2023)
Tour Východu – cyklistické
Preteky mieru (2023)

TOP VÝSTAVY

ČASTÝMI NÁVŠTEVNÍKMI MÚZEA SÚ DETI ZO ŠKÔL. NA SNÍMKE SA IM VENUJE VILIAM 
KARÁCSONY ZO SOŠM V SPOLOČNOSTI DANKY BARTEKOVEJ.
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Dnešná mládež sa neuspokojí len 
s  obzeraním predmetov. Na jej prilá-
kanie slúžia aj trenažéry – cyklistický 
a  zjazdársky, či veľkorozmerný stolný 
hokej. Návštevu múzea si tak ľudia môžu 
spestriť aj vlastnou aktivitou. Výni-
močnosť trenažérov je v  tom, že si na 
nich môžu vyskúšať aj šport zdravotne 
znevýhodnených športovcov. Konkrétne 
to, aké to je bicyklovať s jednou nohou, 
alebo aké to je lyžovať v plnej rýchlosti, 
ak nevidíte celú trať,  dop ňa riaditeľka. 

Modernosť múzea podčiarkuje aj ob-
razová video i fotoprezentácia význam-
ných momentov z histórie slovenského 
športu a  olympijského hnutia, ako aj 
videoprofi lov našich olympijských 
medailistov s titulkami v slovenčine aj 
v angličtine v rámci projektu Virtuálnej 
siene slávy olympionikov zo Slovenska. 
Expozícia olympijských pochodní z OH 
a  ZOH je zase interaktívne prepojená 
s  informáciami o  našich výpravách na 
jednotlivých hrách.

DEJISKO SLÁVNOSTNÝCH AKCIÍ
AJ TLAČOVIEK
Priestory Výstavnej siene prof. Vla-
dimíra Černušáka slúžia nielen na 
prezentáciu rozmanitých športových 
artefaktov, ale sa využívajú aj na sláv-
nostné či ofi ciálne akcie. Napríklad 
na prezentácie kníh, teambuildingy, 
spomienkové podujatia, vyhlasovanie 
najúspešnejších športovcov športo-
vých organizácií, tlačové besedy SOŠV 
aj iných subjektov, či v  covidovom  
období aj na vyhlásenie Športovca 

roka 2020 alebo na online konferenciu 
SPORT (R)EVOLUTION.

Vďaka takýmto aktivitám sme už 
pevne v  povedomí odbornej športovej 
verejnosti aj médií,  hovorí Diana Ko-
sová a dodáva: K májovej Noci múzeí 
sme v  rámci výstavy Olympijské prí-
behy a emócie  pripravili autogra miádu 
našich medailistov z  OH, strelcov 
Danky Bartekovej a Jozefa G nciho. Po 
nej sme si spoločne s fanúšikmi sloven-
ského hokeja pozreli zápas Slovensko – 
Lotyšsko na svetovom šampionáte. Aby 
sme divákom priniesli kvalitnejší záži-
tok, zápasom nás sprevádzali hokejové 
osobnosti Slovenska.

ČO SA CHYSTÁ NA NAJBLIŽŠIE 
MESIACE?
V  roku 2022 bol pre príležitost-
né výstavy vytvorený v  rámci mú-
zea samostatný priestor za veľkou 
videostenou. Po aktuálne prebiehajú-
cej výstave k  5. výročiu legendárnych 
cyklistických Pretekov mieru (skončí 
sa v auguste) tam do konca roka budú 
inštalovať ešte dve príležitostné výsta-
vy – jednu v spolupráci so Slovenským 
zväzom tanečného športu a  druhú so 
Slovenskou gymnastickou federáciou.

V  roku 2024 budú naše aktivi-
ty smerovať najmä k  Hrám III. 
olympiády v  Paríži a  k  zaujímavým 
okrúhlym výročiam. Jednou z  dlho-
dobo plánovaných aktivít je otvorenie 
Virtuálnej expozície československého 
olympijského dedičstva, na ktorej spo-
lupracujeme s  Českým olympijským 

výborom a s Českým národným múze-
om. Túto expozíciu vytvárame v rámci 
programu Erasmus  a  bude fi nanco-
vaná z  prostriedkov Európskej únie,  
dop ňa riaditeľka múzea. I

OTVÁRACIE HODINY
Pre verejnosť: v sobotu, nedeľu 
a v pondelok od 12:00 do 17:00 h, 
cez týždeň sú skupinové vstupy, 
objednané cez rezervačný systém.
Počas víkendov funguje ako 
sprievodkyňa po múzeu aj dvojnásobná 
strieborná olympijská medailistka 
a najlepšia slovenská gymnastka 
20. storočia Marianna Némethová-
Krajčírová, ktorá 1. júna oslávila 
75. narodeniny.

DEĽBA PRÁCE
V MALOM KOLEKTÍVE
DIANA KOSOVÁ: Od júna 2022 je 
riaditeľkou múzea, keď na pozícii 
vystriedala Zdenku Letenayovú. 
Vedie malý kolektív erudovaných 
pracovníkov.
ZDENKA LETENAYOVÁ: V múzeu 
pracuje 37 rokov, z toho 30 
rokov bola jeho riaditeľka. 
V súčasnosti je zástupkyňa 
riaditeľky pre odbornú činnosť. 
Bola autorka a kurátorka 
mnohých doterajších výstav a je 
iniciátorka chystaných výstav 
a spomienkových akcií pod 
patronátom múzea.
XENIA SITARČÍKOVÁ: Funkčne 
najstaršia pracovníčka múzea, 
kde pracuje 38 rokov. Má na 
starosti knižničný fond múzea. 
VILIAM KARÁCSONY: V múzeu 
pracuje 18 rokov, má na starosti 
najmä fotografický fond múzea 
a jeho komplexnú digitalizáciu.

DEĽBA PRÁCE

EXPOZÍCIA OLYMPIJSKÝCH POCHODNÍ JE VYSTAVENÁ V PREDNEJ ČASTI MÚZEA.
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Dnes si už len málo starších 
cyklistických fanúšikov spomína, 
že podobný ošiaľ, ako prežívame 
vďaka Petrovi Saganovi pri Tour 
de France, vládol voľakedy aj priamo 
v našich končinách. Pred 75 
rokmi, 1. mája 1948, sa totiž 
narodili legendárne etapové 
cyklistické Preteky mieru. 
Dostali prezývku Tour Východu.

RETRO: 75 ROKOV CYKLISTICKÝCH PRETEKOV MIERU

MOMENTKA Z ČIAS ZAČIATKOV 
PRETEKOV MIERU. NA ZAPLNENOM 
ŠTADIÓNE PRAŽSKEJ SPARTY 
SA AKO PRVÉ ZJAVILI ČESKO-
SLOVENSKÉ LEGENDY JAN VESELÝ 
A VLASTIMIL RUŽIČKA.

C NAJČASTEJŠÍ CELKOVÍ VÍŤAZI: 5-krát: STEFFEN WESEMANN (Nem., 1992/96/97/99/2003),
4-krát: RYSZARD SZURKOWSKI (Poľ., 1970/71/73/75), UWE AMPLER (NDR, 
Nem., 1987/88/89/98), 2-krát: GUSTAV ADOLF SCHUR (NDR, 1955/59), SERGEJ 
SUCHORUČENKOV (ZSSR, 1979/84), OLAF LUDWIG (NDR, 1982/86)
C NAJČASTEJŠÍ VÍŤAZI SÚŤAŽE DRUŽSTIEV: 20 ZSSR, 11 NDR/Nemecko,
9 Poľsko, 5 ČSR/ČSSR/ČSFR
C NAJVIAC ETAPOVÝCH VÍŤAZSTIEV SPOLU: 38 Olaf Ludwig (NDR), 18 Ste¦ en Wesemann
(Nem.), 16 Jan Veselý (ČSR), 14 Stanislaw Szozda, 13 Ryszard Szurkowski (obaja Poľ.), 
12 Vlastimil Ružička (ČSR), ... zo Slovákov 3 Ján Svorada (ČSFR), po 2 Pavol Gálik, 
Jozef Regec, po 1 Dušan Zeman, Ján Wenczel, Anton Novosad (všetci ČSSR)
C NAJVIAC ETAPOVÝCH VÍŤAZSTIEV V JEDNOM ROČNÍKU: 7 Ludwig (1986) 
a Wesemann (1996), 6 Valerij Lichačov (ZSSR, 1973) a Szozda (1974)

HISTORICKÉ „NAJ“ PRETEKOV MIERUHISTORICKÉ „NAJ“ PRETEKOV MIERUHISTORICKÉ „NAJ“ PRETEKOV MIERU

TOUR 
VÝCHODU
cyklistické Preteky mieru. 
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T
our de France u  nás v  po-
sledných rokoch láka k obra-
zovkám masy. Naživo si celé 
hodiny vychutnávajú nároč-
né súboje najlepších cestných 
cyklistov sveta. Svoje čaro má 
však pre nich aj malebná sce-
néria krajiny, ktorou sa rúti 
pestrofarebný pelotón. Zväč-
ša sa jazdí po francúzskych 
cestách, ale Tour už často 
zavítala aj do iných štátov. 

Je to zakaždým obrovský športový záži-
tok, ktorý si užívajú stámilióny divákov 
v mnohých kútoch celom svete.

Pre Slovákov v posledných rokoch bolo 
dianie na Tour umocnené výkonmi Petra 
Sagana, víťaza mnohých etáp a rekordné-

ho sedemnásobného triumfátora v  boji 
o zelený dres. Niektorí mladí ľudia u nás 
sa dokonca domnievajú, že sláva našej 
cestnej cyklistiky sa začala až Saganom...

TRADIČNE CEZ TRI KRAJINY, 
POTOM AJ V ZSSR
Aj Preteky mieru celé desaťročia po-
dobne elektrizovali davy v  bývalom 
Česko-Slovensku, takisto v  Poľsku 
a  v  Nemeckej demokratickej repub-
like (ich trať viedla tradične cez tie-
to tri krajiny), ale aj inde. Státisíce 
ľudí lemovali cesty alebo si obsadili 
miesta na veľkých vypredaných cie-
ľových štadiónoch, a  milióny ďalších 
netrpezlivo čakali na priame roz-
hlasové reportáže. Neskôr, koncom 

TEXT:  ZDENKO KRÍŽ, FOTO: ARCHÍV SOŠM, ŠTARTFOTO RETRO

VÍŤAZNÁ RADOSŤ VLASTIMILA MORAVCA 
A TRÉNERA KAMILA HAŤAPKU PO TRIUMFE 
V PM 1972.

JAN SMOLÍK SA STAL CELKOVÝM VÍŤAZOM 
PRETEKOV MIERU V ROKU 1964.

JÁN SVORADA V ROKU 1990 VYHRAL PM 
AKO HISTORICKY JEDINÝ SLOVÁK.

SLOVENSKÉ 
ETAPOVÉ MESTÁ 
PRETEKOV MIERU
BANSKÁ BYSTRICA: 1963, 1973, 
1976, 1973, 1988, 1990
DUBNICA: 1965, 1973, 
1979, 1982, 1988
BRATISLAVA:1960, 1963, 1988
KOŠICE: 1963, 1979
POPRAD: 1973, 1976
ŽILINA: 1948, 1988
SVIT: 1966
LEVICE: 1988

SLOVENSKÉ 
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Dnes 91-ročný KAMIL HAŤAPKA patrí medzi 
našich najúspešnejších trénerov nielen 
na cyklistických MS, ale aj na Pretekoch 

mieru. Po prvý raz sa na nich objavil ako 
rozhodca na motorke ešte v roku 1962. 
A potom prišli dva bloky jeho trénerského 
účinkovania na tomto podujatí (1970 – 72 
a 1985 – 87), keď viedol čs. reprezentáciu. 
Pod jeho taktovkou triumfoval v roku 1972 
v celkovom poradí Vlastimil Moravec.

„Preteky mieru boli výnimočné športovo-
spoločenské podujatie. Štartovať na 
nich bola česť pre každého pretekára 
a vidieť ich zážitok pre všetkých fanúšikov. 
Ich úroveň – organizačná, ale najmä 

výkonnostná, sa veľmi rýchlo zvyšovala. 
Keď v roku 1952 pribudli aj etapy v NDR 
a silný tím tejto krajiny, zvýšila sa rivalita. 
Najmä preto, lebo tri organizátorské štáty 
sa chceli predviesť v čo najlepšom svetle.

Mestá v ČSR/ČSSR, Poľsku i v NDR sa 
často predháňali v iniciatíve, aby dostali 
prívlastok etapové. Nebolo to len o reklame. 
Pred súťažami sa opravili cesty, po ktorých  
mal ísť pelotón, postavili sa nadjazdy či 
podjazdy, aby sa nemusela upraviť železničná 
doprava, rekonštruovali sa cieľové štadióny. 
Dnes to znie neuveriteľne, ale o Preteky 
mieru bol taký záujem, že v deň príjazdu 
pelotónu do etapového mesta sa v úradoch, 

či fabrikách často upravoval pracovný 
čas – aby diváci neutekali z práce...

Rivalita v pelotóne bola veľká nielen medzi 
jazdcami organizátorských krajín, ale každý rok 
silné tímy posielali ZSSR, vtedajšia Juhoslávia, 
ale aj Taliansko, Francúzsko, Belgicko či 
Holandsko. Pre nich to bol odrazový mostík 
na prestup medzi profesionálov. Najradšej 
si spomínam na rok 1972, keď sme mali 
naozaj skvelý tím. Až do poslednej etapy vo 
vyrovnaných pretekoch nebolo nič jasné. 
Vlastimil Moravec si vďaka podpore celého 
kolektívu udržal 2-sekundový náskok a na 
vypredaný stotisícový štadión vo Varšave 
prišiel do cieľa v žltom tričku víťaza.“ I

BOLA TO AMATÉRSKA TOUR DE FRANCEBOLA TO AMATÉRSKA TOUR DE FRANCE
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50. rokov, sa postupne presunuli pred 
televízne obrazovky.

Preteky mieru (PM) od svojho zrodu 
doslova opantali po športe bažiacich fa-
núšikov. Aj preto, že po 2. svetovej vojne 
sa športový život rozbiehal iba pomaly. Vo 
veľkej povojnovej eufórii sa vydali na trať 
v  rámci osláv Sviatku práce 1948 hneď 
dva pelotóny. Jeden z Prahy (P) do Varša-
vy ( ) a druhý v rovnakom čase opačným 
smerom. Spočiatku mali pracovný názov 
Varšava . Prvý ročník z Prahy do hlavné-

ho mesta Poľska mal sedem etáp a 1104 
km a z Varšavy do Prahy päť etáp a 8 2 
km. Obaja premiéroví víťazi boli jazdci 
bývalej Juhoslávie Alexandr Zorič a Au-
gustin Prosenik. Pri triumfe Prosenika 
na varšavskom štadióne ho oslavovalo 
takmer stotisíc nadšených divákov.

Od roku 1952 sa k  hlavným mestám 
Československa a Poľska pridalo aj hlavné 
mesto vtedajšej NDR – Berlín a  zrodila 
sa značka P –  – B. Poradie písmen sa 
každoročne obmieňalo podľa toho, kadiaľ 
viedla trať. Ofi ciálnym logom PM bola 
Picassova holubica mieru. Preteky mie-
ru zastrešovali a  prostredníctvom štátu 
fi nančne zabezpečovali tri ústredné den-
níky komunistických strán organizátor-
ských krajín – Rudé právo, Trybuna ludu 
a Neues Deutschland. Využívali ich aj ako 
nástroj svojej propagandy.

Preteky mieru sa postupne stali naj-
väčšími amatérskymi cyklistickými pre-
tekmi na svete. Kvalita jazdcov v pelotóne 
rástla a veľkú prestíž mala aj súťaž repre-
zentačných družstiev. Napriek ideologic-
kému podtónu bola na tomto podujatí pre 
desiatky miliónov fanúšikov podstatná 
ich výnimočná športová hodnota, súboje 
najlepších amatérskych cyklistov sveta a 
atmosféra. udia sa na májové cyklistické 
dni naozaj úprimne tešili.

PRVÝ ČS. VÍŤAZ VESELÝ, AJ 
RUŽIČKA SA STAL LEGENDOU
Už v I. ročníku PM štartovali v drese ČSR 
aj dvaja Slováci – Jozef Ďordík z Brezna 
a  Karol Herceg z  Bratislavy. Obidvaja 
mali na konte málo tréningových kilo-
metrov potrebných na takéto náročné 
podujatie. Len s vypätím všetkých síl ho 
nakoniec dokončili. Herceg mal už 35 
rokov. Hneď v  prvej etape sa zaplietol 
do pádu a prvú noc prečkal v nemocnici. 
Nevzdal sa. Na poľské územie prišiel ako 
prvý jazdec a dostal osobitnú cenu – 30 
kíl šunky. Ceny bývali niekedy, najmä 
v začiatkoch, dosť bizarné.

V ďalších rokoch sa hrdinami PM stali 
Čech Jan Veselý a rodák z českých Loun, 
v bratislavskej Rači žijúci Vlastimil Ru-
žička. Jan Veselý triumfoval v celkovom 
poradí v roku 1949. Funkcionári ho po-
klepkávali po ramenách a  diváci nosili 

na rukách. Vyhral spolu 1  etáp. Bol sláv-
nejší ako naši herci či speváci. Keď však 
o osem rokov neskôr nedokončil Preteky 
mieru, tí istí funkcionári sa mu kruto 
obrátili chrbtom... Vlastimil Ružička PM 
síce celkove nevyhral, ale v  roku 1950 
obsadil 3. miesto a  o  štyri roky neskôr 
skončil dokonca druhý. Bol povestný 
odvážnou jazdou na štadiónoch, spolu 
vyhral 12 etáp – v rokoch 1950 aj 1951 
po štyri. Legendárne boli jeho kokteily 
v cyklistickej fľaši. Jeho osviežili, ale os-
tatným sa z nich zdvíhal žalúdok...

SMOLÍČEK-PACHOLÍČEK , 
DVOJSEKUNDOVÝ MORAVEC 
A SLOVÁK SVORADA
V roku 19 4 prišiel v žltom tričku víťa-
za do cieľa v Prahe ďalší legendárny čs. 
cyklista Jan Smolík. Bol to všestranný 
jazdec bez výraznejšej slabiny.  Dokázal 

RETRO: 75 ROKOV CYKLISTICKÝCH PRETEKOV MIERU

58   OLYMPIC.SK JAR / LETO 2023  WWW.OLYMPIC.SKOLYMPIC.SK JAR / LETO 2023  WWW.OLYMPIC.SKOLYMPIC.SK

PAVEL DOLEŽEL, ktorý má 82 rokov, 
je jeden z najintímnejších znalcov 
Pretekov mieru. Šesťkrát na nich 

súťažil (v roku 1965 skončil celkovo 
druhý) neskôr spolukomentoval pre Čs. 
televíziu, potom ako tréner viedol tím 
ČSSR a v závere bol aj riaditeľ PM.

„Preteky mieru boli najkrajšou časťou 
môjho života. Často sa mi doteraz 
snívajú o nich aj farebné sny. Atmosféra, 

ktorá sprevádzala väčšinu etáp, bola 
nenapodobiteľná. V čase najväčšej slávy 
diváci nielen pri trati, rádiách, neskôr aj 
pri televíznych obrazovkách intenzívne 
prežívali naše úspechy, ale aj neúspechy. 
Preteky mieru dokázali zmobilizovať 
všetky generácie, dokonca aj ľudí, 
ktorí sa o šport príliš nezaujímali.

Dnes niektorí odborníci, najmä tí, ktorí 
Preteky mieru nezažili osobne, hovoria, že 

to bolo príliš zideologizované podujatie. 
Garantujem vám, že drvivá väčšina 
pretekárov ani netušila, kto ich organizuje a či 
majú aj iné ako športové ciele a propagáciu 
mieru vo svete. Májové etapy sme považovali 
za naozajstný sviatok amatérskej cyklistky.

Od roku 1990 však Preteky mieru začali 
postupne strácať svoj lesk. Mali sme veľkú 
snahu zvýšiť ich prestíž, ale nepodarilo sa 
to.“ I

NAJKRAJŠIA ČASŤ ŽIVOTA

POLIAK RYSZARD SZURKOWSKI 
VYHRAL PRETEKY MIERU ŠTYRIKRÁT 
ZO ŠIESTICH ŠTARTOV A V ŽLTOM 
DRESE VEDÚCEHO PRETEKÁRA 
ODJAZDIL REKORDNÝCH 49 ETÁP.

GUSTAV ADOLF SCHUR (VPRAVO) Z NDR 
AKO PRVÝ V HISTÓRII VYHRAL PRETEKY 
MIERU DVAKRÁT. NA ŠTADIÓNE SLOVANA 
V BRATISLAVE V ROKU 1960 GRATULOVAL 
VÍŤAZOVI ETAPY BELGIČANOVI COVENSOVI.

NAJKRAJŠIA ČASŤ ŽIVOTA
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vyhrávať nielen prémiové špurty, ale 
aj etapy. Stal sa miláčikom fanúšikov. 
Často ho pri trati povzbudzovali rôznymi 
transparentmi ako napríklad Smolíčku, 
pacholíčku, vyhraj nám zas etapičku.  
Za celkové prvenstvo ho vtedy odmenili 
motocyklom Jawa 350. 

Azda najdramatickejší ročník Pre-
tekov mieru sa išiel v  roku 19 2. Až do 
poslednej etapy bol vyrovnaný súboj 
čs. reprezentanta Vlastimila Moravca 
a Vladislava Neľjubina zo ZSSR. Rozdiel 
medzi nimi v prospech Moravca bol iba 
dve sekundy. Tie sa dali nazbierať nielen 
v úniku, ale aj za bonifi kácie na rýchlost-
ných prémiách. Vtedajší tréner čs. cyklis-
tov Kamil Haťapka naordinoval osobku  
na súpera, ktorého mal strážiť Dušan 
Zeman. Na jednej z prémií v plnej rých-
losti obidvoch jazdcov vynieslo na kraj 
cesty, kde spadli. Zeman si zlomil ruku, 
ale Neľjubin nezískal cenné sekundy.

Veľké chvíle prišli pre našu cyklistiku 
na PM v roku 1990. Celkový triumf vtedy 
slávil Slovák Ján Svorada. Na Pretekoch 
mieru odštartoval rodák z  Trenčína 
svoju neskoršiu úspešnú profesionálnu 
kariéru. Cyklistikou sa potom živil ešte 
ďalších 19 rokov.  Jediný slovenský cel-
kový víťaz PM si však v roku 1993 vybral 
české občianstvo.

ZAPOJENIE SOVIETSKEHO ZVÄZU 
A HROZBA ČERNOBYĽU
V roku 1985 pribudli do itineráru Pretekov 
mieru štyri etapy v Moskve a o rok neskôr 
bol štart podujatia v Kyjeve. Malo to byť 
spestrenie, lenže neskôr sa ukázalo, že to 
bola veľmi nešťastná voľba. Desať dní po 
výbuchu neďalekej jadrovej elektrárne 
v Černobyli prišlo na štart do Kyjeva iba 
11 družstiev. Informácie o nešťastí a naj-
mä  jeho rozsahu sa tajili, bagatelizovali 
a  boli často prekrúcané. Časť družstiev, 
predovšetkým zo západnej Európy, zosta-
la na poslednú chvíľu doma.

Československý tím na preteky po 
počiatočnom váhaní najmä z  politic-
kých dôvodov vycestoval. Doma zostal 
z nominovaných iba Vladimír Kozárek, 
ktorý mal svadbu. V Kyjeve odštartovalo 
len 4 jazdcov – zhruba polovica zvy-
čajného počtu.

Konvoj PM zostal v  škodlivom pro-
stredí šesť dní. Dostával rôzne, často 
protichodné pokyny. Najskôr, aby pre-
tekári v hoteli čo najviac vetrali, vzápä-
tí, aby čo najmenej otvárali okná. O deň 
neskôr, aby sa často sprchovali a potom, 
aby čo najmenej používali vodu. Ne-
odporúčali im jesť čerstvé ovocie a ze-
leninu, ale každý deň ju mali v jedálni... 
Na kontrolných bodoch dozimetre pí-
pali, ale cyklistov a funkcionárov vojaci 
aj policajti ubezpečovali, že všetko je 
v norme.

Napriek dusnej atmosfére sa na Ukra-
jine čs. družstvu v pretekoch darilo. Slo-
venský nováčik v tíme Jozef Regec vyhral 
etapu v Kyjeve a potom sedem dní išiel 
v  žltom drese vedúceho pretekára. Po 
návrate domov sa všetci naši účastníci 
povinne podrobili dôkladnej prehliad-
ke. Lekári nič podozrivé nenašli. Až po 
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Ako 21-ročný mladý redaktor denníka 
ŠPORT sa autor tohto článku ZDENKO 
KRÍŽ dostal premiérovo na Preteky 

mieru v roku 1971 a potom ešte deväťkrát.
„Na Pretekoch mieru nebola núdza 

ani o úsmevné situácie. V 70. rokoch 
minulého storočia sa začínala éra tzv. 
socialistického striptízu. Hoci naši 
reprezentanti žobronili u trénera Kamila 
Haťapku aspoň o účasť na krátkej časti 

oficiálneho programu v nočnom hotelovom 
bare v Karlových Varoch – neuspeli. 
Haťapka však často dokázal prekvapiť 
a netradične motivovať svojich zverencov.

Ráno na deviatu zvolal poradu 
realizačného tímu a niekoľkých novinárov. 
Vo veľkom apartmáne ich už vítal populárny 
zabávač Miroslav Horníček. Ten korenistými 
vtipmi a príhodami rozveselil prítomných. 
Vtom sa otvorili dvere a v minišatách 

s kotúčovým magnetofónom B-73 pod 
pazuchou vkĺzla do izby profesionálna 
nočná striptérka. Po súkromnom 
predstavení chcel tréner od svojich 
zverencov jediné – aby podávali výkony 
nad sto percent. Naši pretekári odvtedy 
hýrili aktivitou a zakaždým vyžmýkali zo 
seba maximum. Po ôsmich ďalších etapách 
sa stal celkovým víťazom Pretekov mieru 
Vlastimil Moravec...“ I

NAŠIEL SA ČAS AJ NA STRIPTÍZ

NA MOMENTKE Z ROKU 1976 NA 
NAJVYŠŠOM ETAPOVOM STUPNI 
SLOVÁK PAVOL GÁLIK, VĽAVO PIKUUS 
ZO ZSSR, VPRAVO MORAVEC Z ČSSR. DO 
RÚK PREMIANTOV NEODMYSLITEĽNE 
PATRILI MIEROVÉ HOLUBICE.

NAŠIEL SA ČAS AJ NA STRIPTÍZ
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18 rokoch zistili Regecovi zhubný nádor 
na obličke. Našťastie sa z choroby vyst-
rábil. Nikto mu nepotvrdil, ale ani nevy-
vrátil jej súvis s rádioaktívnym mrakom 
z Černobyľa.

SCHUR, SZURKOWSKI, LUDWIG 
A MNOHÉ ĎALŠIE ESÁ
Na Pretekoch mieru počas ich existen-
cie štartovalo vyše stovky budúcich či 
aktuálnych majstrov sveta dospelých 
aj juniorov, na ceste, dráhe i  v  cyklo-
krose, medzi profesionálmi i amatérmi. 
Spomeňme aspoň niekoľko veľmi sláv-
nych mien: Gustav Adolf Schur, Olaf 
Ludwig, Bernd Drogan, Uwe Ampler či 
Steffen esemann z NDR Nemecka, 
Ryszard Szurkowski, Stanislaw Szozda 
či Lech Piasecki z  Poľska, Sergej Su-
choručenkov, Viktor Kapitonov či Dža-

molidin Abdužaparov zo ZSSR, alebo 
Ji í Škoda z ČSSR.

Po tom, čo v roku 1989 padli komu-
nistické režimy vo viacerých krajinách 
Európy a  najlepším pretekárom sa 
otvorila cesta do profi tímov, však za-
čali Preteky mieru postupne upadať. 
Navyše v  roku 1995 Medzinárodná 
cyklistická únia (UCI) spojila profesio-
nálny a amatérsky pelotón do jedného. 
A  zrazu sa z  najväčších amatérskych 
cyklistických pretekov stali iba jedny 
z  mnohých. Preto je kredit piatich 
celkových víťazstiev historického re-
kordéra Nemca Steffena esemanna 
z  tohto obdobia nižší, ako v  prípade 
triumfov jeho predchodcov.

Prehnane ambiciózne plány zapojiť 
do súťaže etapové mestá ako Moskva 
a premiérovo aj Paríž nakoniec strosko-

tali najmä na nedostatku fi nančných 
zdrojov. V  roku 2001 sa išli preteky 
pre viaceré problémy iba z  Prahy do 
Varšavy. V  roku 2004 prišlo zdanlivé 
oživenie – PM odštartovali v  Bruseli. 
Ale keď potom od ich fi nancovania od-
skočilo niekoľko nemeckých sponzorov 
a organizátori nenašli pochopenie ani 
u  zakladajúcich cyklistických zväzov, 
začal týmto slávnym pretekom zvoniť 
umieračik.

V  roku 2005 sa Preteky mieru neko-
nali a o rok neskôr sa išiel ich posledný 
ročník. Ten však už mal iba veľmi málo 
spoločného s pôvodným podujatím. Týž-
dňové etapové preteky z Linzu do Han-
noveru – to už bola labutia pieseň kedysi 
legendárnych a  extrémne populárnych 
Pretekov mieru, ktoré by 1.  mája 2023 
oslávili 5. narodeniny.  I
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D lhoročný redaktor denníka Šport ĽUDOVÍT 
LUČANIČ absolvoval 25 ročníkov Tour de 
France, ale bol od roku 1985 aj deväťkrát 

v konvoji Pretekov mieru. Má teda dostatok 
skúseností na porovnanie oboch podujatí. 

„Spoločným menovateľom oboch podujatí 
bola schopnosť vzbudiť masový cyklistický 
ošiaľ nielen jazdcov, ale aj bežnej populácie, 
miliónov divákov pri trati či pri obrazovkách. 
Súčasne je medzi týmito dvoma podujatiami 
aj obrovský rozdiel. Tour de France sú 
mamuťou športovou akciou, majú podstatne 
početnejší pelotón, dlhšie etapy, ich cieľ nie 

je na štadiónoch, ale na cestách – spravidla 
mimo centra miest. Je to vo veľkej miere 
obrovský biznis a reklama. Okrem kvalitného 
športu približujú najmä televíznym divákom 
aj prírodné a kultúrne pamiatky, popri ktorých 
sa presúva pelotón. Majú celkom inú logistiku, 
oveľa väčšie zázemie a najmä počty ľudí, 
ktorí sú priamo či nepriamo zainteresovaní do 
tohto cyklistického divadla pod holým nebom.

Na Preteky mieru sa každoročne 
akreditovalo okolo sto novinárov. Všetci 
sa aspoň z videnia poznali, často aj 
spolupracovali. Na Tour de France ich 

chodí každoročne 1500 – 2000! Na PM bola 
domácka atmosféra. Novinári sa s pretekármi 
stretávali na štarte, jazdili v konvoji za 
nimi, stretli sa s nimi v cieli na ploche 
futbalových alebo atletických štadiónov 
a potom ešte večer v hoteli, pretože väčšina 
konvoja bývala v dvoch – troch hoteloch.

Na Tour sa oveľa väčší dôraz ako na PM 
kladie na propagáciu a marketing. Napríklad 
hodinu pred jazdou pelotónu ide po trase 
etapy reklamná karavána. Každý deň 
rozhadzuje divákom pri ceste suveníry za 
desiatky, ba možno stovky tisíc eur.“ I

SPOLOČNÝ MENOVATEĽ – CYKLISTICKÝ OŠIAĽ

RETRO: 75 ROKOV CYKLISTICKÝCH PRETEKOV MIERU

FENOMENÁLNY ŠPURTÉR OLAF LUDWIG 
Z NDR DVAKRÁT ZÍSKAL CELKOVÝ TRIUMF 
A VYHRAL NA PM 38 ETÁP!

AJ SERGEJ SUCHORUČENKOV ZO ZSSR 
TRIUMFOVAL CELKOVE DVA RAZY.

UWE AMPLER ZÍSKAL ŠTYRI CELKOVÉ 
TRIUMFY – AKO REPREZENTANT NDR 
I NEMECKA.

SPOLOČNÝ MENOVATEĽ – CYKLISTICKÝ OŠIAĽ
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zda ani bojkoty olympijských 
hier 19  v  Montreale (zo 
strany afrických krajín), 1980 
v Moskve (zo strany Západu) 
a 1984 v Los Angeles (zo stra-
ny tzv. Sovietskeho bloku) 
nerozčesli olympijský a špor-
tový svet tak veľmi, ako ag-
resia, ktorú 24. februára 2022 
spustilo Rusko s  podporou 
Bieloruska proti Ukrajine. Pri 
bojkotoch bolo vyhrotenie 
krátke, ale v  tomto prípade 
všetko trvá už bezmála pol-
druha roka.

Zrejme nikto by v tomto čase nechcel 
byť v koži prezidenta Medzinárodného 
olympijského výboru (MOV) Thomasa 
Bacha. Aby olympijské hnutie prežilo 
s  čo najmenšou ujmou túto obrovskú 
krízu, musí obratne manévrovať, pri-
čom čelí tvrdým útokom a tlaku z rôz-
nych strán – od mnohých politikov 
na vylúčenie ruských a  bieloruských 
športovcov, zo strany OSN zase, aby 
MOV nediskriminoval športovcov na 
základe ich štátnej príslušnosti. To, čo 
sledujeme, jednoznačne vyvracia mý-
tus o apolitickosti športu, na ktorú sa 
niektorí stále naivne odvolávajú.

Už v lete budúceho roka bude Paríž 
hostiť Hry III. olympiády. V  tejto 
chvíli však asi nikto nevie s  istotou 
povedať, ako to dopadne s účasťou rus-
kých a bieloruských športovcov na OH 
– a v prípade ich prítomnosti, ako by to 
zase dopadlo nielen s účasťou ukrajin-
skej výpravy, ale aj  jej sympatizantov 
z iných krajín. Ukrajinská vláda svojim 
športovcom zakázala zúčastňovať sa 
na všetkých súťažiach s účasťou Rusov 
a  Bielorusov, vrátane olympijských 
kvalifi kácií. Hrozba jej bojkotu účasti 
na OH je tiež možná.

TRETIE RUSKÉ PORUŠENIE 
OLYMPIJSKÉHO PRÍMERIA
Len štyri dni po skončení ZOH 2022 
v  Pekingu Rusko útokom na Ukrajinu 
 agrantne porušilo Olympijské príme-

rie, vyhlásené Valným zhromaždením 
Organizácie Spojených národov a plat-
né ešte týždeň po skončení následných 
zimných paralympijských hier (ZPH). 
Nebolo to po prvý raz – veď v deň otvo-
renia OH 2008 v Pekingu ruské vojská 
vpadli do Gruzínska a v období medzi 
ZOH a  ZPH 2014 v  Soči zase zabrali 
územie Ukrajine patriaceho Krymu.

Okrem toho ako usporiadateľ ZOH 
2014 v  Soči Rusko pošpinilo olympij-
ské hry spôsobom, ako nikto predtým. 
Po obrovskom výsledkovom sklamaní 
na ZOH 2010 vo Vancouveri v záujme 
veľkého športového úspechu na domá-
cej pôde sa priamo v Soči za asistencie 
tajnej služby manipulovalo s  odobra-
nými dopingovými vzorkami ruských 
športovcov a vymieňali sa. To vyústilo 
k  neskoršiemu odobraniu množstva 
ruských medailí.

Ruské výpravy za trest odvtedy na 
OH 201  v Riu de Janeiro, na ZOH 2018 
v Pjongčangu (na oboch boli v okypte-
nom zložení, v princípe bez športovcov 
dôvodne podozrivých z  užívania do-
pingu) aj na OH 2020 v  Tokiu museli 
štartovať bez štátnych symbolov, bez 
názvu štátu, vlajky i hymny. Medziná-
rodný paralympijský výbor (IPC) do-
konca na paralympiádu 201  ruských 
športovcov vôbec nepustil.

Všetky tieto skutočnosti sa nepo-
chybne podpísali na veľmi negatívnom 
vzťahu mnohých ľudí zo sveta športu 
voči plošne najväčšiemu štátu sveta, 
ktorý v  športe už vyše 0 rokov patrí 
medzi svetové veľmoci. A nepochybne 
silno rezonujú v  mysliach tých, ktorí 
odmietajú účasť športovcov z  Ruska 

(ale aj z Bieloruska, ktoré poskytlo svo-
je územie na útoky proti Ukrajine) na 
OH v Paríži.

MOV SA ODVOLÁVA NA OSN, 
V ŠPORTOCH JE TO ROZDIELNE
Po vlaňajšom prepuknutí vojny zaujal 
MOV striktné stanovisko. V  záujme 
integrity globálnych športových súťa-
ží a bezpečnosti všetkých účastníkov  
vydal odporúčanie, aby pre porušenie 
Olympijského prímeria aj Olympijskej 
charty na medzinárodné podujatia 
organizátori nepozývali ruských a bie-
loruských športovcov ani funkcionárov 
a nepovolili im účasť. Realizácia odpo-
rúčania v  konkrétnych športoch však 
ležala na príslušných medzinárodných 
federáciách, prípadne na organizáto-
roch konkrétnych podujatí.

Stanovisko MOV sa odvtedy viackrát 
modifi kovalo. V  januári 2023 Thomas 
Bach vyhlásil, že MOV zvážil možnosť 
účasti jednotlivých športovcov z  Rus-
ka a  Bieloruska na medzinárodných 
športových súťažiach ako neutrál-
nych športovcov. Odvolal sa pritom 
na stanovisko Organizácie Spojených 
národov (OSN), ktorá deklaráciou 
z  1.  decembra 2022 naliehavo žiadala 
MOV, aby zabezpečil nediskrimináciu 
každého športovca (ale napríklad aj 
rozhodcu) len na základe jeho štátnej 
príslušnosti. Podľa OSN významné 
medzinárodné športové podujatia by 
sa mali organizovať v  duchu mieru, 
vzájomného porozumenia a  medziná-
rodnej spolupráce, priateľstva a  tole-
rancie, a bez akejkoľvek diskriminácie 
a  mal by sa rešpektovať zjednocujúci 
a  zmierlivý charakter takýchto podu-
jatí".

Prezident MOV už vlani a ešte viac 
v tomto roku kritizoval, že viaceré vlá-
dy krajín, volajúce po striktnom vylú-

DÔSLEDKY RUSKEJ AGRESIE PROTI UKRAJINE

Prezident MOV Thomas Bach už vlani hovoril o neriešiteľnej dileme. Isté je, že táto situácia nemá 
dobré riešenie. Môže mať len najmenej zlé. Kto má krištáľovú guľu a vie, ako to dopadne?

A

ROZČESNUTÝ OLYMPIJSKÝ 
A ŠPORTOVÝ SVET
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čení Ruska a Bieloruska z OH, sa snažia 
zasahovať do autonómie športového 
a olympijského hnutia. 

V  marci tohto roka exekutíva MOV 
odporučila po konzultáciách so špor-
tovým svetom návrat športovcov 
s  ruským a  bieloruským pasom do 
medzinárodných súťaží ako jednotliv-
cov pod neutrálnou vlajkou a  bez ich 
prepojenia na armádu a bezpečnostné 
zložky. Nesmú ani podporovať vojnu. 
Zároveň MOV dodal, že sa to netýka ich 
účasti na OH 2024 a ZOH 202 . Ukra-
jina toto odporúčanie odsúdila, Rusko 
zase stanovené podmienky označilo za 
ponižujúce, diskriminačné a  neprija-
teľné. Veľká väčšina jeho medailistov 
z  OH v  Tokiu je príslušníkmi armády 
alebo bezpečnostných zložiek...

Príslušné medzinárodné športové fe-
derácie sa k odporúčaniam MOV stavajú 
rozdielne. Tenisová ITF (ale aj asociácie 
profesionálov ATP a  TA) štarty Rusov 
a  Bielorusov na turnajoch umožnila 
už vlani, akurát organizátori imble-
donu 2022 ich tam nepustili. Podobne 
ako ITF postupovala aj cyklistická UCI. 
V  tomto roku po novom odporúčaní 
MOV sa za ich účasť do konca mája v zá-

sade vyslovili (s rôznymi podmienkami) 
aj federácie džuda, lukostreľby, skejt-
bordingu, zápasenia, stolného tenisu, 
šermu, taekwonda, moderného päťboja, 
triatlonu a  kanoistiky. Naopak, proti 
sa postavili federácie atletiky, basket-
balu, bedmintonu, jazdectva, surfi ngu, 
športového lezenia, biatlonu, lyžovania 
či ľadového hokeja. Veľmi špecifi cká je 
situácia v boxe, v ktorom MOV pre sé-
riu škandálov MOV neuznáva riadiacu 
úlohu IBA, vedenú Rusom Umarom 
Kremľovom.

Keďže prakticky celá Európa účasť 
Rusov aj Bielorusov na európskych 
kvalifi kačných súťažiach na OH odmie-
ta (nedostali pozvanie ani na Európske 
hry), zijská olympijská konfederácia 
ponúkla možnosť ich kvalifi kácie na 
OH v  Paríži cez zijské hry a  ďalšie 
súťaže v  zii. To je však vzhľadom na 
existujúce kontinentálne kvóty krko-
lomný návrh.

Situácia je teda dosť neprehľadná. 
Isté je dnes akurát to, že v kolektívnych 
športoch a v tímových súťažiach indi-
viduálnych športov by Rusi aj Bielorusi 
vzhľadom na požadovaný neutrálny 
status mali na OH v Paríži chýbať.

KONFLIKT Y Z PEKINGU MÔŽU 
V PARÍŽI ZOSILNIEŤ
Bolo jasné, že brutálna vojenská ag-
resia proti suverénnemu štátu a  jeho 
územnej celistvosti, ktorú Rusko 
s  podporou Bieloruska vedie proti 
bratskej  Ukrajine (pritom všetky 

tri tieto národy spája dlhá spoločná 
história, jazyková blízkosť, rovnaké 
náboženstvo, kultúrne väzby, i mnoho 
rodinných väzieb v  podobe zmieša-
ných manželstiev), vzbudí veľký odpor 
civilizovaného sveta. Veď viesť v  roz-
vinutej Európe v 21. storočí skutočnú 
vojnu sa doteraz zdalo byť nepredsta-
viteľné. Ale deje sa to.

IPC napriek agresii pôvodne plá-
noval umožniť účasť ruských a  bielo-
ruských športovcov na ZPH v Pekingu 
v  marci 2022. Lenže ich prítomnosť 
vzbudila najmä v  miestach ubytova-
nia športovcov takú veľkú nevraživosť 
a  kon  ikty s  reprezentantmi krajín 
agresorov zo strany nielen Ukrajincov, 
ale aj reprezentantov iných krajín, 
a takú hrozbu bojkotu, že ich účasť sa 
ukázala byť neudržateľná. IPC teda 
poslal výpravy Ruska a  Bieloruska 
domov. A nechce ich pustiť ani na PH 
v Paríži.

MOV zatiaľ stále nechce hovoriť 
o  účasti ruských a  bieloruských špor-
tovcov na OH 2024. Len opakuje, že na 
OH by chcel mať neutrálnych športov-
cov z Ruska a Bieloruska, ak sa nezú-
častňujú na vojenskom kon  ikte.

Ak vojna na Ukrajine potrvá až do 
budúceho leta, ťažko si možno pred-
staviť, že v  prípade účasti ruských 
a bieloruských športovcov na OH v Pa-
ríži – azda s výnimkou tých, ktorí žijú 
v zahraničí, nečerpajú štátnu podporu 
na prípravu, nie sú členmi armádnych 
ani policajných stredísk, a môžu si do-
voliť verejne odsúdiť vojnu bez hrozby 
uväznenia – by to malo vyzerať inak.

V  olympijskej dedine i  v  šatniach 
športovísk by sme museli byť priprave-
ní na veľké kon  ikty – a vzhľadom na 
väčší rozmer podujatia a  stupňujúcu 
sa frustráciu z  pokračovania utrpenia 
podstatne silnejšie ako v  marci 2022 
v  Pekingu. Predstavte si na jednom 
mieste množstvo proti sebe nabrú-
sených  špičkovo fyzicky trénovaných 
mladých ľudí, pritom mnohých so za-
meraním na bojové športy...

Thomas Bach už vlani hovoril o ne-
riešiteľnej dileme. Isté je, že táto situá-
cia nemá dobré riešenie. Môže mať len 
najmenej zlé. Kto má krištáľovú guľu 
a vie, ako to dopadne   I

DÔSLEDKY RUSKEJ AGRESIE PROTI UKRAJINETEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: AIPSMEDIA

V TAKÝCHTO „BOJOVÝCH“ PODMIENKACH SA NA MNOHÝCH MIESTACH TRÉNUJE NA 
VOJNOU SUŽOVANEJ UKRAJINE. FOTOGRAFIA JE Z KYJEVA.
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C  PRÍPRAVY ZOH 2026 V MILÁNE 
A CORTINE D´AMPEZZO.

Na inom mieste časopisu píšeme, ako 
menili plány rozmiestenia športovísk 
organizátori OH 2024 v Paríži. Podob-
ne sú na tom však aj organizátori ZOH 
202  v  Miláne a  Cortine d Ampezzo, 
ktorí chystajú najrozťahanejšie  zim-
né hry v histórii. Na sane, boby a skele-
ton pôvodne chceli využiť existujúci 

ľadový tobogan v rakúskom Iglse, len-
že tam by si renovácia vyžiadala až 50 
miliónov eur. Taliani sa preto radšej 
rozhodli postaviť novú dráhu v  Cor-
tine. Namiesto rýchlokorčuliarskeho 
oválu v Baselga di Piné, ktorý plánovali 
zastrešiť, zase zriadia dočasný v halách 
výstavisku priamo v Miláne.

Organizátori ďalej oznámili, že 
dočasnú olympijskú dedinu za 3  mi-
liónov eur v oblasti Cortiny vybudujú 
vo Fiamesi. Bude v  nej 1300 lôžok. 
Mimochodom, počas hier plánujú 
premiérové využitie lietajúcich taxí-
kov, čiže malých elektrických aero-
taxi pre 4 –  pasažierov s nulovými 
emisiami.

C  NA OH 2028 V LOS ANGELES 
MOŽNO AJ AMERICKÝ FUTBAL.

Organizátori OH 2028 v  kalifornskom 
Los Angeles plánujú v  čo najväčšej 
miere využiť na hry existujúce špor-
toviská, vrátane ikonického štadióna 
Memorial Coliseum. Ten bol centrom 

už OH 1932 aj 1984. Tretieho mája na 
ňom na veľkej akcii oslávili storočnicu 
jeho dokončenia. V jeho hľadisku bola 
najväčšia účasť 134-divákov pred 0 
rokmi – nie však na športovom po-
dujatí, ale na vystúpení evanjelického 
pastora.

V  Meste anjelov  sa zhoršil postoj 
k  OH. Podľa marcového prieskumu 
podpora tvrdenia, že hry budú dobré 

K rátke voľnejšie obdobie po feb-
ruárovom svetovom šampionáte 
v  zjazdovom lyžovaní v  Courche-
veli a  Méribeli a  pred pretekmi 

Svetového pohára v Crans Montane vy-
užila štvornásobná najúspešnejšia špor-
tovkyňa Slovenska (2019 – 2022) Petra 
Vlhová na dvojdňovú návštevu hlavného 
mesta svetového olympizmu, švajčiar-
skeho Lausanne.

V sídle MOV sa naša olympijská víťazka 
v  slalome z  Pekingu 2022 neplánovane 
stretla aj s prezidentom MOV Thomasom 
Bachom, ktorý trojnásobnej olympioničke 
odovzdal certifi kát OL . Tým sa môžu ho-
nosiť olympionici z celého sveta, ktorí si 
skratku OL  môžu uvádzať aj na vizitkách 
či pri ofi ciálnej komunikácii.

Následne si Vlhová aj s dvoma členmi 
svojho realizačného tímu prezrela super-

modernú budovu, v ktorej MOV sídli len 
niekoľko rokov a ktorá patrí medzi najeko-
logickejšie stavby svojho druhu na svete. 
Na druhý deň Slováci navštívili Olym-
pijské múzeum, ktoré obsahuje športové 
a  olympijské zbierky nevyčísliteľnej 
hodnoty. Prezreli si expozície v tejto po-
zoruhodnej stavbe na pobreží enevského 
jazera. Vlhová tam zapózovala pri svojej 

prilbe, ktorú po vlaňajších OH venovala 
múzeu, aj pri jej pretekárskych lyžiach, 
ktoré múzeu poskytla fi rma Rossignol.

V  Olympijskom múzeu v  Lausan-
ne sú artefakty aj od ďalších našich 
olympijských víťazov – biatlonistky 
Anastasie Kuzminovej, či vodných slalo-
márov Michala Martikána i Petra a Pavla 
Hochschornerovcov.  I

TEXT: ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: MOV, TASR/PAVEL NEUBAUERAKTUALITY ZO SVETA

PETRA VLHOVÁ VEDĽA THOMASA BACHA PRI ZÁPISE NA PANEL HVIEZDNYCH 
ŠPORTOVCOV V SÍDLE MOV.

OLYMPIJSKÝ KALEIDOSKOP

PETRA VLHOVÁ 
V SÍDLE MOV
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pre mesto , klesla z  predošlých  – 
83 percent len na 5  percent. Vážnym 
problémom L. A. je zhoršujúca sa si-
tuácia s bezdomovcami, ktorých je už 
okolo 0-tisíc. Pre nedávno zvolenú 
novú starostku mesta Karen Bassovú 
(vôbec prvú ženu a  druhú černošku 
v tejto funkcii) je riešenie tohto prob-
lému jednou z kľúčových vecí. Pre prí-
pravy OH je však dôležité, že šéfom jej 
úradu sa stal Chris Thompson, starší 
viceprezident organizačného výboru 
OH 2028 pre vzťahy s vládou. 

Zatiaľ stále nie je známe, ktoré 
športy si v  L. A. vyberú ako voliteľné 
v programe OH. Veľkú šancu má hlavne 
americký futbal. Ďalšie športy, o  kto-
rých zaradení sa vedú diskusie, sú kri-
ket, brejking, bejzbal softbal, karate, 
kickbox, lakros, s uash a motorizmus. 
Na druhej strane, z  klasických  olym-
pijských športov je z rôznych dôvodov 
ohrozené zaradenie vzpierania, boxu 
a moderného päťboja.

Pre náš parádny šport – vodný sla-
lom – zvažujú organizátori namiesto 
výstavby nového areálu presun jeho 
olympijských súťaží do existujúceho 
v  Oklahoma City, ktorá leží až vyše 
dvetisíc kilometrov od dejiska hier

Ako revolučnú novinku plánujú na 
OH 2028 využitie tzv. novej rozšírenej 
reality (AR), ktorá je schopná posunúť 
divácky zážitok v  hľadisku do úplne 
nových dimenzií.

C  MOV DAROVAL 10,4 MILIÓNA 
USD NA PODPORU ODKAZU ZOH 
V PEKINGU.

Medzinárodný olympijský výbor 
prispel svojím podielom na prebyt-

ku hospodárenia organizácie ZOH 
v  Pekingu 2022 na podporu odkazu 
týchto hier. Podiel MOV na kladnom 
hospodárskom výsledku hier je vo 
výške 10,4 milióna USD. Bude urče-
ný na podporu rozvoja športu v Číne, 
najmä pokračujúceho zapojenia 34  
miliónov Číňanov do zimných špor-
tov s  osobitným zameraním na mla-
dých ľudí.

Organizačný výbor ZOH Peking 
2022 predtým zverejnil, že sa mu 
podarilo dosiahnuť prebytok hospo-
dárskeho výsledku v  rámci prevádz-
kového rozpočtu v  celkovej výške 52 
miliónov USD. To bolo možné aj vďaka 
značnému príspevku MOV k  úspechu 
hier, ktorý prevýšil podporu posky-
tovanú usporiadateľom predchádza-
júcich ZOH. Prevádzkový rozpočet 
ZOH 2022 bol v  celkovej výške 2,29 
miliardy USD. 

C  NA PREVENCIU PROTI MANIPULÁCII 
SÚŤAŽÍ 10 MILIÓNOV USD OD MOV.

MOV v marci oznámil, že zriadil fond 
vo výške 10 miliónov USD na podpo-
ru úsilia Jednotky MOV na prevenciu 
manipulácie súťaží, ktorá pôsobí už 
od roku 201 . Vďaka fondu sa posil-
ní monitorovanie diania počas OH
ZOH i  OH ZOH mládeže, ako aj na 
ďalších medzinárodných športových 
podujatiach. Jednotka MOV pri svo-
jej činnosti spolupracuje s  vládami 
krajín, právnikmi, aj so stávkovými 
kanceláriami. Podpora bezpečného 
športu bude i jednou z tém jesenného 
rokovania MOV, kde sa bude hovoriť aj 
o  rizikách kybernetického zneužíva-
nia v športe. I

AKTUALITY ZO SVETA

NEMEČEK RIADITEĽOM 
HOKEJOVÝCH TURNAJOV 
ZOH 2026

Bývalý prezident Slovenského zväzu 
ľadového hokeja Igor Nemeček (na 
snímke), ktorý riadil organizáciu 

MS na Slovensku v  rokoch 2011 a  2019, 
sa stal vôbec prvým Slovákom v  pozícii 
riaditeľa olympijských súťaží. Na ZOH 
2026 bude ako topmanažér šéfovať ho-
kejovým turnajom mužov aj žien, takisto 
aj parahokejovému turnaju na následnej 
paralympiáde. To znamená riadiť aj ich 
prípravu a  dozerať na výstavbu jednej 
a rozsiahlu rekonštrukciu druhej haly. Za-
tiaľ je stále otvorené, či v mužskom turnaji 
umožnia aj účasť hráčov NHL. I

NEMEČEK RIADITEĽOM 
HOKEJOVÝCH TURNAJOV 

Prezident MOV Thomas 
Bach v marci označil vplyv 
klimatickej zmeny na zimné 

športy za alarmujúci. Obáva 
sa, že viac ako 50 percent 
európskych lyžiarskych stredísk 
nemusí v súčasnej podobe do 
roku 2050 existovať. Zmena 
klímy podľa Bacha ovplyvní 
nielen výber hostiteľov zimných 
olympijských hier, ale aj 
budúcnosť zimných športov.

„Expertná komisia sa zaoberá 
budúcimi hostiteľmi a vplyvom 

klimatickej zmeny na zimné športy. 
Niektoré údaje sú zaujímavé, 
respektíve skôr alarmujúce. 
Globálne otepľovanie je v horských 
oblastiach o 25 až 50 percent 
silnejšie ako je celosvetový 
priemer. Ak si vezmeme časové 
obdobie do roku 2050, potom 
50 až 60 percent zimných 
stredísk, ktoré boli vhodné pre 
zimné olympijské hry, už nebude 
existovať," uviedol prezident MOV.

Exekutíva MOV už vlani 
v decembri odložila voľbu dejiska 

ZOH v roku 2030, ktorá bola 
plánovaná na jeseň tohto roka 
na zasadnutí MOV v Bombaji. 
MOV to odôvodnil tým, že jeho 
komisia pre výber dejiska ZOH 
2030 potrebuje viac času na 
zhodnotenie všetkých faktorov. 
Komisia navrhuje viacero 
zmien, budúci usporiadateľ by 
napríklad musel dokladovať, že 
na vonkajších športoviskách boli 
v období konania ZOH počas 
uplynulých desiatich rokov 
priemerné teploty pod 0 °C. 

V tomto duchu MOV informoval 
všetkých troch uchádzačov – 
japonské Sapporo, kanadský 
Vancouver a Salt Lake City 
v USA.

Výkonný riaditeľ MOV pre 
olympijské hry Christophe 
Dubi nevylúčil možnosť, že po 
odklade hlasovania o dejisku 
ZOH 2030 MOV pridelí zároveň 
usporiadanie ZOH pre roky 2030 
aj 2034. Podľa agentúry AP meno 
organizátora ZOH nebude známe 
skôr ako v roku 2024. I

KLIMATICKÉ ZMENY OVPLYVŇUJÚ AJ VOĽBU DEJISKA ZOH 2030
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ri hľadaní odpovede na túto 
otázku sme sa pohrali s  vý-
sledkami 30 ročníkov ankety 
Klubu športových redaktorov 
Športovec roka. Ako človek, 
ktorý túto anketu viedol 
štvrťstoročie, som toto úsilie 
poňal ako zaujímavú zábavu. 
Pred mojimi očami defi lovali 
desiatky veľkých či dokonca 
veľmi veľkých mien našich 
športovcov. Berte to na ozaj 
ako hru, dokonca hru na 
druhú – pretože aj samotná 

anketa je predovšetkým hrou s  cieľom 
propagovať šport a športovcov. V skutoč-
nosti sa v nej porovnáva neporovnateľné.

NAJ: MORAVCOVÁ, MARTIKÁN, 
VLHOVÁ, SAGAN, KUZMINOVÁ, 
HOCHSCHORNEROVCI
Najviac víťazstiev: Najčastejšie dekorova-
li trofejami pre najlepšieho Športovca 
roka plavkyňu Martinu Moravcovú. Šesť-
krát vyhrala (1993 95 98, 2000 01 03), 
dvakrát bola druhá a  raz tretia. Po 
štyri prvenstvá patria vodnému slalo-
márovi Michalovi Martikánovi (199 9 , 
200 08) i alpskej lyžiarke Petre Vlhovej
(2019 20 21 22), po tri cyklistovi Petro-
vi Saganovi (2013 15 1 ) i  biatlonistke 
Anastasii Kuzminovej (2010 14 18) a dve 
vodnoslalamárskym dvojičkám Petrovi 
a Pavlovi Hochschornerovcom (2009 11). 

Medzi víťazmi ankety boli aj cestný 
cyklista Milan Dvorščík (1994), strelec 
Jozef Gönci (1998), hokejista Peter Bondra
(2002), vodná slalomárka Elena Kaliská
(2004), tenista Dominik Hrbatý (2005), 
snoubordista Radoslav Židek (200 ), 
strelkyňa Zuzana (Rehák) Štefečeková
(2012) a chodec Matej Tóth (201 ).

Z vodného slalomu triumfovali v an-
kete Martikán, Hochschornerovci, aj 
Elena Kaliská. Po dvaja víťazi doteraz 
boli zo športovej streľby (G nci, Štefe-
čeková) a  z  cestnej cyklistiky (Dvorš-
čík a  Sagan). Ďalšie športy – plávanie 
(Moravcová), ľadový hokej (Bondra), 
tenis (Hrbatý), snoubording ( idek), 
biatlon (Kuzminová),  atletika (Tóth) 
a  zjazdové lyžovanie (Vlhová) – majú 
po jednom víťazovi.

Prvého januára sme si pripomenuli 30 rokov slovenskej štátnej samostatnosti. 
Tridsať rokov – to už je slušne dlhé obdobie. Ktorí naši športovci sa počas neho 
v medzinárodnej konkurencii vyprofilovali ako dlhodobo dominantní?

P

TEXT:  ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: DUŠAN KOUTNÝ, JÁN SÚKUP, TASRHRA S ANKETOU ŠPORTOVEC ROKA

NAŠE ESÁ 
TRIDSAŤROČIA

DVAJA NAJÚSPEŠNEJŠÍ V HISTÓRII 
ANKETY ŠPORTOVEC ROKA NA 
SLÁVNOSTI V ROKU 1995: VTEDY 
16-ROČNÝ MICHAL MARTIKÁN A EŠTE 
NIE 20-ROČNÁ MARTINA MORAVCOVÁ.
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Najviackrát v  top 3: V  ére slovenskej 
ankety Športovec roka sa za 30 rokov 
našej štátnej samostatnosti (1993 
– 2022) deväťkrát na pomyselnom 
stupni víťazov objavili plavkyňa Mar-
tina Moravcová ( -2-1) a  Peter Sagan 
(3-4-2). Osemkrát boli v  prvej troji-
ci Michal Martikán (4-2-2) aj Peter 
a   Pavol Hochschornerovci (2-4-2). 
Všetci anketu vyhrali viackrát než raz. 
K uvedeným pridajme ešte dve ženy – 
Anastasiu Kuzminovú (3-1-0) a  Petru 
Vlhovú (4-1-0), ktorá drží rekord v po-
dobe štyroch triumfov po sebe.

Najviackrát v top 10: V prvej desiatke sa 
najčastejšie umiestil Michal Martikán – 
1 -krát, z toho 15-krát ( ) v nepretržitej 
sérii. Martina Moravcová bola v top 10 
dvanásťkrát, bratia Hochschornerovci 
aj Peter Sagan zhodne po jedenásťkrát. 
Za nimi je hokejista Marián Hossa s de-
siatimi umiesteniami v top 10. Po osem 
majú na konte Jozef G nci a  Zuzana 
Rehák Štefečeková, zjazdárka Veronika 
Velez Zuzulová a futbalista Marek Hamšík.

TOP: VODNÝ SLALOM, RÝCHLOSTNÁ 
KANOISTIKA A ŠPORTOVÁ STREĽBA
Najviac víťazov individuálnej ankety 
pochádza z vodného slalomu. V rokoch 
2004 a  2008 dokonca obsadili miesta 
v  prvej trojke len títo vodní slalomá-
ri – Michal Martikán, Peter a  Pavol 
Hochschornerovci, aj Elena Kaliská. 
Spolu dosiahli sedem triumfov. K uve-
denému kvartetu si ešte pridajme 
osobnosti ako Jakub Grigar, Juraj Minčík, 
Jana Dukátová, Ladislav a Peter Škantárovci, 
Matej Beňuš či Alexander Slafkovský, ktorí 
dlhodobo tiež patrili, či ešte patria do 
absolútnej svetovej špičky a v ankete 
boli v  prvej trojke či desiatke, takisto 
ako Gabriela Brosková.

V  tomto odvetví sme dlhodobo mali 
obrovskú kvalitu. Veď medailu z  MS 
získal aj Peter Cibák a  majstrami Európy 
v olympijských disciplínach sa stali aj Ján 
Šajbidor, Eliška Mintálová či dvojica Tomáš 
Kučera – Ján Bátik. V silnej domácej konku-
rencii na divokej vode sa však ani jeden 
z nich do top 10 ankety neprebojoval...

Po dvaja víťazi ankety doteraz boli zo 
športovej streľby (Jozef G nci, Zuzana 
Rehák Štefečeková) a  z  cestnej cyklis-
tiky (Milan Dvorščík a  Peter Sagan). 
Naša cyklistika však ponúkla za 30 ro-
kov len jednu naozaj svetovú osobnosť 
– Sagana. Ján Svorada, naša vôbec prvá 
profesionálna hviezda, sa totiž oženil 
do Česka a  najviac úspechov dosiahol 

HRA S ANKETOU ŠPORTOVEC ROKA

HISTORICKÝ REBRÍČEK ZA 30 ROKOV

   1. MICHAL MARTIKÁN, vodný slalom 112 (4-2-2) 16x
   2. MARTINA MORAVCOVÁ, plávanie 102 (6-2-1) 12x
  3. PETER SAGAN, cestná cyklistika  91 (3-4-2) 11x
  4. PETER a PAVOL HOCHSCHORNEROVCI, vodný slalom 87 (2-4-2) 11x

5. PETRA VLHOVÁ, zjazdové lyžovanie 57 (4-1-0) 7x
6. JOZEF GÖNCI, športová streľba 56 (1-1-2) 8x
7.  ANASTASIA KUZMINOVÁ, biatlon 55 (3-1-0) 7x

  8.  MARIÁN HOSSA, ľadový hokej 50  (0-1-2) 10x
  9.  ZUZANA REHÁK ŠTEFEČEKOVÁ, športová streľba 48 (1-1-1) 8x
10. VERONIKA VELEZ ZUZULOVÁ, zjazdové lyžovanie 40 (0-0-2) 8x
11.  ELENA KALISKÁ, vodný slalom 39 (1-1-1) 6x
12.  MATEJ TÓTH, atletika 39 (1-1-0) 6x
13.  ZDENO CHÁRA, ľadový hokej 38 (0-2-0) 6x
14.  PETER BONDRA, ľadový hokej 31 (1-0-0) 5x
15.  MAREK HAMŠÍK, futbal 31 (-----) 8x   
16.  JÁN VOLKO, atletika 29 (0-0-1) 4x
17.  DOMINIKA CIBULKOVÁ, tenis 27 (0-0-2) 5x
18.  SLAVOMÍR KŇAZOVICKÝ, rýchlostná kanoistika 25 (0-1-0) 6x
19.  JANA DUKÁTOVÁ, vodný slalom 24 (0-1-0) 3x

20.  VLADIMÍR VALA – JAROSLAV SLUČIK, vodný zjazd 23 (0-0-1) 6x
21.  JAROSLAV HORVÁTH, kulturistika 23 (-----) 4x

 22.  ŽIGMUND PÁLFFY, ľadový hokej 21 (-----) 4x
23.  DOMINIK HRBATÝ, tenis 20 (1-0-0) 4x
24.  LIBOR CHARFREITAG, atletika 17 (0-1-1) 2x
25.  MARTINA HALINÁROVÁ-JAŠICOVÁ, biatlon 17 (0-1-0) 3x
26.  ERIK ČERNÁK, ľadový hokej 17 (1-0-0) 3x
27.  PAVOL DEMITRA, ľadový hokej 16  (-----) 5x

 28.  ERIK VARGA, športová streľba 16 (-----) 3x
29.  DANIELA HANTUCHOVÁ, tenis 15 (0-0-1) 3x
30.  MICHAL RISZDORFER – JURAJ BAČA, rýchlostná kanoistika 15 (0-0-1) 2x
31.  MIROSLAV ŠATAN, ľadový hokej 15 (-----) 3x

 32.  ERIK VLČEK, rýchlostná kanoistika 14 (-----) 2x
 33.  ALEXANDER SLAFKOVSKÝ, vodný slalom 13 (-----) 4x

Ak obodujeme umiestenia v prvej desiatke každoročného poradia ankety Športovec 
roka podľa zvyčajného kľúča (od 10 po 1 bod), dostaneme pomyselný historický 
rebríček našich športovcov za 30 rokov. Z členov mimoriadne úspešných osádok 

štvorkajaka sú medzi top jednotlivcami vďaka titulom majstrov sveta v dvojkajaku len 
M. Riszdorfer, Bača a Vlček.

Samozrejme, významným faktorom v tabuľke je nielen celková úspešnosť, ale aj 
dĺžka špičkovej kariéry. Svoje zohráva aj popularita príslušného športu, resp. disciplíny 
v našej verejnosti a sympatie novinárov. Znovu pripomíname, že ide len o hru, 
ktorú netreba brať príliš vážne. Veď sa porovnáva neporovnateľné. Na druhej strane 
nekonečné diskusie o výsledkoch mnohých ročníkov ankety potvrdzujú, že ľudí to 
zaujíma a športovcom na ich umiestení záleží.

V nasledovnej „tridsaťročnej“ tabuľke je za menom uvedený celkový počet bodov, 
v zátvorke počet umiestení na prvom, druhom a treťom mieste v jednotlivých ročníkoch 
a napokon celkový počet umiestení v prvej desiatke.

HISTORICKÝ REBRÍČEK ZA 30 ROKOV
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už ako reprezentant susednej krajiny. 
Mali sme ešte jedného dlhodobo nemálo 
úspešného cyklistu – Petra Velitsa, plus 
nezabudnime na jednu ženu – Lenku 
Ilavskú. Naproti tomu v streľbe žala veľké 
úspechy celá plejáda športovcov: okrem 
uvedených víťazov ankety aj Erik Varga, 
Danka Barteková, Marián Kovačócy, Andrea 
Stranovská, Pavol Kopp, Juraj Tužinský, Zoltán 
Baláž či najnovšie Patrik Jány.

Rýchlostní kanoisti sa síce medzi 
premiantmi individuálnej časti ankety 
objavovali len občas (na pomyselné 
stupne víťazov sa prebojovali niekdajší 
víťaz federálnej ankety Attila Szabó, Slavo-
mír Kňazovický a dvojkajak Michal Riszdorfer
a Juraj Bača, v top 10 boli aj singlkanopista 
Marián Ostrčil a osádky K2 Peter Gelle a Erik 
Vlček, Vlček a  Juraj Tarr, resp. Peter Gelle 
a Adam Botek), lenže je to nepochybne náš 
tretí top šport tridsaťročia s množstvom 
medailí z OH, MS či ME.

Najväčšie úspechy dosiahli osádky 
štvorkajaka, ktoré v  rôznom zložení 
osemkrát dominovali v novinárskej an-
kete o najúspešnejší kolektív. V každom 
prípade bol medzi nimi náš rekordný 
šesťnásobný olympionik Erik Vlček, ale 
okrem neho sa olympijskými medailami 
a titulmi majstrov sveta i Európy mohli 
pochváliť aj Michal a  Richard Riszdorfe-
rovci, Juraj Tarr, Juraj Bača a Denis Myšák,
a  medzi esá sa zaradili aj Peter Gelle, 
Samuel Baláž, Tibor Linka a Adam Botek.

ĎALŠIE OSOBNOSTI 
INDIVIDUÁLNYCH ŠPORTOV
Samozrejme, mali sme viaceré výrazné 
osobnosti svetového mena aj v  iných 
športoch. iaľ, medzi víťazmi ankety zo-
stali plavkyňa Moravcová aj snoubordis-
ta idek zo svojich športov medzi elitou 
jednotlivých ročníkov ankety Športovec 
roka ojedinelí.

Z tých, ktorí sa aspoň raz prebojovali 
do prvej trojice – mimo tých už vymeno-

HRA S ANKETOU ŠPORTOVEC ROKA

NESPOKOJNÍ 
HOCHSCHORNEROVCI

Vodní slalomári Peter a Pavol 
Hochschornerovci, najúspešnejšie 
dvojičky v dejinách športu, mali 

anketu Športovec roka dlhodobo 
„v zuboch“. Trojnásobní olympijskí víťazi 
v nej totiž síce dvakrát triumfovali, ale 
ani raz v roku, keď získali olympijské 
zlato! V roku 2000 ich len o 20 bodov 
predstihla plavkyňa Martina Moravcová, 
v roku 2004 zase „kolegyňa“ z divokej 
vody Elena Kaliská (historicky prvá žena 
zo Slovenska s olympijským zlatom) 
a v roku 2008 len o 11 bodov ďalší 
slalomár Michal Martikán (Kaliská, ktorá 
obhájila zlato z Atén 2004, skončila 
za nimi až tretia)...

HOCHSCHORNEROVCI

PAVOL (VĽAVO) A PETER HOCHSCHORNEROVCI NA FOTOGRAFII ZO ŠPORTOVCA ROKA 

CELKOVE TROJNÁSOBNÝ 
VÍŤAZ ANKETY PETER 
SAGAN (VĽAVO) 
V HLASOVANÍ V ROKU 
2016 TESNE PODĽAHOL 
MATEJOVI TÓTHOVI.
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vaných – si najprv povšimnime zástup-
cov individuálnych športov.

Z  atletiky sa do top 3 okrem Tótha 
prebojovali štyria ďalší športovci – pre-
kážkar Igor Kováč, kladivári Libor Charfrei-
tag a Martina Hrašnová i šprintér Ján Volko
(v  top 10 boli aj Róbert Štefko a  Mikuláš 
Konopka).

Z  tenisu sa do top 3 dostali traja – 
Karol Kučera, Daniela Hantuchová a Dominika 
Cibulková (v top 10 boli aj Karina Habšudo-
vá, Janette Husárová, Anna Karolína Schmied-
lová,  Magdaléna Rybáriková, Martin Kližan
a Filip Polášek), z biatlonu okrem Kuzmi-
novej Martina Halinárová-Jašicová a  Pavol 
Hurajt (v top 10 boli aj Soňa Mihoková, Ma-
rek Matiaško a Paulína Fialková), z vodného 
zjazdu dlhoročné stálice C2 Vladimír Vala
a Jaroslav Slučik a zo zjazdového lyžova-
nia okrem Vlhovej aj Veronika Zuzulová 
(v top 10 bol aj Adam Žampa).

Výrazné zastúpenie mali v prvej de-
siatke zápasníci (víťaz ešte federálnej 
ankety Jozef Lohyňa, Milan Mazáč, Attila Bát-
ky, David Musuľbes, Tajmuraz Salkazanov). Za 
nimi nasledovali fi tnesky (Zora Czoboro-
vá, Timea Majorová, Klaudia Kinská, Marietta 
Žigalová), kulturisti (Adam Cibuľa, Jaroslav 
Horváth, Igor Kočiš), motocyklisti (Jaroslav 
Katriňák, Ivan Jakeš, Štefan Svitko) a  bežci 
na lyžiach (Alžbeta Havrančíková,  Martin 
Bajčičák). K  nim sa ešte pridali skokan 
na lyžiach Martin Švagerko, boxer Rudolf 
Dydi, vzpierač Martin Tešovič, džudista Jo-
zef Krnáč, horolezec Peter Hámor a golfi sta 
Rory Sabbatini.

Zdravotne postihnutí športovci sa do 
top 10 za 30 rokov prebojovali trikrát – 
dvakrát najúspešnejšia paralympionič-
ka našej histórie, zrakovo postihnutá 
zjazdárka Henrieta Farkašová a raz cyklis-
ta Jozef Metelka.

HOKEJISTI, FUTBALISTI, 
BASKETBALISTKY A „NAJ“ 
ŠTVORKAJAK
Osobitnú kategóriu predstavujú zástup-
covia našich dvoch najpopulárnejších 
športov – futbalu a ľadového hokeja. Naj-
mä hokejistov sa v prvej desiatke objavila 
celá plejáda. Peter Bondra je jediný víťaz 
ankety z  kolektívnych športov, v  prvej 
trojke sa okrem neho objavili Marián 
Hossa, Zdeno Chára, Marián Gáborík, Erik Čer-
nák a vlani Juraj Slafkovský, v prvej desiatke 
aj Peter Šťastný, Oto Haščák, Žigmund Pál¾ y, 
Miroslav Šatan, Pavol Demitra, Ľubomír Višňov-
ský, Ján Laco, Michal Handzuš a Peter Cehlárik.

Z  futbalistov do prvej trojky ankety 
športoví novinári vybrali len Petra Dubov-
ského a Mareka Mintála. Do top 10 sa okrem 
nich a  už zmienenej stálice Hamšíka 
dostali ešte Ľubomír Moravčík, Róbert Vit-
tek,  Martin Škrtel, Stanislav Šesták a  Milan 
Škriniar.

Napriek vyššie uvedenému medzi 
najúspešnejšími slovenskými kolektívmi 
za 30 rokov dominuje jeden z individu-
álneho športu – štvorkajak. Ten sa v rôz-
nom zložení v prvej trojke ankety objavil 
až trinásťkrát, pričom osemkrát zvíťazil 
(8-1-4). Na pomyselnom druhom mieste 
matematicky vychádza A-tím hokejistov 
SR ( - -0) a na treťom A-tím futbalistov SR
(5-1-1). Zaujímavé je, že z týchto dvoch 
športov sa medzi laureátov prebojovali 
aj reprezentačné družstvá z nižšej veko-
vej kategórie – futbalový tím SR 21 (0-2-2) 
a hokejový tím SR 20 (0-0-2).

V  piatich prípadoch vyhral anketu 
ženský basketbalový tím – po dva razy 
reprezentačný (2-2-0) aj SCP Ružomberok
(2-1-3) a raz družstvo Good Angels Košice
(1-0-0). Z  klubových tímov sa okrem 
týchto dvoch dostali do prvej trojky už 
len futbalisti Artmedie Petržalka a  Slovana 
Bratislava.

Dvakrát zvíťazila v ankete štafeta biat-
lonistiek SR zo ZOH (2-0-0). Treba ešte 
zmieniť jeden kolektív z individuálneho 
športu – vodnoslalomársku hliadku mužov 
3xC1, ktorá sa v  takmer rovnakom zlo-
žení deväťkrát umiestila v  prvej trojke 
(1-2- ).  I

HRA S ANKETOU ŠPORTOVEC ROKA

SMOLIAR TEŠOVIČ

Osobitný prípad v ankete Športovec 
roka je vzpierač Martin Tešovič, 
trojnásobný majster sveta i Európy. 

Muž, ktorý sa štyrikrát prebojoval na 
OH ako vzpierač a dvakrát na ZOH ako 
bobista, bol veľký smoliar ankety. V roku 
2005 skončil piaty a v roku 2007 siedmy, 
ale v roku 1997, keď sa stal majstrom 
sveta v trhu, nadhode i dvojboji, sa 
vôbec nedostal do desiatky. Jeho 
životný úspech sa totiž zrodil až po 
uzávierke hlasovania, takže dostal len 
špeciálnu cenu... Inak by sa v tabuľke 
topšportovcov za 30 rokov zrejme delil 
o 23. miesto s Hrbatým.

SMOLIAR TEŠOVIČ

ANASTASIA KUZMINOVÁ VYHRALA ANKETU TRIKRÁT.
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o boli slávne zápasnícke 
časy v  Československu i  na 
Slovensku, keď Jozef Lohyňa 
nosil jednu medailu za dru-
hou. Pätnásť rokov. Začal 
juniorskou z  Los Angeles 
1983 (bola to zápasnícka ge-
nerálka na OH 1984) a skon-
čil bronzom v roku 1998 na 
žinenke položenej na bra-
tislavských Pasienkoch na 
majstrovstvách Európy.

Z PRIEVIDZE DO VEĽKÉHO SVETA
Rodák zo Zlatých Moraviec vyrastal 
v Handlovej, ale na žinenkách začínal ako 
desaťročný v  Prievidzi, ktorá je známa 
silnou zápasníckou tradíciou. Na tamoj-
ších žinenkách bol dostatok priestoru na 
to, aby zdokonaľoval svoje umenie a po-
stupne, pod vplyvom viacerých trénerov, 
ale aj brata uba, sa vypracoval Lohyňa 
na borca svetovej triedy. Mal aj svoj ty-
pický korunný chmat, prevzatý z bulhar-
skej zápasníckej školy, keď súperovi ako 

bleskom, znenazdajky prekrížil nohy 
nad členkami a poobracal ho po obvode 
žinenky. Čo chudákovi v zovretí Lohyňo-
vých paží zostávalo, iba sa nechať voziť 
ako na kolotoči, poddať sa a prehrať. Túto 
špecialitu volajú krestačka.

Lohyňa ťažil okrem svojho veľkého 
talentu a citu pre zápasnícky pohyb na ži-
nenke aj z toho, že ho Mikuláš Timko bral 
na sústredenia po celom svete. Mal mož-
nosť vytiahnuť si hrozienka z najlepších 
zápasníckych škôl a využiť ich vo svojom 

Keď si po tréningu 
na zápasníckej 
žinenke v Tréningovej 
akadémii Miletička, 
ktorá je na známom 
bratislavskom 
trhovisku, vychutnajú 
bratia Jozef a Ľubomír 
Lohyňovci pivo, smejú 
sa, že nepoznajú u nás 
trénerov v ich veku, ktorí 
by ešte ukazovali chmaty 
na zápasníckej žinenke. 
Obaja sú už šesťdesiatnici. 
Najlepší slovenský 
zápasník 20. storočia 
Jozef Lohyňa oslávil toto 
životné jubileum 13. apríla.

T

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK JOZEF LOHYŇA

Jozef Lohyňa

JOZEF LOHYŇA (VPRAVO) NA BRONZOVOM OLYMPIJSKOM STUPNI V SOULE 1988.

PÄTNÁSŤ ROKOV 
S VEĽKÝMI MEDAILAMI

TEXT:  IVOR LEHOŤAN, FOTO: ARCHÍV SOŠM, JÁN SÚKUP, 
SZZ, TASR, ŠPORT/JÁN KOLLER
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zápasníckom štýle. S Lohyňom chceli na 
sústredeniach trénovať najväčšie sveto-
vé hviezdy. Zápasníkov zo Sovietskeho 
zväzu proti nemu striedali, len aby našli 
vhodného, kto premôže Lohyňu. Veľakrát 
sa im to nepodarilo

MEDZI MNOHÝMI MEDAILAMI 
VYNIKAJÚ DVE
Na pomyselnej miske váh, ktorá by 
prevažovala hodnotu medailí, má 
dve: olympijský bronz zo Soulu a zla-
tú z majstrovstiev sveta v Tokiu 1990. 
Obe sa viažu ku kategórii do 82 kg vo 
voľnom štýle zápasenia.

Bronz nie je zlato, z tej najligotavej-
šej sa dá pripojiť ako dodatočná gramáž 
fakt, že Lohyňa sa ako prvý z Českoslo-
venska stal zápasníckym majstrom sve-
ta. Potrebuje to však majster chmatov 
porovnávať  Nie  V jeho srdci majú obe 
obrovskú hodnotu.

Ale aj ďalšie. Má kompletnú medai-
lovú zbierku z  MS, z  ME mu chýba iba 
zlato (vo fi nále v Ankare 1989 s Turkom 
Gencalpom udelili obom v  boji o  zla-
to podľa vtedajších hlúpych pravidiel 
dve strieborné medaily, lebo nezískali 
technický bod). Na dvoch nasledujú-
cich olympijských hrách po Soule 1988 

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK JOZEF LOHYŇA

JOZEF LOHYŇA

Narodil sa 13. apríla 1963 v  Zlatých 
Moravciach, vyrastal najprv v  Han-
dlovej a  potom v  Prievidzi, kde sa 

ako 10-ročný začal venovať zápaseniu. 
Trénersky s ním pracoval predovšetkým 
Mikuláš Timko, ale aj jeho brat Ľubomír 
Lohyňa. Počas kariéry zápasil za BC 
Prievidza, RH a  PSK Olympic Praha, 
Dunajplavbu Bratislava a  v  nemeckej 
bundeslige až do roku 2004 za AC Bava-
ria Goldbach. Veľkú medzinárodnú voľ-
noštýliarsku kariéru odštartoval ziskom 
striebra na MS juniorov 1983 v Anaheime.

Najväčšie úspechy: Trikrát štartoval 
na olympijských hrách, vždy sa umiestil 
medzi najlepšími – v Soule 1988 získal do 
82 kg bronz, v Barcelone 1992 bol v rov-
nakej kategórii piaty, v  Atlante 1996 do 
90 kg štvrtý. Na majstrovstvách sveta si 
vybojoval tri medaily v kategórii do 82 kg 
– bronz v  Budapešti 1986, zlato v  Tokiu 
1990 a striebro vo Varne 1991. Z majstrov-
stiev Európy má päť medailí – striebro 
získal v Ankare 1989, bronzy v Pireu 1986, 
Velikom Tarnove 1987 (všetko do 82 kg), 
Ríme 1994 (do 90 kg) a v Bratislave 1998 
(do 85 kg). Na Slovensku ho vyhlásili za 
najlepšieho zápasníka storočia.

V roku 1990 vyhral tradičnú novinár-
sku anketu o najúspešnejšieho športov-
ca ČSFR. V roku 1991 dostal hlavnú cenu 
Klubu fair play Československého olym-
pijského výboru. Slovenský olympijský 
a  športový výbor ho nedávno prijal za 
čestného člena SOŠV.

Po skončení kariéry pôsobil ako asistent 
reprezentačného trénera voľnoštýliarov 
SR, potom podnikal s hokejovým výstro-
jom, viedol zápasníkov v ZK Košice 1904 
aj v reprezentácii SR do 23 rokov. V roku 
2017 si spolu so synom Davidom zriadil zá-
pasnícku akadémiu OZ Lohyňa Wrestling 
Academy, v ktorej dnes trénersky pôsobí 
spolu so svojím bratom Ľubomírom. I

JOZEF LOHYŇA

Jozef Lohyňa sa v čase Novembra 1989 postavil v diskusii v jednom 
z pražských divadiel do zástupu tých, ktorí volali po zmene spoločenského 
systému v ČSSR. To, že sa nebál otvorene vystúpiť aj v diskusiách 

o pálčivých spoločenských či športových témach, mu zostalo dodnes.
Lohyňa obdržal hlavnú cenu Klubu fair play Československého olympijského 

výboru (1991). Má aj ocenenie Bronzové kruhy Slovenského olympijského 
výboru (2003) a teraz v máji sa stal čestným členom SOŠV. Je člen Slovenskej 
asociácie olympionikov. „Keď mám čas, rád sa zapojím do aktivít Slovenského 
olympijského a športového výboru. Nemám ho však veľa,“ hovorí. I

DRŽITEĽ HLAVNEJ FEDERÁLNEJ CENY FAIR PLAY

HLAVNÚ CENU KLUBU FAIR PLAY ČESKOSLOVENSKÉHO OLYMPIJSKÉHO VÝBORU 
ODOVZDALA JOZEFOVI LOHYŇOVI VTEDAJŠIA PREDSEDNÍČKA ČESKOSLOVENSKÉHO 
OLYMPIJSKÉHO VÝBORU VĚRA ČÁSLAVSKÁ. TÚTO NIEKDAJŠIU GYMNASTICKÚ KRÁĽOVNÚ 
A SEDEMNÁSOBNÚ OLYMPIJSKÚ VÍŤAZKU VEĽMI OBDIVOVAL.
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bojoval o ďalší kov pod piatimi kruhmi, 
ale už neuspel. Piaty skončil v Barcelone 
1992, ešte v hmotnostnej kategórii do 82 
kg a štvrtý bol v Atlante 199 , už o váhu 
vyššie, v deväťdesiatke.

Pristavme sa podrobnejšie najprv pri 
dvoch Lohyňových turnajoch, ktorými sa 
navždy zapísal do histórie českosloven-
ského i slovenského športu a zápasenia.

ROZHODCOVSKÁ KRÁDEŽ
Súboj Lohyňa – Han Mjung-woo v jed-
nej zo skupín v kategórii do 82 kg mal 
byť na olympijských hrách 1988 v Soule 
pre rodáka zo Zlatých Moraviec podľa 
predchádzajúceho vzájomného duelu 
hračka. Odohrával sa však v atmosfére 
škandalóznych rozhodcovských verdik-
tov, ktoré poškvrnili nielen zápasnícku 
žinenku, ale aj boxerský ring a džudis-
tické tatami.

Lohyňa mal v  čase soulskej olym-
piády 25 rokov, bol už multimedailista zo 
šampionátov, zrelý zápasník a rozvážny 
muž. Kórejčan Han bol o šesť rokov star-
ší. Predtým a ani potom nezískal žiadnu 
veľkú medailu. Na začiatku súboja sa mu 
akosi podarilo získať prvý bod. Potom 
sa to začalo... Kúskoval duel za pomoci 
rozhodcov, nedovolil Lohyňovi rozvinúť 
útoky na nohy, dával sa ošetrovať, utekal 
zo zápasníckeho kruhu.

Lohyňa prehral 1:2 na body. Náplas-
ťou na túto rozhodcovskú nespravodli-
vosť bolo jeho víťazstvo v boji o bronz 
s  Tambovcevom zo Sovietskeho zväzu. 
Sovieti mali vo všetkých iných voľno-
štýliarskych hmotnostných kategóriách 
medailu, iba v Lohyňovej nie... 

Na druhý deň po tom škandále sme 
sa stretli s Kórejčanom,  spomína Lohyňa 
pri príležitosti svojej šesťdesiatky. On za 
to nemohol, že rozhodcovia ovplyvnili 
náš súboj. Keby mi zlomil v  súboji prst, 
za to by som sa mohol naňho hnevať. Ale 
nie za to, ako pískal rozhodca na žinenke. 
Han ma chcel na druhý deň niečím obda-
rovať, lebo vedel, ako to bolo. Ja som ho 
predtým zdolal na turnaji 12:0 na body, 
ale v Soule zariadili rozhodcovia, aby to 
bolo opačne. To, čo sa dialo v zápasení, 
džude a boxe, to je historický fakt, ktorý 
nikto neodškriepi. Kanaďania nás pred-
tým upozornili, že ich zápasníka pripravi-
li rozhodcovia o víťazstvo. Nuž, mňa tiež.

ZLATÉ TOKIO
Tokio 1990. Pred majstrovstvami sveta 
bol škandál na Grand Prix v  Prievidzi, 
kde reprezentanti v  zápasení voľným 

i  gréckorímskym štýlom vyjadrili svoj 
postoj k pozastaveniu činnosti reprezen-
tačného trénera Mikuláša Timka bojko-
tom fi nálových súbojov. Aj Jozef Lohyňa.

Timko bol dlhé roky jeho trénerom 
a  v  súčasnom ponímaní aj manažérom. 
Vtedajšie vedenie československého
zápasenia nechalo skontrolovať trojčlen-
nej komisii z Prahy účtovanie počas re-
prezentačného sústredenia v Bojniciach. 
Všetci vraveli, že chcelo nájsť niečo na 
Timka... Vtedy vraveli, že aj našli, o  se-
dem mesiacov nato ho však museli očistiť.

Medzitým sa Lohyňov tútor Timko 
dostal na svetový šampionát mimo 
československej výpravy, na pozvanie 
japonského priateľa Fukudu. Takže s Jo-
zefovým bratom ubom videl aj Timko 
spod žinenky, ako otočil Jozef Lohyňa 
fi nálový duel s  Američanom Algerom 
z  0:2 na body na 3:2. V  olympijskom

OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK JOZEF LOHYŇA
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V roku 2016 Jozef Lohyňa kandidoval 
na post viceprezidenta Slovenského 
zápasníckeho zväzu, ale neuspel. Akoby 

si nevedel nájsť miesto v štruktúrach zväzu. 
V rokoch 2015 – 2016 bol reprezentačný tréner 
slovenských voľnoštýliarov do 23 rokov. Radil 

tiež v klube ZK 1904 v Košiciach. Potom sa 
vrátil do Bratislavy.

OBŠÍRNEJŠIE VYSVETĽUJE SVOJ 
KRITICKÝ POSTOJ K SITUÁCII 
V SLOVENSKOM ZÁPASENÍ:
„Nemám ambície zapojiť sa do práce vo 
zväzových štruktúrach. S bratom Ľubom 
sa radšej bavíme v klube. Roky, ktoré som 
ja zažil vo vrcholovom zápasení, sa už 
nevrátia. Keby sme chceli niečo dosiahnuť 
smerom k olympijským hrám s doma 
vychovanými zápasníkmi, aby to neboli 
naturalizovaní cudzinci, na to by bolo treba 
vytvoriť iné podmienky zo strany štátu. 
Vytvoriť fúziu fungovania systému. Teda to, 

čo bolo v športe v osemdesiatych rokoch, 
keď som zažíval aj ja prechod z juniorskej 
kategórie k seniorom, až na vrcholné 
podujatia a k medailám z nich.

Dosiahnuť medailové úspechy sa dalo 
aj s československými a slovenskými 
zápasníkmi. Nebol som to len ja, kto 
bral medaily. Herda, Athanasov, Karabin, 
Strnisko, veľa zápasníkov z Košíc, Prievidze, 
Bratislavy, Nitry či Trenčína, boli rodení 
Slováci, ktorí vedeli bojovať o medaily. 
Z mojich spolupútnikov by som mohol 
menovať Kucirka, Holoubka, Hönscha, 
Schwendtnera, Černáka, Luberdu, Gažúra, 
či Štecha, z mladších Mazáča, Fernyáka, 
Fašánka.

KRITIK
TRÉNINGOVEJ PRÁCE 
NA SLOVENSKU

„Odmalička som mal vzťah k športu a olympijským hrám. Ani som nedýchal, 
keď som videl veľké športové úspechy našich… Motivovali ma medaily 
československých futbalistov a hokejistov. Moja účasť na olympiáde, to bol 

detský sen. Pamätám si, že ako štvrták som priam hltal z čítanky príbeh o legendárnom 
boxerovi Jankovi Zacharovi. Teraz sme kamaráti, tykám si s ním. Pre mňa ako chlapca 
bol vzor, že dokázal získať zlatú olympijskú medailu.

Ďalšími boli cyklistická legenda Anton Tkáč, zápasník Víťa Mácha, športová gymnastka 
Věra Čáslavská, či Dana a Emil Zátopkovci. Keď som neskôr videl dokumenty o Čáslavskej 
a Zátopkovcoch, až mi zaslzili oči, aké príkorie na nich páchal vtedajší režim. Nebyť 
MOV a svetových športových federácií, sú niekde zakopaní. Mal som sen byť raz 
reprezentantom svojej vlasti. Splnila sa mi detská túžba mať ,lvíčka´ na prsiach na 
československom štátnom drese. Potom prišli medaily,“ spomína Jozef Lohyňa. I

OLYMPIJSKÉ VÁBENIE
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Súčasní tréneri rozprávajú, že so 
Slovákmi sa dá pracovať do 16 rokov 
a potom sú slabí. Prečo? Vraj je iná doba, 
mladí sa venujú sociálnym sieťam a majú 
stále telefóny v rukách. Ale to isté zažívajú 
aj Američania či Rusi! Treba sa pozrieť do 
zrkadla, či nie je chyba v tréneroch, akú 
nadstavbu poskytnú našim talentovaným 
mladým.“

Netají sa tým, že bol proti tomu, keď 
Svetové zápasenie pred rokmi otvorilo cestu 
naturalizácii zápasníkov z Ruska a iných, 
postsovietskych krajín, ľahkým spôsobom do 
iných zápasníckych zväzov. Platí, že nemusia 
mať ani občianstvo novej krajiny a už môžu 
zápasiť pod jej vlajkou na MS a ME. Len 

na olympijských hrách je podmienkou pre 
naturalizovaných cudzincov občianstvo novej 
krajiny a pas. 

„Rozumiem, že ide o to získať 
prostredníctvom medailí financie od štátu 
do zápasenia. Naši funkcionári sa môžu 
biť do hrude, že slovenské zápasenie 
malo na jednom svetovom šampionáte 
minulý rok tri medaily. Ale musíme sa 
pozrieť, kto ich získal. Salkazanov, Cakulov 
a Makojev, ktorí k nám prišli predčasom 
z Ruska. Chlapci zápasia pekne, sú dobrí, 
získavajú medaily. Využili možnosť, ktorú 
im ponúkol slovenský zväz a Slovensko. 
Naše zápasenie si vybralo takú cestu. 
Len mi z toho vyplýva, že súčasní tréneri 

nedosahujú úroveň niekdajších velikánov 
ako boli Odehnal, Boris, Timko, Kormaňák. 
Oni vychovali skvelých zápasníkov 
z domácich zdrojov. Asi je teda niekde 
chyba v systéme, v tréneroch a v kluboch... 
Ja som spokojný, že v mojej akadémii mám 
zápasníkov v rôznych vekových kategóriách 
až po veteránov. A tvrdím, že mám pri mne 
to najlepšie, čo môžem mať - brata Ľuba 
a syna Davida.“

Nie je to dobrý signál, už dlhé roky, že 
Zápasník 20. storočia na Slovensku je mimo 
zväzových štruktúr. Netlačí sa však späť. 
Vyzerá to tak, že mu vyhovuje byť radový 
člen. Hoci je legenda československého 
i slovenského zápasenia. I

Soule nosil útly Timko na svojom rame-
ne Lohyňu po hale a kričal, že má bronz. 
V  tokijskom Metropolitan Gymnasium 
si zobrali Joža na plecia ubo a Miki. Bol 
to veľký triumf  (na snímke).

VLAJKONOSIČ DVOCH KRAJÍN
Jozef Lohyňa štartoval na trojo olympij-
ských hrách. Mohol aj na OH 1984 v Los 
Angeles, ak by tvrdé jadro tábora socialis-
tických krajín nevyhlásilo politický boj-
kot – v odvete za neúčasť Američanov na 
olympiáde v  Moskve 1980. Športovci sa 
dostali do vleku medzinárodnej politiky.

Lohyňovi sa dostala česť byť vlajkono-
sič poslednej federálnej československej 
výpravy na otváracom ceremoniáli OH 
1992 v  Barcelone a  bol prvý slovenský 
vlajkonosič na OH 199  v Atlante. Bolo 

to symbolické. Niečo uzatváral a  niečo 
otváral  

Korešpondovalo to aj s jeho civilným 
životom. Do nástupu na vtedy povin-
nú vojenskú službu  žil na Slovensku,

VÄČŠINU MEDZINÁRODNÝCH 
ÚSPECHOV ZÍSKAL LOHYŇA 
V DRESE S ČESKOSLOVENSKÝM 
ŠTÁTNYM ZNAKOM.
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OPRÁŠENÝ OLYMPIONIK JOZEF LOHYŇA

v Zlatých Moravciach, Handlovej a v Prie -
vidzi, počas vojenčiny v RH Praha sa usa-
dil v stovežatom meste na Vltave. Tam si 
založil s manželkou Helenkou aj rodinu. 
V roku 1994 sa však vrátil na Slovensko 
a zakotvil v Bratislave.

BARCELONSKÉ SKLAMANIE, 
ATLANTSKÉ EMÓCIE
V  olympijskej Barcelone 1992 si Jozef 
vyčítal školácku chybu v  úvode duelu 
s  Osetíncom Elmadim abrailovom 
(reprezentoval vtedajšie Spoločenstvo 
nezávislých štátov ako nástupcu ZSSR), 
zrazu prehrával 1: . Stihol vyrovnať na 

: , hoci znalci dodnes tvrdia, že z po-
slednej Lohyňovej akcie to malo byť 8: . 
V pred žení s večným rivalom abrailo-
vom prehral a skončil piaty.

To bolo sklamanie,  spomína Lo-
hyňa. Namaškrtil som všetkých na 
medailu, veď som bol majster sveta 
a vicemajster sveta z rokov 1990 a 1991. 
V Barcelone mi to však nevyšlo.

Na ďalších OH v Atlante 199  to už 
bol iný príbeh. Po zranení mi svetová 
federácia pridelila na olympijské hry 
v  Atlante 199  voľnú kartu – už v  ka-
tegórii do 90 kg. Bol som dobre pripra-

vený, lenže v boji o medailu s Eldarom 
Kurtandizem z Gruzínska som neuspel. 
Bola to hrča svalov, ktorá stála proti 
mne. Videl som, aký je pomer síl na ži-
nenke, a bol som zmierený so štvrtým 
miestom.

Tam prvý raz položil doprostred ži-
nenky svoje zápasnícke topánky, ktoré 
si vyzul. Prikryl ich bielou vreckovkou 
– na znak rozlúčky s  olympijskou ži-
nenkou. Zožal ovácie amerického pub-
lika, ktoré poznalo meno Jozef Lohyňa. 
Medzi americkými zápasníkmi mal 
a dodnes má veľa výborných priateľov. 
Stále je s nimi v kontakte.

ROZLÚČKA S REPREZENTÁCIOU 
V BRATISLAVE NA ME 1998
Lohyňa sa však rozlúčil s  medziná-
rodnou žinenkou defi nitívne až o  dva 
roky, keď sa konali majstrovstvá Európy 
v Bratislave. Tam zápasil v kategórii do 
85 kg. Vyhral duel o bronz a na žinenku 
sa za ním rozbehli jeho deti Peter, David 
i Kristínka.

To bola krásna rozlúčka so zápase-
ním – s  medailou, deťmi, manželkou 
a s rodičmi. Viacerí sa ma predtým pý-
tali, prečo sa vraciam po dvoch rokoch. 
Túžil som mať rozlúčku na domácej 
žinenke, v domácej atmosfére pre na-
šich fanúšikov. Bola to pekná bodka za 
kariérou. Doma je doma. Mohli prísť 
diváci, ľudia zo slovenských klubov. 
Moje deti to už tiež viac vnímali ako 
olympijskú rozlúčku v  Atlante 199 ,  
pripomína.  I

S VYMENENÝMI 
KOLENAMI

Dobrá správa je, že hoci Jozefovi 
nedávno menili obe kolená, stále 
sa môže pohybovať po žinenke. 

Odkladal tie operácie, aj keď pociťoval 
bolesti. Ale keď si preštudoval, ako 
vyzerá výmena kĺbu, potom už neváhal 
a vraví, že spravil dobre. Po pol roku 
od druhej si dáva na kolená pozor, na 
žinenke ukazuje len také chmaty, pri 
ktorých sa pracuje rukami.

„Chceme, aby deti z akadémie dobre 
trénovali, boli pohybovo zdatné a trochu 
sme ich naučili zápasnícke chmaty. 
Prvoradé je vytvoriť u nich lásku k športu, 
aby si našli cestu do telocvične. Tým, 
že ideme na turnaj, je to o porovnaní 
sa s inými. Prvé boli prehry a slzičky, 
na druhom a treťom turnaji už prišli aj 
víťazstvá. Radosť detí predstavovala 
pekné ocenenie našej práce s nimi. 
Beriem to na tejto úrovni.“  I

S VYMENENÝMI 

JOZEF LOHYŇA VO 
SVOJEJ ZÁPASNÍCKEJ 
AKADÉMII.

MÁ VLASTNÚ 
ZÁPASNÍCKU AKADÉMIU

V roku 2017 Jozef spolu so svojím 
synom Davidom založil Občianske 
združenie Lohyňa Wrestling Academy 

v Bratislave. „Na spoluprácu sme prizvali 
môjho brata Ľuba. Ide nám o to ukázať 
ľuďom, ako sa má trénovať na žinenke 
technika. Mám aj príklad: začal u mňa 
trénovať a neskôr aj zápasiť chalan v mojom 
veku. Vraví mi, že netušil, aké detaily sú 
dôležité v zápasení, čo všetko treba spraviť 
pre víťazstvo. Nuž, nie je to bitka ako MMA. 
Mladým dávame v Tréningovej akadémii 
Miletička príležitosť cvičiť. To ma napĺňa. 
Ukazujeme ľuďom, aký nádherný šport je 
zápasenie. Občas ma deti zdravia na ulici, 
ďakujú mi za tréning.“

„Zapichol som svoje podnikanie 
s hokejovým výstrojom a venujem sa 
trénovaniu a zápaseniu,“ vysvetľuje Jožo 
Lohyňa. „V akadémii máme aj ľudí z ulice, 
ktorí si chceli vyskúšať zápasenie. Tiež deti, 
ktorých rodičia chcú, aby sa hýbali. Veková 
skladba je od 5 až po 60 rokov. Na Veľkú 
noc 2018 sme položili žinenku. Začínal 
som s dvoma-tromi chalanmi. Keď som to 
spropagoval cez sociálne siete, kontaktovali 
ma ďalší, či by si mohli vyskúšať zápasenie. 
Nuž a teraz máme každý večer na žinenke 
aj päť zápasiacich dvojíc.“

MÁ VLASTNÚ 
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ilvester 1992 bol pre oby-
vateľov krajiny medzi Du-
najom a Tatrami výnimočný. 
Časť obyvateľov prijala roz-
delenie spoločného štátu 
s Čechmi s rozpakmi či oba-
vami, ale mnohí ho oslávili. 

Na námestiach sloven-
ských miest búchalo šampan-
ské, odpaľovali sa ohňostroje 
a na uliciach trúbili autá s na-
rýchlo nalepenou medziná-
rodnou poznávacou značkou 

SO, hoci tá patrila Somálsku. Na nové 
pomery musel rýchlo zareagovať aj šport. 
Nová krajina získala čoskoro nových hrdi-
nov – úspešných športovcov.

V  niektorých, najmä kolektívnych 
športoch, sa ešte aj týždne či mesiace 
po rozdelení dohrávali spoločné ligové 
súťaže a  na vrcholných podujatiach 
štartovali výbery zložené z  hráčov či 
hráčok oboch už samostatných repub-
lík. Vo väčšine individuálnych športov 
si pretekári od prvých dní zvykali na 
nový reprezentačný dres. 

Azda najbizarnejšia bola situácia vo 
futbale.

FUTBALISTI HRALI O SENZÁCIU
Československá futbalová reprezentá-
cia si pred žila život o 321 dní. V roku 
1993 ešte dohrávala kvalifi káciu maj-
strovstiev sveta 1994 a nechýbalo veľa 

TEXT: GABRIEL BOGDÁNYI, TOMÁŠ 
GROSMANN, ĽUBOMÍR SOUČEK, 
BORIS VANYA, FOTO: ARCHÍV SOŠM, 
JÁN SÚKUP, TASR, ĽUBOMÍR SOUČEK

Keď 1. januára 1993 vznikla 
Slovenská republika, 
športovci patrili medzi prvých 
vyslancov novej krajiny vo 
svete. A mnohí z nich robili 
Slovensku začerstva výbornú 
reklamu. Čo hýbalo športovým 
Slovenskom pred 30 rokmi?

S
NOVÁ KRAJINA MALA
 NOVÝCH HRDINOV

ČO HÝBALO ŠPORTOVÝM SLOVENSKOM PRED 30 ROKMI

TÍM SLOVENSKÝCH HOKEJISTOV, KTORÝ V SHEFFIELDE VYBOJOVAL POSTUP NA ZOH V LILLEHAMMERI.

NOVÁ KRAJINA MALA
 NOVÝCH HRDINOV

TÍM SLOVENSKÝCH HOKEJISTOV, KTORÝ V SHEFFIELDE VYBOJOVAL POSTUP NA ZOH V LILLEHAMMERI.

Keď 1. januára 1993 vznikla 

NOVÁ KRAJINA MALA
 NOVÝCH HRDINOV
NOVÁ KRAJINA MALA
 NOVÝCH HRDINOV
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k senzácii. Na šampionáte v USA mo-
hol štartovať tím neexistujúcej krajiny.

V roku 1993 hral pod hlavičkou RČS 
(Reprezentácia Česka a  Slovenska). 
V  júni zdolal v  pamätnom kvalifi kač-
nom zápase v  Košiciach Rumunsko 
5:2 aj vďaka hetriku Petra Dubovského 
a  bol v  hre o  postup do posledného 
zápasu, na ktorý nastúpil 1 . novembra 
1993 v bruselskom Astrid Parku. 

Mužstvo, ktoré viedol trénerský 
mág Václav Ježek s Jozefom Adamcom 
a  ernerom Ličkom, muselo nad Bel-
gickom vyhrať, ale po remíze 0:0 sa 
z postupu tešil súper.

Hrdina košického duelu proti Rumu-
nom Peter Dubovský podpísal v  roku 
1993 kontrakt so španielskym veľkoklu-
bom Real Madrid a  v  nasledujúcich 
rokoch patril k oporám slovenskej repre-
zentácie. V  novinárskej ankete Športo-
vec roka 1993 skončil druhý.

ĽADOVÝ HOKEJ ZAČÍNAL V SUTERÉNE
Hokejová reprezentácia Čechov a Slo-
vákov patrila k najúspešnejším v histó-
rii. Nástupníctvo po nej zdedilo Česko, 
ktoré pokračovalo v  elitnej kategórii 
majstrovstiev sveta. Slovensko zaradili 
až do C-kategórie. 

Ešte skôr, než sa slovenský tím začal 
úspešne šplhať zo suterénu až do hoke-
jovej obývačky, vďaka diplomatickému 
úsiliu dostal šancu zabojovať o  účasť 
na ZOH 1994 v Lillehammeri. Mužstvo 
vedené trénerom Júliusom Šuplerom 
a  kapitánom Petrom Šťastným vyhra-
lo na prelome augusta a  septembra 
1993 kvalifi kačný turnaj v  anglickom 
Sheffi elde a  získalo olympijskú mies-

tenku. Sme na olympiáde  Bol som 
nesmierne šťastný a hrdý na to, koľko 
schopných a  talentovaných hráčov na 
Slovensku máme,  opísal prvé víťazné 
pocity Peter Šťastný vo svojej autobio-
grafi i.

Ako to vyzeralo v  ďalších kolektív-
nych športoch

V hádzanej sa nástupníctvo po býva-
lej federácii delilo. V  mužoch pripadlo 
Česku, v ženách Slovensku. V roku 1993 
však ešte štartovali na majstrovstvách 

sveta spoločné výbery a  nepočínali si 
zle. Muži obsadili siedme miesto a vy-
bojovali pre Česko, ako nástupnícku 
krajinu, účasť aj na ďalších MS v  roku 
1995. enám po troch prehrách v druhej 
fáze turnaja unikol postup do štvrťfi ná-
le a skončili na 9. priečke.

enský volejbalový tím ČR a SR zís-
kal na majstrovstvách Európy v  Brne 
a Zlíne 1993 striebro, ale v kádri nebo-
la žiadna slovenská hráčka. Spoločná 
reprezentácia mužov sa lúčila s  me-

ČO HÝBALO ŠPORTOVÝM SLOVENSKOM PRED 30 ROKMI

PETER DUBOVSKÝ V DRESE RČS (UŽ PO ROZPADE ČSFR) V KVALIFIKAČNOM ZÁPASE NA 
MS PROTI BELGICKU.
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V januári 1993 oslávila piešťanská 
rodáčka 17. narodeniny a o rok neskôr 
ju vyhlásili za celkom prvú Športovkyňu 

roka v samostatnej Slovenskej republike. 
V Martine Moravcovej, ktorá bola na OH 1992 
v Barcelone najmladšou členkou výpravy 
ČSFR, sa v roku 1993 zrodila hviezda, ktorej 
jas neskôr dostal až svetový rozmer.

V marci na majstrovstvách Slovenska 
v krátkom bazéne v Martine získala sólové 
tituly v 10 disciplínach a pridala tri medaily 
v štafetách, čo jasne naznačilo jej obrovský 
apetít.

V máji na Luxair Trophy v belgickom 
Bastogne vyhrala všetkých päť svojich 
disciplín.

V zimnej sezóne v krátkom bazéne bola 
deviata vo svetových tabuľkách na 100 m 
voľný spôsob, čo začalo byť zaujímavé.

Potom už v dlhom bazéne nadviazala 
sériou triumfov a dovedna siedmimi 
slovenskými rekordmi na mítingoch v Remeši, 
Canet a v Monte Carle. Na júnovej Veľkej 
cene Slovenska v Bratislave vo víťaznej sérii 
pokračovala. Na augustových ME v 50 m 
bazéne v She� ielde to Moravcová „rozbalila“ 

naplno. Štart hneď v úvodnej disciplíne 
– na 100 m voľný spôsob – v slovenskom 
rekorde 55,97 s premenila v striebro! 
V európskom rekorde ju predstihla len vtedy 
nedostižná Nemka Franziska van Almsicková.

„Neverila som, že z toho môže byť striebro. 
Najprv som si aj v cieli myslela, že som buď 
tretia alebo štvrtá. Keď zasvietilo na tabuli, že 
som druhá, v prvej chvíli som tomu nedokázala 
uveriť,“ vyznávala sa. Zo Slovákov pred ňou 
získal európsku plaveckú medailu v roku 1931 
Pavol Steiner, a potom len neskorší emigranti – 
dvakrát Miloslav Roľko a raz Marcel Géry.

Aj štarty v ďalších troch disciplínach 
premenila Moravcová v postup do A-finále. 
Na krauliarskej dvojstovke skončila piata, na 
100 m motýlik siedma a na 50 m v. sp. šiesta. 

ZROD PLAVECKEJ HVIEZDYZROD PLAVECKEJ HVIEZDY
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ČO HÝBALO ŠPORTOVÝM SLOVENSKOM PRED 30 ROKMI

dzinárodnou scénou ôsmym miestom 
na ME, v tíme hrala aj slovenská päťka 
Goga, Migra, Kravárik, Chrtiansky 
a Nemec. 

BRONZ UMLČAL POCHYBNOSTI
Jeden z  mála športov, ktorý získal ná-
stupníctvo v  roku 1993 po bývalom 
Československu, bol ženský basketbal. 
Vybojovali ho razantní funkcionári 
na čele s  vtedajším šéfom slovenské-
ho basketbalu Jánom Hluchým. Hralo 
im do karát, že na OH 1992 v  Barce-
lone bolo v  12-člennom kádri až de-
väť Sloveniek (Antalecová-Mačeková, 
Guzikiewiczová-Berková, Bieliková, Bu-
rianová-Dobrovičová, Hiráková, Cha-
majová, Kuklová-Chupíková, Kotočo-
vá-Janoštinová, Rázgová-Paulišincová). 
História dovtedy hovorila v  prospech 
Češiek, ktoré mali bežne v reprezentácii 
početnú prevahu. 

Český ženský basketbal však v ob-
dobí rozdelenia federácie ustúpil 
z niekdajších pozícií, za riekou Mora-
va nastala v reprezentácii generačná 
výmena. Ukázala to nielen spomenu-
tá olympijská zostava, ale i  zápasy 
v  príprave na ME 1993. Slovensko 
zvíťazilo nad Českom 94: 4 na Veľkej 
cene Česka v  Strakoniciach a  potom 

2:59 aj na Veľkej cene Slovenska 
v Myjave.

Napriek týmto povzbudivým faktom 
však sotva niekto predpokladal, že na 
ME v  Perugii od 8. do 13. júna 1993 
obsadí nová krajina medailové miesto. 
Zverenky trénera Mariána Matyáša, 
ktorého asistent bol Boris birka, 
však príjemne prekvapili. V B-skupine 

vyhrali nad Maďarskom 88:82 (44:39), 
Rusku podľahli iba 5:80 (33:41) 
a  pokorili Francúzsko 0:51 (3 :28). 
Nečakane sa stali víťazkami skupiny, 
ale v  semifi nále jasne podľahli Špa-
nielsku 55: 3, hoci po 1. polčase viedli 
39:35. Psychicky podlomené vysokou 
prehrou v  záverečný deň predsa len 
šťastne zvíťazili v zápase o bronz 8:  
(32:39) nad Talianskom.

Basketbalistky získali historicky 
prvý medailový úspech Slovenska 
v  kolektívnom športe. Pred naším 
tímom skončilo na zlatom stupienku 
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Po európskom šampionáte bolo jasné, že 
v piešťanskom bazéne vyrástol náš obrovský 
plavecký prísľub do budúcnosti. Potvrdila to 
aj na decembrových majstrovstvách sveta 
v krátkom bazéne v Palme de Mallorca štvrtými 
miestami na krauliarskej stovke aj dvojstovke 
a siedmym na polohovej dvojstovke. Vo 
všetkých troch disciplínach po dva razy zlepšila 
vlastné slovenské rekordy. V novinárskej ankete 
Športovec roka 1993 jej všetky spomenuté 
úspechy vyniesli jednoznačne prvé miesto. I

MARTINA MORAVCOVÁ ZAČALA 
V ROKU 1993 SVOJU PÚŤ MEDZI 
SVETOVÉ PLAVECKÉ HVIEZDY.

BRONZOVÝ TÍM BASKETBALISTIEK NA ME ZÍSKAL PRVÚ MEDAILU SAMOSTATNÉHO 
SLOVENSKA V KOLEKTÍVNOM ŠPORTE.

BASKETBALISTKY 
ZÍSKALI HISTORICKY 
PRVÝ MEDAILOVÝ 
ÚSPECH SLOVENSKA 
V KOLEKTÍVNOM ŠPORTE.
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Španielsko a striebornom Francúzsko. 
Bronz umlčal všetkých, ktorí dovtedy 
pochybovali o oprávnenom nástupníc-
tve Slovenska v  ženskom basketbale 
v  súťažiach FIBA. Náš tím si vďaka 
tomuto úspechu vybojoval účasť na 
MS v  Austrálii 1994, kde skončil na 
5.  mieste, najlepšom zo všetkých eu-
rópskych krajín.

Rok 1993 priniesol i  ďalší úspech: 
basketbalistky Ružomberka hrali prvý 
raz vo Final Four EPM (teraz Európska 
liga). V  španielskej Llírii pri Valencii 
skončili na 4. mieste.

Bronzové basketbalistky: Iveta 
Hariňová, Soňa Hudecová, Anna Ko-
točová-Janoštinová, Irena Rajniaková, 
Andrea Kuklová-Chupíková, Eva Va-
ňová, Renáta Hiráková, Marcela Ka-
listová, Erika Burianová-Dobrovičová, 
Andrea Slosiarová, Milena Rázgová 
a Zuzana Vasiľková

PROBLÉMOVÝ SUPERTALENT Z OSADY
V roku zrodu samostatného Slovenska 
sa začala aj úžasná, no i kontroverzia-
mi popretkávaná kariéra kulturistu 
Adama Cibuľu. V  Budapešti, hoci mal 
už tesne pred tridsiatkou, sa stal pre-
miérovo majstrom Európy do 5 kg. 
Následne prišiel nevídaný športový 
rozlet Róma z osady pri Hnúšti. 

Mnohí ho nazývali kulturistickým 
kráľom Európy. Právom. Šestnásť 
rokov po prvom triumfe na ME získal 
v  Novom Sade v  máji 2009 už piaty 
titul. Päť zlatých a  dve strieborné – 
takou bilanciou sa z  kontinentálne-

ho šampionátu môže pochváliť iba 
málo kto.

Cibuľova kariéra však bola i  plná 
prúserov . V roku 199  nestihol odlet 

na MS v  Jordánsku, cestou na zraz sa 
totiž zabudol  na autobusovej stanici, 
kde popíjal s kamarátmi. Dostal za to 
dvojročný dištanc. V roku 1998 sa vrá-

til a na ME v Belehrade získal striebro. 
V novembri sa však nedostavil na do-
pingovú skúšku a  vyfasoval  3-ročný 
zákaz činnosti a vylúčili ho aj z repre-
zentácie. V roku 2004 sa Cibuľa znovu 
vrátil a  nasledovali najúspešnejšie 
roky v jeho kariére. V októbri 200  však 
v reprezentácii opäť vynútene skončil: 
pre údajný nedostatok fi nancií prerušil 
prípravu na MS, hoci už mal kúpenú 
letenku.

Spomenutým piatym európskym 
zlatom sa kariéra supertalentu z róm-
skej osady defi nitívne skončila. Potom 
sa jeho meno objavilo v  médiách len 
v  policajnej zvodke: v  marci 201  za 
to, že neoprávnene odobral 39  k h 
elektrickej energie v  hodnote  eur. 
Súd mu vymeral štvormesačný nepod-
mienečný trest, no odvolal sa a zme-
nili mu ho na sto hodín povinných 
prác.

SLOVENSKÉ VÍŤAZSTVO
NA GIRO D´ITALIA
Vo februári 1993 skončil Martin Šva-
gerko na MS v  klasickom lyžovaní vo 
švédskom Falune v skokoch na lyžiach 
35. na malom a 22. na veľkom mostíku. 
Nič svetoborné, avšak Ladislava Dlu-
hoša zastihol šampionát v ešte slabšej 
forme, a preto sa miesto v ešte spoloč-
nom česko-slovenskom družstve ušlo 
Švagerkovi. Aj vďaka nemu skončilo už 
neexistujúce Československo v zložení 
Jež, Parma, Sakala, Švagerko striebor-
né za Nórskom a pred Rakúskom. V ére 
slovenskej štátnej samostatnosti to 

ČO HÝBALO ŠPORTOVÝM SLOVENSKOM PRED 30 ROKMI

Vkráľovnej športov v prvom roku 
samostatnosti najviac rezonovalo ôsme 
miesto chodca Igora Kollára na 20 km 

na MS v Stuttgarte, ale ešte väčšiu pozornosť 
pútal iný chodec – Jozef Pribilinec. Olympijský 
víťaz na dvadsiatke zo Soulu 1988 sa po 
päťročnej pauze vrátil do súťažného kolotoča. 
V Kristových rokoch...

Po slávnom víťazstve sa Pribilincova 
kariéra zasekla. Dlhodobo ho trápilo koleno 
a on sa rozhodol predčasne ukončiť kariéru. 
Bez súťažného adrenalínu vydržal jeden 
olympijský cyklus... 

Už na jeseň 1992 sa objavili prvé šumy, že 
šampión chystá návrat. Všetko nasvedčovalo 

tomu, že Pribilinec to s come-backom myslí 
vážne. Trénoval podľa vlastných plánov, 
v príprave mu pomáhal najmä šéf dopravnej 
polície v Žiari nad Hronom Jozef Senko – 
ako mentálna opora, aby dlhé tréningové 
kilometre „nehltal“ úplne sám.

Pred veľkou premiérou chystanou na 
34. ročník mítingu P-T-S sa najprv otestoval 
na 5 km v Hlohovci a o šesť dní 22. mája 1993 
v Borskom Mikuláši, kde v rokoch 1980 – 1985 
na Záhoráckej dvadsiatke šesťkrát za sebou 
zvíťazil.

Pribilinec sa chcel pôvodne tiež len 
otestovať, no napokon vyhral – siedmy raz! 
„Plán bol naozaj odšliapať iba 10 km, prípadne 

pridať dva až štyri, a potom odstúpiť,“ tvrdil 
rodák z Kopernice. Na 10. kilometri bol 
druhý, 23 sekúnd za Pavlom Blažekom, na 
12. už viedol a každý čakal, kedy zíde z trate. 
Nezišiel. Šliapal ako hodinky a zastavil sa až 
v cieli – čas 1:23:06 h. O 34 sekúnd za ním 
došiel Štefan Malík a s takmer minútovou 
stratou Blažek. „Po 14. kilometri som sa 
rozhodol, že zabojujem o víťazstvo. Bol by 
hriech nevyužiť ideálne počasie a najmä 
pohodu, v akej sa mi išlo,“ zdôvodnil Pribilinec 
nečakanú zmenu plánu. „Záhorácka lekcia 
Pribilinca“ – hlásal titulok SME. „Šokujúca 
Pribilincova predpremiéra!“ – nadchýnala sa 
Pravda. 

ŠAMPIÓNOV NEČAKANÝ NÁVRAT

KULTURISTICKÝ SUPERTALENT 
A „PROBLÉMISTA“ ADAM CIBUĽA.

ŠAMPIÓNOV NEČAKANÝ NÁVRAT
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bola historická prvá medaila Slováka 
na majstrovstvách sveta.

Vo Falune zaujala i  bežkyňa na 
lyžiach Alžbeta Havrančíková. Na 30 
km voľne skončila piata  O  takomto 
umiestení sa slovenským bežcom či 
bežkyniam môže v súčasnosti len sní-
vať. Nik totiž nedosahuje výkonnosť 
ani len na to, aby mohol pravidelne 
štartovať vo Svetovom pohári.

V prvom roku samostatnosti sa slo-
venský šport nemohol pýšiť výraznými 
výsledkami v  individuálnych  olympij-

ských športoch či disciplínach. To sa 
odrazilo aj na konci roka v  tradičnej 
ankete Športovec roka. Kajakárovi 
Attilovi Szabóovi v nej stačil na tretiu 
priečku bronz v  K1 na  neolympijskej 
desaťtisícke na MS v  Kodani, pričom 
od zlatého Dána Nielsena ho delilo iba 
2,34 s.

Vladimír Vala s  Jaroslavom Sluči-
kom získali na MS v zjazde na divokej 
vode vo Val di Sole striebro (v ankete 

. miesto) a  ním odpálili  svoju ne-
skutočnú medailovú zbierku. Celkovo 

si vybojovali na MS 11 zlatých,  v in-
dividuálnych disciplínach, 5 v  hliad-
kach.

Športoví fanúšikovia na Slovensku 
v  roku 1993 pozorne sledovali i  vy-
stúpenia Jaroslava Katriňáka na MS 
v endure v triede do 500 ccm 4T, ktorý 
si napokon vybojoval bronz, a  veľký 
ohlas mal aj triumf cyklistky Lenky 
Ilavskej v  ženskej verzii prestížnych 
pretekov Giro d Italia.  I

ČO HÝBALO ŠPORTOVÝM SLOVENSKOM PRED 30 ROKMI

Práve borskomikulášsky výkon chodeckej 
hviezde neskôr zabezpečil voľnú kartu do 
Štuttgartu. Ešte pred tretím štartom na MS 
však absolvoval 1. júna preteky na 5000 
m na P-T-S. Podobne ako v roku 1988 na 
10 000 m, zvíťazil aj teraz na polovičnej trati 
(19:31,12).

Kým olympijské zlato a ďalšie cenné 
kovy získal v drese Československa, na 
MS 1993 reprezentoval prvý raz Slovensko. 

V Štuttgarte v auguste 1993 však 
nezopakoval Štuttgart 1986. Došiel
17. za 1:26:11 h, bol o 6:15 min pomalší ako 
na OH v Soule. Pre človeka s ambíciami ako 
Pribilinec žalostne málo...

Rok 1993 i svoju atletickú kariéru ukončil 
ako slovenská tabuľková štvorka na 20 km za 
Kollárom, Blažekom a Záhončíkom. „Návrat 
vôbec neľutujem! Fyzicky aj psychicky som 
sa cítil oddýchnutý, lenže to, o čom som si 
myslel, že je už zažehnané, sa vynorilo znova. 
Problémy s kolenom, žiaľ, prekazili moje plány. 
Keď lekári zistili, o čo ide, vedel som, že teraz 
je to už definitívny koniec kariéry,“ spomínal 
Jozef Pribilinec s odstupom rokov. I

ŠPORTOVEC ROKA 1993

Výsledky novinárskej ankety 
– jednotlivci: 1. Martina 
Moravcová, plávanie, 

2. Peter Dubovský, futbal, 3. Attila 
Szabó, rýchlostná kanoistika, 
4. Adam Cibuľa, kulturistika, 
5. Peter Šťastný, ľadový hokej, 
6. Vladimír Vala – Jaroslav 
Slúčik, vodný zjazd, 7. Jaroslav 
Katriňák, motorizmus, 8. Martin 
Švagerko, skoky na lyžiach, 
9. Lenka Ilavská, cyklistika, 
10. Alžbeta Havrančíková, beh 
na lyžiach, kolektívy: 1. družstvo 
basketbalistiek Slovenska, 
2. družstvo Slovenska v ľadovom 
hokeji, 3. hliadka vodných 
slalomárov SR 3xC2.

ŠPORTOVEC ROKA 1993

JOZEF PRIBILINEC 
NA BRATISLAVSKOM 
MÍTINGU P – T – S 1993.

VÍŤAZKA GIRO D´ITALIA 
LENKA ILAVSKÁ.

BRONZOVÝ Z MS V RÝCHLOSTNEJ 
KANOISTIKE ATTILA SZABÓ.
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lympijský šampión a  trojná-
sobný majster sveta v cyklis-
tickom šprinte, dvojnásobný 
najúspešnejší športovec ČSSR 
(19  a  19 8) a  druhý naj-
úspešnejší slovenský športo-
vec 20. storočia Anton Tkáč 
zomrel v Bratislave na násled-
ky komplikácií po operácii 
srdca vo veku 1 rokov.

Jeho pohreb sa usku-
točnil krátko pred koncom 
roka len v úzkom rodinnom 
kruhu. Slovenský olympij-
ský a športový výbor si však 

túto výnimočnú osobnosť v  januári 
uctil pietnou spomienkou za účasti 
desiatok ľudí zo športu a  najmä zo 
slovenskej i českej cyklistiky. Odohrala 

sa v našom olympijskom a športovom 
múzeu.

Pripomeňme si pozoruhodný špor-
tový príbeh Antona Tkáča.

NIKDY NEMAL VLASTNÝ BICYKEL...
Rodák z  Lozorna vyrastal na sídlisku 
Päťsto bytov v  Bratislave. Prvé detské 
preteky tam vyhral na trojkolke, o  rok 
už triumfoval na bicykli. Jeho prvý ví-
ťazný veniec bol zo safalátiek.

Rodičia mi zakazovali cyklistiku, lebo 
som bol veľmi temperamentný. Báli sa, že 
ma zrazí auto a nikdy mi nekúpili bicykel. 
Ja som vlastne asi svoj vlastný bicykel ni-
kdy nemal, vždy len požičaný,  vyznal sa 
v televíznom dokumente RTVS.

Tkáč mal veľký športový talent 
a  šťastie, že na športovej škole na 

Vlani krátko pred Vianocami nás 
navždy opustil cyklistický velikán 
ANTON TKÁČ – historicky prvý 
olympijský víťaz, ktorý sa nielen 
narodil, ale aj zomrel na Slovensku.

O

TEXT:  ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ŠTARTFOTO, ARCHÍV SOŠMIN MEMORIAM ANTON TKÁČ

ANTON TKÁČ – historicky prvý 

TAKTO SI BUDEME PAMÄTAŤ ANTONA TKÁČA – AKO DRAVCA NA BICYKLI.

NÁŠ 
CYKLISTICKÝ 
GIGANT

„RODIČIA MI 
ZAKAZOVALI 
CYKLISTIKU, LEBO 
SOM BOL VEĽMI 
TEMPERAMENTNÝ. BÁLI 
SA, ŽE MA ZRAZÍ AUTO 
A NIKDY MI NEKÚPILI 
BICYKEL.“
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Kulíškovej ulici ho všestranne rozvíjal 
pozoruhodný telocvikár Pavol Safko. 
Vynikal vtedy v atletických šprintoch. 
Napokon sa však ukázalo, že najviac 
mu sedí cyklistika.

Keď sa jej chcel venovať vážne, zašiel 
najprv do Interu, kde oddiel viedol Kamil 
Haťapka. Ten však preňho nemal bicykel 
a  nezobral ho. Legendárny tréner cest-
ných cyklistov si to dodnes vyčíta.

Tóno v Interi nepochodil, ale v Slo-
vane áno. Tam mu v  roku 19 5, keď 
mal štrnásť, bicykel poskytli. Presedlal 
z  cesty na dráhu a  v  začiatkoch mu 
pomohol tréner Igor Stiassny. Jeho 
vzostup nezastavil ani vážny úraz 
v  roku 19 , keď pri ťažkom páde na 
bratislavskom velodrome utrpel zlo-
meninu lebečnej kosti.

OD PEVNÉHO KILOMETRA K ŠPRINTU
Nadmieru ambiciózny Tkáč bol veľ-
mi tvrdý nielen voči sebe, ale aj voči 
druhým. To mu pomohlo neskôr pri 
šprinte, v ktorom cyklista bez drsnosti 
voči súperom vzhľadom na charakter 
súbojov nemôže uspieť. Je to najviac 
cenená disciplína dráhovej cyklistiky.

Prvé úspechy však dosiahol v nekon-
taktnej jazde na kilometer s  pevným 
štartom. A práve v ňom získal svoju prvú 
svetovú medailu – bronz na MS 19 0 
v Leicesteri, len dve stotiny sekundy od 
striebra. Kým sa však prebojoval k tomu, 
aby sa dlhodobo etabloval v  svetovej 
špičke, prešlo ešte niekoľko rokov.

Pred OH 19 2 v Mníchove patril k fa-
voritom, lenže pri tréningu v Brne dva 

týždne pred odchodom škaredo spadol 
a veľmi bolestivo si udrel bederný k b. 
Niekoľko dní sa ledva hýbal. Napriek 
tomu, že za týchto okolností na olym-
piáde štartovať nechcel, funkcionári ho 
donútili. S  bolesťami skončil v  pev-
nom kilometri  až trinásty (štartoval 
aj v stíhacích pretekoch družstiev, kde 
štvorica ČSSR nepostúpila z  rozjázd) 
a po návrate ho za neúspech potrestali 
vyradením z reprezentácie.

IN MEMORIAM ANTON TKÁČ

ANTON TKÁČ V DÚHOVOM DRESE MAJSTRA 
SVETA PO ZISKU PRVÉHO TITULU V ROKU 1974.

ANTON TKÁČ
Narodil sa 30. marca 
1951 v Lozorne, zomrel 
22. decembra 2022 
v Bratislave. 

V cyklistickom šprinte 
olympijský víťaz (a zároveň 
majster sveta) v Montreale 
1976, ďalšie dva tituly majstra 
sveta získal v Montreale 1974 
a v Mníchove 1978. Na MS 
1977 v San Cristóbale aj na 
OH 1980 v Moskve skončil 
štvrtý. V kilometri s pevným 
štartom bol tretí na MS 1970 
v Leicesteri.

Trojnásobný majster 
sveta a jediný slovenský 
olympijský víťaz v cyklistike 
dvakrát vyhral novinársku 
anketu o najúspešnejšieho 
športovca ČSSR (1976 
a 1978). V roku 2000 skončil 
druhý v ankete Slovenský 
športovec storočia za 
krasokorčuliarom Ondrejom 
Nepelom. Na Slovensku ho 
vyhlásili za Cyklistu storočia. 
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ODZNELO PRI SPOMIENKE 
NA TKÁČA
C VLADIMÍR HOLEČEK, bývalý predseda 
Československého zväzu cyklistiky: „Tono bol 
vynikajúci športovec, telom i dušou oddaný 
svojmu športu a disciplíne. Bol skvelý človek, 
ktorého vďaka priateľskému správaniu 
a úsmevu vždy prijímali s úctou. Osobnosť, 
ktorú si každý z nás vážil. Stal sa legendou, na 
ktorú budeme spomínať s veľkou úctou.“
C VOJTECH MOLNÁR, bývalý riaditeľ Slovenského 
zväzu cyklistiky počas obdobia Tkáčovho 
predsedovania vo zväze: „Raz letel cez New 
York na preteky v Mexico City. Funkcionári 
v Prahe si však neuvedomili, že pri vstupe na 

pôdu USA, aj keď išlo len o tranzit, musí mať 
víza. A tak ho Američania poslali hneď nazad. 
V Prahe mu medzičasom pripravili druhý 
pas aj s americkými vízami. Doletel do Prahy, 
vyzdvihol si ho a letel nazad do New Yorku 
a odtiaľ do Mexico City. A aj napriek týmto 
cestovným problémom tam vyhral!“

ZAHRANIČNÉ ESÁ O TKÁČOVI
C DANIEL MORELON, francúzsky trojnásobný 
olympijský víťaz (dvakrát v šprinte) 
a osemnásobný majster sveta (sedemkrát 
v šprinte): „Bol to veľký šampión a veľmi dobrý 
šprintér. Veľmi som ho obdivoval a oceňoval. 
Naozaj ma bolí, že som stratil takého priateľa.“

C THOMAS HUSCHKE, nemecký dvojnásobný 
olympijský medailista a majster sveta 
v dráhovej cyklistike: „Bol to fenomén. Od 
roku 1974 písal dejiny cyklistiky a stal sa 
legendou. Vždy sme o ňom hovorili, že 
je na bicykli prefíkaný ako ozajstná líška. 
Určite sa stal veľkým príkladom pre svojich 
nasledovníkov. Bol to aj môj veľký športový 
priateľ. Nás dvoch spájal nielen cyklistický 
šport a železná vôľa dosahovať úspechy, ale 
neskôr aj vzťah k Bratislave, odkiaľ pochádza 
moja manželka. 
C LUTZ HESSLICH, nemecký dvojnásobný 
olympijský víťaz a štvornásobný majster sveta 
v cyklistickom šprinte: „V mnohých pretekoch 
sme bojovali o víťazstvo. V šprinte ovládal 
mnoho finesov.“
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Vznetlivý Tkáč vtedy cítil obrovskú 
krivdu a  na niekoľko mesiacov prestal 
trénovať. Ale keď na vlastné oči videl 
krasokorčuliarsky triumf kamaráta zo 
Slovana a  rovesníka Ondreja Nepelu na 
svetovom šampionáte 19 3 v Bratislave 
a prežil opojné chvíle jeho víťazstva, roz-
hodol sa vrátiť. Hneď na druhý deň znovu 
sadol na bicykel.

Prerušil vysokoškolské štúdium a na-
rukoval do Dukly Trenčín, kde pod vede-
ním olympionika z  Ríma 19 0 Dušana 
Škvareninu našiel lepšie tréningové pod-
mienky. Odvtedy zostal armáde verný na 
dlhé roky. Vtedy však už uprednostňoval 
šprint, ktorý viac vyhovoval jeho nature-
lu. V ňom mohol naplno využiť svoju vý-
bušnosť a  úžasné zrýchlenie frekvencie 
záberov. Navyše taktické šachy  a večná 
snaha zaskočiť súpera nečakaným nástu-
pom ho na dráhe bavili oveľa viac, ako 
monotónne tempo pevného kilometra.

Jazdenie na dráhe predstavovalo veľ-
mi citlivú prácu. Keď sa prehnal tréning 
vytrvalosti, nešla rýchlosť – a  naopak. 
Bolo to treba dobre sk biť. A  keď sa to 
podarilo, prinášalo to obrovskú radosť,  
vysvetľoval neskôr.

NA TRÓNE PO FENOMENÁLNOM 
MORELONOVI
Už v lete 19 3 Tkáč vybojoval vo štvrť-
fi nále šprintu na MS v  San Sebastiane 
vyrovnaný súboj s  roky nedostižným 
Francúzom Danielom Morelonom. Od 
roku 19 5, keď Daniel štartoval v Brati-

IN MEMORIAM ANTON TKÁČ 
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Anton Tkáč očami dlhoročných 
cyklistických kolegov a priateľov 
Jirího Mikšíka a Jána Petroviča

So spomienkami na Antona Tkáča sa v rámci 
pietnej akcie najviac podelili jeho dlhoroční 
cyklistickí spolupútnici Ján Petrovič a Jiří 

Mikšík, ktorý sprostredkoval aj vyjadrenia 
zahraničných cyklistických osobností.

„Vždy chcel vyhrávať. A v čomkoľvek! Aj 
v zimnom hokeji na otvorenom ,zimáku´ 
v Prostějove (hralo sa o lístky na obed), aj 
vo vtedy hodne populárnom ping-pongu pri 
našej špecialite ,Amerika´, keď sa behalo 

okolo stola. Rovnaké to bolo aj na bežkách 
v Krkonošiach alebo na Štrbskom Plese, 
či v telocvični hotela FIS. Tam dokonca 
vyzval legendárnych bratov Pospíšilovcov, 
20-násobných majstrov sveta v bicyklebale, 
že im chytí každú strelu, ktorú naňho vypália. 
To vtedy preňho nedopadlo práve najlepšie... 
Keď sme viedli bitku sifónovými fľašami na 
sústredeniach, tam hral prím práve Tóno. 
Neskazil vôbec žiadnu zábavu – naopak, 
on určoval jej spôsob aj intenzitu. Nie som 
schopný spomenúť si na všetky žarty, ktoré 
sme spoločne v dráharskej reprezentácii 
zažili, ale boli to skvelé roky...,“ zaspomínal si 
Jiří Mikšík.

Ján Petrovič v úzkom kontakte s Antonom 
Tkáčom prežil viac než polstoročie. Bol 
jeho súper i veľký priateľ, neskôr trénerský 
kolega, potom po ňom prevzal vedenie 
športu na ministerstve obrany. Pravidelne 
s ním komunikoval aj v posledných 
týždňoch roka 2022, ktoré Tóno trávil 
v nemocnici. Svoje spomienky zhrnul na 
12 stranách textu adresovaného o dva roky 
staršiemu priateľovi, z ktorého vyberáme 
viaceré pasáže.

„Príroda ťa obdarila a vytvorila v tebe 
úžasný kokteil vrodených anatomických 
fyzických predpokladov. Rodičia, tréneri 
a športové prostredie, a samozrejme 
najmä ty, ste toto bohatstvo v procese 
prípravy pretavili na jedinečnú osobnosť 
s mimoriadnym potenciálom na dosiahnutie 
najvyšších cieľov v športe.

VŽDY CHCEL VO VŠETKOM VYHRÁVAŤ

MOMENTKA ZO SÚBOJA O OLYMPIJSKÉ ZLATO 
V ŠPRINTE V MONTREALE 1976 – VPREDU 
ANTON TKÁČ, ZA NÍM DANIEL MORELON.
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V roku 1969 ťa vtedajší tréner 
reprezentácie Ľuboš Puklický zaradil do 
skupiny, ktorá sa spoločne pripravovala na 
majstrovstvá sveta v Brne. Starší kolegovia 
v tíme ťa neprijali najvrúcnejšie. Bol si 
najmladší, 18-ročný, ale podľa ich slov si 
bol sebavedomý a veľmi drzý, bez rešpektu. 
Chorobne si túžil po víťazstve. Vyžarovala 
z teba energia a všade ťa bolo plno... Čo však 
bolo hodné už vtedy nasledovania, to bol 
tvoj perfekcionizmus.

Úžasná túžba po víťazstvách určovala 
tvoje bytie. Rozhodol si sa dočasne bývať 
v masérskej kabíne velodromu v Brne. 
Svoj cestný bicykel si prerobil na dráhový 
s brzdami a pevným prevodom bez 
prehadzovača. Prevod 48:18, neskôr 48:17. 
Na takto upravenom bicykli si jazdieval 
za motorkou tvojho trénera v Slovane 

slave, ho veľmi obdivoval. V boji, v kto-
rom spadol on dvakrát a Tóno raz, síce 
Morelon napokon vyhral a získal ďalšie 
zlato, ale vedel, že v  Slovákovi dostal 
nadmieru ťažkého súpera.

Hneď ďalší rok sa Tkáč v  Montreale 
stal majstrom sveta  Zrazu stál na stupni 
víťazov nad svojim dávnym vzorom... Vo 
fi nále sa však nestretol s  Morelonom, 
pretože Daniel prehral už v  semifi nále 
s Kravcovom zo ZSSR. Proti nemu Tkáč 
predviedol nielen svoju silu, ale aj taktic-
ké myslenie.

Majstrom sveta sa stal na lacnom fa-
vorite za 2400 korún, na ktorom mu po 
triumfe neveriaci mechanik fi rmy Cam-
pagnolo radšej vymenil všetky súčiastky, 

aby sa šampión nemusel hanbiť. Potom 
na osobnú intervenciu predsedu vlády 
ČSSR Štrougala boli v Taliansku zakúpiť 
pre Tkáča hneď štyri nové bicykle...

OLYMPIJSKÝ ŠAMPIÓN
O  dva roky neskôr sa šprintérsky vý-
kvet zišiel na OH v  Montreale. Tkáč 
v  semifi nále vyradil pomerom 2:1 na 
víťazné jazdy jedného zo spolufavo-
ritov súťaže Geschkeho z  NDR, ktorý 
vynikal úžasným zrýchlením. Vo fi nále 
ho čakal šampión z  OH 19 8 i  19 2 – 
Morelon. V  prvej jazde Francúz Slová-
ka prekvapil dlhým špurtom, ale Tkáč 
v poslednej zákrute vyrovnal jeho spo-
čiatku 20-metrový náskok a  Morelon 
fi niš už zabalil . V  druhej jazde však 
uspel Francúz. 

Pred rozhodujúcou treťou reprezen-
tačný tréner Jaromír ák poradil Tká-
čovi, aby nastúpil  už 240 metrov pred 
cieľom a  vydržal v  plnom tempe až do 
cieľa. Tkáč zaútočil z najstrmšieho mies-
ta dráhy a  rýchlo získal náskok, ktorý 
ani fenomenálny Morelon už nedokázal 
zlikvidovať. Získal olympijské zlato  
Prvé v  histórii – a  dodnes jediné – pre 
slovenského cyklistu. Víťazstvo zároveň 
znamenalo aj titul majstra sveta.

Výkon Antona Tkáča v  Montreale 
považujem za súčasť kultúrneho dedič-
stva a  bohatstva Slovenskej republiky,  
povedal v  príhovore v  rámci pietnej 
spomienky čestný prezident František 
Chmelár.

Na MS 19  v San Cristóbale – už po 
rozlúčke Morelona – obsadili komplet-
ný stupeň víťazov šprintéri z NDR, vy-
nikajúci extrémnou silou. Tkáč skončil 
štvrtý a neveril, že ešte môže proti nim 
uspieť. Rozhodol sa preto ukončiť ak-
tívnu činnosť.

Napokon si to však po dvojmesačnom 
oddychu rozmyslel a na MS 19 8 v Mní-
chove nastúpil. A dokázal tam nemožné 
– postupne zdolal všetkých troch borcov 
z NDR: Hesslicha, Dreschera a vo fi nále 
aj Raascha  Znovu sa stal majstrom 
sveta. Tento triumf si mimoriadne cenil. 
Nemci totiž boli silnejší, ale on ich zdolal 
technikou a taktikou.

Svoju kariéru zakončil štvrtým 
miestom na olympiáde 1980 v Moskve. 
Štartoval tam s  bolestivo narazeným 
bokom i  ramenom. V  boji o  fi nále ho 
vyradil Morelonov zverenec Cahard. 
Mimoriadne ambiciózny Tóno bol bez 
medaily veľmi nespokojný.

PO KARIÉRE TRÉNER I FUNKCIONÁR
Už ďalší rok na svetovom šampionáte 
v  Brne pôsobil Anton Tkáč ako repre-
zentačný tréner. Ako zamestnanec Dukly 
Trenčín zároveň viedol tréningy na jej 
detašovanom pracovisku v Bratislave. Ne-
skôr však uprednostnil trénovanie mláde-
že. To boli moje najkrajšie trénerské roky, 
pretože na tých deťoch človek videl, ako 
strašne rýchlo rastú,  zaspomínal si.

Po roku 1989 sa k  športu zase vrá-
til ako funkcionár. Viedol šport na 

IN MEMORIAM ANTON TKÁČ

PO PREHRÁCH NERAZ 
PREPLAKAL NOC

Najväčšie úspechy v reprezentácii 
ČSSR dosiahol pod vedením už tiež 
zosnulého Jaromíra Žáka. „Dostal sa 

na najvyššie méty, aké v športe existujú. 
Pritom to bol veľmi citlivý človek. 
Veľmi ťažko niesol prehry, po prehratej 
súťaži vedel celú noc preplakať. Mal 
nesmiernu túžbu dokázať, že je najlepší,“ 
prezradil o Tkáčovi svojho času Žák.

PO PREHRÁCH NERAZ 

ANTON TKÁČ 
A JÁN PETROVIČ 

AKO MLADÍCI 
PRED VIAC NEŽ 
POLSTOROČÍM.
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pána Kleštinca. Dokonca aj náročné 
80-kilometrové trasy cez Pezinskú Babu. 
Výsledkom bola mimoriadna frekvencia 
pedálovania a vynikajúca medzisvalová 
koordinácia, úžasná technika jazdy 
a ovládania bicykla. Zanedlho si jazdil 
rýchlosťou mnohokrát vyššou ako 100 km/h.

Zmena tvojej špecializácie prišla spolu so 
zmenou trénera šprintérskej reprezentácie 
ČSSR. Novým trénerom sa stal Jaromír Žák 
– úžasný motivátor, výborný manažér, tvrdý 
a nekompromisný vo vyžadovaní disciplíny. 
Okamžite v tebe rozpoznal čistokrvného 
šprintéra. Hovoril: ,Mistr světa ve sprintu 
musí byť raubíř.´ Jeho krédo si spĺňal na 
100 percent. Nastalo zlaté obdobie. Skupinu 
šprintérov tvorili esá Kučírek, Jelínek, 
Vačkář, Vymazal, Tkáč – všetko medailisti 
z majstrovstiev sveta. Každý tréning sa 

menil na prestížne preteky,“ hovoril Ján 
Petrovič, ktorého Žák neskôr tiež vytiahol 
do reprezentácie. Pridal aj ďalšie pohľady 
insajdera, ktorý Tkáča zažíval zblízka.

„Tony, vieš, že tvoja superiorita a neskrotná 
túžba byť víťazom nebola pre súperov dobrá. 
Keď si cítil, že na konci cestného tréningu pri 
šprinte o víťazstvo by ťa mohol niekto ohroziť, 
tak si jednoducho útočiacich súperov poslal 
nekompromisne tvrdo na zem. Potom si ich 
úprimne ľutoval a ospravedlňoval sa im.
Bolo to v tebe.

Neprekonateľný si bol v zjazdoch 
na serpentínach, hlavne v Grécku či 
v Chorvátsku. Nízke ťažisko, hmotnosť 
tvojho tela, brilantná technika a nebojácnosť 
nám ostatným nedávali veľa šancí. Kučírek 
aj Svoboda ti konkurovali, ale ty si ich 
odrovnal riskantnou jazdou v neprehľadných 

zákrutách. Jednoducho za každých okolností 
si bral len a len víťazstvo.

Bol si stopercentný cyklistický profesionál, 
ktorý sa nenechal ničím rozptyľovať. 
Na tréningoch si kontroloval stav 
opotrebenia galusiek nielen na svojom, ale aj 
na našich bicykloch, aby sme sa vyvarovali 
pádu spôsobeného defektom.

Mal si zošit. Zaznamenával si si tam 
priebeh a analýzu každej dôležitej súťažnej 
jazdy v pretekoch. Povedal si mi, že od 
Morelona si odpozoroval dôležitosť analýzy 
parametrov cyklistickej dráhy, aj silu a smer 
vetra. Na základe toho si si pripravoval 
taktiku jazdy. Pre víťazstvo si bol ochotný 
urobiť všetko.

Tony, ahoj.
Si v našich srdciach navždy.“ I

Ministerstve obrany SR. Potom začal 
podnikať. Od roku 2001 bol prezident 
Slovenského zväzu cyklistiky. Sedem ro-
kov bol členom výkonného výboru Slo-

venského olympijského výboru a viedol 
aj správnu radu Nadácie SOV. Dlhý čas 
bol predsedom Slovenskej asociácie 
olympionikov.

Na jeho funkcionárske pôsobenie 
však vrhla veľký tieň kauza cyklistického 
štadióna v  Bratislave, ku ktorej došlo 
počas jeho pôsobenia na čele slovenskej 
cyklistiky. Štadión s  velodromom, na 
ktorom Tkáč vyrástol až na olympijského 
víťaza a majstra sveta, bol zrúcaný (dnes 
je na jeho mieste veľký park) a  napriek 
prísľubom sa hnutie žiadnej náhrady zaň 
nedočkalo. Predseda zväzu za túto kauzu 
niesol nemalý kus zodpovednosti. Ne-
verím, že mal rozhodujúcu vinu. Možno 
bol naivný, nechal sa oklamať. Určite 
však nechcel ublížiť cyklistike,  povedal 
počas piety čestný prezident František 
Chmelár.

V  roku 2003 Medzinárodný olympij-
ský výbor Antonovi Tkáčovi udelil vý-
ročnú trofej Šport a výnimočnosť . Bol 
držiteľom Zlatých kruhov Slovenského 
olympijského výboru.  I

TKÁČ O VÔNI BICYKLA

„P re mňa šport znamenal všetko. 
Bicykel bol prvoradý. Športovej 
kariére som prispôsobil všetko – 

aj manželstvo či štúdium,“ hovoril Anton 
Tkáč v televíznom dokumente a prezrádzal: 
„Ja som cítil vôňu bicykla. Pozrel som naň 
a niečím mi voňal. Pritom je to hlúposť, 
veď je to kus železa na galuskách. Úžasne 
ma bavilo jazdiť na ňom.“

TKÁČ O VÔNI BICYKLA

prísľubom sa hnutie žiadnej náhrady zaň 
nedočkalo. Predseda zväzu za túto kauzu 
niesol nemalý kus zodpovednosti. Ne-
verím, že mal rozhodujúcu vinu. Možno 
bol naivný, nechal sa oklamať. Určite 
však nechcel ublížiť cyklistike,  povedal 

Na jeho funkcionárske pôsobenie 
však vrhla veľký tieň kauza cyklistického 
štadióna v  Bratislave, ku ktorej došlo 
počas jeho pôsobenia na čele slovenskej 
cyklistiky. Štadión s  velodromom, na 
ktorom Tkáč vyrástol až na olympijského 
víťaza a majstra sveta, bol zrúcaný (dnes 
je na jeho mieste veľký park) a  napriek 
prísľubom sa hnutie žiadnej náhrady zaň 
nedočkalo. Predseda zväzu za túto kauzu 
niesol nemalý kus zodpovednosti. Ne-
verím, že mal rozhodujúcu vinu. Možno 
bol naivný, nechal sa oklamať. Určite 

však vrhla veľký tieň kauza cyklistického 
štadióna v  Bratislave, ku ktorej došlo 
počas jeho pôsobenia na čele slovenskej 
cyklistiky. Štadión s  velodromom, na 
ktorom Tkáč vyrástol až na olympijského 
víťaza a majstra sveta, bol zrúcaný (dnes 
je na jeho mieste veľký park) a  napriek 
prísľubom sa hnutie žiadnej náhrady zaň 
nedočkalo. Predseda zväzu za túto kauzu 
niesol nemalý kus zodpovednosti. Ne-
verím, že mal rozhodujúcu vinu. Možno 

RADOSŤ Z OLYMPIJSKÉHO ZLATA V PODANÍ ANTONA TKÁČA A TRÉNERA JAROMÍRA ŽÁKA.
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Japonsku sa vynálezcovi 
Sakichimu Toyodovi poda-
rilo začiatkom dvadsiateho 
storočia úspešne zauto-
matizovať tkáčske krosná. 
Vďaka jeho vynálezu bolo 
možné vyrábať textílie 
precíznej kvality a v   ce-
lom procese predchádzať 
vzniku akýchkoľvek nedo-
konalostí. Tento princíp, 
nazývajúci sa džidóka, sa 

neskôr stal základným pilierom výrob-
ného systému japonskej automobilky 
Toyota Motor Company, ktorú v  roku 
193  založil Sakichiho syn Kiichiro.

KAŽDÚ DEKÁDU O KROK VPRED
Pozorujeme, aby sme pochopili. Už od 
začiatkov je jednou z  kľúčových hod-
nôt Toyoty schopnosť kombinovať tvr-
dé dáta s interpretáciou situácie. Kým 
päťdesiate roky minulého storočia boli 
pre Toyotu obdobím výskumu, vývoja 
a tvorby stratégie expanzie na zámor-
ské trhy, v nasledujúcich dekádach sa 
zvedavosť, konzistentnosť a neutícha-
júca túžba zlepšovať sa pretavili do 
historických úspechov. 

V  roku 19 8 Toyota predstavila na 
americkom trhu model Corolla, ktorý sa 
odvtedy stal najpredávanejším autom 

sveta v histórii. Nie je náhoda, že sa vy-
rába dodnes. V polovici sedemdesiatych 
rokov sa Toyota stala jednotkou na trhu 
importovaných vozidiel v  Spojených 
štátoch a koncom osemdesiatych rokov 
predala za rok na americkom trhu viac 
ako jeden milión vozidiel, čo sa žiadnej 
zahraničnej automobilke predtým ne-
podarilo.

Úspechy v segmente predaja sú navia-
zané na výskum a  vývoj. Toyota každú 
hodinu investuje viac ako jeden milión 
dolárov do nových technológií a od roku 
201  investovala viac ako jednu miliardu 
dolárov do výskumných projektov v ob-
lasti autonómnych vozidiel a robotiky.

Úsilie spoločnosti sa už ôsmy rok po 
sebe pretavilo do významného míľnika. 
Podľa rebríčka asociácie Intellectual Pro-
perty Owners Association Toyota v  mi-
nulom roku získala až 2  53 patentov. 
Mnohé z nich získala v oblastiach elek-
tromobility či autonómneho riadenia, čo 
potvrdzuje jej kompetencie a  rozsiahle 
zameranie. Toyota svoju snahu nesú-
streďuje iba jedným smerom, ale hľadá 
riešenia využiteľné bez rozdielov.

HODNOT Y, KTORÉ SÚ CESTOU 
K NEUSTÁLEMU ZLEPŠOVANIU
Uhol pohľadu a potreby svojich zákaz-
níkov a partnerov re ektuje Toyota vo 

svojom poslaní tvoriť mobilitu pre všet-
kých. Premieta sa to aj do jej presved-
čenia poskytnúť každému jednotlivcovi 
spôsob, ktorým môže čo najviac prispieť 
k riešeniu klimatickej zmeny s ohľadom 
na dostupné možnosti.

Elektromobily, vozidlá na vodíkový 
pohon či plug-in hybridy sú dôležitými 
krokmi na ceste k uhlíkovej neutralite. 
Dokopy pôsobia ako akcelerátor, ktorý 
nás približuje k bezemisnej budúcnosti 
dopravy, v ktorej neexistuje jedno ulti-
mátne riešenie. 

Zdravá rivalita motivuje Toyotu 
k  rozvoju a  lepšiemu pochopeniu 
potrieb zákazníkov, pre ktorých chce 
vždy prinášať riešenia s najvyšším na-
sadením. Výsledkom je diverzifikácia 
produktov, v ktorých si nájde každý to 
svoje.

Priaznivci elektromobilov budú 
mať do roku 2030 k  dispozícii výber 
až z  tridsiatich vozidiel poháňaných 
batériami. Avšak Toyota sa nevzdá ani 
plug-in hybridov ako Prius či modelov 
s  vodíkovým pohonom, ktoré mo-
mentálne reprezentuje Mirai. Budúce 
výzvy vníma Toyota z  perspektívy 
ostatných ľudí, ktorých potreby nie je 
možné generalizovať. A  vďaka tomu 
dokáže zvládnuť aj to, čo sa zdá ne-
možné. I

PARTNERSTVO

Čo môžu mať spoločné tkáčsky stroj a automobil? Odpoveď nachádzame v Krajine vychádzajúceho 
slnka a v spoločnosti Toyota.

TEXT A FOTO: TOYOTA SLOVENSKO

V
TOYOTA TVORÍ MOBILITU PRE VŠETKÝCH 
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† PAVEL GAJDOŠ. Narodil sa 1. augusta 
193  vo Veľkom Bereznom na území 
dnešnej Ukrajiny. S  gymnastikou za-
čínal pod vedením svojho otca Jána, 
na doma vyrobenom náradí v  Nižnej 
Jablonke. So systematickým gymnas-
tickým tréningom začal počas štúdia 
na gymnáziu v  Michalovciach, kde 
trénoval pod dohľadom otca a tiež aj 
riaditeľa Športovej školy dorastu An-
tonína Havla. Istý čas hrával aj futbal 
za Tatran Prešov.

Po maturite v roku 1954 začal štu-
dovať na Vysokej škole pedagogickej 
v Bratislave. Vtedy súťažil za tamojší 
Slovan. Hneď po prvom semestri však 
odišiel študovať na Institut telesné 
výchovy a  sportu do Prahy. Tam sú-
ťažil vo farbách Dukly. V  hlavnom 
meste vtedajšej ČSR sa aj po skončení 
štúdia usadil. Na rozdiel od svojho 
o  štyri roky mladšieho brata Anto-
na, ktorý sa v  gymnastike realizoval 
predovšetkým ako tréner a  pedagóg, 
Pavel Gajdoš sa výrazne presadil ako 
pretekár. Postupne sa zaradil medzi 
najlepších česko-slovenských gym-

nastov v  období, keď ešte patrili do 
širšej svetovej špičky. Získal spolu 
12  titulov majstra Česko-Slovenska, 
čo je zo Slovákov vôbec najviac. Po-
lovicu z nich si vybojoval na bradlách.

Na svetovom šampionáte 1958 
v  Moskve bol členom bronzového 
družstva ČSR. O  dva roky neskôr na 
OH v  Ríme prispel k  štvrtému mies-
tu družstva. Vo viacboji jednotlivcov 
skončil na 28. mieste, na jednotlivých 
náradiach obstál najlepšie na koni 
na šírku – na 18. mieste. Na MS 19 2 
v Prahe sa s družstvom znovu postavil 
na bronzový stupienok a následne mu 
udelili titul Zaslúžilého majstra špor-
tu. Na OH 19 4 v Tokiu sa podieľal na 

. mieste družstva. Na náradiach sa 
mu najlepšie darilo na bradlách, kde 
obsadil 22. miesto.

Po skončení pretekárskej kariéry 
pôsobil Pavel Gajdoš ako tréner 
v  Dukle Praha. Keď armádnu gym-
nastiku presunuli do Banskej Bystrice, 
zamestnali ho na správe vrcholového 
športu  Čs. ľudovej armády v  Prahe. 
Skončil tam v  hodnosti plukovníka. 

V roku 2003 ho prijali za čestného čle-
na Slovenskej gymnastickej federácie 
a o štyri roky neskôr si prevzal Bron-
zové kruhy Slovenského olympijského 
výboru. Pavel Gajdoš zomrel .  de-
cembra 2022 v Prahe vo veku 8  rokov.

†  ANTON ŠOLTÝS. Narodil sa v Kežmar-
ku 30. apríla 193  a  spolu so svojím 
starším bratom Michalom založil veľ-
kú zjazdársku dynastiu Šoltýsovcov. 
Ako pretekár svojho brata predčil, veď 
štartoval aj na zimných olympijských 
hrách a  získal spolu deväť titulov 
majstra Česko-Slovenska – štyri v ob-
rovskom slalome, tri v slalome a dva 
v  kombinácii. Väčším počtom sa zo 
Slovákov môžu pochváliť len Miloslav 
Pažout a  Peter Jurko. Triumfoval na 
oboch najtradičnejších zjazdárskych 
podujatiach na Slovensku – na Veľkej 

ZA OLYMPIONIKMI GAJDOŠOM, ŠOLTÝSOM A ŠIMOM
Okrem olympijského šampióna v dráhovej cyklistike Antona Tkáča nás 
vlani v decembri navždy opustili ďalší dvaja slovenskí olympionici – bývalý 
špičkový gymnasta Pavel Gajdoš a bývalý zjazdár z veľkej lyžiarskej dynastie 
Anton Šoltýs. V marci zase zomrel strelecký olympionik Ondrej Šima.

PAVEL GAJDOŠ

ANTON ŠOLTÝS

Okrem olympijského šampióna v dráhovej cyklistike Antona Tkáča nás 

Anton Šoltýs. V marci zase zomrel strelecký olympionik Ondrej Šima.Anton Šoltýs. V marci zase zomrel strelecký olympionik Ondrej Šima.
špičkový gymnasta Pavel Gajdoš a bývalý zjazdár z veľkej lyžiarskej dynastie 
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cene Demänovských jaskýň na sva-
hoch Chopku aj na  Veľkej cene Slo-
venska vo Vysokých Tatrách.

Vážne začal lyžovať ako desaťroč-
ný – pod vplyvom staršieho brata 
i  množstva ďalších Kežmarčanov. Na 
vrchol športovej kariéry sa dostal po 
vojenčine v  Dukle Liberec (1958 – 
1959) ako člen TJ Jednota Kežmarok. 
Trénoval aj popri zamestnaní revíz-
neho technika v  Okresnom staveb-
nom podniku Kežmarok. V  zime mu 
totiž riaditeľ OSP, známy hokejista 
Šterbák, dával v  práci vždy voľno na 
tréningy. Väčšinou trénoval pod ve-
dením olympionika zo St. Moritzu 
1948 Daniela Šlachtu, ktorý bol ná-
čelníkom lanoviek v Jasnej.

Na účasť na ZOH mal veľkú šan-
cu už v  S uaw Valley 19 0, veď v  tej 
sezóne získal tri tituly majstra ČSR. 

Lenže v Prahe už dávnejšie rozhodli, 
že na ZOH v  S uaw Valley sa budú 
z lyžiarov pripravovať len klasici. Česi 
poriadnych zjazdárov tom čase ne-
mali a keďže peňazí bolo málo, Praha 
odsunula slovenských na vedľajšiu 
koľaj,  vysvetľoval predčasom. Na 

ZOH sa dostal až o štyri roky neskôr 
v  Innsbrucku, hoci vtedy mal oveľa 
horšie podmienky na prípravu. No-
minovali ho až dodatočne po zranení 
nominovaného českého pretekára 
Br nu. V  obrovskom slalome obsadil 
na ZOH 48. miesto, slalom nedokon-
čil. Potom ako 2 -ročný s  pretekár-
skym lyžovaním skončil.

Významné bolo aj jeho funkcionár-
ske pôsobenie. Dvadsaťosem rokov 
bol predsedom TJ Štart Kežmarok. 

Postavili sme hotel Štart, zasnežili 
sme dva svahy v  jeho blízkosti a po-
stavili sme aj nové stredisko Jezersko. 
S  Ivanom Sutórisom, šéfom záujmo-
vého združenia lanoviek a  vlekov 
Lavex, sme prišli s nápadom v licencii 
francúzskej firmy Pomagalski vyrábať 
v  TPMP Kežmarok lyžiarske vleky 
a  sedačky Tatrapoma. Podarilo sa 
nám presadiť túto modernú výrobu, 
ktorá rozvoj lyžovania na Slovensku 
za krátky čas posunula veľmi dopre-
du,  hovoril pred rokmi.

Anton Šoltýs sa venoval aj tréner-
skej práci. K  lyžovaniu v  duchu ro-
dinnej tradície priviedol syna Petra aj 

dcéru Zuzanu, ale viedol celú plejádu 
ďalších kvalitných zjazdárov. Z  jeho 
zverencov to lyžiarsky najvyššie do-
tiahol práve jeho syn Peter Šoltýs 
(ročník 19 3). Ten jazdil aj preteky 
Svetového pohára a  trikrát sa v  nich 
v kombinácii dostal do prvej desiatky. 
Z  toho dvakrát na slávnom Hahnen-
kamme v  Kitzb heli, kde štartoval aj 
jeho otec  Anton Šoltýs zomrel 12. de-
cembra v Bratislave vo veku 85 rokov.

† ONDREJ ŠIMA. Rodák z  Malachova 
Ondrej Šima (nar. 4. augusta 193 ) 
bol len tretím na Slovensku narode-
ným strelcom pod piatimi kruhmi 
a  vôbec prvým z  nich, ktorý spojil 
celý svoj život zo Slovenskom. Štar-
toval na OH 19 8 v Mexico City, kde 
v  streľbe z  ľubovoľnej pušky 3x40 
obsadil nástrelom 1121 bodov 18. 
miesto z 30 účastníkov. Pred OH však 
výkonom 391 bodov vyrovnal svetový 
rekord vo veľkokalibrovej terčovnici 
poležiačky na 40 výstrelov. Zomrel 
12. marca 2023 v Banskej Bystrici vo 
veku 8  rokov. I

†  JELENA MOZGOVÁ. Rodáčka z  ruskej 
Penzy a  v  tíme ZSSR majsterka Euró-
py 1991 vyryla významnú brázdu aj 
v slovenskom basketbale. Pivotku MŠK 
Ružomberok zaradili do All Star tímu 
záverečného turnaja Euroligy 199 , 
keď obsadila s  Ružomberčankami 
3. miesto. Pri zisku dvoch euroligových 
titulov v  rokoch 1999 a  2000 bola už 
ako asistentka trénerky Natálie Hejko-
vej. V roku 200  sa znovu ako asistent-
ka Hejkovej podieľala na zisku ďalšieho 
euroligového titulu s  tímom Spartaka 
Moskva. V  roku 2003 ako hlavná tré-
nerka priviedla tím Ružomberčaniek 
k  zisku slovenského ligového titulu. 
Náhle zomrela 13. decembra 2022 vo 
veku len 52 rokov.

†  RUDOLF VRANIAK. Basketbalová le-
genda a  člen Siene slávy slovenského 
basketbalu. Svoj život pod košmi pre-
žil v Iskre Svit, za ktorú odohral 14 zo 
svojich 15 prvoligových sezón, z  toho 
väčšinu ako kapitán tímu. V roku 19 1 
priviedol Iskru k zisku historického ti-
tula majstra Česko-Slovenska. V ďalšej 

sezóne sa tím prebojoval do štvrťfiná-
le Pohára európskych majstrov. Ako 
špičkový ligový hráč sa dostal aj do čs. 
reprezentácie. Neskôr bol šesť sezón 
trénerom tímu Chemosvitu Svit, ktorý 
v roku 1985 priviedol k druhému mies-
tu vo federálnej I. lige. Zomrel v  de-
cembri vo veku 91 rokov.

†  JOZEF ČAPLA. Bývalý hokejový obran-
ca Slovana Bratislava bol v  0. rokoch 
20.  storočia členom špičkového tímu 
belasých. Za reprezentáciu ČSSR odo-
hral 32 zápasov, z  MS 19 5 si priniesol 
striebro. Do hokejovej histórie sa navždy 
zapísal aj ako vynálezca legendárnej ho-
kejky s ohnutou čepeľou (prvej v našich 
končinách), ktorá dostala pomenovanie 
alpačka  (priezvisko Čapla odzadu). 

Po emigrácii do SRN pôsobil ako tréner. 
Zomrel 1. februára v  nemeckom Augs-
burgu vo veku 84 rokov.

†  IVAN KOVÁČ. Bývalý čs. reprezentant 
v atletike a 11-násobný majster ČSSR. 
Zomrel 11. februára vo veku 4 rokov 
ako držiteľ najstaršieho mužského slo-

venského atletického rekordu (v  roku 
19 4 na mítingu P-T-S  v  Bratislave 
zabehol 1500 m za 3:39,4 min). Na ha-
lových ME 19 3 v Rotterdame bol člen 
striebornej štafety ČSSR na 4x4 kolá. 
Po skončení atletickej kariéry bol dlhé 
roky známy ako popredný rozhlasový 
športový reportér, ktorý pôsobil aj na 
olympiádach.

†  RENÁTA MARCINOVÁ-TARHAIOVÁ. Há-
dzanárska odchovankyňa Slavie Praha 
získala s  Duslom Šaľa tri federálne 
(1990, 1992, 1993) a  dva slovenské 
(1995, 199 ) ligové tituly, bola aj opo-
rou Interu Bratislava či Topoľníkov, 
hrala aj v slovinskom Maribore a v ra-
kúskom Stockerau. Za reprezentáciu 
ČSSR ČSFR, resp. Česka odohrala 
12  zápasov, prispela k 9. miestu tímu 
ČSFR na MS 1993. Po skončení hráč-
skej kariéry bola trénerka brankárok 
v  ŠKP Bratislava a  vedúca ženskej 
reprezentácie Slovenska. Naposledy 
pracovala na sekretariáte Slovenského 
zväzu hádzanej. Zomrela . mája vo 
veku 58 rokov. I

ÚMRTIA ĎALŠÍCH VÝZNAMNÝCH EXŠPORTOVCOV
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†  LADISLAV HARVAN. Rodák z  há-
jovne pod Kežmarskými žľabmi 
(nar.  2 .  februára 1931) odmala pre-
tekársky lyžoval na zjazdovkách. Zís-
kal trénerskú kvalifikáciu I. triedy, 
stal sa ústredným rozhodcom a tech-
nickým delegátom FIS, ale v  športe 
zanechal najvýznamnejšiu stopu ako 
funkcionár a organizátor lyžiarskych 
podujatí. Ako predseda najprv TJ Tat-
ran Tatranská Lomnica a potom TJ 
Vysoké Tatry sa desaťročia význam-
ne podieľal na organizácii všetkých 
významných lyžiarskych podujatí 
vo Vysokých Tatrách, vrátane neza-
budnuteľných MS 19 0 v  klasickom 
lyžovaní.

Dlhé roky bol riaditeľ pretekov na 
Veľkej cene Slovenska v  zjazdovom 

lyžovaní vo Vysokých Tatrách, kto-
rej 20. ročník v  roku 19 4 sa jazdil 
ako finále SP mužov i žien. V rokoch 
198  – 1992 Harvan viedol slovenský 
zväz a  bol podpredseda federálneho 
lyžiarskeho zväzu. Bol aj generálny 
sekretár organizačného výboru IV. 
zimných Európskych olympijských 
dní mládeže (E OD) 1999 vo Vyso-
kých Tatrách.

Celé desaťročia pôsobil Ladislav 
Harvan ako technický delegát FIS na 
množstve medzinárodných zjazdár-
skych súťaží, aj ako člen jury na ZOH 
1988 aj na MS 1985 a 1991. Neuveri-
teľných 33 rokov bol členom subko-
misie FIS pre stavbu a  schvaľovanie 
zjazdových tratí, potom sa stal jej 
čestným členom. Bol aj člen komisie 
FIS pre Európsky pohár. Ako dlhoroč-
ný riaditeľ Tatranskej správy účelo-
vých zariadení SO ČSZTV významne 
prispel aj k výstavbe zariadení na 
športovanie a  k starostlivosti o ne. 
Významne sa angažoval aj v ochrane 
životného prostredia, za čo dostal 
v  roku 2002 výročnú trofej MOV 
Šport a  životné prostredie. Skonal 
8. januára v prítomnosti rodiny doma 
v Novej Lesnej počas sledovania pre-
nosu 1. kola obrovského slalomu SP 
žien v Kranjskej Gore.

†  WALTER MARX st. Rodák zo iliny 
sa vlani 12. decembra dožil osemde-
siatky, ale 21. januára 2023 v Dolnom 
Smokovci zomrel. Mal mimoriadne 
zásluhy o  rozvoj sánkarského športu 
na Slovensku. Bývalý reprezentant 
ČSSR v  súťaži dvojíc sa ako tréner 
alebo člen realizačného tímu repre-
zentácie ČSFR, resp. Slovenska v  ro-
koch 1992 – 2014 sedemkrát zúčastnil 
na ZOH. Predovšetkým v  spolupráci 
s  Dušanom Činčárom Marx viedol 
množstvo reprezentantov ČSSR či 
Slovenska. Boli medzi nimi Miro-
slav Zajonc, ktorý sa po emigrácii 
do Kanady stal majstrom sveta a  na 
ZOH reprezentoval USA, päťnásobný 

olympionik Jozef Ninis a ďalší naši 
olympionici ubomír Mick, alter 
Marx ml. (na ZOH 200  v Turíne vlaj-
konosič slovenskej výpravy), Jaroslav 
Slávik, Ján Harniš, Branislav Nemec, 
Veronika Sabolová či Jana Šišajová.

alter Marx st. sa zaslúžil o vý-
stavbu drevenej sánkarskej dráhy 
v  Tatranskej Lomnici, ktorá bola 
otvorená v  roku 19 8 a  v  prevádzke 
bola až do ničivej víchrice v novembri 
2004. Neskôr sa zaslúžil o vybudova-
nie štartovacieho trenažéra v Starom 
Smokovci.

V  ére ČSSR bol najprv členom 
výkonného výboru a potom i predse-
dom federálneho sánkarského zväzu 
(1989 – 1992). V rokoch 2008 – 2014 
viedol Slovenský zväz sánkarov. Me-
dzinárodná sánkarská federácia (FIL) 
mu udelila svoje najvyššie vyzname-
nanie – Zlatý odznak FIL.

†  JOZEF KŠIŇAN. Bratislavský rodák 
(nar. 3. januára 192 ) bol nestor 
slovenskej športovej žurnalistiky, 
v  ktorej pôsobil vyše 0 rokov. Ako 

ZA ČESTNÝMI ČLENMI SOŠV HARVANOM, 
MARXOM A KŠIŇANOM

V prvých piatich mesiacoch tohto 
roka zomreli traja čestní členovia 
Slovenského olympijského 
a športového výboru (SOŠV).

LADISLAV 
HARVAN

WALTER MARX ST.
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spolupracovník médií bol aktívny 
ešte aj po dovŕšení 90 rokov, písal 
hlavne texty z  histórie futbalu na 
Slovensku. Pracoval v  redakciách 
denníkov  Pravda, Smena a v  agen-
túrach  ČSTK  a  TASR (20 rokov tam 
viedol športovú redakciu). Venoval 
sa najmä futbalu, klasickému lyžo-
vaniu a boxu. Ako novinár pôsobil 
na trojo OH a dvojo ZOH. Podieľal sa 
na príprave približne 30 publikácií, 
venovaných predovšetkým futbalu 
a histórii Slovana Bratislava.

Ako dlhoročný podpredseda Klu-
bu športových redaktorov zabezpe-

čoval tlačové služby na množstve 
medzištátnych futbalových zápasov 
v  Bratislave, na medzinárodných ly-
žiarskych podujatiach vo Vysokých 
Tatrách, vrátane legendárnych MS 
v  klasickom lyžovaní 19 0, aj na MS 
v krasokorčuľovaní 19 3 a na MS v ľa-
dovom hokeji 1992 v Bratislave.

Zamlada bol veľmi všestranný 
športovec, na súťažnej úrovni hral 
futbal (v ŠK Bratislava dorastenecký 
majster Slovenska 194 ), basketbal, 
tenis a najmä stolný tenis. Trénersky 
s úspechom pôsobil v stolnom tenise, 
ľadovom hokeji i vo futbale. I

†  VOJTECH MARCIBÁL. Ako všestranný 
športovec, potom funkcionár, metodik, 
rozhodca a tréner atletiky a predovšet-
kým telocvikár významne ovplyvnil 
celé generácie športovcov a  budúcich 
trénerov na Kysuciach. Podieľal sa na 
založení Kysuckého maratónu, druhé-
ho najstaršieho na Slovensku. Zomrel 
1 . decembra vo veku 88 rokov.

†  JOZEF SLOVÍK. Významný telovýchov-
ný pedagóg a veľká postava slovenskej 
hádzanej. Hráčsky sa jej venoval v Slo-
vane Bratislava, potom pôsobil ako 
tréner. V  roku 19 4 vydal významnú 
odbornú publikáciu Športový tréning 
hádzanej . Bol dlhoročný predseda 
trénersko-metodickej komisie Sloven-
ského zväzu hádzanej, člen Siene slávy 
slovenskej hádzanej. Zomrel 3. januára 
2023 vo veku nedožitých 92 rokov.

†  OTAKAR ŽILAVÝ. Významná postava 
slovenského plávania, predovšetkým 
ako tréner mládeže a  spoluzakladateľ 
i  dlhoročný riaditeľ tradičných me-
dzinárodných pretekov Veľká cena 
Slovenska v  Bratislave. V  Slávii UK 
Bratislava bol aj asistent významnej 
trénerky Vlasty awrovej a  spolupo-
dieľal sa na výchove viacerých repre-
zentantov ČSSR. Zomrel 18. januára vo 
veku 93 rokov.

†  MARTIN FINDURA. Bývalý juniorský 
reprezentant ČSSR v  sánkovaní v  ro-
koch 1993 – 2008 viedol Slovenský 
sánkarský zväz. Na ZOH 2002 aj 200  

viedol sánkarskú časť slovenskej vý-
pravy. Dlhé roky bol riaditeľ hotela FIS 
na Štrbskom Plese a  pôsobil v  orgá-
noch viacerých firiem, podnikajúcich 
v športe. Zomrel 21. januára vo veku 0 
rokov.

†  IVAN SUTÓRIS. V roku 19 4 spoluza-
kladal na Slovensku Vládny výbor pre 
cestovný ruch, neskôr založil a  viedol 
záujmové združenie prevádzkovate-
ľov lanoviek a  vlekov. Nestor rozvoja 
cestovného ruchu na Slovensku bol aj 
podpredseda Slovenského zväzu turi-
stiky. Zomrel vo veku 9  rokov.

†  ERNEST ZACHAR. Piešťanský lekár dlho-
dobo spolupracoval najmä ako výživový 
poradca a odborník na metabolizmus 
s  mnohými špičkovými športovcami, 
hlavne s atlétmi (vrátane Mateja Tótha) 
a s rýchlostnými kanoistami (Kňazovic-
ký, súrodenci Erbanovci a ďalší), ale aj 
s  plavkyňou Moravcovou,  hokejistami 
Chárom, Gáboríkom, Demitrom, cy-
klistom P. Saganom či s basketbalovými 
bratmi Rančíkovcami. Zomrel 14. febru-
ára vo veku 0 rokov.

†  JÁN SOLČÁNI. Rodák z Nového Mes-
ta nad Váhom bol najlepší slovenský 
diaľkar v  0. rokoch minulého storočia 
s  osobným rekordom 52 cm z  roku 
19 3. Ako tréner mal v Banskej Bystri-
ci viacero úspešných zverencov, napr. 
Tolnaya (ten jeho slovenský rekord 
posunul až na  cm) či Gombalu. 
Zomrel 28. februára vo veku 83 rokov.

†  VLADIMÍR KOVALÍK. Banskobystrický 
rodák bol vynikajúci medzinárodný 
volejbalový rozhodca, predseda ko-
misie rozhodcov česko-slovenského 
zväzu a člen Siene slávy slovenského 
volejbalu. Na OH 1988 v  Soule vie-
dol ženské semifinále i zápas o bronz 
mužov. Ako vôbec prvý Slovák rozho-
doval v  prestížnej Svetovej lige. Ako 
rozhodca pôsobil aj na MS mužov 
1982 a 1990, MS žien 198 , či na MS 
klubov 1990. Zomrel 28. februára vo 
veku 8  rokov.

†  BŘETISLAV GURYČA. Bývalý hráč Slo-
vana Bratislava a  popredný hokejový 
tréner. Rodák z  Moravy úspešne pô-
sobil najmä v  Slovane, vo VS  Košice 
a  v  LB Zvolen. Viedol aj reprezentač-
né výbery ČSSR do 1 , 1  či 18 rokov. 
Zomrel 29. marca vo veku 89 rokov.

†  JURAJ TAKÁČ. Bývalý dlhoročný ge-
nerálny riaditeľ organizačného výboru 
medzinárodných cyklistických prete-
kov Okolo Slovenska. Zomrel 2. apríla 
vo veku  rokov.

†  JOZEF NEMEC. Významný hokejový 
mládežnícky tréner v  Topoľčanoch. 
Pod jeho vedením vyrástli aj majstri 
sveta z G teborgu 2002 Šatan, . Viš-
ňovský či Hecl. Bol dlhý čas aj mar-
ketingový manažér topoľčianskeho 
pivovaru Topvar, ktorý bol za jeho éry 
veľkým podporovateľom slovenského 
športu i SOV. Zomrel 21. apríla vo veku 
80 rokov. I

ÚMRTIA ĎALŠÍCH VÝZNAMNÝCH ŠPORTOVÝCH OSOBNOSTÍ

JOZEF KŠIŇAN
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lenstvo v  Juniorskom olympij-
skom tíme mladým športovcom 
pomôže v dôležitej časti kariéry 
– pri prechode z  juniorskej do 
seniorskej reprezentácie.

Nadácia SOŠV medzi členov 
Juniorského olympijského tímu 
2023 prerozdelí 48-tisíc eur. 
Každý dostane štipendium vo 
výške 2400 eur, k tomu aj nefi -
nančné plnenie od dodávateľov 

SOŠV, služby mentálneho kouča či mož-
nosť vzdelávať sa v témach ako správna 
výživa či antidoping. Aj tento rok sa budú 
môcť zúčastniť na spoločnom sústredení 
JOT Games. 

V JOT 2023 JE AJ PÄŤ MEDAILISTOV 
Z EYOF
Medzi najznámejšie mená z  21-člen-
ného zoznamu patria piati medailisti 
z  minuloročných zimných aj letných 
verzií Európskeho olympijského festi-
valu mládeže. Do povedomia športovej 
verejnosti je už vryté meno nádeje slo-
venského biatlonu Jakuba Borguľu – 
dvojnásobného dorasteneckého majstra 
sveta. Členmi JOT 2023 sú aj šortrekárka 

Tamara Tokárová, plavec Samuel Košťál, 
atlétka Lenka Gymerská či tenista Daniel 
Balaščák.

Veľmi sa teším, že vďaka môjmu 
športovému nadaniu som aj ja súčasťou 
tímu najlepších športovcov. Budem robiť, 
čo je v mojich silách, aby som nesklamala 
a ukázala, že ma nik neprecenil,  pove-
dala bežkyňa Lenka Gymerská, ktorá je 
podľa tabuliek za rok 2022 najrýchlejšou 
Európankou v behu na 400 metrov v ka-
tegórii žiačok do 1  rokov.

PODPORA AJ PRE ŠERMIARSKU 
DVOJICU
Hlavným kritériom pri výbere bola me-
dzinárodná úspešnosť mladých talentov 
na vrcholných podujatiach ich vekovej 
kategórie v  predchádzajúcom roku. 
Okrem 19 jednotlivcov sa tento rok do 
JOT dostala aj dvojica z  tímu v  šerme 
 euretom Arpád Fazekas a  kos Pirk. 

V  minulosti boli spoločne podporení aj 
sánkari v  dvojsedadlových saniach či 
veslári z dvojskifu.

Jednou z  hlavných dlhodobých cie-
ľov Juniorského olympijského tímu je 
pripravovať talentovaných športovcov 

na vrcholné podujatia, vrátane olym-
pijských hier. Z  prechádzajúcich členov 
JOT sa pod päť kruhov prebojovali slalo-
márka Eliška Mintálová, atlétka Gabriela 
Gajanová, bobistka Viktória Čerňanská, 
lyžiarka Rebeka Jančová či sánkar Marián 
Skupek. Na budúcoročné olympijské hry 
v  Paríži 2024 už vystrieľala miestenku 
pre Slovensko bývalá členka Juniorského 
olympijského tímu Vanesa Hocková.  I

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA

Č
PODPORA PRE TALENTOV

Slovenský 
olympijský 
a športový výbor 
a Nadácia SOŠV 
spustili 6. ročník 
projektu Juniorského 
olympijského tímu 
(JOT), ktorého 
členovia majú 
možnosť prebojovať 
sa v budúcnosti aj 
na olympijské hry. 
V JOT 2023 je na 
základe návrhov 
športových zväzov 
21 talentovaných 
športovcov.

JUNIORSKÝ OLYMPIJSKÝ TÍM

ČLENOVIA JOT 2023
Samuel Krajčí (vodný sla-
lom), Daniel Balaščák (tenis), 
Samuel Arpáš (stolný tenis), 
Mia Pohánková (tenis), Lenka 
Gymerská (atletika), Bibiana 
Lovašová (box), Peter Stre-
čanský (veslovanie), Lenka 
Tománková (džudo), Samuel 
Košťál, Lillian Slušná (obaja 
plávanie), Timotej Tóth (špor-
tová streľba), Margaréta 
Vráblová (triatlon), Kamila 
Novotná (športová streľba), 
Arpád Fazekas, Ákos Pirk (oba-
ja šerm), Lucia Dobrocká
(športová gymnastika), Da-
niel Medveczky (lukostreľba), 
Jakub Borguľa (biatlon), Kris-
tína Makovínyová (biatlon), 
Martin Józsa (snoubording), 
Tamara Tokárová (šortrek).

ČLENOVIA JOT 2023

TVÁRAMI PROJEKTU 
JOT SÚ V ROKU 

2023 BIATLONISTA 
JAKUB BORGUĽA 

A ATLÉTKA LENKA 
GYMERSKÁ.
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iacerí učitelia telesnej a špor-
tovej výchovy sa počas jarných 
krajských kôl Olympijského 
odznaku všestrannosti zhod-
li, že snaha detí zapájať sa 
do pohybových aktivít bola 
biedna už pred vypuknu-
tím pandémie. Pohodlnosť 
či závislosť na počítačoch 
boli hlavné dôvody, prečo sa 

mladí ľudia nechceli pravidelne hýbať. 
Zatvorenie športovísk a  telocviční pre 
COVID-19 tieto problémy ešte znáso-
bili. Dnes sa telocvikári aj vďaka OLOV 
snažia deti vrátiť späť k  pohybovým 
aktivitám.

REKORDNÉ POČT Y
ZAPOJENÝCH ŽIAKOV
OLOV bol aj v školskom roku 2022 23 
postupová súťaž v  rámci Školského 
športu. Na rozdiel od predošlých ro-
kov sa tentoraz nezapojili iba žiaci 

. ročníka základných škôl, ale celé-
ho druhého stupňa základných škôl 
a  príslušných ročníkov osemročných 
gymnázií. Aj vďaka tomu sa do pro-
jektu OLOV v školských kolách zapo-
jilo rekordných 32 80  detí – 1  218 

chlapcov a 15 588 dievčat. Podmienky 
odznaku plnili v 392 školách po celom 
Slovensku. Najviac sa zapojili školy 
a  žiaci zo ilinského samosprávneho 
kraja. 

Viac ako 21 percent aktívne zapoje-
ných žiakov (  928) splnilo podmienky 
na získanie niektorého z  odznakov. 
Zlatý získalo 04, strieborný 20 1 
a bronzový 41 3 detí.

Školské kolá sa konali v  období 
od septembra do novembra. Školy sa 
následne mohli prihlásiť do krajských 
kôl. V nich na rozdiel od minulosti už 
nesúťažili jednotlivci, ale kolektívy 
zložené zo štyroch chlapcov a štyroch 
dievčat. Víťazné družstvá postúpili do 
celoslovenského fi nále rámci super-
fi nále Školského športu v polovici júna 
v  Olympijskom tréningovom centre 
x-bionic sphere v Šamoríne. 

Chceme sa poďakovať všetkým uči-
teľom, že v  školách podporili projekt 
Olympijského odznaku všestrannosti 
a  motivovali žiakov k  zapojeniu sa. 

iaci sa presvedčili, ako na tom sú 
z fyzickej stránky, a mohli sa porovnať 
so svojimi rovesníkmi. O rok budú mať 
možnosť zistiť, či sa pohybovo zlepšili 

alebo zhoršili,  povedala riaditeľka 
oddelenia olympizmu SOŠV Ivana Mo-
tolíková.

STÚPAJÚCI TREND ÚČASTI
Z  roka na rok počet športujúcich detí 
a zapojených škôl stúpa. Do pilotného 
ročníka OLOV v školskom roku 2019 20 
sa zapojilo 40 základných škôl, jednot-
livé disciplíny plnilo 1828 žiakov (949 
chlapcov a  8 9 dievčat). V  ofi  ciálnom 
prvom ročníku v  školskom roku 
2020 21 sa počet škôl strojnásobil na 
124, počet žiakov bol 2 9  (1419 diev-
čat a 13 8 chlapcov).

V  školskom roku 2021 22 poslalo 
zaznamenané výsledky za 015 žiakov 
(2949 dievčat a 30  chlapcov) už 23  
základných škôl. 

Sme vďační učiteľom základných 
škôl a gymnázií, že sa aj v tejto ťažkej 
dobe venujú žiakom a  snažia sa ich 
viesť k  pohybovým aktivitám. Každý 
jeden zapojený žiak dostal certifi kát 
a  v  prípade splnenia požadovanej 
úrovne aj zlatý, strieborný či bronzový 
odznak,  uviedol koordinátor projektu 
Olympijského odznaku všestrannosti 
Milan Špánik.  I

TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA

V
PO PANDÉMII RASTIE VÝZNAM OLOV

Z roka na rok stúpa záujem 
žiakov i škôl o projekt 
Slovenského olympijského 
a športového výboru Olympijský 
odznak všestrannosti (OLOV). 
Po pandémii ochorenia COVID-19 
naberá projekt ešte väčší 
význam. Návrat detí k pohybu 
a športu je žiaduca priorita 
pre každého.

OLYMPIJSKÝ ODZNAK VŠESTRANNOSTI

NA KRAJSKÝCH 
KOLÁCH MUSELI 

ŽIACI PREUKÁZAŤ NA 
PREKÁŽKOVEJ DRÁHE 

SVOJE POHYBOVÉ 
SCHOPNOSTI, 
VYTRVALOSŤ 
I RÝCHLOSŤ.

NA KRAJSKÝCH 
KOLÁCH MUSELI 

ŽIACI PREUKÁZAŤ NA 
PREKÁŽKOVEJ DRÁHE 
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lovenský olympijský a  špor-
tový výbor (SOŠV) po vzore 
MOV vypracoval v roku 2021 
vlastnú Stratégiu udržateľ-
nosti 2030, v rámci ktorej má 
defi nované ciele v piatich te-
matických oblastiach – pra-
covné prostredie, podujatia, 
infraštruktúra, vzdelávanie 
a komunikácia. 

Výkonný výbor SOŠV 
schválil túto stratégiu 9. septembra 
2021. V  priebehu minulého roka sa 
v organizácii pracovalo na realizácii pr-
vých opatrení a cieľov. V rámci Výročnej 
správy SOŠV za rok 2022 tak bola publi-
kovaná aj historicky prvá správa o udr-
žateľnosti SOŠV. Realizácia stratégie 
udržateľnosti pokračovala aj v  prvom 
polroku 2023.

V BRUSELI ODŠTARTOVAL 
PROJEKT OCEAN 
Dňa 22. februára 2023 hostil Úrad Eu-
rópskych olympijských výborov (EOC 
EU Offi ce) v  Bruseli úvodný míting 
projektu OCEAN (Olympic Committees 
of Europe Approaching Carbon Neutra-
lity). Jeho cieľom je podporiť národné 
olympijské výbory (NOV) v  rámci me-
rania uhlíkovej stopy a redukcie emisií. 

Na mítingu sa zúčastnili zástup-
covia 18 európskych NOV (Belgicko, 
Bosna a Hercegovina, Česká republika, 
Dánsko, Francúzsko, Grécko, Chorvát-
sko, Írsko, Kosovo, Litva, Luxembursko, 
Poľsko, Portugalsko, Rumunsko, Sever-
né Macedónsko, Slovensko, Slovinsko 
a  Španielsko). Odborným garantom 
projektu je nemecký Ekoinštitút. 
Projekt podporuje aj MOV a  Asociá-

cia národných olympijských výborov 
(ANOV).

V  snahe pomôcť NOV priblížiť sa čo 
najviac k uhlíkovej neutralite je súčasťou 
projektu séria školení pre tzv. realizáto-
rov meraní, tzv. climate action offi cerov. 
Ich úlohou bude realizovať výpočet 
uhlíkovej stopy a  následne vypracovať 
a aplikovať plán redukcie emisií.

Prvý modul školenia sa konal v Bruseli 
23. a 24. februára 2023 a zahŕňal sériu pre-
zentácií nielen o  dopadoch klimatickej 
zmeny na šport, ale tiež o zodpovednosti 
športového hnutia v  rámci klimatickej 
zmeny a  o  realizácii potrebných krokov 
na zmiernenie jej dopadov. 

Ďalšie moduly školenia budú v tomto 
roku prebiehať online formou. Zároveň 
budú prebiehať online semináre, v rám-
ci ktorých nemecký Ekoinštitút objasní 
podrobnejšie problematiku kalkulácie 
uhlíkovej stopy. Súčasťou bude aj prípra-
va online nástroja – kalkulačky uhlíkovej 
stopy, ktorá bude prispôsobená špeciálne 
potrebám NOV a  ďalších športových 
organizácií. S  jej pomocou sa bude ná-
sledne realizovať samotná kalkulácia, 
ktorej bude predchádzať priebežný zber 
potrebných údajov.

TRVALÁ UDRŽATEĽNOSŤ TEXT: IGOR KOVÁČ, FOTO: ANDREJ GALICA, PLANET LOVER, EOC EU OFFICE

Svet športu si stále viac uvedomuje dopady prebiehajúcej klimatickej 
zmeny, ako aj potrebu prispieť svojím vlastným dielom k riešeniu 
nepriaznivej situácie, ktorej čelí. Trvalá udržateľnosť je jedným z hlavných 
pilierov olympijského hnutia definovaných v rámci Olympijskej 
agendy 2020 Medzinárodného olympijského výboru (MOV).

S

SOŠV NAPREDUJE V RÁMCI REALIZÁCIE 
SVOJEJ STRATÉGIE UDRŽATEĽNOSTI

ÚČASTNÍCI FEBRUÁROVÉHO ÚVODNÉHO MÍTINGU PROJEKTU OCEAN V BRUSELI.
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Účasť SOŠV v projekte OCEAN zapadá 
do jeho schválenej Stratégie udržateľ-
nosti 2030. Prioritou SOŠV v nadchádza-
júcom období je totiž realizácia výpočtu 
uhlíkovej stopy a kvantifi kácia cieľov sú-
visiacich s  redukciou emisií. Tieto kro-
ky súvisia aj s  plánovaným podpisom 
rámcovej dohody Sport for Climate 
Action Framework. Jej prostredníctvom 
Organizácia Spojených národov (OSN) 
a  MOV vyzývajú športové organizácie, 
aby sa zaviazali k redukcii svojich emisií 
o 50 percent do roku 2030 a k dosiahnu-
tiu čistých nulových emisií (net zero) do 
roku 2040.

So svojou schválenou stratégiou udr-
žateľnosti a účasťou v projekte OCEAN je 
SOŠV v dobrom štádiu pripravenosti na 
prijatie záväzkov vyplývajúcich zo štatú-
tu signatára tejto dohody.

DANKA BARTEKOVÁ A FILIP POLÁŠEK 
OTVORILI 2. ROČNÍK EKOOLYMPIÁDY
Priestory Slovenského olympijského 
a  športového múzea v  Dome športu 
v Bratislave sa v prvý marcový deň stali 
miestom ofi ciálneho štartu 2. ročníka 
Ekoolympiády. Táto online vedomostná 
súťaž hravou formou prezentuje mla-
dej generácii témy klimatickej zmeny 
a ochrany životného prostredia. 

O  ofi ciálne odštartovanie online sú-
ťaže sa postarali slovenskí olympionici 
Danka Barteková a  Filip Polášek. Tí si 
počas otvorenia na vlastnej koži vyskúša-
li odpovedať na otázky, ktorým následne 
čelili samotní súťažiaci.

Do Ekoolympiády sa mohli zapojiť 
žiaci a  študenti základných a  stred-
ných škôl v troch kategóriách. Súťažné 
kolá v každej kategórii prebehli od 21. 

do 24. marca 2023. Z  každej súťažnej 
kategórie postúpilo 33 najlepších do 
veľkého fi nále, ktoré prebehlo 29. mar-
ca 2023.

Je potešiteľné, že aj počas druhého 
ročníka organizátori zaznamenali enor-
mný záujem žiakov a  študentov. Veď 
v rámci tzv. Ekotrenažéra a následne aj 
počas ostrých súťažných kôl sa zapoji-
lo takmer desaťtisíc súťažiacich, ktorí 
spolu zodpovedali viac ako 2,5 milióna 
otázok.

Hlavnou cenou pre víťazov v  troch 
vekových kategóriách bol dobrodružný 
EKO deň plný prekvapení. Jeho súčasťou 
bola aj návšteva Slovenského olym-
pijského a  športového múzea, vrátane 
vyskúšania lyžiarskeho a  cyklistického 
trenažéra v  spoločnosti olympijskej ví-
ťazky z OH 2020 v Tokiu Zuzany Rehák 
Štefečekovej a  tenisového grandslamo-

vého víťaza štvorhry na Australian Open 
2021 Filipa Poláška.

EKO45' – INTERAKTÍVNE 
VZDELÁVANIE PRE ŠKOLY
V  rámci svojej Stratégie udržateľnosti 
2030 má SOŠV defi nované aj ciele v ob-
lasti vzdelávania. Jedným z  nich je aj 
začlenenie tém trvalej udržateľnosti do 
programu olympijskej výchovy. Prispie-
va sa tým k  výchove mladej generácie 
v duchu olympijských hodnôt.

Okrem podpory projektu Ekoolym-
piáda vznikol s týmto úmyslom aj ďalší 
projekt: EKO45' – interaktívne vzdelá-
vanie pre školy. V rámci tohto projektu 
SOŠV v spolupráci s občianskym združe-
ním Planet Lover a s fi nančnou podpo-
rou Environmentálneho fondu pripravil 
pre stredné školy na Slovensku možnosť 
realizovať pre ich študentov interaktívne 
prednášky v  oblasti environmentálnej 
výchovy.

Prostredníctvom prednášok dostali 
študenti informácie o súčasnom stave 
planéty, klimatickej zmene a  ochrane 
životného prostredia. Dozvedeli sa 
o aktuálnom stave v oblasti životného 
prostredia, vedecky overených faktoch 
a scenároch možného vývoja. Zároveň 
sa snažili ovplyvniť postoje účastníkov 
smerom k  zodpovednému a  šetrnému 
prístupu k  planéte. Počas prednášok 
sa zvláštna pozornosť venovala aj 
olympijskému hnutiu a  úlohe, ktorú 
svet športu plní v rámci trvalej udrža-
teľnosti.

Projekt prebiehal od januára do aprí-
la 2023. V  jeho rámci sa realizovalo 52 
prednášok na 34 stredných školách po 
celom Slovensku s účasťou viac ako 4300 
študentov.  I

TRVALÁ UDRŽATEĽNOSŤ

MOMENTKA Z OTVORENIA EKOOLYMPIÁDY. OLYMPIONICI FILIP POLÁŠEK A DANKA 
BARTEKOVÁ V SPOLOČNOSTI ZAKLADATEĽKY PLANET LOVER ALEXANDRY MADROVEJ.
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Z KUCHYNE 
SOŠV

Z   prieskumu SOŠV vyplynulo, že od 
roku 2020 sa konalo na Slovensku 
206 významných podujatí medziná-
rodného významu (MS, ME, MSJ, MEJ, 

SP, EP, EYOF), do roku 2030 je momentálne 
naplánovaných 149 podujatí, z toho je 64 už 
pridelených a  zvyšné sú v  stave kandidatú-
ry. Z už pridelených podujatí má 56 percent 
záštitu príslušnej štátnej inštitúcie a/alebo 
samosprávy a 12,5 % garanciu financovania 
z verejných zdrojov.

Na prvý pohľad je celkový počet význam-
ných medzinárodných podujatí vysoký. Pri 
rozmenení na drobné však vidno, že zväčša 
organizujeme významné medzinárodné podu-
jatia nižšieho rangu. Tie najvýznamnejšie sa 
u nás konajú predovšetkým v neolympijských 
športoch.

Organizátori chcú medzinárodnými špor-
tovými udalosťami predovšetkým propagovať 
Slovensko, svoj šport, rozvíjať infraštruktúru, 
športovú diplomaciu, ale aj zapojiť mladých 
ľudí do športovania či dať výhodu sloven-
ským reprezentantom zo súťaže v domácom 
prostredí. Až 80 % športových subjektov by 

NOVÝ NÁSTROJ PRE ORGANIZÁTOROV PODUJATÍ
SYSTÉM ŠTÁTNEJ PODPORY 
PRE ORGANIZÁTOROV 
VÝZNAMNÝCH ŠPORTOVÝCH 
PODUJATÍ NA SLOVENSKU BY MAL 
BYŤ V BUDÚCNOSTI JASNEJŠÍ 
A ADRESNEJŠÍ. SOŠV V SPOLUPRÁCI 
S MINISTERSTVOM ŠKOLSTVA 
NA APRÍLOVOM PRACOVNOM 
STRETNUTÍ SO ŠPORTOVÝMI ZVÄZMI 
PREZENTOVAL NOVÝ NÁSTROJ 
NA DLHODOBÉ PLÁNOVANIE 
VRCHOLNÝCH AKCIÍ POD TATRAMI. 

TEXT: PETER PAŠUTH, ĽUBOMÍR SOUČEK, FOTO: ANDREJ GALICA, TASR/PAVEL NEUBAUER

BORIS KOLLÁR (VĽAVO) DISKUTOVAL 
S ANTONOM SIEKELOM (V STREDE) 

O AKTUÁLNYCH PROBLÉMOCH ŠPORTU.

PREDSEDA PARLAMENTU 
V SÍDLE SOŠV

P redseda Národnej rady SR Boris Kollár disku-
toval s  prezidentom SOŠV Antonom Siekelom 
počas aprílovej návštevy sídla SOŠV o problé-

moch a otázkach v športe, vrcholovom i rekreačnom. 
Počas debaty sa dotkli aj témy ministerstva športu 
a cestovného ruchu, ktoré by mohlo v budúcnosti 
vzniknúť po vzore iných krajín.

„Je veľmi pozitívne, keď najvyšší predstaviteľ 
Slovenského olympijského a športového výboru nie 
je kariérny funkcionár a prišiel z inej sféry. Dokáže 
tak prepojiť podnikateľské skúsenosti s myšlienkami 
športu a ešte viac ho zviditeľniť. Je dôležité, aby 
predstavitelia športových zväzov mali aj iný rozmer 
a  pohľad, nielen športový,“ povedal po návšteve 
Boris Kollár, ktorý si so záujmom pozrel aj Slovenské 
olympijské a športové múzeum. I

VEĽKÝCH ŠPORTOVÝCH PODUJATÍ BOLO NA SLOVENSKEJ PÔDE AKO ŠAFRANU, VYNIKAJÚ MEDZI NIMI 
SVETOVÉ ŠAMPIONÁTY V ĽADOVOM HOKEJI 2011 A 2019. 
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privítalo, ak by bola jednotná identita pri kan-
didátskom procese.

„Našou snahou je pripraviť logický a zro-
zumiteľný nástroj na dlhodobé plánovanie 
a  realizáciu významných medzinárodných 
športových podujatí na Slovensku a  koor-
dinovať proces podávania žiadostí,“ uviedol 
pracovný materiál generálny sekretár Slo-
venského olympijského a športového výboru 
Jozef Liba.

Systém žiadosti o štátnu podporu význam-
ných športových podujatí by sa mohol začať 
implementovať v  druhej polovici tohto roka. 
Jednotlivé súťaže by boli rozdelené podľa 

stupňa dôležitosti. Výška podpory by záležala 
aj od celospoločenského významu podujatia. 
Nemalo by však ísť o cyklickú súťaž. Zo strany 
štátu by bola spolufinancovaná iba športová 
časť, aj to nie v  plnej výške, ale maximálne 
75 %. Ide o pracovnú verziu návrhu, ktorou sa 
budú zaoberať príslušné inštitúcie.

Išlo by o dvojstupňový proces. Prvé posu-
dzovanie by bolo na úrovni SOŠV, ktorý by bol 
garant, následne by išla žiadosť na minister-
stvo školstva či na Fond na podporu športu. 
„Každému by malo byť jasné, ako a o čo sa 
môže uchádzať. Je dôležité, aby existovala 
predvídateľnosť a  organizátori sa po získa-
ní podpory už mohli sústrediť na samotné 
prípravy,“ povedal generálny riaditeľ sekcie 
športu Peter Dedík.

Na to, aby sme u  nás hostili vrcholné 
podujatia, musíme mať nielen kvalitné špor-
toviská, ale aj podporu štátu, vyšších územ-
ných celkov a  miest, plus zákulisný lobing. 
Ten môžu obstarať predovšetkým Slováci vo 
významných medzinárodných športových 
funkciách.

Žiaľ, prieskum SOŠV ukázal, že v  tomto 
smere na tom nie sme dobre. Spolu 42 zo 
62 respondentov uviedlo, že má v súčasnosti 
minimálne jedného zástupcu v medzinárod-
ných štruktúrach. Celkove ide až o  110 ľudí, 
ale až 80 percent z nich pôsobí len v  rámci 
komisií v  európskych či medzinárodných 
federáciách, čiže sú bez priameho vplyvu na 
rozhodovacie procesy, pokiaľ ide o prideľova-
nie podujatí.

Zrejme aj preto až 91 percent respondentov 
uviedlo, že by v kandidátskom procese prijali 
podporu/lobing SOŠV. Okrem toho až 80 per-
cent by privítalo podporu SOŠV pri samotnej 
realizácii, napríklad pri tvorbe organizačnej 
štruktúry či rozpočtu. I

SPOLUPRÁCA S REGIONÁLNYMI A MESTSKÝMI SAMOSPRÁVAMI

SLOVENSKO 
INŠPIRUJE
ALBÁNSKO

O   zintenzívnení spolupráce rokoval 
v prvej časti roka 2023 prezident SOŠV 
Anton Siekel s  predsedom Bratislav-

ského samosprávneho kraja (BSK) Jura-
jom Drobom i  s  predsedom Nitrianskeho 
samosprávneho kraja (NSK) Branislavom 
Becíkom. Na stretnutiach sa hovorilo o stave 
športovej infraštruktúry v  oboch župách, 
o spoločnej organizácii podujatí i o projekte 
Olympijského odznaku všestrannosti, ktorý 

upútal oboch županov. SOŠV by mohol 
v  budúcnosti spolupracovať pri príprave 
strategických dokumentov, koncepcií, návr-
hov a analýz, ktoré pomôžu rozvoju športu 
na úrovni kraja, i o propagácii športu v BSK 
či NSK.

Oba kraje majú záujem o podporu športu 
a fyzického vyžitia svojich obyvateľov.

Prezident SOŠV tiež počas návštevy Pe-
zinka podpísal s  primátorom Romanom 

Mácsom memorandum o  spolupráci na 
podpore športového života či na utváraní 
priaznivých podmienok na rozvoj športu 
a  športových aktivít. Partnerstvo by malo 
priniesť do pezinských škôl ešte viac športu. 
„Sme veľmi radi tam, kde sa šport rozvíja. 
Chceme napomôcť, aby športová infraštruk-
túra a aktivácia mladých ľudí boli koordino-
vané, čo najlepšie smerované a mali skvelé 
výsledky,“ povedal Anton Siekel. I

PRE SOŠV JE DÔLEŽITÁ SPOLUPRÁCA SO SAMOSPRÁVAMI, ČI UŽ KRAJSKÝMI ALEBO MESTSKÝMI. V POSLEDNOM 
ČASE SA USKUTOČNILI VIACERÉ STRETNUTIA S PREDSTAVITEĽMI REGIONÁLNYCH SAMOSPRÁV. 

P rezidenti Slovenského olympij-
ského a športového výboru a Al-
bánskeho olympijského výboru 

Anton Siekel a  Fidel Ylli podpísali 
v  apríli v  Bratislave memorandum 
o  spolupráci. Pre albánsku stranu 
je Slovensko inšpiráciou a niektoré 
projekty a postupy SOŠV by chcela 
aplikovať aj v krajine z Balkánskeho 
polostrova.

Albánsku delegáciu v  Brati-
slave zaujal projekt Slovenského 
olympijského a  športového múzea 
a  viaceré edukačné programy. 
„Chceme vylepšovať činnosť nášho 
olympijského výboru a  inšpirovať 
sa projektmi úspešných národných 
olympijských výborov. Slovensko 
je malá krajina, ale vychovala veľa 
úspešných športovcov v  zimných 
i  letných športoch. Snažíme sa 
dvíhať úroveň albánskeho športu, 
s  podporou vlády pripravujeme 
vzdelávacie programy pre mladých 
športovcov,“ predstavil počas pri-
jatia činnosť a  aktivity Albánskeho 
olympijského výboru Fidel Ylli, kto-
rý s  hrdosťou prezentoval projekt 
vlastného televízneho kanála na 
digitálnej platforme. I

NA TO, ABY SME U NÁS 
HOSTILI VRCHOLNÉ 
PODUJATIA, MUSÍME 
MAŤ NIELEN KVALITNÉ 
ŠPORTOVISKÁ, ALE 
AJ PODPORU ŠTÁTU, 
VYŠŠÍCH ÚZEMNÝCH 
CELKOV A MIEST, PLUS 
ZÁKULISNÝ LOBING. 
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TEXT: PETER PAŠUTH, FOTO: ANDREJ GALICA, ARCHÍV SOŠV

DETI I RODINY SA HÝBALI
NA „ŠPORTUJ, SLOVENSKO“ PETRA VLHOVÁ SLOVENSKOU 

ŠPORTOVKYŇOU ROKA 2022

ZOK MÁ NOVÉ
ZAMERANIE ČINNOSTI

PODUJATIE „ŠPORTUJ, 
SLOVENSKO“ NA ŠTRBSKOM 
PLESE, TENTORAZ PREPOJENÉ SO 
ŽAMPA CUPOM, OPÄŤ UKÁZALO, 
ŽE DETI SA CHCÚ HÝBAŤ A MILUJÚ 
POHYB. POČAS POSLEDNÉHO 
MARCOVÉHO VÍKENDU PRIŠLI 
POD SVAH INTERSKI S RODIČMI 
STOVKY DETÍ, KTORÉ SI SCHUTI 
ZAŠPORTOVALI A TAKMER 400 
Z NICH SI AJ ZASÚŤAŽILO V RÁMCI 
ŽAMPA CUPU.

Na Štrbskom Plese vládla výborná 
atmosféra. Na svoje si prišli najmä 
tí mladší. Všetci účastníci sa však 

rozhýbali a užili si dva dni plné športu na 
čerstvom vzduchu naplno.

Na zimné megaihrisko „Športuj, Slo-
vensko“, ktoré vyrástlo pod tatranskými 
končiarmi, prišli deti s  rodičmi z  celého 
Slovenska – od Čiernej nad Tisou cez Mi-
chalovce, Košice, Poprad, Banskú Bystricu, 
Martin, Žilinu, Trenčín až po Bratislavu, ale 
aj z Maďarska, Poľska a objavila sa aj sku-
pinka detí z Ukrajiny.

„Priviedol som žiakov z našej školy. Chceli 
sme sa stretnúť s Nasťou Kuzminovou,“ ho-
voril učiteľ z  jednej z  východoslovenských 
škôl. Odmenou im bolo nielen stretnutie 
s  trojnásobnou olympijskou víťazkou, ale 
aj cenné autogramy a  drobné odmeny. 
V  rámci autogramiády Slovenského olym-
pijského tímu rozdávali stovkám záujemcov 
svoje podpisy okrem Anastasie Kuzminovej 
aj lyžiari Adam, Andreas a  Teo Žampovci 
či sánkari Christián Bosman, Matej Zmij, 
Tomáš Vaverčák a Marián Skupek.

Na megaihrisku „Športuj, Slovensko“ si 
mohli záujemcovia vyskúšať svoje schop-
nosti v  zjazdovom i  bežeckom lyžovaní, 
dostať cenné rady od slovenských repre-
zentantov – olympionikov v  sánkovaní, 
otestovať si, ako sa sedí v boboch či ako 
strieľať s  pukom na hokejovú bránku. 
V stánku VŠC Dukla si vyskúšali biatlonovú 
streľbu, pri ktorej niektorým záujemcom 
pomohla aj Anastasia Kuzminová.

„Bola to zábava. Prežili sme príjemný 
deň. Dobre sme si zalyžovali a v čase od-
dychu sa deti vyšantili. Podobné podu-
jatia by mohli byť aj v  iných lyžiarskych 
strediskách,“ hovorila Judita zo Žiliny, 
ktorá na Štrbské Pleso zavítala s manže-
lom a dvoma deťmi vo veku 8 a 12 rokov.

I

Na valnom zhromaždení Združenia olym-
pijských klubov SR (ZOK SR) vo Vysokých 
Tatrách schválili delegáti bez pripomienok 

zameranie činnosti na roky 2023 až 2025. 
V  ďalšom období je nevyhnutné rešpektovať 
autonómnosť a špecifiká jednotlivých klubov. 
Tie by mali viac spolupracovať s  mestskou 
a  regionálnou samosprávou a  jej orgánmi 
i  s  centrami voľného času. Olympijské kluby 
by si mali hľadať v  budúcnosti priestor na 
svoje financovanie. Zároveň by si mali hľadať 
a uvádzať do života nové formy a aktivity pre 
všetky vekové kategórie.

Čestným predsedom ZOK sa na valnom 
zhromaždení stal Anton Švajlen z  OK Košice 
(ocenenie prevzal predseda klubu Miroslav 
Luberda), novými čestnými členmi ZOK sú 
Viliam Mjartan (OK Spiš), Mária Mračnová (OK 
Bratislava) a Michal Staňo (OK Žilina). I

Z jazdová lyžiarka Petra Vlhová obhájila 
prvenstvo v tradičnej slovenskej novinár-
skej ankete Športovec roka. Najúspešnej-

ším kolektívom roka 2022 sa stala hokejová 
reprezentácia Slovenska. Výsledky oznámili 
na slávnostnom galavečere v Bratislave. 

Vlhová triumfovala pred hokejistom Jura-
jom Slafkovským, ktorý sa stal Talentom roka, 
a  atlétom Jánom Volkom. „Rok 2022 bol pre 
mňa asi najvýnimočnejší. Splnil sa mi veľký 
celoživotný sen,“ povedala Petra Vlhová, ktorá 
sa do top 10 ankety Športovec roka dostala 
siedmykrát. 

Medzi kolektívmi zvíťazili bronzoví hokejoví 
medailisti zo zimných olympijských hier v Pe-
kingu pred futbalistami ŠK Slovan Bratislava 
a  štvorkajakom rýchlostných kanoistov na 
500 m.

Ocenenie Športová legenda dostala bývalá 
výborná skokanka do výšky Mária Mračnová. 
Trofej si prevzala práve v deň, počas ktorého si 
Slovenský olympijský a športový výbor pripo-
mínal 30. výročie svojho vzniku. Práve Mária 
Mračnová bola jedna zo zakladateliek a  po-
tom dlhé roky podpredsedníčka vtedajšieho 
Slovenského olympijského výboru. Téma 
30. výročia vzniku SOŠV bola jedna z nosných 
na slávnostnom galavečere. I

NA ŠPORTUJ, SLOVENSKO SA 
DOBRE ZABAVILI VEĽKÍ I MALÍ. 
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MONIKA CHOCHLÍKOVÁ 
ÚSPEŠNÁ VO SVETOVEJ 
ANKETE
MONIKA CHOCHLÍKOVÁ SA 
STALA DRUHOU NAJLEPŠOU 
ŠPORTOVKYŇOU SVETA 
V NEOLYMPIJSKÝCH ŠPORTOCH 
ZA ROK 2022. 

Anketu organizovala Medzinárodná 
federácia Svetových hier (IWGA). Špor-
tovkyňou roka 2022 v neolympijských 

športoch sa stala hráčka frisbee Valéria 
Cardeňasová z Kolumbie. Do poslednej 
chvíle bolo hlasovanie otvorené, Carde-
ňasová získala 35 769 hlasov, Chochlíková 
o 346 menej. Do širšieho výberu hlasovania 
sa dostalo 23 športovcov a športovkýň, vo 
finále bojovala desiatka najúspešnejších.

Monika Chochlíková sa do nominácie 
dostala vďaka zlatej medaile zo Svetových 
hier 2022 v thajskom boxe. I

NELA LOPUŠANOVÁ NAJLEPŠIA V EURÓPE
PÄTNÁSŤROČNÁ HOKEJISTKA NELA 
LOPUŠANOVÁ SA STALA DRŽITEĽKOU 
CENY PIOTRA NUROWSKÉHO 
PRE NAJLEPŠIEHO EURÓPSKEHO 
ŠPORTOVCA V ZIMNÝCH 
ŠPORTOCH 2023. ZA TRIUMF 
LOPUŠANOVEJ HLASOVALO VIAC 
AKO 40 % PRÍTOMNÝCH ZÁSTUPCOV 
NÁRODNÝCH OLYMPIJSKÝCH 
VÝBOROV ZO 48 KRAJÍN NA 
43. SEMINÁRI EURÓPSKYCH 
OLYMPIJSKÝCH VÝBOROV V PARÍŽI. 

Nela Lopušanová odsunula na ďalšie priečky 
v hlasovaní ukrajinskú biatlonistku Oleksan-
dru Merkušinovú a  britskú snoubordistku 

Miu Brookesovú. Slovenka získala okrem trofeje 
aj štipendium vo výške 15-tisíc eur. 

Výkony Nely Lopušanovej v  sezóne 
2022/23 i ďalších finalistov ocenil počas sláv-
nostného galavečera v Paríži aj prezident Eu-

rópskych olympijských výborov (EOV) Spyros 
Capralos. Osobitné slová venoval mladej slo-
venskej hokejistke: „Tvoje výkony v poslednej 
sezóne ti priniesli toto ocenenie a je jasné, že 
máš pred sebou žiarivú budúcnosť.“

Žilinčanka mala z ceny veľkú radosť: „Pre mňa 
bolo cťou už len to, že som sa dostala do užšieho 
výberu a dostala sa do Paríža. Keď som vyhrala, 
bol to neuveriteľný pocit. Som veľmi hrdá.“ 

Cenu Piotra Nurowského odovzdávajú 
od roku 2011 na počesť bývalého prezidenta 
Poľského olympijského výboru. Zo Slovákov 
boli jej finalistami doteraz v letnej verzii Jakub 
Grigar v roku 2015, v zimnej Petra Rusnáko-
vá (2019) a  Juraj Slafkovský (2022). Ten bol 
vo svete už v  tom čase známe meno, avšak 
prehral so slovinskou skokankou na lyžiach 
Nikou Prevcovou. I
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PROJEKTY SOŠV NA ROZVOJ OSOBNOSTI
SLOVENSKÝ OLYMPIJSKÝ 
A ŠPORTOVÝ VÝBOR SA V ROKU 
2023 ZAPÁJA DO VIACERÝCH 
MEDZINÁRODNÝCH PROJEKTOV, 
KTORÝCH CIEĽOM JE ROZVÍJAŤ 
SCHOPNOSTI SÚČASNÝCH 
ČI BUDÚCICH ŠPORTOVÝCH 
MANAŽÉROV. 

Nedostatok žien v   manažmente športo-
vých organizácií bol jednou z  inšpirácií 
pre vznik projektu NewMiracle. 

NEWMIRACLE INICIOVALI V LITVE
Iniciátori utvorili bezplatný program odbornej 
prípravy a  exkluzívnu mentorskú platformu 
pre začínajúce športové manažérky, v  rámci 
ktorej môžu získať rady od skúsených kolegov 
a kolegýň. „Chceme ženám nielen poskytnúť 
potrebné kompetencie a nástroje, ale ich aj 
inšpirovať k tomu, aby sa usilovali o dosiah-
nutie najvyšších cieľov v oblasti športového 
manažmentu,“ uviedla predsedníčka komisie 

SOŠV pre rovnosť príležitostí Monika Šišková..
Projekt NewMiracle vznikol z iniciatívy Li-

tovského národného olympijského výboru, ku 
ktorej sa pridali národné olympijské výbory 
z Talianska, Lotyšska, Estónska a Slovenska. 
Akademickým partnerom projektu sa stala 
rímska univerzita Foro Italico. Finančne ho 
podporila Európska únia v  rámci programu 
Erasmus+. 

Účastníčky už majú za sebou prvé národ-
né školenia (na Slovensku ich viedli Barbora 
Bachratá a  Katarína Lesayová), aj dve me-
dzinárodné školenia, ktoré hostili Bratislava 
a Riga. 

„Nadviazanie kontaktov, ako aj pohľad na 
fungovanie v obdobných štruktúrach v iných 
krajinách, predstavuje skúsenosť, z ktorej mô-
žeme všetky vyťažiť v  prospech športového 
hnutia,“ povedala frekventantka NewMiracle 
Lucia Antolová. 

PODPORA KOMUNIKAČNÝCH 
ZRUČNOSTÍ ŠPORTOVCOV
SOŠV je aj súčasťou projektu Athlete´s
Speakers. Komplexný program vznikol s cie-
ľom poskytnúť elitným športovcom potrebné 

komunikačné zručnosti, aby sa stali aktívny-
mi a vplyvnými vo svojich komunitách.

Projekt koordinuje Olympijský výbor 
Severného Macedónska, zapojili sa doň 
organizácie zo Slovenska, Španielska, Írska, 
Holandska, Portugalska a Bulharska. 

Aktívni športovci dostanú nástroje po-
trebné na zlepšenie ich komunikačných 
zručností, ktoré sú kľúčové pre budovanie sil-
ných tímov, vytváranie zmysluplných vzťahov 
a dosahovanie úspešných výsledkov.  I

ÚČASTNÍČKY A LEKTORI MEDZINÁRODNÉHO 
SEMINÁRA PROJEKTU NEWMIRACLE 
V BRATISLAVE.

OLY UŽ MÁ SVOJU PODOBU
MASKOT OLY MÁ UŽ SVOJU PODOBU 
A BUDE OSLOVOVAŤ NÁVŠTEVNÍKOV 
SLOVENSKÉHO OLYMPIJSKÉHO 
A ŠPORTOVÉHO MÚZEA (SOŠM) 
I DETI A MLÁDEŽ V RÁMCI 
VZDELÁVACÍCH, ŠPORTOVÝCH 
A KULTÚRNYCH AKTIVÍT 
SLOVENSKÉHO OLYMPIJSKÉHO 
A ŠPORTOVÉHO VÝBORU. DO 
VÝTVARNEJ SÚŤAŽE PRIŠLO 1816 
NÁVRHOV, POROTA ZA VÍŤAZNÝ 
VYBRALA TEN OD ELIZABETH 
BUGYIOVEJ Z BRATISLAVY.

V ýtvarná súťaž o  podobu maskota 
Olyho vzbudila záujem najmä medzi 
mladými ľuďmi a  deťmi. Z  1816 návr-

hov bolo až 949 od detí do 10 rokov, ďalších 
839 prišlo od mladých talentov v  druhej 
kategórii 10 až 18-ročných. Odborná porota 
v  zložení František Chmelár, Danka Barte-
ková, Martin Kellenberger, Diana Kosová 
a  Peter Buček vybrala najlepšie návrhy 
v štyroch kategóriách i absolútneho víťaza. 
Členovia poroty ocenili kreativitu všetkých 
prác. V  kategórii do 10 rokov bol najlepší 
návrh od Marka Tyrola z Trstenej, v kategó-

rii do 18  rokov od Sophie Evy Hanzalíkovej 
z Bratislavy, v kategórii nad 18 rokov uspel 
Marcel Hlaváč a medzi profesionálmi Eliza-
beth Bugyiová.

Oly dostane podobu podľa návrhu od 
Elizabeth Bugyiovej. „Môj návrh na maskota 
OLYho som poňala minimalisticky, v podo-
be vhodnej na nekonečno variácií podľa 
potreby danej grafiky či druhu športu. 
Môj OLY má byť drobná, pre deti a mládež 
sympatická a ľahko zapamätateľná figúrka, 
ktorá je nadšencom a hrdým propagátorom 
každého športu,“ uviedla v  popise práce 
Elizabeth Bugyiová.

Slovenský olympijský a  športový výbor 
bude podobu maskota OLYho vizuálne 
komunikovať predovšetkým v rámci svojich 
vzdelávacích aktivít, pri organizácii Olym-
pijského dňa či pri školskom programe 
v  rámci SOŠM. Víťazná podoba maskota 
bude použitá aj v propagačných a metodic-
kých materiáloch v  rámci programu olym-
pijskej výchovy. I

MASKOT OLY. MASKOT OLY. 

Z KUCHYNE
SOŠV
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